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ايران|
»برنامه اتحادي��ه اروپا در خصوص اينس��تكس 
و برج��ام بع��د از ضرب الاج��ل 60 روز اي��ران 
چيس��ت؟«اين پرسش��ي اس��ت كه بعد از اعلام 
كاهش تعهدات برجامي ايران به دليل رفتارهاي 
مخرب ايالات متحده و ض��رب الاجل 60روزه به 
اروپا براي اج��راي تعهدات اقتصادي ش��ان ذيل 
برج��ام در افكار عمومي اكث��ر ايرانيان لانه كرده 
اس��ت؛ پرسش��ي كه تلاش مي كن��د تصويري از 
رفتاره��اي احتمالي اروپ��ا در مواجهه ب��ا برنامه 
ايران براي كاس��تن از تعهدات برجامي اش ارايه 

كند.
اين در حالي اس��ت كه ايران بعد از خروج ترامپ 
از برجام؛ 1سال به اروپا و ساير طرف هاي اثرگذار 
در برجام فرصت داد تا س��ازو كار سامان يافته اي 
را ب��راي برخ��ورداري اي��ران از ظرفيت ه��اي 
اقتصادي كه در برجام روي آنها تاكيد ش��ده بود، 
طراحي و اجرا كند. اما رفتارهاي اروپا نس��بت به 
صبراس��تراتژيك ايران؛ مقامات كش��ورمان را به 
اين نتيجه عيني رس��اند كه ب��راي ايجاد تحرك 
در اقدامات اروپاييان بايد محرك هاي قانوني كه 
در ذيل برجام روي آنها تاكيد ش��ده است؛ به كار 
گيرد. بر اساس اين راهبرد مشخص بود كه برنامه 
كاهش تعهدات برجامي ايران در دستور كار قرار 
گرفت و همزمان ضرب الاج��ل 60روزه اي هم به 
اروپا براي به جريان انداختن سازو كار مالي داده 
شد تا اروپا با راه اندازي اين س��از و كار مالي اراده 

خود براي حفاظت از برجام را نيز نشان دهد.
حدود 1ماه بعد از ضرب الاجل ايران به اروپا و در 
روزهايي ك��ه هر روز اخبار ت��ازه اي از تلاش هاي 
مخرب امريكا به گوش مي رسد، مسوول سياست 
خارجه اروپا در يادداش��تي كه خبرگ��زاري ايلنا 
آن را منتش��ر كرده، ، ايران را به ماندن در برجام 
دعوت مي كن��د و مي گويد: تمام ت��لاش خود را 
براي نجات برجام به كار مي گيريم و براي راضي 
كردن ايران براي بق��ا در برج��ام، مكانيزم مالي 
ايران و اروپا كه اج��ازه تجارت مش��روع با ايران 
را مي دهد، ب��ه زودي با تلاش ه��اي ديپلماتيك 

فرانسه، انگلستان، آلمان اجرايي مي شود.

   نمي خواهيـم بعـد از نابـودي برجـام 
افسوس بخوريم

فدري��كا موگريني مس��وول سياس��ت خارجي 
اتحادي��ه اروپا نظرات خ��ود را در م��ورد كاهش 
تعهدات برجامي از سوي ايران و افزايش تنش در 
خليج فارس و درياي عمان مطرح كرد. موگريني 
با اشاره به اهميت برجام در ساختار حقوقي نظام 
بين الملل مي گويد: »همان طور كه گفته ام اگر ما 

مي گوييم كه برجام ج��واب مي دهد اصلا بر پايه 
حدس و گمان خودمان نيس��ت و تنها بر اساس 
اظهارات بي اس��اس نظريه نمي دهيم ما بر اساس 
گزارش هاي آژانس بين المللي انرژي اتمي حرف 
مي زنيم. آنها گزارش هايي در زمان هاي مختلف 
ارايه كرده اند كه نش��ان مي دهد ايران به برجام و 
تعهداتش تاكنون پايبند بوده است. گزارش هاي 
آژانس نشان مي دهد كه ايران به توافق هسته اي 
پايبند اس��ت ما باز هم از اي��ران مي خواهيم كه 
به اين توافق پايبند و متعهد بمان��د و از اكثريت 
جامعه بين المللي مي خواهيم تا به همكاري خود 
با ما ادامه دهند تا بتوانيم اي��ران را در برجام نگه 

داريم.«
مسوول سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا در ادامه 
در پاس��خ به اين پرس��ش كه تا چه حد نسبت به 
باقي ماندن ايران در برجام اميدواريد؟ مي گويد: 
»ما به ش��دت اميدوار هس��تيم كه ايران بار ديگر 
به برج��ام متعهد بماند و از برجام خارج نش��ود و 
بتوانيم اي��ران را در برجام نگه داري��م. ما از ايران 
مي خواهيم كه تمام تعه��دات برجامي خود را به 
صورت كامل اجرا كند. م��ن معتقدم كه منفعت 
جمعي اين اس��ت كه برجام زنده بماند. برجام به 
آساني شكل نگرفته اس��ت. ما در يكسال گذشته 
روند سخت و فرسايش��ي را براي اجراي تعهدات 
برجامي خ��ود و زنده  نگ��ه داش��تن برجام طي 
كرده ايم. اكنون ه��م با توجه به ش��رايط، حفظ 

برجام دشوارتر شده  است.«
او تاكيد مي كند: »من به عنوان مقام مسوول اين 
اعتقاد را دارم كه بايد براي نج��ات برجام اكنون 
تلاش كنيم و هر آنچه مي تواني��م انجام دهيم تا 
اين توافق تداوم پيدا كند. به ج��اي اينكه بعدها 
از نابودي اين توافق افس��وس بخوريم و به دنبال 
عوام��ل  نابودي اين توافق باش��يم. م��ا معتقديم 
برجام ايران را از دس��تيابي به س��لاح هس��ته اي 
باز م��ي دارد در واقع هدف ما هم عدم دس��تيابي 
ايران به سلاح هسته اي است بنابراين براي حفظ 
برجام تلاش مي كنيم چراكه برج��ام ما را به اين 
هدف مي رس��اند. بنابراين ما به اي��ن توافق نياز 

داريم.«

   تلاش براي اجرايي كردن اينستكس
موگريني در پاس��خ به اين پرسش كه اروپا از چه 
روش هايي قص��د دارد تا اي��ران را مجاب به باقي 
ماندن در برج��ام كند مي گوي��د: »تمركز ما اين 
اس��ت كه تمام تلاش خود را ب��راي نجات برجام 
به كار بگيريم و ب��راي راضي كردن ايران براي بقا 
در برجام، مكاني��زم مالي اي��ران و اروپا كه اجازه 
تجارت مش��روع با ايران را مي ده��د، به زودي با 

تلاش هاي ديپلماتيك فرانسه، انگلستان، آلمان 
اجرايي مي شود.اين مكانيزم مي تواند به ايراني ها 
كمك كند و اجازه تجارت اقتصادي مشروع را به 
آنها بدهد و بخشي از مشكلات اقتصادي ايران را 

حل خواهيم  كرد.«
او در خصوص اهميت اجرايي ساختن اينستكس 
تاكيد مي كند: »اينس��تكس بخش��ي از تلاش ما 
براي نجات برجام اس��ت. من مي دانم سران اين 
سه كشور اروپايي عضو برجام تلاش هاي زيادي 
براي اجرايي شدن اينس��تكس در روزهاي آتي و 
نجات برجام انجام خواهن��د داد. من مي دانم كه 
ايران اكنون عصباني اس��ت اما باز ه��م آنها را به 
خويش��تن داري و صبر دعوت مي كن��م و از آنها 

مي خواهم كه از برجام خارج نشوند.«
در ش��رايطي كه رفتارهاي مخرب و حاشيه ساز 
امريكا و متحدان منطق��ه اي اش اين روزها خطر 
تنش در خاورميان��ه را افزاي��ش داده؛ موگريني 
مي گويد: »ما نگران افزاي��ش تنش در خاورميانه 
هس��تيم. م��ا نمي خواهي��م هرگون��ه اطلاعات 
نادرست و محاس��به اش��تباه و غيرعمدي باعث 
افزايش تنش در منطقه ش��ود. ما حضور نظامي 
در خلي��ج ف��ارس را مثب��ت ارزياب��ي نمي كنيم 
و معتقديم ك��ه اين حض��ور مي توان��د منجر به 
درگيري نظامي شود كه اين اتفاق نه به نفع اروپا 

و نه به نفع امريكا و نه به نفع جهان است.«
مس��وول سياس��ت خارج��ي اتحادي��ه اروپا در 
خصوص نتاي��ج اين رفتارهاي مخ��رب مي گويد: 
»من تصور مي كنم هرگونه محاس��به نادرس��ت 
مي تواند باعث وقوع اتفاق وحشتناكي در منطقه 
ش��ود و اين اتفاق نگران كننده است و ما خواهان 
خويشتن داري بيشتر از همه طرف ها هستيم. ما 
هرگز خواهان مش��اهده هر گون��ه رفتار خصمانه 
از س��وي اي��ران يا س��اير كش��ورها نيس��تيم. ما 
مي خواهيم كه همه براي س��اختار امنيتي جهان 
تلاش كنند.همه بايد به قوانين بين المللي احترام 
بگذارند بر اساس احترام متقابل به منافع كشورها 
و حاكميت كشورها تلاش كنند. احترام به قوانين 
بين المللي و احترام به حق حاكميت كش��ورها و 
تمامي��ت ارضي كش��ورها و جلوگي��ري از ايجاد 

تنش ضروري است.«
موگرين��ي در پايان درباره دس��تاوردهاي س��فر 
وزير خارجه آلمان به كش��ورمان مي گويد: »اين 
مقام اتحاديه اروپا در مورد دس��تاوردهاي س��فر 
هايكو ماس به ايران ه��م از اظهارنظر خودداري 
كرد و گفت: در مورد س��فر هايكو م��اس به ايران 
و دس��تاوردهاي اين مق��ام آلماني م��ن چيزي 
نمي توانم بگويم. اين سوال مربوط به هايكو ماس 
است و خود بايد در اين خصوص پاسخگو باشد.«

مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا:

حضور نظامي در خليج فارس را مثبت ارزيابي نمي كنيم مجيد اعزازي|
دبير گروه راه و شهرسازي|

برخلاف برخي پيش بيني ها مبني بر كاهش تنش ميان 
ايران و امريكا و در پي آن آغ��از دور تازه مذاكرات ميان دو 
كشور در خردادماه س��ال جاري، در دو روز پاياني خرداد 
نه تنها تنش ها كاهش نيافت كه نس��بت به گذشته اين 
تنش ها به واسطه تخطي پهپاد جاسوسي امريكا از مرزهاي 
بين المللي و ورود به مرزهاي هوايي ايران و سرنگون شدن 
آن به دس��ت نيروهاي نظامي اي��ران اوج گرفت و حتي 
منابع رسانه اي امريكا از تصميم رييس جمهور اين كشور 
به حمله به اي��ران و لغو اين حمله خبر دادن��د. حدود دو 
هفته پيش بود كه بر اساس اظهار تمايل برخي كشورها 
براي ميانجيگري ميان ايران- امريكا و انجام برخي از اين 
ميانجيگري ها از جمله سفر آبه شينزو، نخست وزير ژاپن به 
تهران، اغلب پيش بيني ها از آينده روابط تهران- واشنگتن 
معطوف به كاهش تنش ه��ا و فراهم آم��دن زمينه هاي 
برقراري ديالوگ ميان دو كشور حكايت مي كردند و اغلب 
ناظران و تحليلگران داخل��ي و خارجي و حتي مقام هاي 
دو كش��ور هم بارها و بارها اعلام مي كردن��د كه خواهان 
جنگ نيستند. اما اين س��فر و رايزني هاي ديگر به دليل 
بي اعتمادي به شخص ترامپ به ثمر ننشست. ترامپ طي 
حدود دو سال زمامداري خود در كاخ سفيد با بدعهدي و 
خروج از معاهده ها و توافقنامه هاي چند جانبه و بين المللي 
متعدد از جمله توافق چندجانبه »برجام« اين سيگنال را 
براي سياس��تمداران و دولتمردان كشورها صادر كرد كه 
فردي غيرقابل اعتماد به شمار مي رود. از اين رو، برخلاف 
پيش بيني ها، در اين روزها، بار ديگر چش��م انداز مذاكره 
جاي خود را به جنگ و تنش نظامي در خليج فارس داده 
است. در اين حال، اين سوال مطرح اس��ت كه آيا ايران با 
سرنگون كردن پهپاد جاسوس��ي امريكا از استراتژي »نه 
جنگ،  نه مذاكره« عدول كرده اس��ت؟ آيا ايران متمايل 
به جنگ شده است؟ پاسخ به اين سوال، قطعا خير است. 
همان طور كه بارها و بارها مقام هاي ايران اعلام كرده اند، 
تمايلي به جنگ با امريكا وجود ندارد. در عين حال،  ايران 
حفظ حريم مرزهاي زمين��ي،  هوايي و آب��ي را از حقوق 
حاكميتي خود مي داند و تجاوز به اي��ن حريم ها را بدون 
پاس��خ نمي گذارد به ويژه اينكه متجاوز اخي��ر به حريم 

هوايي ايران يك يهپاد »جاسوس��ي« بوده اس��ت نه يك 
هواپيماي مس��افري يا معمولي. در همين حال،  چنين 
سوالي را مي توان درباره آن سوي ماجرا يعني امريكا طرح 
كرد كه چرا ترامپ، از حمله، به گفته او، به س��ه نقطه در 
ايران پشيمان شده و دستور لغو عمليات داده است؟ طي 
روزهاي گذشته نظرات مختلف، متفاوت و گاه متضادي 
در پاسخ به اين سوال مطرح ش��ده است كه مي توان آنها 
را در دو گروه كلي دسته بندي كرد. گروهي از تحليلگران 
امريكايي و غيرامريكاي��ي بر اين باورند كه با س��رنگوني 
پهپاد امريكايي كه نه تنها اصطلاحا چراغ خاموش س��ير 
مي كرد كه ماهيتا غيرقابل رديابي بود، توانمندي نظامي 
ايران در مقابله با تكنولوژي به كار رفته در اين پهپاد هويدا 
شده اس��ت،  به ويژه اينكه اين تكنولوژي در جنگنده هاي 
فوق پيشرفته اف 35 امريكا نيز به كار رفته است. از همين 
رو، پيامده��اي جنگ با ايران بيش از پي��ش براي ترامپ 
آشكار شده و او به اين نتيجه رس��يده كه ورود در چنين 
جنگي عاقبت خوشي ندارد و پيروزي او در انتخابات بعدي 
رياست جمهوري امريكا را به شدت به مخاطره مي اندازد. 
ابراز تمايل دوباره رييس جمهور امري��كا به مذاكره بدون 
پيش شرط با ايران كه ديروز دوباره از سوي او مطرح شد، 
اين ديدگاه را تقويت مي كند كه تمام تصميم هاي ترامپ 
در كاخ س��فيد تابعي از تخمين اثرگذاري اين تصميم ها 
روي نتيجه انتخابات بعدي امريكا است و او تلاش مي كند 
حتي بطور نمايش��ي توجه افكار عموم��ي داخلي ايالات 
متحده را به كسب موفقيت هاي ظاهري خود جلب كند. 
گروهي ديگر نيز بر اين باورند ك��ه ترامپ از تلافي ضربه 
وارده به نيروي هوايي اين كش��ور بطور موقت و تاكتيكي 
طفره رفته اس��ت تا پ��س از آغ��از مرحل��ه دوم كاهش 
تعهدات برجامي ايران در موعد مق��رر 60 روزه اعلامي از 
سوي ايران در روز 18 تير س��ال جاري، اروپاي ناراضي از 
اين كاهش تعهدات را در مقابل��ه با ايران همراه خود كند. 
اجراي سناريوي دوم البته بنا به دلايل مختلف و از جمله 
به دليل قدرت بازدارنده ايران احتمال ضعيف تري نسبت 
به سناريوي اول دارد. چرا كه كاهش حضور نظامي امريكا 
در خاورميانه يكي از مهم ترين وعده هاي انتخاباتي ترامپ 
تلقي مي ش��ود و از همين رو،  انتظار م��ي رود او همچنان 

راه هاي انجام مذاكره با مقام هاي ايران را جست وجو كند.

رفتار شناسي ترامپ
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

رفتار شناسي ترامپ
برخ��ي  برخ��لاف 
پيش بيني ه��ا مبني بر 
كاهش تنش ميان ايران 
و امريكا و در پي آن آغاز 
دور تازه مذاكرات ميان 
دو كش��ور در خردادماه 
س��ال جاري، در دو روز 
پايان��ي خ��رداد نه تنها 
تنش ها كاهش نيافت كه نس��بت به گذشته اين 
تنش ها به واسطه تخطي پهپاد جاسوسي امريكا از 
مرزهاي بين المللي و ورود به مرزهاي هوايي ايران 
و سرنگون ش��دن آن به دس��ت نيروهاي نظامي 
ايران اوج گرفت و حتي منابع رس��انه اي امريكا از 
تصميم رييس جمهور اين كشور به حمله به ايران 
و لغو اين حمله خبر دادند. ح��دود دو هفته پيش 
بود كه بر اساس اظهار تمايل برخي كشورها براي 
ميانجيگري ميان ايران- امريكا و انجام برخي از اين 
ميانجيگري ها از جمله سفر آبه شينزو، نخست وزير 

ژاپن به تهران، اغلب پيش بيني ها ...

مجيد اعزازي

 صفحه 14  

صنعت،معدن و تجارت

 فراتر از گراميداشت 
يك روز 

محسن خليلي عراقي|
روز »صنع��ت و معدن« ب��ه باور اي��ن خدمتگزار 
صنعت و اقتصاد ملي نه فقط گراميداشت تلاش ها 
و زحمات يك س��اله فعالان اين ح��وزه و آگاهي 
از مس��ائل روزمره و تبادل فك��ر پيرامون آنها بلكه 
بسيار فراتر از آن، بررس��ي چالش هاي اصلي اين 
حوزه محوري اقتصاد و حيات اجتماعي و رسيدن 
به ديدگاه مشترك يا به عبارتي گفتماني ملي براي 
»گذار از اقتصادي نيمه سنتي- نيمه صنعتي متكي 

همين صفحهبه درآمدهاي نفتي به اقتصادي...

كلان

 روي لبه تيغ
 اصلاح ساختار بودجه

آيسان تنها| 
روز گذشته جلس��ه ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي با حضور سران س��ه قوه و به رياست 
حجت الاسلام حسن روحاني تشكيل شد و در 
آن مهم ترين موضوعات اقتصادي كشور مورد 
بحث و بررس��ي قرار گرفت. سران قوا و اعضاي 
ش��وراي عالي هماهنگ��ي اقتص��ادي در اين 
جلس��ه به ادامه بيان ديدگاه ها و نقطه نظرات 
خود پيرامون اصلاح س��اختار بودج��ه و ارايه 
پيشنهادها در اين زمينه پرداختند. همچنين 
گزارش��ي از يارانه هاي پنهان در بودجه سالانه 
كل كشور نيز به جلسه ارايه شد. حجت الاسلام 
حس��ن روحاني رييس جمهور در اين جلس��ه 
تأكيد ك��رد هرگونه تغيير در س��اختار بودجه 
بايد به نحوي باشد كه تأثير منفي و فشاري به 
زندگي روزم��ره مردم و به خصوص معيش��ت 

اقشار آسيب پذير جامعه وارد نشود.
3

مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا:

روسيه  براي خريد نفت و همكاري با ايران در صورت اجرايي نشدن اينستكس خبر داد

حضور نظامي در خليج فارس را 
مثبت ارزيابي نمي كنيم

خيز روسيه براي سبقت از اروپا

آمار

مركز آمار اي��ران اعلام كرد: نرخ ت��ورم دوازده 
ماه��ه منتهي به خ��رداد ماه ١٣٩٨ ب��ه 3۷.6 
درصد رسيد كه نس��بت به ماه قبل ٣.٤ واحد 

درصد افزايش را نشان مي دهد.
مركز آمار روز شنبه ايران گزارش داد: در خرداد 
ماه ١٣٩٨ عدد شاخص كل )١٠٠=١٣٩٥( به 
1۷۴.3 واحد رسيد كه نس��بت به ماه قبل ٠.٨ 

درصد افزايش نشان مي دهد.
در اين ماه درصد تغيير ش��اخص كل نس��بت 
به ماه مش��ابه س��ال قبل 50.۴ درصد اس��ت، 
يعني خانوارهاي كش��ور بطور ميانگين 50.۴ 
درصد بيش��تر از خرداد ١٣٩٧ براي خريد يك 
»مجموع��ه كالا و خدم��ات يكس��ان« هزينه 
كرده اند. نرخ تورم 1۲ ماه��ه منتهي به خرداد 
ماه ١٣٩٨ به ٣٧.٦ درصد رس��يد كه نسبت به 
همين اط��لاع در ماه قب��ل )٣٤.٢ درصد( ٣.٤ 

واحد درصد افزايش نشان مي دهد.
ش��اخص قيمت در گروه عم��ده »خوراكي ها، 
آشاميدني ها و دخانيات« نسبت به ماه قبل 0.۲ 
درصد كاهش و در گ��روه عمده »كالاهاي غير 
خوراكي و خدمات« ١.٣ درصد افزايش نشان 
مي دهد. درصد تغييرات شاخص قيمت در ماه 
جاري نسبت به خرداد ماه ١٣٩٧ براي اين دو 

گروه به ترتيب ٧٥.٠ و ٤٠.٤ درصد است.
ش��اخص قيمت كل براي خانوارهاي ش��هري 
كش��ور در خرداد ماه ١٣٩٨ به ع��دد 1۷3.3 
واحد رسيد كه نس��بت به ماه قبل ٠.٨ درصد 
افزايش نش��ان مي دهد. درصد تغيير شاخص 
كل نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۹.3 درصد 
اس��ت كه نس��بت به ماه قبل ١.٤ واحد درصد 
كاهش داشته است. ش��اخص قيمت كل براي 
خانوارهاي روستايي كشور در خرداد ماه ١٣٩٨ 
به عدد 1۹3.3 رسيد كه نسبت به ماه قبل ٠.٧ 
درصد افزايش نش��ان مي ده��د. درصد تغيير 
شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 56.6 
درصد اس��ت كه نس��بت به ماه قبل ٣.١ واحد 

درصد كاهش داشته است.

 مركز آمار: تورم خرداد 
به ۳۷.۶ درصد رسيد

جهان

 جست وجوي صلح 
در خانه همسايه 
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ايرن�ا | س��فير اس��بق انگلي��س در ته��ران، يك��ي از 
ماموريت هاي مهم سفر معاون وزير امور خارجه انگليس 
به ايران را ابلاغ پي��ام مهم لندن درباره اجراي س��از وكار 
ويژه مالي اروپا و ايران )اينستكس( عنوان كرد. »ريچارد 
دالتون« روز شنبه در گفت وگو با شبكه راديويي ال. بي. سي 
افزود، از جزييات دستوركار سفر اندرو موريسون به تهران 
اطلاع دقيق ندارد اما »شايد اين باشد كه خونسردي خود 
را حفظ كنيد چون يك تحول جدي در ساز وكار ويژه مالي 
در شرف اتفاق است تا به تجارت با ايران در زمينه مسائل 

بشردوستانه كمك كند.« وي اين س��از وكار را در آستانه 
اجرايي ش��دن توصيف كرد و افزود: اين پيام مهمي است 
و يعني ايران قرار نيس��ت از حمايت اروپا بي بهره باش��د. 
سفير اسبق انگليس س��پس عنوان كرد: شايد بهتر بود 
انگليس، آلمان و فرانسه باهم پيام جامعي را به ايران ابلاغ 
مي كردند. وزارت امور خارجه انگليس روز شنبه اعلام كرد 
اندرو موريس��ون معاون وزير امور خارجه انگليس در امور 
خاورميانه براي آنچه انجام گفت وگوهاي شفاف و سازنده 

با ايران خوانده شده است، راهي تهران شد. 

سفير اسبق انگليس: لندن درباره اينستكس پيام مهمي براي تهران دارد

ديپلماسي

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



روي موج خبر

   توضيحات دادستان تهران درباره بازداشت 
يك مدير نفتي؛ايسنا|

علي القاصي مهر دادستان تهران در حاشيه تجديد 
ميثاق مسوولان عالي قضايي با آرمان هاي امام راحل 
در اولين روز هفته قوه قضاييه و در خصوص آخرين 
وضعيت پرونده قتل ي��ك زنداني در زندان مركزي 
تهران گفت: پرونده در حال بررسي است و رياست 
محترم قوه قضاييه هم دس��تور دادن��د به طور ويژه 
بررسي شود و احياناً اگر قصوري بود با فرد متخلف 
برخورد ش��ود.وي تصريح كرد: افرادي كه مرتكب 
قتل و دخيل بودند، با فوريت پرونده ش��ان را پس از 
تكميل تحقيقات و با صدور كيفرخواست به دادگاه 
فرستاديم و در حال رسيدگي است و در آينده نزديك 
حكم صادر مي شود.دادس��تان تهران در خصوص 
بازداشت مدير مالي يكي از شركت هاي تابع وزارت 
نفت گفت: فعلًا در دادسراي جرايم پولي و بانكي در 
حال رسيدگي است و تحقيقات در حال انجام است 
و اقدامات خوب احتياطي صورت گرفته و حساب ها 
وجوهي كه مدنظر بوده مسدود شده و مرتكبين نيز 

دستگير شدند.

   قدرداني مجلس خبرگان از اقدام س�پاه در 
ساقط كردن پهپاد امريكايي؛تسنيم|

مجلس خبرگان رهبري در بيانيه  اي از ساقط كردن 
پهپاد متجاوز امريكايي به دست  پرتوان پاسداران غيور 
انقلاب اس��لامي قدرداني كرد.در بخش هايي از اين 
اطلاعيه آمده است: »ساقط كردن پهپاد جاسوسي 
فوق پيش��رفته امريكا به دس��ت پر توان پاسداران، 
علاوه بر اينكه گوشه اي از اقتدار و پيشرفت صنعت 
دفاعي و پدافندي نيروهاي مسلح ايران را نشان داد، 
يك شكست مفتضحانه و درسي به يادماندني براي 
امريكاي جنايتكار و برهم زننده معادلات فني و نظامي 
آنان بود. بي شك ايران با اين دفاع مشروع از مرزهاي 
جغرافياي��ي خود در واقع از حق��وق قانوني خويش 
به عنوان يك اصل اساس��ي استفاده كرده است؛ لذا 
پيگيري حقوقي اين موضوع در مجامع بين المللي 
و پاسخگويي دولت امريكا نسبت به اين تجاوز، حق 

قانوني دولت و نظام ايران است.«

   كاردار امارات به وزارت امور خارجه احضار 
شد؛ايرنا|

كاردار امارات در پي اقدام تجاوزكارانه يك فروند پهپاد 
جاسوسي امريكايي به حريم فضايي ايران از مبدا يك 
پايگاه نظامي امريكا در اين كشور به وزارت امور خارجه 
احضار شد. در پي اقدام تجاوزكارانه يك فروند پهپاد 
جاسوسي امريكايي به حريم فضايي ايران از مبدا يك 
پايگاه نظامي امريكا در امارات، كاردار اين كش��ور از 
س��وي وزارت امور خارجه احضار و مراتب اعتراض 
ش��ديد ايران به وي ابلاغ ش��د.در اين ديدار، رييس 
اداره خليج فارس وزارت امور خارجه تاكيد كرد: ايران 
ارايه تس��هيلات به نيروهايي بيگانه را براي هرگونه 
تعرض به قلمرو آبي، خاكي و فضايي ايران نمي پذيرد 
و كشورها نمي توانند در اينگونه موارد از خود سلب 

مسووليت كنند.

   اب�اغ آيين نامه اجراي�ي »برنامه مديريت 
سبز« ؛پاد|

معاون اول رييس جمهوري آيين نامه اجرايي »برنامه 
مديريت س��بز« را براي اجرا به وزارت نيرو، سازمان 
حفاظت محيط زيست و س��ازمان برنامه و بودجه 
كش��ور ابلاغ كرد.هيات دولت در جلسه ۲۲ خرداد 
۱۳۹۸ به پيشنهاد سازمان حفاظت محيط زيست 
و تأييد س��ازمان برنامه و بودجه كشور و در راستاي 
اجراي قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه، آيين نامه 
اجرايي »برنامه مديريت سبز« را به تصويب رساند.
برنامه مديريت سبز شامل مديريت مصرف انرژي، 
آب، مواد اوليه، تجهيزات و كاغذ، كاهش مواد جامد 
زائد و بازيافت آنها در ساختمان ها و وسائل نقليه، در 
كليه دس��تگاه هاي اجرايي و موسسات و نهادهاي 

عمومي غيردولتي است. 

   پيكر ۱۵۰ شهيد دفاع مقدس ۶ تير در تهران 
تشييع مي شود؛سپاه نيوز|

فرمانده س��پاه تهران اعلام كرد: مراسم تشييع 
۱۵۰ ش��هيد دفاع مقدس ۶ تير ماه و در آستانه 
ش��هادت امام جعفر صادق)ع( برگزار مي شود.

سردار محمدرضا يزدي ديروز در   مراسم تشييع 
باشكوه پيكرهاي مطهر ۱۵۰ شهيد گمنام دفاع 
مقدس گفت: مراسم وداع با شهدا روز چهارشنبه 
پنج تير در موزه انقلاب و دفاع مقدس، بعد از نماز 
مغرب و عشا برگزار مي شود. مراسم تشييع شهدا 
نيز پنج شنبه ۶ تير س��اعت ۹ از مقابل دانشگاه 
تهران به سمت معراج الشهدا با حضور پر شور مردم 
شهيد پرور و با سخنراني حجت الاسلام رييسي 

رييس قوه قضاييه برگزار خواهد شد.

   جاسوس س�ازمان اطاعاتي امريكا »سيا« 
اعدام شد؛ سازمان قضايي نيروهاي مسلح|

حكم اعدام كارمند قراردادي س��ابق وزارت دفاع به 
جرم جاسوس��ي براي دولت امريكا اجرا شد. جلال 
حاجي زوار كارمند قراردادي سازمان هوافضاي وزارت 
دفاع كه براي سازمان سيا و دولت امريكا جاسوسي 
مي كرد، توسط س��ازمان حفاظت اطلاعات وزارت 
دفاع شناس��ايي و تحت تعقيب دادس��راي نظامي 
تهران ق��رار مي گيرد. متهم كه در س��ال ۱۳۸۹ از 
خدمت منفك شده، در جريان تحقيقات، صريحاً 
اتهام جاسوسي براي سازمان سيا را در قبال دريافت 
پول پذيرفته و اسناد و مدارك و تجهيزات جاسوسي 
نيز از منزل وي كشف و ضبط ش��ده است. پرونده 
نامبرده پس از تكميل تحقيقات در دادسراي نظامي 
با صدور كيفرخواست به دادگاه ارسال و دادگاه نظامي 
يك تهران پس از برگزاري جلسات متعدد، بر اساس 
اسناد، مدارك و شواهد موجود همچنين اعترافات 
متهم، وي را مجرم شناخته و به مجازات اعدام محكوم 
مي نمايد. حكم صادر شده به تأييد ديوان عالي كشور 
رسيد و پس از طي تشريفات قانوني، حكم اعدام اين 

عنصر خائن در محل زندان رجايي شهر اجرا شد.

ايران2

معاون وزير خارجه روسيه از آمادگي كشورش براي همكاري اقتصادي با ايران در صورت اجرايي نشدن اينستكس خبر داد

خيز روسيه براي سبقت از اروپاي ناتوان
محمدرضا ستاري|

در كشاكش تشديد فشارهاي اقتصادي ايالات متحده 
امريكا عليه ايران و همزمان با ناتواني كشورهاي اروپايي 
براي تضمين بهره مندي ايران از مزاياي توافق هسته اي، 
روز جمعه سرگئي ريابكوف معاون وزير خارجه روسيه 
از آمادگي كش��ورش براي كمك به ايران در صادرات 
نفت و بخش بانكي در صورت اجرايي نشدن سازوكار 
مالي اينس��تكس خبر داد. اين ديپلمات ارشد روسي 
همچنين ده روز قبل نيز پس از ديدار با همتاي امريكايي 
خود با بيان اينكه اروپا اراده و توانايي لازم را براي ايجاد 
مناسبات و تعاملات س��ازنده اقتصادي با ايران ندارد، 
تصريح كرده بود كه مس��كو از عدم هم��كاري اروپا با 
ايران در بخش انرژي بسيار متاسف است و در صورتي 
كه ش��رايط فعلي تغيير پيدا نكند، توافق هسته اي با 
مخاطراتي روبرو مي ش��ود كه تحولات آن بيش از هر 

زمان ديگري پيچيده تر خواهد شد.

  دستان بسته اروپا در مقابل امريكا
مسكو در حالي هدف از اين كار را تلاش براي حفظ توافق 
هسته اي و نيز ترغيب ايران براي ماندن در برجام اعلام 
كرده است كه همزمان در سالگرد خروج يكجانبه امريكا 
از اين توافق بين المللي، سه قدرت اروپايي علاوه بر مساله 
همكاري هاي تجاري و اقتصادي با ايران، با دو چالش مهم 
ديگر نيز روبه رو هس��تند. نخست اروپا در حالي دو گام 
عملي را در راس��تاي بهره مندي ايران از مزاياي برجام 
برداشته كه تاكنون و پس از گذشت يك سال مقامات 
ايران��ي بارها و بارها از تعلل و ناتواني آنها در پايبندي به 
تعهداتش��ان ياد و تاكيد كرده اند كه فرصت اروپا تمام 
شده است. در همين راستا تاسيس بانك سرمايه گذاري 
در لوكزامب��ورگ و راه اندازي كانال مالي اينس��تكس 
توسط اروپايي ها تاكنون به در بسته برخورد كرده است. 
نخست اينكه با وجود تاسيس اين بانك سرمايه گذاري، 
هنوز شركت هاي اروپايي تمايلي براي همكاري در اين 
چارچوب از خود نشان نداده و كانال مالي اينستكس نيز 
با وجود اينكه ماه هاست توسط اروپا و ايران ثبت شده، 
همچنان موفق به انجام هيچ تراكنشي نشده است. هر 
چند مهم ترين وظيفه س��ازوكار مالي اينستكس بنا بر 
اعلام خبرگزاري يورونيوز، ارايه خدمات تسويه و پرداخت 
به صادر و واردكنندگان حقيقي و حقوقي، گش��ايش 

حساب اعتبار اسنادي، تس��هيلات و اعتبارات ريالي و 
ارزي، تامي��ن مالي كوتاه مدت و بلندمدت نزد بانك ها، 
موسس��ه هاي مالي و شركت هاي ايراني و اروپايي و نيز 
اخذ وام و اعطاي نمايندگي به همه بانك ها و شركت هاي 
داخلي و خارجي، تعامل با ش��ركت مادر اينس��تكس 
اروپايي و ساير كانال هاي مالي در كشورهاي ديگر عنوان 
شده اس��ت، اما به گفته ناظران هنوز مكانيسم حقوقي 
اينستكس براي دور زدن تحريم هاي امريكا مشخص 
 SPV نبوده و اين سازوكار كه ابتدا قرار بود در چارچوب
در برگيرنده تمامي شركت هاي اروپايي باشد، اكنون در 
قالب اينستكس تنها مي تواند با شركت هاي كوچك و 
متوسط محدود سه كشور آلمان، انگليس و فرانسه وارد 
مراوده شده و در گام اول تنها كالاهاي اساسي از جمله 

مواد غدايي و دارو را تحت پوشش قرار دهد.

در همين رابطه ه��ر چند بار ديگ��ر فدريكا موگريني 
مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا روز گذشته تاكيد 
كرده كه به زودي نخس��تين تراكنش مالي اينستكس 
انجام مي شود، اما به گفته تحليلگران اروپا اكنون علاوه 
بر ابزارهاي محدود خود براي مقابله با تحريم هاي امريكا، 
درگير دو چالش مهم افزايش تنش ها به موازات تحركات 
معنادار نظامي ايالات متحده در منطقه خليج فارس و 
نيز اقدام ايران براي كاس��تن از تعهدات هسته اي خود 
طبق بيانيه ش��وراي عالي امنيت ملي كشورمان است. 
در واقع اكنون اروپا همزمان با تصميم قاطع ايران براي 
ورود به گام دوم هسته اي كه شامل افزايش غني سازي 
بالاي ۳.۶7 و نيز راه اندازي راكتور اراك مي شود، بيش از 
هر زمان ديگري توافق هسته اي را در خطر ديده و بنا بر 
گزارش منابع خبري قرار است طي روزهاي آينده علاوه 

بر برگزاري نشست كميسيون برجام در روز هفتم تيرماه، 
وزراي خارجه سه كشور آلمان، انگلستان و فرانسه نيز 

براي رايزني هاي برجامي راهي ايران شوند. 
طبق گزارش��ي كه خبرگزاري رويترز از احتمال سفر 
س��ه وزير خارجه اروپايي به تهران منتشر كرده است، 
اروپايي ها قرار است طرح تازه خود را براي نجات برجام 
ارايه كنند؛ امري كه به گفته برخي از تحليلگران با توجه 
ابزارهاي محدود و عدم تمايل اروپايي ها براي رويارويي 
با امريكا به خاطر ايران ممكن است نتيجه خاصي دربر 

نداشته باشد.

  روسيه به دنبال چيست؟
در اين ميان و در حالي ك��ه اروپا اكنون عمده نگراني 
خود را كاهش اقدامات برجامي ايران دانس��ته و اعلام 

كرده كه گام  نخست هسته اي ايران براي توقف فروش 
آب سنگين و اورانيوم غني شده را نمي پذيرد، مسكو در 
اقدامي به منظور سبقت از رقباي اروپايي خود تصريح 
كرده كه حركت ايران براي كاستن از تعهدات هسته اي 
را درك مي كند، اما قصد دارد مانع از فروپاشي برجام به 

عنوان اهرمي براي امنيت جهان و منطقه شود.
در همين راستا، براي تحليل پيشنهاد جديد روس ها 
براي همكاري با اي��ران در بخش هاي مالي و انرژي در 
صورت عدم كارايي اينستكس، چند سطح تحليل وجود 
دارد. نخس��ت اينكه با وجود تعلل اروپايي ها در جهت 
كس��ب رضايت ايران، يكي از عمده ترين نگراني هاي 
مسكو در چارچوب عادي س��ازي روابط ميان ايران و 
غرب تا حد زيادي برطرف ش��ده است. روس ها نه به 
صورت علني، اما همواره از تمايل ايران براي گسترش 
همكاري با كشورهاي اروپايي در شرايط پسا تحريم ابراز 
نارضايتي كرده و در همين رابطه در شرايط كنوني قصد 
دارند ش��كاف ايجاد شده در روابط تهران- بروكسل را 

پس از خروج امريكا از برجام پر كنند. 
در سطح دوم، هر چند بنا بر گزارش بازرس مولر، مساله 
دخالت و همكاري نزديكان ترامپ با روسيه در انتخابات 
س��ال ۲۰۱۶ به ميزان زيادي از دستور كار خارج شد، 
اما بنا بر اختلافات سياسي در داخل امريكا، همچنان 
موضوع روس��يه گيت مي تواند ابراز مهمي در دست 
دموكرات ها براي مهار ترامپ باش��د. به همين دليل 
مسكو در شرايط كنوني و همزمان با ناتواني اروپايي ها، 
مي تواند از اين مس��اله براي اخذ معافيت نفتي براي 
ايران اس��تفاده كرده و از سوي مقابل تهران را ترغيب 
به حفظ برجام و افزايش همكاري ه��اي دوجانبه در 

سطوح ديگر كند.
همچنين در سطح س��وم، روسيه با توجه به سياست 
متوازن كنن��ده و غي��ر ايدئولوژيك خ��ود در منطقه 
خاورميانه كه براي آنها هم��كاري همزمان با تمامي 
بازيگ��ران و نيز بهره مندي از امتي��از قابل توجه بندر 
طرطوس و پايگاه هوايي حميمم در سوريه را به ارمغان 
آورده است، با ورود به معادلات پيچيده كنوني منطقه 
قصد دارد ضمن كنار زدن اروپا از جايگاه مسلط برجامي، 
در خصوص ايفاي نقش در س��اير چالش هاي كنوني 
منطقه و توافق هسته اي نيز به عنوان بازيگر، استراتژي 

ميان مدت خود را عملياتي و تثبيت كند.

رييس قوه قضاييه عنوان كرد

اجراي ديدگاه امام راحل در خصوص حق الناس

تفاوت پاسخ رهبرانقلاب به دو رييس جمهور امريكا

رييس قوه قضاييه و مس��وولان عالي قضايي در اولين 
روز از هفته قوه قضاييه با حضور در مرقد مطهر حضرت 
امام خميني )ره(، با آرمان هاي امام راحل تجديد ميثاق 
كردند.به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضاييه، 
حجت الاسلام سيد ابراهيم رييسي پس از زيارت حرم 
حضرت امام )ره(، در جمع خبرنگاران با تبريك هفته 
قوه قضاييه و بزرگداش��ت ياد و خاطره معمار دستگاه 
قضايي جمهوري اسلامي، شهيد مظلوم آيت الله دكتر 
بهشتي، تصريح كرد: زيارت مرقد نوراني امام راحل و 
تجديد ميثاق با آرمان هاي ايش��ان، فرصت مغتنمي 
است براي آنكه بار ديگر ديدگاه هاي بلند امام )ره( را در 
خصوص تشكيل نظام مبتني بر دين و ارزش هاي الهي 
و همچنين اجراي عدالت، مرور كنيم.رييس قوه قضاييه 

افزود: امام )ره( پرچ��م عدالتخواهي و مبارزه با ظلم و 
فساد را برافراشت و به قصد گسترش معروف ها و نهي 
از پلشتي ها و زشتي ها وارد ميدان مبارزه شد. رييسي 
با تأكيد بر ضرورت توجه هر چه بيشتر به ديدگاه هاي 
امام راحل به ويژه در خصوص دس��تگاه قضايي كه در 
سخنراني ها و وصيتنامه ايش��ان نيز ذكر شده است، 
اظهار كرد: اج��راي عدالت، نفوذناپذي��ري و توجه به 
حضور در محضر خدا در همه لحظات، از جمله مهم ترين 
توصيه هاي امام )ره( است كه امروز بايد نصب العين همه 

قضات و كاركنان دستگاه قضايي باشد.
ريي��س قوه قضاييه ادام��ه داد: از روح بلن��د امام )ره( 
استمداد مي جوييم كه از درگاه خداوند متعال بخواهند 
همه ما در اجراي اهداف و آرمان هاي ايش��ان، توفيق 

داشته باشيم.رييسي در ادامه، توجه به خدا و خواست 
مردم را محور مكتب سياسي امام )ره( برشمرد و با بيان 
اينكه امام راحل الگوي خداباوري و گره گشايي از كار 
مردم بودند، خاطرنشان كرد: از مهم ترين برنامه هاي 
ما در اي��ن دوره، رفع اطاله دادرس��ي، كاهش ورودي 
پرونده ها به دستگاه قضايي، رسيدگي عادلانه، صدور 
احكام متقن و توجه به حقوق عامه مردم است. رييس 
قوه قضاييه با اشاره به سيره و روش امام در زمينه توجه 
به حق الناس  تاكيد كرد: همه مسوولان كشور بايد به 
ديدگاه بلند امام )ره( در خصوص حق الناس و حقوق 
عام��ه بازگردند و به هيچ عنوان اجازه ندهند كه حقي 
از مردم ضايع شود.آيت الله رييس��ي در پايان، مبارزه 
با تبعيض و فس��اد و اجراي عدالت را از محوري ترين 

برنامه هاي خود در دوران رياس��ت قوه قضاييه عنوان 
كرد.براساس اين گزارش، رييس قوه قضاييه و مسوولان 
عالي قضايي پس از زيارت حرم مطهر امام خميني )ره(، 

بر سر مزار شهيد بهش��تي و 7۲ تن و همچنين ساير 
شهداي انقلاب اسلامي و دفاع مقدس حضور يافتند 

و با قرائت فاتحه، ياد و خاطره آنان را گرامي داشتند.

دريابان شمخاني در يادداش��تي تحليلي به بررسي 
تفاوت پاسخ رهبر انقلاب به دو رييس جمهور امريكا 

پرداخت
دبير ش��وراي عالي امنيت ملي در يادداشتي نوشت: 
رهبرمعظم انق��لاب در ديدار ماه مب��ارك رمضان با 
كارگزاران نظام از ارس��ال نام��ه اوباما رييس جمهور 
سابق امريكا به ايشان و »ارايه پاسخ« به وي خبر دادند، 

اما در ملاقات نخست وزير ژاپن تاكيد كردند: »ترامپ 
را شايسته مبادله هيچ پيامي نمي دانم«.

بدون شك هيچ تفاوتي ميان ماهيت، اهداف و رفتار 
فريبكارانه حاكمان ادوار مختلف در كاخ سفيد از جمله 
اوباما و ترامپ در قبال جمهوري اسلامي ايران وجود 
نداشته و مشي آش��تي ناپذير رهبري در قبال خوي 
متكبرانه و زورگويانه حاكمان فعلي و سابق امريكا نيز 

يكسان است. امادليل پاسخگويي متفاوت رهبري به 
درخواست مشابه دو رييس جمهور امريكا چيست؟

ترامپ با زير پا گ��ذاردن مجموعه هنجار ها و قوانين 
بين المللي تلاش مي كند ك��ه خود را در جايگاه يك 
باجگير بين المللي ك��ه رفتارش غيرقابل پيش بيني 
اس��ت، قرار دهد و تصورش اين است كه با اين روش 

مي تواند حقوق ملت ايران را نيز پايمال كند.

رييس جمهور فعلي امريكا با اين شيوه رفتاري موجب 
شكل گيري چالش هاي بسياري در عرصه بين المللي 
ش��ده و البته در پاره اي موارد به وي��ژه در مواجهه با 
قارون هاي سفله در منطقه خليج فارس نيز تاحدودي 
به اهداف مادي و ارض��اي حس خود بزرگ بيني اش 

دست پيدا كرده است.
برداشت من اين است كه وجود تفاوت در پاسخ رهبر 

معظم انقلاب به دو رييس جمهور سابق و لاحق امريكا 
را بايد از دو زاويه ارزيابي كرد: 

اول: تاكيد بر منط��ق »ادب در برابر ادب« و »تحقير 
در برابر قلدري«

دوم: تاكيد بر »اس��تقلال راي« و ت��داوم »مقاومت 
فعال« ب��ه عنوان راهبرد غير قاب��ل تغيير جمهوري 

اسلامي ايران.

تكذيب تعيين وقت براي 
رسيدگي به پرونده نجفي 

سخنگوي قوه قضاييه خبر 
تعيين وقت براي رسيدگي 
به پرونده نجفي را تكذيب 
كرد و گفت: رس��يدگي به 
پرونده نجفي هنوز تعيين 
وقت نشده است.به گزارش 
ايلنا، غلامحسين اسماعيلي 
در حاشيه مراسم تجديد ميثاق مسوولان قوه قضاييه به 
مناسبت هفته گراميداشت اين قوه در پاسخ به سوالي 
درباره رسيدگي به پرونده قتل عليرضا شيرمحمدعلي 
گفت: در مدت ۴۸ ساعت به اين پرونده قتل رسيدگي 
و به دادسرا فرستاده شد.به گفته سخنگوي قوه قضاييه 
رسيدگي به اين پرونده مانند ساير پرونده هايي كه داراي 
بازتاب اجتماعي بوده است، به صورت ويژه و فوق العاده 
رسيدگي خواهد شد .او در پاسخ سوالي مبني بر اينكه 
در رسيدگي پرونده آقاي عراقچي و فرستادن به دادسرا 
در مرحله اول عدم تحقيقات از آقاي سيف علت نقص 
و ارجاع پرونده به دادس��را اعلام شد اما اين بار نقص اين 
پرونده چيست، گفت: چه در ارتباط با خود افراد مطروحه 
در پرونده و چه در ارتباط با ساير بخش ها از نظر دادگاه 
تحقيقات پرونده كامل نبوده و مواردي را هم احصا و به 

دادسرا اعلام كرده كه اين تحقيقات تكميل شود.

شهرداران مكلف به سكونت
در محل خدمت خود هستند

س��خنگوي وزارت كشور از 
ابلاغ دس��تورالعمل جديد 
نح��وه اح��راز س��كونت 
شهرداران در محل خدمت 
خود به اس��تانداران سراسر 
كشور خبر داد و اظهارداشت: 
بر اساس اين دستورالعمل 
تمامي شهرداران مكلف هستند در محل خدمت خود 
سكونت داشته باش��ند.به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
وزارت كشور، سيد سلمان ساماني گفت: چنانچه شهردار 
از تاريخ صدور حكم انتصاب توس��ط مراجع ذي ربط در 
محدوده شهر محل خدمت خود سكونت و اقامت نداشته 
باشد بايد حداكثر ظرف مهلت يك ماه نسبت به اسكان 
در محدوده شهر مذكور اقدام كند.سخنگوي وزارت كشور 
تصريح كرد: شهردار و خانواده وي شامل همسر و فرزند 
يا فرزندان تحت تكفل وي بايد در داخل محدوده شهر 
سكونت و اقامت داشته باشند.ساماني گفت: در صورتي 
كه شوراي شهر نسبت به عدم سكونت شهردار در محدوده 
شهر اطمينان حاصل كند طبق تبصره ۴ ماده ۸۰ و ماده 
۹۰ قانون تشكيلات، وظايف و انتخابات شوراهاي اسلامي 
كشور و انتخاب شهرداران مصوب ١٣٧٥ و با اصلاحات 
بعدي آن مي توانند ادامه فعاليت شهردار را خاتمه دهند.

بدون اعاده اموال نامشروع 
رسيدگي به اموال بي اثر است

عضو هيات رييسه مجلس 
معتقد اس��ت: طرح اعاده 
اموال نامش��روع مسوولان 
مكمل قانون رسيدگي به 
اموال مس��وولان اس��ت و 
اگر اين طرح نباشد، قانون 
مذكور بي اث��ر خواهد بود.

سيد امير حس��ين قاضي زاده هاش��مي در گفت وگو با 
فارس، با اشاره به دستوركار مجلس براي بررسي طرح 
اعاده اموال نامشروع مسوولان گفت:                                                                                                                                                                                                                                  تا پيش از اين تنها 
فقط اموال وزرا و رييس جمهور ثبت و ضبط مي شد، اما 
دامنه ثبت اموال گسترش پيدا كرده است. وي افزود: 
                                        در اصل ۴۹ قانون اساس��ي             آمده كس��اني كه در زمان 
مسووليتشان اموالي را به صورت ناصحيح كسب كرده اند، 
اين اموال بايد به بيت المال بازگردد، اما در قانون اجراي 
اين اصل، اين موضوع را به زمان طاغوت عطف به ماسبق 
به دوران طاغوت كرده اند. قاضي زاده خاطرنشان كرد: در 
طرح جديد كه طرح اعاده رسيدگي به اموال نامشروع 
مسوولان است، دايره ش��مول قانون اصل ۴۹ بيشتر 
شده و مقامات جمهوري اسلامي نيز مشمول اين قانون 
شده اند و چنانچه اموال نامشروع كسب كرده باشند بايد 

به بيت المال بازگردانند.

ايران بايد از امارات و عربستان 
هم شكايت كند

رييس كميسيون امنيت 
مل��ي مجلس گف��ت: اگر 
امريكايي ها در فكر جنگ 
ب��ا اي��ران باش��ند جنگي 
خواهد بود كه تا به امروز به 
چشم خود نديده اند و قطعا 
پيروز اين جنگ، نخواهند 
بودحشمت الله فلاحت پيشه در واكنش به سرنگوني 
پهپاد امريكايي توسط ايران به برنا گفت: توصيه من به 
مقامات امريكايي و »دونالد ترامپ« اين است كه به جاي 
تشكيل اتاق جنگ، اتاق ديپلماسي تشكيل دهند.رييس 
كميسيون امنيت ملي افزود: اشتباهات و آسيب هايي كه 
امريكا تا به امروز متحمل شده، حاصل مشورت هاي غلط 
و اشتباهي است كه در اتاق جنگ امريكا به ترامپ ارايه 
مي شود.فلاحت پيشه ادامه داد: اگر امريكايي ها در فكر 
جنگ با ايران باشند جنگي خواهد بود كه تا به امروز به 
چشم خود نديده اند و قطعا پيروز اين جنگ نخواهند بود؛ 
لذا اشتباه بزرگ ترامپ اين بود كه بعد از سقوط پهپاد 
مجددا اتاق جنگ تشكيل داد و در اين اتاق نتوانستند 
تصميم عاقلانه اي بگيرند. در صورتي كه رييس جمهور 
امريكا بايد اتاق ديپلماسي تشكيل مي داد و جنگ طلبان 

را از ميز خود دور مي كرد.

پرونده حادثه تروريستي اهواز 
به زودي به دادگاه مي رود

رييس س��ازمان قضايي 
نيروهاي مس��لح آخرين 
وضعيت پرون��ده حادثه 
تروريستي اهواز را اعلام 
كرد.ب��ه گ��زارش مه��ر، 
حجت الاس��لام بهرامي 
در حاشيه تجديدميثاق 
با ارمان هاي امام راحل در پاس��خ به سوالي درباره 
اخرين وضعيت حادثه تروريستي اهواز گفت: اين 
پرونده آماده صدور قرار مجرميت و كيفرخواس��ت 
شده و ان شاء الله به زودي به دادگاه ارسال مي شود. 
تحقيقات در اين پرونده تمام شده است. وي افزود: 
تع��داد متهمان پرونده بعداً مش��خص مي ش��ود 
زيرا ممكن است كم و زياد ش��وند.وي درباره اتهام 
متهمان پرونده مذكور گفت: وقتي در مرحله دادسرا 
اتهامات مطرح مي شود پالايش آن در دادگاه است 
و باي��د بعد از دادگاه اتهام��ات را بگوييم.وي درباره 
اتهامات متهمان در دادس��را گفت: برخي اتهامات 
سهل انگاري است و برخي تعمدا اقدام نكرده اند. ما 
پرونده كساني را رسيدگي كرديم كه سهل انگاري در 
انجام وظيفه شان بود نه كساني كه متهم اند و همراه 

با آن دخيل در ترور بودند و آنها را ما دنبال نكرديم .
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پاورقي اقتصادي 3 كلان

آياذينفعاناجازهاصلاحنظاممالياتيراميدهند؟

روي لبه تيغ اصلاح ساختار بودجه

نحوه اخذ ماليات سكه مشخص شد

جلوگيريازريزش۳۸۰هزارشغلدرسال۹۷

آيسان تنها| 
روز گذشته جلسه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي با 
حضور سران س��ه قوه و به رياست حجت الاسلام حسن 
روحاني تش��كيل ش��د و در آن مهم تري��ن موضوعات 

اقتصادي كشور مورد بحث و بررسي قرار گرفت.
سران قوا و اعضاي شوراي عالي هماهنگي اقتصادي در 
اين جلسه به ادامه بيان ديدگاه ها و  نظرات خود پيرامون 
اصلاح ساختار بودجه و ارايه پيشنهادات در اين زمينه 
پرداختن��د. همچنين گزارش��ي از يارانه هاي پنهان در 

بودجه سالانه كل كشور به جلسه ارايه شد.
حجت الاسلام حسن روحاني رييس جمهور در اين جلسه 
تأكيد كرد هرگونه تغيير در ساختار بودجه بايد به نحوي 
باشد كه تأثير منفي و فشاري به زندگي روزمره مردم و 
به خصوص معيشت اقشار آسيب پذير جامعه وارد نشود.

همچنين با توجه به نظرات و پيش��نهادات اعضا، مقرر 
شد بررسي اين موضوع در جلس��ه آينده شوراي عالي 

هماهنگي اقتصادي ادامه پيدا كند.
به گزارش »تعادل«، اصلاح س��اختار بودجه موضوعي 
بود كه پس از موج جديد تحريم هاي امريكا عليه ايران 
و تحريم نفتي و در نتيجه ايجاد مشكل براي درآمدهاي 
نفتي دولت در دستور كار دولت قرار گرفته بود. با توجه 
به اينكه بيش از 60 درصد منابع مالي بودجه كش��ور از 
محل فروش نفت تامين مي ش��ود و تحريم هاي امريكا 
نيز مستقيما صنعت نفت ايران را نشانه رفته است، ديگر 
زمان آن بوده كه دولت بعد سال ها ممارست با بودجه اي 
كه كارشناسان آن را عامل بيماري مزمن اقتصاد ايران 
)نفتي بودن(، مي دانستند فكري به حال ايجاد تغييرات 

اساسي در سند دخل و خرج دولت كنند.

 مشكلات بودجه اي
با اين حال سند بودجه از مشكلات عديده اي رنج مي برد 

كه اصلاح در آن چندان آسان به نظر نمي رسد.
ابتدا اينكه دولت بيش از 80 درصد منابع خود را در بخش 
حقوق و مزايا و پرداخت هاي مربوط به صندوق ها خرج 
مي كند. به اين معني ايجاد تغيير در 80 درصد بودجه 
عملا با هزينه زيادي روبروست. چراكه دولت از اين محل 
به 8.5 ميليون نفر كارمند و بازنشسته كليه دستگاه هاي 
اجرايي حقوق مي دهد و اين 8.4 ميليون نفر با احتساب 
بعد 4 نفري خانوار دس��ت كم 34 ميليون نفر را درگير 
كرده است. اين ش��رايط در حالتي به وجود آمده است 
كه سياست ايجاد اشتغال دولت تاكنون بيشتر بر مبناي 
ايجاد اش��تغال از سوي دستگاه هاي اجرايي حاكميتي 
استوار بوده و توجه كمتري به ايجاد اشتغال از سوي بخش 

خصوصي شده است. 

هر چه هس��ت با توجه به نرخ بي��كاري 12 درصدي )با 
احتساب كس��اني كه هفته اي يك ساعت كار مي كنند 
جزو جمعيت شاغل( و از س��وي ديگر حضور كمرنگ 
بخش خصوص��ي در اقتصاد ايران )صرف��ا 15 درصد(، 
بسيار بعيد است كه دولت بتواند تعديل نيروي كار از بدنه 

دستگاه هاي اجرايي را در دستور كار قرار دهد.
بنابراين دولت بعيد است كه عملا بتواند بندهايي از سند 
چارچوب كلي اصلاح س��اختار بودجه كه چندي پيش 
منتشر كرد مانند »احصاء هزينه هايي كه عدم تامين آنها 
توس��ط دولت، تبعات اجتماعي، سياسي و فرهنگي به 
همراه دارد و ارايه راهكارهايي براي افزايش كارايي تامين 
آنها )از جمله حقوق و مزاياي كاركنان و بازنشستگان، 
مستمري، بيمه و معيشت، بهداش��ت و درمان و...(« و 
همچنين »شناسايي،  حذف يا ادغام نهادها، سازمان ها و 
فعاليت هاي موازي در دستگاه هاي اجرايي كه از بودجه 
عمومي استفاده مي كند.« را اجرا كند يا حداقل اهتمامي 
در اجراي فراگير آن داش��ته باشد. همين موضوع خود 
مي تواند به مانع بزرگ اصلاح اساس��ي ساختار بودجه 

تبديل شود. 

  يارانه هاي پيدا و پنهان
دولت دهم از مح��ل افزايش قيمت حامل هاي انرژي 
پرداخت يارانه هاي نق��دي به آحاد جامعه را كليد زد. 
موضوعي كه گرچه مورد نقد دولت يازدهم و دوازدهم 
قرار داشت ولي هرگز اقدام به تغيير شرايط آن نكرد. يا 
حداقل برنامه هايي كه داشت به اجرا نرساند. نتيجه آن 
شد كه دولت همچنان سالانه قريب به 45 هزار ميليارد 
تومان يارانه نقدي پرداخت مي كند. با اين حال اين فقط 
بخشي از ماجراست. چندي پيش دولت گزارش مفصلي 
منتشر كرد درباره جزييات مبالغي كه در كشور صرف 
يارانه پنهان مي شود. مبلغ كل يارانه پنهان حدود 950 
هزار ميليارد تومان برآورد ش��د و از اين ميزان حدود 
600 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان بخش انرژي بود.

اين وضعيت در شرايطي وجود دارد كه دولت طي 6 سال 
گذشته يعني از ابتداي دولت يازدهم، قصد اصلاح قيمت 
انرژي را داشت ولي به دليل هشدارهايي كه بابت تاثير 
افزايش قيمت انرژي بر تورم مطرح مي شد، براي انجام 
اين كار تعلل كرد. اكنون س��وال اين است كه وقتي در 
ش��رايط ثبات اقتصاد ايران، دولت قادر به اصلاح قيمت 

انرژي نشد، آيا در شرايطي كه با تورم فزاينده روبروييم 
تن به اين جراحي گسترده خواهد داد؟ بسياري معتقدند 
پاسخ اين سوال خير است به ويژه در شرايطي كه طبق 
گزارش مركز پژوهش هاي مجلس خبر از گسترش فقر 

در ايران تا مرز 50 درصد جمعيت مي دهد.
با اين حال نكته اي كه در اين بحث نبايد از خاطر برد اين 
است كه سهم هر فرد از دهك دهم جامعه از يارانه پنهان 
هشت برابر سهم هر فردي از دهك اول است. دولت اگر 
تن به جراحي دهد مي تواند ياران��ه ثروتمندان را قطع 
ك��رده و آن را در قالب يارانه هاي نقدي و غير نقدي مثل 
يارانه آموزشي،  بهداش��تي و... به فقرا اختصاص دهد. با 
اين حال تاكنون دولت نشانه اي از عزم راسخ براي چنين 
جراحي از خود نش��ان نداده و اكنون بس��ياري در توان 
اجراي بند اصلاح نظام يارانه اي كشور ترديد دارند.  بندي 
كه در توضيح آن آمده اس��ت: »از آنجا كه محقق كردن 
عدم النفع مس��تتر در يارانه ه��اي قيمتي اقلامي مانند 
حامل هاي انرژي منجر به افزايش منابع مالي در اختيار 
دولت مي شود، يكي از ركن هاي درآمدزايي پايدار اصلاح 
نظام يارانه اي است. وضعيت فعلي نظام يارانه اي علاوه 

بر محروم كردن دولت از يك منبع درآمدي قابل توجه، 
اقش��ار جامعه را به صورت عادلان��ه بهره مند نمي كند. 
بنابراين با هدف ممانعت از كاهش سطح معيشت اقشار 
آس��يب پذير، افزايش ضريب اصابت يارانه هاي آشكار و 
پنهان و بهبود عدالت اجتماع��ي، اصلاح نظام يارانه اي 

ضرورت دارد.«

  بن بست مالياتي
40 درصد GDP در ايران از ماليات معاف اس��ت و فرار 
مالياتي تا 50 هزار ميليارد تومان و حتي بيشتر تخمين 
زده مي شود. در عين حال پايه هاي مالياتي مهمي مانند 
ماليات بر عايدي سرمايه براي پرداخت ماليات شناسايي 

نشده اند.
با اين حال گزارش��ات فراواني از اعتراضات اصناف عليه 
ماليات علي الراس وجود دارد. ماليات بر توليد هم به گفته 
بسياري از توليدكنندگان عادلانه نيست و طرح جامع 

مالياتي نيز نتوانسته ايرادات را برطرف كند. 
از ديگر مش��كلات نظام مالياتي اين اس��ت كه نسبت 
مالياتي )ماليات پرداختي از GDP( معادل 7.5 درصد 
است )يعني از نيمي از ميانگين جهاني نيز كمتر( اين در 
حالي است كه كشوري مانند نروژ نسبت مالياتي 27 را 

تجربه مي كند.
همان طور كه گفته ش��د اگ��ر دولت بخواه��د واقعا 
كاري انج��ام دهد و ت��ن به اصلاح اساس��ي بزند، در 
دسترس ترين راه احتمالا همين بخش ماليات خواهد 
بود. با اين حال بسياري معتقدند كه ذي نفعان ممكن 
است مانع از اجراي چنين برنامه اي شوند. صاحبان 50 
هزار ميليارد تومان فرار مالياتي داراي نفوذي هستند 
كه مانع از آن مي شوند كه دولت به همين راحتي تن 
به تغييرات اساسي در حوزه ماليات دهد. همانطور كه 
زماني كه وزير اقتصاد دولت يازدهم از ضرورت دريافت 
ماليات از سود س��پرده بانكي از صاحبان سپرده هاي 
كلان سخن گفت موجي از مخالفت با استدلال هاي 
نه چندان قانع كننده از س��وي بسياري مطرح شد تا 
اين برنامه اجرا نش��ود و اجرا نش��د. با اين حال بخش 
ماليات اتفاقا بخشي است كه اگر اصلاحات اساسي در 
آن صورت گيرد به نفع مردم و زيان بخش غير شفاف و 

غير مولد اقتصاد خواهد بود.
بنابر آنچه گفته شد اصلاحات اساسي كه بايد در ساختار 
بودجه ايجاد ش��ود موضوعاتي است كه انجام آن نياز به 
ريسك هاي سياسي بالايي دارد؛  ريسك هايي كه تاكنون 
و در شش سال گذشته دولت تحمل آن را نپذيرفته و حالا 
بايد منتظر ماند و ديد آيا در دو سال پيش روي باقي مانده 

از كار دولت تن به آن خواهد داد يا خير.

اميد علي پارسا رييس كل س��ازمان امور مالياتي كشور 
در بخشنامه اي به مديران مالياتي دستورالعمل دريافت 

ماليات از سكه را ابلاغ كرد.
اين دستورالعمل كه مورخ 29 خرداد ماه ابلاغ شده، آمده 
است: براساس اين دستورالعمل اشخاص حقيقي براي 
درآمدهاي حاصل از واگذاري سكه هاي مزبور مشمول 
ماليات بر درآمد بوده و مكلف به انجام تكاليف قانوني از 
جمله تسليم اظهارنامه مالياتي در موعد مقرر هستند )به 
اس��تثناي مودياني كه در راستاي دستورالعمل مذكور 

مشمول ماليات مقطوع باشند( .
ضمناً چنانچه هر يك از اشخاص حقيقي كه كمتر از 200 
سكه دريافت نموده و مشمول دستورالعمل ماليات مقطوع 
سكه بوده لكن مايل به استفاده از تسهيلات دستورالعمل 
موردنظر نباش��د مي توانند در اجراي مقررات ماده 100 
قانون ماليات هاي مس��تقيم اظهارنامه مالياتي خود را 
تسليم نمايند و پرونده آنها بر اساس مفاد اين دستورالعمل 

مورد بررسي و رسيدگي قرار گيرد.
كليه اشخاص حقوقي خريدار سكه فارغ از تعداد سكه هاي 
خريداري شده مشمول مفاد اين دستورالعمل هستند و 
مكلفند رويداد مالي مربوط به خريد و فروش سكه را نيز در 

اظهارنامه مالياتي خود منعكس و اعمال كنند.
كليه اطلاعات مربوط به خريد و فروش سكه توسط مركز 
فناوري اطلاع��ات و ارتباطات در س��امانه هاي مربوطه 
بارگذاري ش��ده تا آث��ار مالياتي فعالي��ت مزبور هنگام 

رسيدگي به پرونده هاي مالياتي اشخاص حقوقي موصوف 
مورد بررسي قرار گرفته و مطابق مقررات ذي ربط و مفاد 

اين دستورالعمل اقدام شود.
همچنين كليه اطلاعات مربوط به اشخاص حقيقي كه 
مبادرت به خريد سكه نموده اند، با همكاري مركز فناوري 
اطلاع��ات و ارتباطات و از س��وي معاون��ت ماليات هاي 
مستقيم، جهت رسيدگي به اداره كل امور مالياتي مربوطه 
ارسال مي گردد. اطلاعات مربوط به تراكنش هاي بانكي 
مربوط به اشخاص موضوع اين دستورالعمل، از طريق دفتر 
بازرسي ويژه، مبارزه با پولشويي و فرار مالياتي به ادارات 

امور مالياتي ذي ربط ارسال مي شود.
چنانچه مودي اقدام به تس��ليم اظهارنامه مالياتي و ابراز 
خريد يا اعلام موجودي سكه حسب مورد در موعد مقرر 
ننموده باشد، اداره امور مالياتي مربوطه، اظهارنامه مالياتي 
مودي را با اطلاعات دريافتي تطبيق داده و ضمن رسيدگي 
و اظهارنظر در خصوص ميزان فروش و همچنين موجودي 
پايان دوره سكه وفق مقررات مربوط و اين دستورالعمل 

نسبت به تشخيص ماليات اقدام كند.
در مواردي كه مودي از تس��ليم اظهارنام��ه مالياتي در 
موعد مقرر خ��ودداري نموده و اس��ناد و مدارك مثبته 
مبني بر فروش يا عدم واگذاري س��كه خريداري شده از 
بانك مركزي جمهوري اس��لامي را ارايه ننمايد، در اين 
صورت چنانچه اسناد و مدارك مثبته اي مبني بر احراز 
قيمت فروش سكه ارايه يا واصل نشود با رعايت مقررات، 

تفاوت مبلغ خريد از بانك مركزي با بهاي روز س��كه در 
تاريخ تحويل از سيس��تم بانكي مبناي محاسبه ماليات 

قرار مي گيرد.
ادارات كل مالياتي بايد در مواردي كه مودي )اش��خاص 
حقيقي( فاقد پرونده مالياتي در ارتباط با خريد و فروش 
سكه )از جمله طلافروشي و صرافي( باشد ابتدا نسبت به 
تشكيل پرونده مالياتي براي مودي اقدام نموده و سپس 
نسبت به صدور احكام جهت رس��يدگي به كليه منابع 
ماليات هاي مستقيم موديان مزبور اعم از مشاغل، حقوق 

و تكليفي حسب مورد مبادرت كنند.
كارگروه هاي رسيدگي منتخب بايد پس از دعوت از مودي 
و درخواست ارايه اس��ناد و مدارك مربوط حسب مورد، 
طبق دفاتر و حسب مورد اسناد و مدارك ارايه شده توسط 
مودي يا به دست آمده )از جمله تراكنش هاي بانكي( و 
اطلاعات مأخوذه از پايگاه هاي سازمان اطلاعاتي سازمان 
امور مالياتي طبق بند 2-1 اين دستورالعمل اقدام كنند.

مودي��ان مالياتي موضوع اين دس��تورالعمل بايد جهت 
تس��ليم اظهارنامه مالياتي و پرداخت ماليات متعلق به 
س��ازمان عمليات الكترونيكي موديان مالياتي سازمان 
 www.tax.gov.ir امور مالياتي كش��ور به نش��اني

مراجعه كنند.
اداره امور مالياتي صلاحيت دار جهت حسابرسي مالياتي 
اش��خاص حقوقي موضوع اين دس��تورالعمل اداره امور 
مالياتي رسيدگي كننده به پرونده ماليات عملكرد اشخاص 

مذكور و براي اشخاص حقيقي فاقد پرونده مالياتي مشاغل 
در ارتباط با خريد و فروش سكه اداره امور مالياتي مربوط به 
محل استقرار بانك عامل تحويل دهنده سكه به اشخاص 
موصوف تعيين مي شود. چنانچه اشخاص اين موضوع اين 
دستورالعمل نسبت به ماليات تعيين شده معترض باشند، 
مي توانند نسبت به طرح ادعاي خود در مراجع دادرسي 

مالياتي اقدام و درخواست رسيدگي مجدد مي كنند.
چنانچه تمام يا بخشي از تراكنش هاي بانكي، ارتباطي 
با فعاليت خريد و فروش س��كه نداش��ته باش��د مطابق 
دستورالعمل رسيدگي به تراكنش هاي مشكوك بانكي 
واصله صادره توسط سازمان امور مالياتي كشور نسبت 

به موضوع اقدام ش��ود. فروش سكه طلا كه توسط بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي ايران ضرب شده در مرحله 
عرضه توس��ط بانك مركزي مش��مول ماليات بر ارزش 
افزوده بوده و بنابراين بعد از اولين فروش توس��ط بانك 
مزبور تا اعلام بعدي مش��مول مالي��ات و عوارض ارزش 

افزوده نخواهد بود.
ادارات كل امور مالياتي باي��د اطلاعات واصله مربوط به 
خريد سكه، تراكنش هاي بانكي و ساير اطلاعات به دست 
آمده مربوط به موضوع اين دستورالعمل را پس از انقضاي 
آخرين مهلت تس��ليم اظهارنامه در اولويت رس��يدگي 

قرار دهند.

مديركل پايداري مش��اغل و بيمه بي��كاري وزارت كار از 
بودجه لازم براي تثبيت ش��غل خب��ر داد و گفت: با ارايه 
راهكارهاي حمايتي در زمينه هاي بانكي، بيمه اي و مالياتي 
در سال گذشته از ريزش 380هزار شغل جلوگيري كرديم.

»تثبيت اشتغال«، »ايجاد اشتغال جديد« و »اشتغال 
حمايتي« سه رويكرد در برنامه هاي سياستي اشتغال 
است.»تثبيت اشتغال« يكي از برنامه هاي اشتغالزايي 
اس��ت كه در دس��تور كار دولت قرار دارد. ب��ا توجه به 
شرايط تحريم اقتصادي و افزايش هزينه هاي بنگاه هاي 
اشتغالزا، لازم است برنامه هاي مرتبط با صيانت از وضع 
موجود، تثبيت اشتغال و حمايت از بنگاه هاي مشكل دار 

لحاظ شود.
عيسي منصوري، معاون اش��تغال وزيركار با بيان اينكه 
محور اصلي برنامه اش��تغالزايي 97 و 98 تثبيت اشتغال 
است، گفت: هزينه حفظ اشتغال بسيار كمتر از هزينه اي 
اس��ت كه فرد بيكار ش��ده مي خواهد مجدد به س��ركار 
برگردد. مولفه هاي يازده گانه در مسير اشتغال داريم. يكي 
از طرح ها، طرحي بود كه با حمايت از منابع عمومي دولت 
و صندوق بيمه بيكاري، بخشي از دستمزد از منابع بيمه 
بيكاري و بخشي ديگر از سوي كارفرما پرداخت مي شود.

منصوري با بيان اينكه به دليل عدم تخصيص منابع در سال 
97 اين طرح اجرايي نشد گفت: سازمان برنامه وبودجه 

منابعي ب��راي اين طرح تخصيص ن��داد. عدم تخصيص 
منابع يعني اينكه سيستم اجرايي بيشتر دوست دارد، به 
جاي حفظ اشتغال موجود، با پرداخت تسهيلات شغل 

ايجاد شود.
معاون اشتغال وزارت كار با تأكيد بر اينكه در شرايط فعلي 
ضرورت دارد تا اشتغال موجود حفظ شود، اظهار داشت: 

كاهش هزينه اش��تغال براي كارفرماي��ان يكي ديگر از 
پيشنهادها در مسير ايجاد اشتغال است. برخي از طرح ها 

به صورت پايلوت در بعضي استان ها اجرا شد.

  سهم تثبيت اشتغال از تبصره 14 بودجه 98
اما اين كار نيازمند بودجه لازم براي اين كار است كه كريم 

ياوري، مديركل پايداري مشاغل و بيمه بيكاري وزارت كار 
از محل اعتبارات تبصره 14 بودجه خبر مي دهد و مي گويد: 
با تأكيد وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در راستاي اجراي 
اين سياس��ت و با هدف صيانت از نيروي كار، در سال 97 
تلاش ش��د تا با رصد، پيگيري و تشكيل جلسات متعدد 
استاني و كشوري با حضور نمايندگان بنگاه هاي اقتصادي 
مشكل دار و نيز سازمان ها و ادارات ذي ربط در حوزه هاي 
مختلف بيمه اي، مالياتي و بانكي، اقداماتي صورت گيرد كه 
بر اساس آن، با حمايت صورت گرفته از بالغ بر1800 بنگاه 
اقتصادي، بخش قابل توجهي از نيروي كار كه در معرض 
ريزش و بيكاري قرار داشتند، حفظ شدند و خوشبختانه 

از بيكاري آنها جلوگيري به عمل آمد.
وي ب��ا تأكيد بر اينكه در كنار ايجاد برنامه هاي اش��تغال 
جديد، موض��وع تثبيت ني��روي كار ني��ز از برنامه هاي 
مهم وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��ت، افزود: در 
نتيجه جلس��ات متعدد با مديران بنگاه هاي اقتصادي و 
دستگاه هاي مختلف و همچنين ارايه راهكارهاي حمايتي 
در زمينه هاي بانكي، بيمه اي و مالياتي در سال گذشته، 

380 هزار شغل تثبيت شد.
مديركل حمايت از پايداري مشاغل و بيمه بيكاري وزارت 
كار، همچنين بر تداوم اجراي سياست تثبيت نيروي كار 
در سال جاري و اختصاص منابعي از محل قانون بودجه 98 

براي تداوم اين برنامه، تاكيد گفت: خوشبختانه امسال با 
استناد بند الف تبصره18قانون بودجه98منابع خوبي براي 
اجراي برنامه ها و طرح هاي اشتغال زايي و تثبيت نيروي كار 

موجود، تدارك ديده شده است.
ياوري ادامه داد: به استناد بند الف تبصره 18 قانون بودجه 
98، به دولت اجازه داده شده تا بخشي از اعتبارات مندرج 
در جدول تبصره 14 قانون مذكور را در قالب »وجوه اداره 
شده با ارايه سود كمك بلا عوض« با تلفيق منابع موضوع 
ماده 52 قانون الحاق برخي مواد قانون تنظيم بخشي از 
مقررات مالي دولت، در چارچ��وب مصوبات هيات امنا، 
ضوابط، مقررات و اساسنامه صندوق توسعه ملي هزينه 
كرده و همچنين تسهيلات بانكي براي اجراي برنامه هاي 
ايجاد اش��تغال مولد، تثبيت اش��تغال موج��ود، اجراي 
سياست هاي بازار كار و تكميل اجراي برنامه هاي بند الف 

تبصره 18 قانون پرداخت كند.
اين مقام مس��وول در وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
افزود: در همين راستا، وزير كار ضمن تأكيد بر جلوگيري 
از ريزش نيروي كار، ش��خصاً پيگيري هاي مستمري را 
براي حل مشكلات بنگاه هاي اقتصادي در جهت صيانت 
از نيروي كار و تثبيت اش��تغال موجود و پايداري توليد و 
حفظ سياست بنگاه ها دارد كه نتايج مثبت آن، در آينده 

محسوس خواهد بود.
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نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور بيطرف|

   روشنگري و پس از آن
خود اسميت بخش��ي از نهضت بزرگ روشنفكري 
قرن هيجدهم بود كه »روش��نگري« نام گرفته بود. 
بناي روشنگري كه با انقلاب علمي غالبا همراه بود بر 
پيشرفت هاي قرون پيشين كه با اصلاحات پروتستان 
شروع ش��ده، قرار گرفته بود. قبل از اصلاحات قرن 
شانزدهم، كه ابتدائا با رهبري مارتين لوتر بود، اساسا 
»حقيقت« بايد توسط مقامات معلوم و تعيين مي شد.

اصلاحات، آتوريته كليس��ا را زير سوال برد و در يك 
جنگ سي ساله كه حول و حوش 1618 شروع شد، 

اروپايي ها بر سر پارادايم جانشين جنگيدند.
زير سوال بردن آتوريته، جامعه را وادار به پرسشگري 
و پاسخگويي كرد: ما چگونه »حقيقت« را مي دانيم؟ 
چگونه مي توانيم درباره دنياي اطراف مان ياد بگيريم؟ 
و ما چگونه بايد و مي توانيم جامعه مان را سازماندهي 
كنيم؟ يك معرفت شناسي تازه اي به نام »علم« به 
وجود آمد كه تمام جنبه هاي زندگي، جدا از دنياي 
معنوي، را اداره مي كرد: علم يك سيس��تم مبني بر 
اعتماد همراه با تاييد بود كه هر پيشروي را بر تحقيق 
اوليه و پيشرفت آنهايي كه قبل از آن بودند، قرار داده 
بود. طي ساليان سال دانشگاه ها و نهادهاي تحقيقاتي 
براي كمك به قضاوت ما در خصوص حقيقت كشف 
ذات دنياي ما برپا شدند. بسياري از چيزهايي كه ما 
امروزه داريم از آن اس��تفاده مي كنيم، از برق گرفته 
تا ترانزيستورها و كامپيوترها، گوشي هاي هوشمند، 
ليزر و طب مدرن، نتيجه كش��ف علمي است كه با 
تحقيقات پايه اي مورد حمايت حاصل شده اند. و البته 
فقط پيشرفت هاي »هاي تك« مشمول آن نبوده اند: 
حتي جاده ها و ساختمان هاي مان بر پيشرفت هاي 
علمي ق��رار گرفته ند؛ بدون آنها ما نمي توانس��تيم 
آسمانخراش ها و بزرگراه ها و شهرهاي مدرن داشته 
باشيم. كنار گذاشتن آتوريته سلطنتي و كليسا در 
ديكته كردن اينكه چگونه جامعه بايد سازماندهي 
شود به معناي آن بود كه خود جامعه بايد آن را ترسيم 
كند. ديگر فرد نمي توانست بر آتوريته- چه زميني و 
چه آسماني- تكيه كند تا مطمئن شود امورات خوب 
كار مي كنند يا آنكه بتوانند خوب كار كنند. فرد بايد 
خودش سيستم هاي حكومتي را خلق مي كرد. كشف 
نهادهاي اجتماعي كه رفاه جامعه را تضمين كند بسيار 
پيچيده تر از كشف حقايق طبيعي بود. در كل يك فرد 
نمي توانست آزمايشات را كنترل كند. هر چند كه يك 
مطالعه دقيق از تجربيات گذشته مي تواند مفيد واقع 
شود. فرد بايد بر عقل و گفتمان تكيه مي كرد- و اين 
را به رسميت مي شناخت كه هيچ كس انحصار فهم و 
درك ما از سازمان جامعه را ندارد. جدا از اين عقلانيت 
كه ارزش اهميت حكومت قانون را به دست مي دهد، 
رويه صحيح حقوقي و سيس��تم بازبيني و توازن كه 
توسط ارزش هاي نهادينه اي مانند عدالت براي همه 

و آزادي فرد حمايت مي شود حاصل شد.
لازمه سيستم حكومتي ما، با تمامي تعهداتش براي 
رفتارعادلانه براي همه، معلوم كردن حقيقت است. با 
سيستم هاي »به جا« حكمراني خوب، به احتمال زياد 
تصميم هاي خوب و عادلانه گرفته مي شود. شايد اين 
تصميمات كامل نباشند اما به احتمال زياد در زماني 

كه نقص شان آشكار شود، تصحيح خواهند شد.

سرمايهداريپيشرفتهدرعصرنارضايتي

جزئيات سناريوي دوم 
اشتغال زايي دولت در سال۹۸

جمع كل اهداف براي ايجاد اش��تغال در س��ناريوي 
دوم 537 هزار فرصت ش��غلي است كه منابع بودجه 
عمومي مورد نياز حدود 18361ميليارد ريال است كه 
پيش بيني شده   حدود 127340 هزار ميليارد ريال 

)غير از تسهيلات روستايي( پرداخت شود.
طبق گفته مسوولان اشتغال در كشور براي سال 98 
دو سناريو مد نظر است. اگر شرايط اقتصادي همراه 
با رشد باشد، سناريوي نخست و اگر نوسانات اقتصاد 
حاكم باشد سناريوي دوم جاري خواهد بود. در شرايط 
فعلي اقتصاد كشور ايجاد اشتغال خيلي وابسته به وام 
و تسهيلات نيست و سناريوي دوم نيز همين ويژگي 
را دارد. بيشتر، قاعده  اشتغال و سياست بازار كار بايد 
اصلاح و اجرا شود. در اين سناريو 8برنامه شامل توسعه 
كسب و كارهاي پر اشتغال منطقه اي )ظرفيت سازي 
نهادهاي مرتبط با توسعه كسب و كار به تعداد 124 
نهاد در 31اس��تان در رس��ته هاي منتخب و فراهم 
كردن ايجاد 200 هزار فرصت شغلي(، توسعه كسب و 
كارهاي پر اشتغال مناطق روستايي و عشايري )ايجاد 
90هزار فرصت شغلي و ارتقاي مهارت و آموزش فني 
و حرفه اي به ميزان حداقل 30هزار نفر واجد شرايط در 
حوزه روستايي و عشايري(، اصلاح نظام هاي آموزشي 
و مهارتي و توسعه كارآفريني )شبكه سازي 30بنگاه 
در اس��تان، 3100 نفر دانش آموز، 15درصد برنامه 
آموزشي استان، 240 كارگاه آموزشي، 400كارگاه 
آموزشي(، برنامه هاي فعال بازار كار )جذب 35 هزار 
نفر شغل جديد، آموزش مهارتي 50هزار نفر، ايجاد 
28 هزارنفر ش��غل جديد آموزش مهارتي 100هزار 
نفر(، اشتغال حمايتي و خرد )20هزارنفر، 10هزار نفر، 
ايجاد 3هزار فرصت شغلي جديد، ايجاد اشتغال موقت 
يا پايدار براي 36.7 هزار نفر، ايجاد 74 هزار نفر شغل 
جديد(، ساماندهي و تثبيت اشتغال موجود )حفظ و 
نگهداشت حداقل بيش از 315 هزار نفر، 33.6هزار 
نفر، 21هزار نفر، 8هزارنفر(، استفاده از فرصت هاي 
خارجي، نهادس��ازي و اطلاعات بازار كار و نظارت بر 

طرح ها و برنامه هاي اشتغال در دستور كار است.
جمع كل اهداف براي ايجاد اش��تغال در س��ناريوي 
دوم 537 هزار فرصت ش��غلي است كه منابع بودجه 
عمومي مورد نياز حدود 18361ميليارد ريال است 
كه پيش بيني شده حدود 127340 هزار ميليارد ريال 

)غير از تسهيلات روستايي( پرداخت شود.

خبر
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»تعادل«ازتغييررفتارمعاملهگراندربازارارزوطلاگزارشميدهد

دلايل ثبات بازار ارز و طلا درسه ماهه اول امسال

ماليات بر عايدي سپر دفاعي عليه سوداگري

اماواگرهايمالياتبرسودسپرده

گروه بانك و بيمه|احسان شمشيري|
با وجود انتشار اخبار مختلف در روزهاي اخير در رابطه با تنش 
ايران و امريكا و همچنين تحولات مختلفي كه در چند ماه 
گذشته در زمينه هاي اقتصادي و سياسي صورت گرفته، بازار 
ارز و طلا با روندي با ثبات همراه است و از نوسانات يكساله 
مرداد 96 تا مرداد 97 خبري نيس��ت و كارشناسان براي 
اين وضعيت با ثبات بازار ارز و طلا دلايل مختلفي را مطرح 
كرده و معتقدند كه بازار ارز، افزايش نرخ ها را در يكس��اله 
مرداد 96 تا مرداد 97 پيش خور كرده و پس از آن، به دنبال 
اقدامات بانك مركزي و همچنين واكنش متقاضيان بازار 
ارز و عرضه كنندگان، بازار با روند با ثباتي همراه شده است. 

به گزارش »تعادل«،  دو روز پس از انتش��ار اخبار مرتبط با 
تنش ايران و امريكا در روزپنج شنبه و سقوط پهپاد امريكايي، 
بازار ارز و طلا دوباره آرام گرفت كه نشان مي دهد بازار ارز و 
طلا نسبت به ابتداي سال 97 با تغييرات زيادي همراه شده 
و يك خبر سياس��ي تنها يك ي��ا دو روز مي تواند نرخ ها را 
اندكي بالا ببرد و پس از آن دوباره نرخ ها فروكش كرده و به 
حالت قبلي بر مي گردد.  اين موضوع نشان مي دهد كه اخبار 
و تحولات نمي تواند به اندازه تحولات بنيادي و ساختاري و 
اقدامات بانك مركزي در يك سال اخير بر بازار موثر باشد و 
رفتار خريداران ارز و عرضه كنندگان نيز نسبت به قبل تغيير 
كرده اس��ت و باعث شده كه نرخ طلا و ارز نسبت به ابتداي 
فروردين 98 تغيير زيادي نداشته و قيمت ها تقريبا روندي 

با ثبات را طي كند. 

  كاهش تقاضا به دليل ثبات نرخ ها
كارشناسان در اين زمينه معتقدند كه يكي از دلايل افزايش 
تقاضا براي ارز و طلا، نوسان نرخ ها و افزايش آنها بوده كه باعث 
شده بود عده اي براي حفظ ارزش پول خود به بازار مراجعه 
كنند. اما بعد از ثبات نسبي كه در يكسال اخير رخ داده، دليلي 
براي خريد دلار و طلا جهت حفظ ارزش پول خود نمي بينند 
واحساس مي كنند كه هر گاه نياز باشد مي توانند دلار 13 

هزار توماني يا سكه 4.5 ميليون توماني خريداري كنند. 
كارشناس��ان مي گويند كه اونس جهاني نس��بت به 
ابتداي بهار 98 با رشد 100 دلاري همراه بوده است. 
اما با اين وجود، نرخ طلا و ارز در بازار ايران تقريبا بدون 
تغيير ب��وده و دلار همچنان در كان��ال و مرز 13 هزار 
تومان قرار دارد كه نشان مي دهد نسبت به سه ماه قبل 
تغيير چنداني نداشته و به دليل دو، سه برابر شدن نرخ 
ارز و طلا در س��ال هاي 96 و 97، در سال 98 مي توان 
انتظار داشت كه نرخ دلار و سكه و طلا باثبات باشد و 
تا زماني كه نقدينگي رشد عظيم ديگري نداشته باشد 
بايد انتظار داش��ت كه نرخ ها همچنان باثبات باشد. 
همين ثبات نرخ ها باعث شده كه سفته بازان و كساني 
كه به دنبال سود هستند تمايلي به خريد سكه و طلا و 
ارز نداشته باشند زيرا احساس مي كنند كه نرخ ها ثابت 
است و بايد به سمت بازارهاي سودده در سال 98 مثل 

بورس و مسكن بروند. 

   نياز به ريال و تبديل ارز و سكه
نكته ديگر، نياز به ريال است و كساني كه نقدينگي خود را به 
ارز و طلا تبديل كرده بودند اكنون با كاهش درآمد و قدرت 
خريد، افزايش ت��ورم و قيمت كالاها و مخارج خود، نياز به 
فروش ارز و س��كه دارند تا بتوانند مايحتاج عمومي خود را 
تامين كنند و همين موضوع باعث شده كه عرضه طلا و ارز 
به بازار زياد شود و اين موضوع از فروردين 98 قابل مشاهده 
بوده و حتي در برخي روزها عرضه ارز و سكه بيش از تقاضاي 

آن بوده است.

  اثر رشد سهام و مسكن بر بازار ارز 
دليل سوم، انتقال نقدينگي از بازار ارز و طلا به سمت بورس، 
مسكن  و ساير كالاها بوده كه عده اي براي كسب سود بيشتر 
و استفاده از فرصت رشد شاخص بورس و قيمت سهام به 
فروش دلار و سكه روي آورده اند و برخي نيز معتقدند كه 
سال 98 سال رشد سكه و دلار نيست و همه رشد نرخ دلار 
و سكه متناسب با شاخص تورم و نقدينگي، قبلا پيش خور 
شده و ديگر نمي توان انتظار سود بالا داشت و لذا امسال را 
سال رشد بورس و مسكن ارزيابي كرده و معتقدند كه همه 
بازار دارايي هاي مختلف به هم ربط دارند و اگر نرخ دلار بيش 
از سه برابر شده يا س��كه و طلا رشد كرده، مي توان انتظار 
داشت كه قيمت سهام و مسكن نيز متناسب با آن يااندكي 

كمتر از رشد نرخ ارز، افزايش داشته باشد. 

  اقدامات بانك مركزي 
در اين زمين��ه، اقدامات بانك مرك��زي در محدود كردن 
تراكنش ها وجم��ع آوري چك هاي تضميني و همچنين 
توافق با صادركنن��دگان و ايجاد بازار متش��كل ارزي و... 
موجب ش��ده كه روند با ثباتي در تامين ارز ايجاد ش��ود و 
صرافي ها و بانك ها نيز متناسب با نوسان بازار نرخ ها را تغيير 
داده و از نوسان و سفته بازي و دلالي جلوگيري مي كنند. در 
نتيجه انگيزه براي ورود به بازار طلا و سكه را كاهش داده و 
به دليل روند با ثبات، متقاضي كمتري وارد بازار ارز و سكه 
مي شود. اين نرخ ها نشان مي دهد كه بازار ارز و طلا تقريبا 
به يك روند با ثباتي رسيده و اخبار سياسي و تنش ايران و 
امريكا، اثر زيادي بر نوسان نرخ ها ندارد و با نظارت و كنترل 
بانك مركزي، واكنش بلافاصله صرافي هاي مجاز بانكي و 
بانك ها به نرخ هاي بازار و جلوگيري از نرخ سود دلالي و... 
عملا شرايط براي ثبات بازار ايجاد شده است.  براين اساس 
كارشناسان معتقدند كه با توجه به پيش خور كردن نرخ دلار 
و ارز و طلا در سال 97 و همچنين ايجاد بازار متشكل ارزي، 
اقدامات بانك مركزي و... مي توان انتظار داشت كه بازار ارز و 
طلا در نيمه اول سال 98 دوره بدون نوسان و با ثبات و بدون 
سود خريد و فروش را به همراه داشته باشد. از سوي ديگر 
كاهش قدرت خريد مردم و ركود نسبي و كاهش درآمدها، 
برخي خانوارها را به س��مت فروش ارز و سكه سوق داده و 
همين موضوع عرضه س��كه و فروش طلا و ارز را نسبت به 
تقاضا افزايش داده است و برخي افراد كه براي حفظ قدرت 

خريد خود اقدام به خريد طلا و ارز كرده اند، اكنون به دليل 
نياز به ريال، به دنبال فروش ارز و سكه هستند.  همچنين 
ثبات نسبي بازار ارز و طلا باعث شده كه تمايل به خريد طلا 
و ارز براي حفظ ارزش پول كاهش يابد.  اين در حالي است 
كه بازار دارايي ش��امل بورس و سهام و مسكن از جذابيت 
بيش��تري برخوردار است. بهار 98 با پيش��تازي سهام در 
ميان ساير بازارها به پايان رسيد. شاخص كل بورس تهران 
در فصل بهار رشد 31.5 درصدي را تجربه كرد. در 56 روز 
معاملاتي دماسنج بازار سهام به صورت ميانگين روزي بيش 
از هزار واحد رشد را به ثبت رساند. بازارهاي ارز و سكه رشد 
بسيار اندكي را در مقايسه با بورس به ثبت رساندند. سكه كه 
در سال گذشته از ساير بازارها سبقت گرفته بود، در فصل 
نخست سال بازدهي 1.3 درصدي و دلار نيز تنها بازدهي 
1.9 درصدي را تجربه كرد. رش��دهاي بهاري بورس تنها 
بخشي از تلاش سهام براي جبران عقب ماندگي از بازارهاي 
اثرگذار در س��ال 97 بود. پشتوانه اصلي چنين رشدي در 
بورس تهران تورم و دلار بود كه اثرات خود را در سودآوري 

شركت ها منعكس مي كند.
حتي برخي صرافي ها و طلافروشي ها كه قبلا ارز خريداري 
مي كردند به دليل نوسان اندك و بازگشت نرخ ها به مرز 13 
هزار تومان، حاضر به خريد دلار و ارز نيستند و بيشتر تمايل 
به معامله سكه و طلا دارند كه از يك نرخ حاشيه سود خريد 

و فروش مطمئن برخوردار است. 

  نرخ ها در بازار شنبه اول تير
فصل تابستان با ثبات نسبي در بازار ارز و طلا آغاز شده و با 
وجود آنكه اونس جهان��ي طلا در مجموع حدود 100 دلار 
در سه ماه اخير افزايش داش��ته اما اثر قابل توجهي بر نرخ 
طلا و سكه نداشته و نرخ طلا و ارز همچنان با ثبات است. در 
روزهاي اخير اونس جهاني متاثر از اخبار تنش ايران و امريكا، 
افزايش قيمت نفت، احتمال كاه��ش نرخ بهره در امريكا، 
جنگ تجاري و.... به نرخ هاي بالاي 1417 دلار رسيده بود، 
اما روز شنبه عقب نشسته و به مرز 1400 دلار و نرخ 1399 
دلار بازگشت.  به دنبال كاهش نرخ دلار به 13270 تومان در 
بازار آزاد و معاملات نقدي، نرخ طلا نيز كاهش يافت و قيمت 
هرگرم طلاي 18 عيار به 433 هزار، مظنه مثقال 17 عيار 
يا طلاي آبشده 1 ميليون و 875 هزار، سكه طرح جديد 4 
ميليون و 710 هزار، سكه بهار آزادي طرح قديم 4 ميليون 
و 500 هزار، نيمه س��كه 2 ميليون و 430 هزار، ربع سكه 1 
ميليون و 630 هزار، سكه گرمي 1 ميليون و 10 هزار تومان 
معامله ش��د.  صرافي هاي مجاز بانكي و ملي نيز نرخ دلار را 
13100 تومان براي فروش و 13 هزار تومان براي خريد دلار 
اعلام كردند. همچنين نرخ فروش يورو را 15 هزار و نرخ خريد 
يورو را 14900 تومان اعلام كرده اند.  همچنين نرخ لحظه اي 
دلار در سامانه سنا به 13050 و نرخ يورو 14950 به تومان 
رسيد. ميانگين نرخ هاي ارز معامله شده در روز پنج شنبه نيز 
براي دلار 13233، يورو 15038، درهم 3639، يوآن 2024، 

پوند 16600 و لير تركيه 2383 تومان اعلام شده است.  اين 
درحالي است كه هر اونس طلا در بازار جهاني از مرز 1400 
دلار گذشت و در معاملات روز جمعه بازار جهاني تحت تأثير 
احتمال كاهش نرخ هاي بهره از سوي بانك مركزي امريكا 
كه افت دلار را به همراه داشت، بيش از 1.5 درصد صعود كرد 
و هر اونس ط��لا براي تحويل فوري در معاملات روز جاري 
بازار سنگاپور 1.2 درصد افزايش يافت و به 1404 دلار و 35 
سنت رسيد.همچنين در بازار معاملات آتي امريكا، هر اونس 
طلا با 0.9 درصد افزايش، به 1408 دلار و 90 سنت رسيد. 
به دنبال اين افزايش قيمت طلا در بازار جهاني، در بازار ايران 
و همچنين افزايش قيمت دلار به 13380 تا 13430 تومان 
افزايش يافت. مظنه مثقال 17 عيار يا طلاي آّبش��ده به 1 
ميليون و 886 هزار تومان، هرگرم طلاي 18 عيار 435 هزار 
تومان، سكه تمام طرح جديد 4 ميليون و 685 هزار تومان، 
نيم سكه 2 ميليون و 450 هزار، ربع سكه 1 ميليون و 650 
هزار و سكه گرمي 1 ميليون و 15 هزار تومان معامله شد.  در 
بازار ارز رسمي نيز، بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر 
اساس آن نرخ 31 ارز مانند يورو و پوند نسبت به روز پنجشنبه 
افزايش و قيمت 6 واحد پولي كاهش يافت. نرخ دلار و 9 ارز 
ديگر نيز ثابت ماند. هر دلار امريكا 42 هزار ريال قيمت خورد. 
هر پوند انگليس با 195 ريال افزايش نسبت به روز پنج شنبه 
53 ه��زار و 477 ريال و هر يورو نيز با 416 ريال افزايش 47 

هزار و 752 ريال ارزش گذاري شد.

مرتضي زمانيان| مديرگروه اقتصادي انديشكده 
حكمراني شريف|

با طرح ماليات بر عايدي مس��كن كه در دس��تور كار 
كميس��يون اقتصادي مجلس قرار گرفته، بحث هاي 
فراواني در مورد اثر اين ماليات بر بخش مسكن و اقتصاد 
كشور مطرح شده است. يكي از مهم ترين انتقادات وارد 
به اين طرح اين اس��ت كه محدود كردن فعاليت هاي 
سوداگرانه )يا به س��خني ديگر سفته بازي( در بخش 
مس��كن منجر به هجوم سوداگران به س��اير بازارها و 
بروز نوسانات در بازارهاي ديگر مانند ارز، طلا و خودرو 
خواهد شد. هرچند نگارنده بر اين باور است به دلايل 
متفاوتي از جمله عدالت مالياتي، ترجيح اين است كه 
ماليات بر عايدي سرمايه در تمام بازارهاي مشابه وضع 
شده و محدود به بازار مسكن نباشد، اما سوال مهم اين 
اس��ت كه با توجه به عدم فراهم بودن زيرساخت لازم 
براي وضع اين ماليات در هم��ه بازارها، آيا در گام اول 
اين ماليات در بخش مس��كن اعمال شده و سپس به 
ساير بازارها تعميم داده ش��ود، يا اينكه تا زمان ايجاد 

زيرساخت در همه بخش ها از اعمال آن در بازار مسكن 
نيز اجتناب شود.

در اين راستا نكته مهم ، لزوم شناخت دقيق تر مفهوم 
س��فته بازي اس��ت. به نظر مي رس��د اين گ��زاره كه 
محدوديت سفته بازي در يك بازار منجر به مهاجرت 
سوداگران و نقدينگي در دست آنها به بازارهاي ديگر 
مي شود از لحاظ نظري محل اشكال است. اين ديدگاه 
از آن جهت محل انتقاد است كه باورمندان به آن عملا 
س��وداگري را در بخش هاي مختلف تفكيك ش��ده 
مي دانند كه در آن سوداگران صرفا در يك بازار خاص 
اقدام به فعاليت مي كنند. از همين رو با محدودسازي 
سفته بازي در يك بازار، سوداگران فعال در آن بازار به 
همراه نقدينگي در دست خود به ساير بازارها مهاجرت 
خواهند ك��رد. در حالي ك��ه در دنياي واق��ع به نظر 
سفته بازي بيشتر يك پديده سيال است و سوداگران 
نيز افرادي هستند كه همزمان در بازارهاي مختلفي به 
دنبال يافتن فرصت هاي سوداگرانه هستند. بنابراين اگر 
سوداگران احساس كنند بازار ارز دچار نوسان خواهد 

شد صف تقاضاي ارز را تشكيل داده و بخشي از نقدينگي 
خود را به سفته بازي ارز اختصاص خواهند داد. همين 
افراد در عين حال ممكن است براي سفته بازي در بازار 
طلا يا خودرو نيز در صف خريد قرار گيرند. از اين رو در 
بسياري از مواقع سفته بازان افراد واحدي هستند كه 

بسته به شرايط در بازارهاي مختلف وارد مي شوند.
بنابراين نبايد تصور كرد كه با حذف سفته بازي در بخش 
مسكن، س��فته بازان اين بازار به بازارهاي ديگر اضافه 
خواهند شد، بلكه با حذف سفته بازي در بخش مسكن 
گستره فعاليت همه س��فته بازان محدود خواهد شد. 
كما اينكه در بسياري از مواقع كه اقتصاد در دوران ثبات 
قرار مي گيرد، اساسا در همه بازارها سفته بازي كاهش 
چشمگيري مي يابد. هر زمان نيز كه بستر سوداگري 
مهيا شود، سفته بازان با تبديل ساير دارايي هاي خود 
به منابع نقد به س��مت بازارهاي هدف هجوم خواهند 
برد. ضمن آنكه افزايش سرعت گردش پول مي تواند به 
گونه اي عمل كند كه عملا ميزان محدودي از نقدينگي 
منجر به گردش مال��ي زي��ادي در بازارهاي مختلف 

ش��ود. از اين حيث نگراني برخي از سياست گذاران و 
پژوهش��گران در باب مهاجرت نقدينگي و سفته بازي 
نيازمند تامل جدي تر و تبيين نظري دقيق تري است 
و نمي توان به اين بهانه فرايند اصلاح مالياتي در بخش 

مسكن را متوقف كرد.
ضمن آنكه بايد توجه داشت كه به صورت معمول اثر 
خريد و فروش مسكن در بخش بانكي صرفا به معني 
جابه جايي سپرده از يك حساب بانكي به حساب ديگر 
است. از اين رو اگر بپذيريم كه وضع ماليات بر عايدي 
سرمايه در بخش مسكن منجر به كاهش تعداد معاملات 
در اين بخش شود، از لحاظ نقدينگي تفاوت اعمال و عدم 
اعمال اين ماليات تنها اين است كه سپرده هاي موجود 
در حساب چه كساني باشد. از اين رو نمي توان به راحتي 
ادعا كرد اين ماليات با كاه��ش تعداد مبادلات منجر 
به حركت نقدينگي از يك بازار به س��وي بازار ديگري 
خواهد ش��د. ضمن آنكه خوشبختانه در سال گذشته 
بانك مركزي با هدف كنترل سفته بازي اقدام به وضع 
محدوديت بر مبادلات مكرر و نقل و انتقالات مشكوك 

به سفته بازي كرده است. از اين رو وضع ماليات بر عايدي 
سرمايه با وجود محدوديت هاي موجود در مسير نقل 
و انتقال نقدينگي به  راحتي نمي تواند منجر به هدايت 
حجم زيادي از نقدينگي به سمت ايجاد تقاضا در ساير 

بازارها از جمله ارز يا طلا شود.
در مجموع به نظر مي رسد بس��ياري از انتقادات ذكر 
ش��ده در مورد ماليات بر عايدي سرمايه فاقد پشتوانه 
نظري و تجربي كافي است. ضمن آنكه بايد توجه كرد 
كه مشكلات ساير بازارها نيز بايد با تمهيداتي در خود 
آن بخش ها درمان شود و نبايد توقع داشت كه بخش 
مسكن مش��كل تمامي بخش هاي اقتصاد را به دوش 
بكشد. اين ديدگاه كه به خاطر تاثير يك بخش بر ساير 
بازارها بايد از انجام اصلاحات در آن بخش چشم پوشي 
كرد، به توقف و قفل شدن فرايند اصلاحات اقتصادي 
منجر خواهد ش��د. بنابراين اگر اصلاحات گس��ترده 
در تمام بخش ها ممكن نيس��ت، بايد فرايند تدريجي 
اصلاحات را از يك بخش آغاز كرده و آن را به تدريج به 

ساير بخش ها تعميم داد.

مهدي هاديان| عضو هيات علمي گروه اقتصاد، 
پژوهشكده پولي و بانكي|

به منظور طراحي اثربخش مكانيس��م هاي عملياتي و 
تعريف حدود استان هاي ماليات بر سود سپرده، تقويت 
سامانه هاي اطلاعاتي و همكاري نهادهاي ذي ربط در 
افزايش شفافيت تراكنش هاي مالي از اهميت حياتي 

برخوردار است.
يكي از مواردي كه در مواقع كاهش درآمدهاي نفتي و 
بروز تنگناهاي مالي براي دولت به كرات مطرح مي شود 
ض��رورت اصلاح س��اختار بودجه با تاكيد ب��ر افزايش 
درآمدهاي مالياتي و كاهش وابستگي به درآمدهاي نفتي 
است. با وجود آنكه در عمده  كشورها درآمدهاي مالياتي 
مهم ترين منبع تامين منابع بودجه محسوب  مي شوند، 
در اقتصاد ايران اين درآمدها تنها حدود يك سوم منابع 

عمومي بودجه دولت را شكل مي دهند.
با تش��ديد تحريم ها و محدوديت ه��اي مالي و تجاري 
بين المللي ضرورت گسترش چتر مالياتي بيش از پيش 
مطرح شده و اخيرا نيز به شكل تعريف پايه هاي جديد 
مالياتي مورد بحث محافل علمي و اجرايي كشور قرار 
گرفته است. در همين راستا، ماليات بر سود سپرده هاي 
بانكي نيز يكي از مواردي اس��ت كه عملياتي شدن آن 

طرفداران و منتقدان متعددي دارد.
بر اساس آمارهاي پولي منتشرشده و در نظرگرفتن رشد 
23 درصدي نقدينگي در سال گذشته، حجم نقدينگي 

در ابتداي سال جاري حدود 1900 هزار ميليارد تومان 
بوده است. با توجه به اجزاي نقدينگي و در نظرگرفتن 
سهم سپرده هاي سرمايه گذاري بلندمدت و كوتاه مدت، 
براي ساده سازي محاسبات مي توان حجم سپرده هاي 
بلندمدت را 1000 هزار ميليارد تومان و سهم سپرده هاي 
كوتاه مدت را 500 هزار ميليارد تومان در نظر گرفت. با 
فرض پايبندي بانك ها و موسسات اعتباري به پرداخت 
نرخ  سودهاي مصوب ش��وراي پول و اعتبار )بلندمدت 
15 درصد و كوتاه مدت 10 درصد(، س��ود يك س��اله 
س��پرده هاي بلندم��دت، 150 هزار ميلي��ارد تومان و 
سپرده هاي كوتاه مدت نيز 50 هزار ميليارد تومان خواهد 
بود. به عبارت ديگر، در س��ال جاري حداقل 200 هزار 
ميليارد تومان بازدهي ناشي از سپرده هاي سرمايه گذاري 
وجود خواهد داشت كه در حال حاضر معاف از ماليات 
اس��ت. اگر فرض ش��ود كه به طور متوسط نرخ ماليات 
10 درصدي بر س��ود س��پرده هاي بانكي وضع خواهد 
شد، دولت درآمد مالياتي 20 هزار ميليارد توماني از اين 
محل خواهد داشت كه تقريبا معادل خالص واگذاري 
دارايي هاي مالي دولت )يا به  عبارتي ديگر كسري بودجه( 

در سال جاري است.
با توجه به آثار س��وء تحريم هاي اقتص��ادي بر كاهش 
درآمدهاي نفتي دولت و همچنين هزينه بالاي تامين 
مالي دولت از طريق انتش��ار اوراق مختلف مالي و لزوم 
مديريت بدهي دولت در حدودي كه پايداري بودجه اي 

را به همراه داشته باش��د، اصلاح بند 2 ماده 145 قانون 
ماليات هاي مس��تقيم در خصوص معاف بودن س��ود 
س��پرده ها از پرداخت مالي��ات، مي تواند ت��ا حدودي 

محدوديت هاي موجود را مرتفع كند.
در شرايطي كه كارگزاران بخش حقيقي اقتصاد توانايي 
رقابت با بازدهي س��پرده هاي بانكي را ندارند و حتي در 
ش��رايط ركودي نيز با تحمل انواع ريسك هاي فضاي 
كس��ب وكار و محيط اقتص��اد كلان، اقس��ام مختلف 
ماليات هاي مستقيم و غيرمستقيم را پرداخت مي كنند، 
معاف بودن سودهاي بدون ريسك سپرده ها از ماليات، 
چندان با منطق اقتصادي س��ازگار نخواهد بود. حتي 
در خصوص بحث تورم و كاهش ارزش حقيقي سپرده 
نيز كه بعضا در مخالفت با اعمال اين نوع ماليات بحث 
مي شود بايد گفت كه تورم بر ساير منابع ثابت درآمدي از 
جمله حقوق و دستمزد نيز اثرگذار است و لذا اين بحث 
توجيه قابل پذيرشي براي معافيت سود سپرده  از ماليات 

نخواهد بود.
به منظور تحقق عدالت مالياتي و لزوم پياده سازي نظام 

جامع مالياتي موثر موارد ذيل يادآوري مي شود: 
1- يكي از پيش شرط هاي اساسي اعمال موفقيت آميز 
ماليات بر سود سپرده، فراگير شدن پايه مالياتي عايدي 
س��رمايه اس��ت. بنابراين ضروري اس��ت كه علاوه بر 
سپرده هاي بانكي، تملك ساير اقلام دارايي مانند ارز، طلا، 
مسكن و اخيرا نيز خودرو مشمول اين نوع ماليات شوند.

 2- بازارهاي مالي و دارايي به راحتي در معرض آربيتراژ 
قوانين قرار مي گيرند. موديان اي��ن نوع ماليات ها و در 
مورد ماليات بر سود سپرده، صاحبان سپرده هاي كلان 
همواره راه هاي متعددي ب��راي فرار مالياتي يا كاهش 
ماليات پرداخت��ي خواهند ياف��ت. بنابراين به منظور 
طراحي اثربخش مكانيس��م هاي عمليات��ي و تعريف 
حدود استان هاي اين نوع ماليات ها، تقويت سامانه هاي 
اطلاعاتي و هم��كاري نهادهاي ذي رب��ط در افزايش 
ش��فافيت تراكنش هاي مالي و تس��هيل دسترسي به 

اطلاعات مورد نياز از اهميت حياتي برخوردار است.
 3- با توجه به رقم 175 هزار ميليارد توماني درآمدهاي 
مالياتي در قانون بودجه 1398، احتساب درآمد ناشي 
از ماليات بر سود سپرده س��هم حدودا 10 درصدي در 
مجموع درآمدهاي مالياتي خواهد داشت. بنابراين تمركز 
بيش  از حد بر اين نوع از ماليات و غفلت از س��اير موارد و 
كاستي ها موجبات تخصيص نامناسب منابع مديريتي، 
كارشناسي و اداري سازمان مالياتي در پيگيري اهداف 
آن را به همراه خواهد داش��ت. شايان ذكر است نسبت 
درآمده��اي مالياتي به توليد ناخالص داخلي كش��ور 
حدود 9 درصد است در حالي كه متوسط جهاني آن 15 
درصد و در كشورهاي عضو سازمان همكاري و توسعه 
اقتصادي )OECD( نيز 35 درصد اس��ت. سهم پايين 
درآمدهاي مالياتي در اقتصاد كشور، ناشي از چالش هاي 
درون سازماني و برون سازماني نظام ماليات ستاني كشور 

است كه در يادداش��ت هاي متعددي به آن اشاره شده 
است. به عنوان نمونه يكي از موارد آن بحث معافيت هاي 
مالياتي گسترده و طولاني مدت است كه بر اساس برخي 
برآوردها حجم 40 تا 50 درصدي در اقتصاد كشور دارند. 
يكي ديگر از مباحث مرتبط با اقتصاد زيرزميني و حجم 
بالاي قاچاق كالا در كشور است كه صرفا اين مورد نيز 
حداقل با توجه به متوسط برآورد 20 ميليارد دلاري از 
حجم قاچاق و با فرض دلار 10 هزار توماني، فرار مالياتي 
هنگفتي را به همراه دارد. بنابراين در قالب يك تصوير 
بزرگ تر، ضعف هاي نظام ماليات س��تاني كشور بسيار 
فراتر از غفلت يا اهمال در گسترش پايه هاي مالياتي مانند 
ماليات بر سود سپرده ها خواهد بود؛ لذا ضروري است كه با 
ترسيم سند تحول نظام مالياتي كشور، اصلاح آن در يك 

رويكرد بلندمدت در دستور كار قرار گيرد.
در مجموع، با توجه به خاس��تگاه اوليه گسترش چتر 
مالياتي در مقطع كنوني، بايد توجه داش��ت كه اصلاح 
ساختار بودجه صرفا منوط به اصلاح تركيب درآمدهاي 
دولت و تمركز صرف بر درآمدهاي مالياتي نيست بلكه 
در درجه اول بايد هزينه هاي دولت و تركيب آنها را اصلاح 
و مديريت كرد. ام��ا از آنجا كه اصلاح هزينه هاي دولت 
با توجه به ماهيت چس��بنده آن يك بحث ميان مدت 
و بعضا بلندمدت اس��ت در عمده موارد تلاش��ي براي 
اصلاح آن انجام نمي ش��ود و تمام نگاه ها به راهكارهاي 

سهل الوصول تر معطوف مي شود.
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عملكرد بانك رفاه كارگران 
مطلوب بوده است 

سخنگوي هيات رييس��ه مجلس شوراي اسلامي 
گفت: بانك رفاه كارگران تاكنون عملكرد مطلوبي 
را از خود به جاي گذاش��ته و انصاف��اً اين عملكرد 

رضايت بخش بوده است.
به گ��زارش روابط عموم��ي بانك رف��اه كارگران، 
اسدالله عباس��ي در گفت وگو با خبرنگار نبض بازار 
با اش��اره به فعاليت بان��ك رفاه كارگ��ران در ارايه 
خدمت رس��اني به مردم و اجتماع گفت: بانك رفاه 
كارگران چون به نوعي متعلق ب��ه كارگران بوده و 
همچنين بيمه شدگان تأمين اجتماعي را پوشش 
مي دهد، به خوبي توانسته انتظارات بخش مهمي 
از جامعه را چه در بخش تس��هيلات و چه در ساير 

بخش هاي رفاهي برآورده كند.
وي افزود: اين بانك تاكنون عملكرد مطلوبي را از خود 
به جاي گذاشته و انصافاً اين عملكرد رضايت بخش 
بوده است. سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي 
اسلامي تصريح كرد: بانك رفاه كارگران با توجه به 
ماموريت خود به خوبي توانسته موفقيت هاي زيادي 
كسب كند و از ديگر بانك ها پيشي گيرد و موجبات 
رضايتمندي بخش كثيري از مردم جامعه را فراهم 

آورد كه اين امر كار سهل و آساني نيست.

تعيين زمان بندي براي فروش 
اموال مازاد بانك ها

سخنگوي كميس��يون ويژه حمايت از توليد ملي 
مجلس بر ضرورت واگ��ذاري اموال مازاد بانك ها و 

تعيين زمان بندي تاكيد كرد.
رحيم زارع در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به اموال مازاد 
شبكه بانكي گفت: بانك ها بايد از چسبندگي به اين 
نوع اموال كه جلوي حركت آنها را گرفته رها شوند. 
نماينده مردم آباده در مجلس ش��وراي اسلامي با 
اشاره به نص صريح قانون و همچنين تاكيدات مقام 
معظم رهبري در خصوص ضرورت چابك س��ازي 
ش��بكه بانكي افزود: در حال حاضر، بانك ها اموال 
منقول و غير منقول بسياري داشته كه با نقد شدن 
آنها بسياري از گره هاي ايجاد شده در بخش توليد 
باز مي ش��ود. اين نماينده مردم در مجلس دهم با 
تاكيد بر اينكه تكاليف قانوني بانك ه��ا در الزام به 
واگذاري اموال م��ازاد و بنگاه هاي اقتصادي كاملا 
روشن و شفاف است، تصريح كرد: دولت به ويژه بانك 
مركزي بايد با نظارت هاي مستمر و ارايه بسته هاي 
تشويقي، روند اين واگذاري ها را تسريع كند. زارع با 
بيان اينكه واگذاري سهام بنگاه هاي تحت پوشش 
بانك ها به بخش خصوصي واقعي با نظارت سازمان 
بورس بهترين اقدام در شرايط فعلي است، گفت: بايد 
بورس به وظايف خود برگشت داده شود و بانك ها نيز 

با اين رويه دست از بنگاهداري بردارند.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس دهم با بيان اينكه 
اموال مازاد بانك ها به مثابه دارايي هاي منجمد است، 
تصريح كرد: در هيچ جاي دنيا بانك ها وظايفي خارج 
از رس��الت هاي محوله را انجام نداده و رقيب بخش 
توليد نيس��تند. بانك مركزي براي بانك ها جهت 

فروش اموال مازاد زمان بندي تعيين كند.

امهال مطالبات غيرجاري در 
دستور كار شوراي پول و اعتبار

عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي از تصويب امهال 
مطالبات غيرجاري در موسسات اعتباري در شوراي 
فقهي بانك مركزي خبر داد و گفت: هم اكنون اين امر 

در دستور كار شوراي پول و اعتبار قرار دارد.
حجت الاسلام سيد عباس موسويان در گفت وگو با 
ايبِنا درباره تصميم ش��وراي فقهي بانك مركزي در 
جلسه اخير اين شورا درباره امهال مطالبات غيرجاري 
در موسسات اعتباري   اظهار داشت: با توجه به مباحثي 
كه در بانكداري اسلامي و بانكداري بدون ربا به ويژه در 
ايران به صورت جدي مطرح است، درباره شيوه امهال 
بدهي هاي غير جاري در موسسات اعتباري در شوراي 

فقهي بانك مركزي تصميم گيري شد.
وي افزود: به اين معنا كه در نظام بانكي ما با سه گروه 
از مشتريان مواجه هستيم، گروه اول ورشكستگان 
هس��تند كه مطالبات آنها غيرجاري شده و اميدي 
نيست كه آنها بتوانند در آينده بدهي خود را پرداخت 
كنند. براي اين گروه هم قانون پيش بيني كرده و هم 
در شريعت پيش بيني شده كه بايد تعيين تكليف شود 

تا مبلغ باقي مانده تسويه و مابقي صرف نظر شود.
عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي درباره گروه دوم 
افزود: گروه دوم افرادي هستند كه علت تاخير بدهي 
آنها تخلف است و تصميم براي پرداخت بدهي خود 
ندارند. افرادي هستند كه از بانك ها تسهيلات دريافت 
كرده اند و با مشكلي هم مواجه نشده اند، اما به دليل 
اينكه متخلف هستند، بدهي خود را به سيستم بانكي 
پرداخت نمي كنند كه براي اين گروه نيز جريمه، التزام 

و برخي اقدامات پيش بيني شده است.
موس��ويان ادامه داد: اما هميشه در نظام هاي بانكي 
در مطالبات غيرجاري گروه س��ومي هستند كه نه 
ورشكسته هستند و نه متخلف، افرادي هستند كه 
به دليل تغيير و تحولات اقتصادي و شرايط اقتصادي 
حاكم بر كشور با مشكلاتي مواجه شده اند و نيازمند 
زمان هستند و در صورتي كه زمان كافي در اختيار آنها 
گذاشته شود، مي توانند بدهي خود را به نظام بانكي 

كشور پرداخت كنند.
وي در ادامه اظهار داشت: براي اين گونه مشتريان در 
نظام بانكداري دنيا از روش امهال استفاده مي كند و 
به دليل اينكه مهلت دادن بدهي ها در شريعت اسلام 
براس��اس روش هاي خاصي اس��ت، در دستور كار 
شوراي فقهي قرار گرفت و حدود 4 جلسه روي اين 
موضوع بحث و بررسي صورت گرفت و دستورالعملي 
تهيه شد و به تاييد شوراي فقهي بانك مركزي رسيد، 
اما به دليل اينكه جنبه هاي اجرايي و عملياتي هم دارد 
بايد پس از تصويب در اين ش��ورا به تصويب شوراي 
پول و اعتبار هم برسد و بعد از تصويب در شوراي پول 

و اعتبار به نظام بانكي ابلاغ و عملياتي خواهد شد.
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با وجود آنكه معاملات از طريق نامك در كاهش ريسك 
بسيار موثر اس��ت، اما برخي از كارگزاري ها مي گويند 
كه به دليل تاثيري كه در كاهش معاملات  دارد اكنون 
وقت مناس��بي براي اجراي آن نيست و در اين سامانه 
 ريسكي جديد و دوس��ويه براي كارگزاري ومشتري 
ايجاد مي كند؛ در يك سمت كارگزاران به مشتري هاي 
حقيقي ناآشنا اعتماد نمي كند و از سوي ديگر حجم 

معاملات كارگزار بسيار پايين مي آيد. 
هرچند اعتبار س��نجي مش��تريان باعث مي شود كه 
ريسك عدم تسويه سهام بطور كامل از بازار حذف شود. 
به گزارش »تعادل« سيس��تم مديريت ريسك روي 
س��امانه معاملاتي نامك از يكسال و نيم گذشته )دي 
ماه سال ۱۳۹۶( توسط س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
به منظور فراهم ك��ردن امكان دسترس��ي مديريت 
ريسك به س��امانه Back Office كارگزاران براي 
كليه شركت هاي كارگزاري ارسال شد. در ديماه سال 
۱۳۹۷ كميته پايش ريسك بازار اجراي رسمي قطعي 
س��امانه مديريت ريس��ك را با زمان اجرايي صرفاً ۱۵ 
دقيقه از س��اعت ۸: ۳۰ الي ۸: ۴۵ تصويب كرد كه اين 
تصميم طي ابلاغيه اي به كليه شركت هاي كارگزاري 
اطلاع رساني شد. همچنين در اسفند ماه سال ۱۳۹۷ 
نيز طبق تصميم كميته پايش ريس��ك بازار، مرحله 
دوم سامانه مذكور از س��اعت ۸: ۳۰ الي ۸: ۵۵ و از روز 
۹۸.۰۱.۰۵ نيز به كليه شركت هاي كارگزاري اعلام شد. 
مرحله سوم اين سامانه از تاريخ ۹۸.۰۳.۲۸ عملياتي 
شده و از ساعت ۸: ۳۰ الي ۱۱: ۳۰ است. گفته مي شود 
كه شروع عمليات اجراي اين سامانه از يك سال و نيم 
گذش��ته و اجراي آن بصورت پلكاني جهت آش��نايي 
بيشتر معامله گران شركت هاي كارگزاري و كارگزاران 
صورت گرفته است. به گفته مسوولان سازمان بورس، 
سامانه مديريت ريسك با اتصال به نرم افزار معاملات، 
راهكاري براي جلوگيري از ارسال سفارش هاي بدون 
پشتوانه است. هدف از ايجاد سامانه مديريت ريسك 
كنترل منابع مالي مشتريان شامل مانده حساب و اعتبار 
اختصاص يافته توسط كارگزار قبل از ارسال سفارش 

خريد مشتريان به هسته معاملات است.

   سنگين شدن كفه اعتبار سنجي مشتريان
بهنام بهزادفر، كارشناس بازار س��رمايه در گفت وگو 
با »تع��ادل« در خصوص نوع س��فارش گذاري هايي 
كه س��رمايه گذاران مي توانند در بورس داشته باشند، 
گفت: مش��ترياني كه اقدام به خريد و فروش س��هام 
مي كنند طبق قوانين و مقررات بازار س��رمايه به سه 
روش مي توانند سفارش��ات خود را ب��راي كارگزاران 
بفرستند. روش اول ارسال سفارشات از طريق كال سنتر 
)مركز تماس( است، روش دوم ثبت سفارش از طريق 
معاملات برخط و همچنين روش سنتي ثبت سفارش 

در كارگزاري ها از طريق فرم هاي كاغذي است. 
وي در ادامه افزود: از س��وي ديگر كارگزاران نيز به سه 
روش مي توانند اين سفارش��ات را به هسته معاملات 
ارسال كنند. سفارشات برخط مستقيما و بدون تاييد 
كارگزار وارد هس��ته معاملات مي شود اما سفارشات 
از طري��ق برخ��ط گروهي و س��امانه معاملاتي نامك 
)استيشن، ايس��تگاه معاملاتي و  اي بي اس( از طريق 
معامله گران به هس��ته معاملات ارس��ال مي شود. در 
مدل هاي معاملات برخط و برخط گروهي مي توان ادعا 
كرد كه همه سفارشات با پشتوانه مالي هستند، به اين 
معني كه يا مشتري مي بايست وجه حاصل از سفارش 
را به صورت نقدي در اختيار كارگزاري قرار دهد )پيش از 
ارسال سفارش( يا كارگزار پس از مذاكره با مشتري براي 

آن اعتباري در نظر مي گيرد، اما در س��امانه معاملاتي 
نامك پيش تر امكان ارتباط با سيستم حسابداري وجود 
نداش��ته، در نتيجه سفارشات بدون پشتوانه مالي هم 

مي توانست به ارسال شود.
مديرآموزش و فرهنگسازي ش��ركت اطلاع رساني و 
خدمات بورس خاطرنش��ان كرد: بر اس��اس مقررات 
حاكم بر بازار سرمايه، سفارشات قبل از ارسال به هسته 
معاملات، بايد توسط كارگزار از نظر مالي راستي آزمايي 
ش��ود. يعني كارگزار پس از بررس��ي اينكه مشتري 
توان اعتب��اري دارد يا نقدا پول را پرداخت نموده آن را 
تاييد كند. متاس��فانه گاهي اين مورد رعايت نمي شد 
و سفارشات مشتريان ابتدا به سامانه ارسال مي شد و 
كارگزار مهلت دو روزه تسويه خود را با سپرده گذاري 
مركزي را به مش��تري نيز تعميم م��ي داد. )برخلاف 
دستورالعمل هاي موجود( . اين موضوع موجب مي شد 
هم مشتري گاهي امكان تسويه نداشته باشد و كارگزار 
به ناچار رقم معامله ش��ده را برايش اعتبار منظور كند 
و هم براي معاملاتي مح��دود صف هاي خريد زيادي 

تش��كيل ش��ده و كل س��امانه معاملاتي كند شود. از 
طرفي بعضا مديران كارگزاراي نيز از عدم تكمين مالي 
مشتريان بي اطلاع بودند، اما اكنون سازمان بورس با 
ايجاد سامانه مديريت ريسك تصريح نموده كه همه 
سفارش��ات اعم از برخط، برخط گروهي و نامك بايد 
ابتدا اعتبار سنجي شوند.  به گفته بهزادفر اين موضوع 
موجب مي شود صف هاي خريد بدون پشتوانه تشكيل 
نش��ود و در نتيجه هسته معاملات كند نشود. ريسك 
صنعت كارگزاري يا به عبارتي ريس��ك عدم پرداخت 
وجوه پس از انجام معامله توسط مشتريان نيز كاهش 
پيدا كند، امكان خريد اشتباه و سهوي براي مشتريان 
كم ش��ود و مديران ارشد ش��ركت هاي كارگزاري بر 
عملكرد معامله گران و در كل سيستم نظارت داشته 
باشند و در نهايت امكان جهت دهي بدون پشتوانه به 

بازار كاهش يابد.

   كوچ از معاملات برخط گروهي به نامك
پيش از اين سامانه اي با عنوان برخط جمعي هم وجود 
داشت كه كاركرد مشابهي با نامك دارد. در اين خصوص 
روزبه شريعتي، كارش��ناس بازار سرمايه به »تعادل« 
گفت: اين دو سيس��تم فرق زيادي با هم ندارند با اين 
تفاوت كه در آنلاين جمعي ي��و اي يا صفحه ظاهري 
كه معامله گر با آن كار مي كند، سيستم متفاوتي دارد. 
همچنين اين سيستم به اينترنت وصل مي شود، عمق 
بازار را مي داند و مي تواند دسته سفارش، سبد و مجموع 
گروه مشتري ها بسازد، اما نامك يك سيستمي است 
كه روي استيشن ها و هس��ته معاملات ارتباط برقرار 
مي كند. رابطه اين دو اينترنتي نيس��ت و از يك رابطه 

سخت افزاري ديگر استفاده مي كند. 
به گفته وي سامانه نامك كه قرار است سيستم مديرت 
ريسك به آن تجهيز شود، محدوديت هاي مشتري ها 
مستقيم روي آن اعمال و در نتيجه وقتي مشتري وارد 
مرحله ريسك مي ش��ود، به صورت اتوماتيك براي او 
خريد انجام نمي شود.  ش��ريعتي درباره نحوه كاركرد 
اين سامانه گفت: اين س��امانه مستقيم به بك آفيس 
 API وصل است. بك آفيس در هر كارگزاري بر اساس

است كه از شركت هاي نرم افزاري فعال در بازار سرمايه 
شامل رايان، تدبير و... اخذ مي كند. نامك مستقيم به 
بك آفيس وصل است و بك آفيس نيز اطلاعات خود را 
از كارگزاري ها اطلاعات دريافت مي كند. مشتري اگر 
مانده نقدي داش��ته باشد نامك مستقيم آن را از روي 
بك آفيس مي خواند و خري��د را انجام مي دهد، اما اگر 
مانده نقد نداشته باشد كارگزاري  مي تواند در بك آفيس 
خود آن را شارژ كند، تا نامك به او اجازه دهد بيشتر از 
مانده نقدش و تا سقفي خريد انجام دهد. اين كارشناس 
در ادامه عنوان كرد: دو مساله در خصوص اين سامانه 
وجود دارد. در ابتدا كارگزارها تا وقتي كه دستشان باز 
باشد مي توانند، يك مشتري بدون دارايي را شارژ كنند 
كه بتواند خريد را انجام دهد. مخصوصا براي مشتري 
حقوقي آنها، اما بر اس��اس اطلاعات دريافتي صحبت 
بر س��ر اين است كه مشتري در شرايط سكنا سيستم 
بك آفيس اجازه شارژ كردن به او را ندهد. )شرايط سكنا 
به اين معناست كه مشتري به اندازه بيش از ۵۰ درصد 
از دارايي خود خريد اعتباري انجام داده اس��ت كه كد 

مشتري در حالت سكنا قرار مي گيرد( . 
وي در اين باره توضيح بيشتري داد: از آنجايي كه سامانه 
نامك كام��لا اطلاعات خود را از سيس��تم بك آفيس 
مي گيرد، اين سيستم قرار است اگر مشتري در شرايط 
سكنا خودش بخواهد شارژ ش��ود، سامانه بك آفيس 
كارگزار اجازه ندهد اين شارژ صورت بگيرد. عملا اين 
باعث مي ش��ود كه خريدهاي در شرايط سكنا از بين 
برود و اگر مشتري بدهكار شود يا بدهي بدون دارايي 
مانده باش��د ديگر نمي توان به او اعتبار داد كه جبران 
كند. الان كه اين س��امانه تا ساعت ۱۱ و نيم است قرار 
است تا ۱۲ و نيم اعمال شود. وي همچنين افزود: مورد 
اساسي ديگري كه اهالي بازار با آن مشكل زيادي دارند، 
اين اس��ت كه كارگزار به مشتري هاي حقيقي ناآشنا 
نمي تواند بك آفيسشان را شارژ كند. اگر بك آفيس  ها 
يعني ش��ركت هايي كه رابط بين كارگزاران و هسته 
معاملات هستند، اين قابليت را داشته باشند رقمي كه 
شارژ مي كنند فقط براي خريد استيشني باشد، حركت 
منطقي خواهد ب��ود و كارگزار مي تواند آن مش��تري 
حقيقي را تا رقم مورد نظر ش��ارژ كند. اما مشكل اين 
است اگر كارگزار يك مشتري را شارژ كند، آن مشتري 
مي توان��د از درگاه آنلاين خود ب��دون اطلاع كارگزار 
خريد كند و اين موضوع ريسك را براي كارگزار بسيار 
بالا مي برد. در نتيجه كارگزاران مشتري هاي حقيقي را 
ديگر شارژ نمي كنند و براي همين حجم معاملات پايين 
مي آيد و در روند معاملات تاثير مي گذارد و عملا حجم 
حقيقي هايي بازاري كه قصد دارند در روز مازاد اعتبار 

خريد يا فروش كند، مقدور نباشد. 
وي گفت: بنابراين ريس��ك براي مش��تري و كارگزار 
دوس��ويه مي ش��ود؛ در ي��ك س��مت كارگ��زاران به 
مش��تري هاي حقيقي ناآش��نا اعتماد نمي كند و بك 
آپيست آنها را شارژ نمي كند، در نتيجه سامانه نامك به 
آنها اجازه خريد نمي دهد، از سوي ديگر حجم معاملات 

كارگزار بسيار پايين مي آيد. 
به گفته اين كارش��ناس هرچند نمي توان گفت تمام 
تاثير از سوي اين سامانه بوده است، اما حجم معاملات 
قبل از روز روي اجرايي روي ۲۳۰۰ ميليارد بود ولي با 
راه اندازي اين سيستم حجم معاملات به ۱۳۰۰ ميليارد 
تومان كاهش يافت. يك مورد ديگر كه روز سه ش��نبه 
و چهارشنبه محسوس تر بود، تفاوت معاملات سهام 
مخصوصا در ش��ركت هايي كه اف��راد حقيقي در آنها 
فعال ترند در قبل از بعد از ۱۱ و نيم بود و اين تاثير روي 
بازار گذاشت. اما اين اثرات به مرور كمتر مي شود، چون 
كارگزارها حساب مشتريي هاي حقوقي و حقيقي مورد 

اعتماد خود را شارژ مي كنند.
وي گفت: اما با ايجاد اين سيس��تم مهم ترين چيزي 
كه از بازار حذف مي ش��ود اين اس��ت ك��ه خريدهاي 
روزانه نوس��ان گيرها وجابه جايي سهم ها در شرايطي 
كه مش��تري حقيقي اعتبار دارند. يعن��ي تا مرز فوت 
نشدن اعتبار دارند تصميم مي گيرد در يك سهم سقف 
خريد بزند  ش��ريعتي افزود: ما همه اين صحبت ها را 
با س��ازمان بورس كرده ايم، اما سازمان مي گويد كه با 
اين كار در ميان مدت از معاملات روزانه س��فته بازانه 
و همچني��ن ريس��ك كارگزارها در خص��وص اعتبار 

غيرواقعي مشتري ها كاهش پيدا مي كند. 
وي گف��ت: بطور كل اين قانون خوبي اس��ت به خاطر 
اينكه در خارج از تهران اگر يك مشتري حسابش صفر 
شود سيس��تم خودبه خود مسدودش مي كند و اجازه 
نمي دهد دارايي اش منفي شود. ولي با اين تفاوت كه 
الان وقت مناسبي براي اجراي اين سامانه نبود يعني 
زماني كه هميشه با ريسك هاي متعدد سياسي و اخبار 

منفي مواجه هستيم.

يككارشناسبازارسرمايهمطرحكرد
حمايتازسرمايهگذارانباشفافسازياطلاعاتي

يك كارشناس بازار سرمايه، حمايت از سرمايه گذاران از 
طريق ايجاد شفافيت و رفع عدم تقارن اطلاعات را از جمله 
اهداف رتبه بندي و درجه بندي دانست. به گزارش سنا، 
قاسم محس��ني، مديرعامل شركت رتبه بندي اعتباري 
برهان اظهار داشت: رتبه اعتباري مناسب علاوه بر اينكه 
نشانه وضعيت مناسب صنعت و شركت از جهت توانايي 
پرداخت بدهي ها و ايفاي تعهدات در سررسيدهاي مقرر 
است، به سبب حوزه وسيع ارزيابي و متغيرهاي مختلف در 
نظر گرفته شده، بيان گر سلامت مالي و عملياتي شركت 
بوده و به عنوان ابزاري جهت سنجش عملكرد مديريت 
محسوب مي شود.  همچنين موسسات رتبه بندي علاوه بر 
خدمات رتبه بندي، به خدمات ديگري از جمله تعيين انواع 

درجه بندي، رتبه سنجي و تهيه گزارش هاي موشكافانه 
مي پردازند. 

محسني با اشاره به نقش و كاركرد موسسات رتبه بندي 
اعتباري تصريح كرد: در حال حاضر نهاد مالي رتبه بندي 
اعتباري نقش بسيار مهمي را در بازارهاي مالي دنيا برعهده 
دارد و از منظر بانك جهاني، رتبه بندي اعتباري به عنوان 
يكي از زيرساخت هاي مالي مورد نياز براي توسعه بازارهاي 
مالي كش��ورها محسوب مي ش��ود. مديرعامل شركت 
رتبه بندي اعتباري برهان گفت: اتكاي بازارهاي مالي به 
موسسات رتبه بندي اعتباري در نتيجه ماهيت استقلال، 
حرفه اي گري، پژوهش مستمر، تلاش هاي سازگار و حفظ 
محرمانگي اطلاعات حاصل شده و اهميت خدمات اين 

موسسات به قدري است كه با توجه به اهميت استفاده 
از اطلاعات رتبه  اعتباري در تصميمات سرمايه گذاري، 
بسياري از بورس هاي اوراق بهادار دنيا، استفاده از خدمات 
رتبه بندي اعتباري را براي تمام اوراق غيردولتي اجباري 
كرده اند. محس��ني افزود: فرايند رتبه بن��دي مي تواند 
شامل تجزيه و تحليل ريسك كسب وكار شامل جايگاه 
رقابتي در صنعت، تنوع خطوط محصول و سودآوري در 
مقايسه با ش��ركت هاي رقيب و همچنين ريسك مالي 
شامل ملاحظات حس��ابداري، انعطاف مالي، جريانات 
نقدي و ساختار سرمايه  باشدو اين رتبه بندي ها توسط 
س��رمايه گذاران، بانك ها و دولت ها ب��ه عنوان اطلاعات 
ورودي سرمايه گذاري، تسهيلات و تصميمات مقرراتي 

مورد اس��تفاده قرار مي گيرد. در رتبه بندي ، اساس كار، 
مقايسه موضوع رتبه بندي با معيار است اما در درجه بندي، 
مبناي كار، مقايسه موضوع درجه بندي با همگروه ها است. 
محسني در ادامه با تبيين مفهوم رتبه بندي اعتباري افزود: 
به اظهارنظر موسس��ه رتبه بندي راج�ع به احت����مال 
ايفاي به موقع تعهدات شخص حقوقي يا احتمال ايفاي 
به موقع تعهدات ناشي از انتش��ار اوارق بهادار يا احتمال 
ايفاي تعهد مالي خاص ديگر در موعد مقرر كه از طريق 
بررسي نظ���ام مند توانايي ها و تمايل متعهد يا متعهدين 
به ايفاي تعه��دات صورت مي گيرد و منجر به اختصاص 
رتبه معين و از پيش تعريف ش��ده مي شود، رتبه بندي 

اعتباري گفته مي شود.

ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات روز 
شنبه با كاهش ۱۰۱۵ واحد روبرو شد. به گزارش فارس، بر 
اساس اطلاعات مندرج در سامانه شركت مديريت فناوري 
بورس تهران ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در 
پايان معاملات روز شنبه اول تير ماه ۹۸ با كاهش ۱۰۱۵ 
واحدي به رقم ۲۳۳ هزار و ۸۶۴ واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص كل با معيار هم وزن ۹۳۶ واحد افت كرده و به 
رقم ۵۵ هزار و ۳۲۴ واحد رسيد. ارزش روز بازار در بورس 
اوراق بهادار تهران به بي��ش از ۸۸۹ هزار ميليارد تومان 
رسيد. ديروز معامله گران بورس بيش از ۲.۷ ميليارد برگه 
بهادار حق تقدم و سهام در قالب ۲۱۲ هزار نوبت معامله و 
به ارزش ۹۶۵ ميليارد تومان داد و ستد كردند. نمادهاي 
شپنا، همراه، و ش��خارك در تقويت شاخص كل بورس 
اثرگذار بودند و نمادهاي ف��ارس،  رمپنا، خودرو و مبين 

نيز در كاهش ش��اخص كل بورس اثرگذار بودند. در روز 
گذشته، شاخص قيمت با معيار وزني ارزشي ۲۸۷ واحد 
عقب نشيني داشته و به رقم ۶۶ هزار و ۱۶۳ واحد رسيد 
و شاخص قيمت با معيار هم وزن ۶۴۱ واحد افت كرده و 
به رقم ۳۷ هزار و ۸۵۵ واحد رس��يد. شاخص آزاد شناور 
۱۳۶۴ واحد افت كرده و ب��ه رقم ۲۶۳ هزار و ۴۳۲ واحد 
رسيد. شاخص بازار اول بورس ۳۳۷ واحد عقب نشيني 
داشته و به رقم ۱۷۴ هزار و ۱۸۰ واحد رسيد. شاخص بازار 
دوم بورس ۳ ه��زار و ۸۸۷ واحد افت كرده و به رقم ۴۵۶ 
هزار و ۷۷۴ واحد رس��يد. نمادهاي شركت هاي بانكي، 
خودرويي، فولادي و س��يماني بيشترين اقبال از سوي 
معامله گران بورس داشته اند و نمادهاي پربيننده مربوط 
به بانك تجارت با قيمت هر سهم ۴۱۵ ريال، سايپا هزار و 
۷۰۸ ريال، ايران خودرو ۵۰۳۲ ريال، سرمايه گذاري صدر 

تامين ۲هزار و ۶۴۶ ريال، فولاد مباركه ۴هزار و ۳۶۵ ريال، 
بانك پاسارگاد هزار و ۷۹۴ ريال، مپنا ۶ هزار و ۸۲۸ ريال، 
سيمان فارس و خوزستان ۳ هزار و ۸۷۲ ريال بوده است.

   عقب نشيني »آيفكس«
در پايان ديروز، شاخص كل فرابورس ايران نيز ۱۱ واحد 
عقب نشيني داش��ته و به رقم ۲ هزار و ۹۶۶ واحد رسيد. 
ارزش بازار اول و دوم فرابورس به بيش از ۱۶۶ هزار ميليارد 
تومان رسيد. ديروز معامله گران فرابورس ايران بيش از 
۱.۳ ميلي��ارد اوراق و حق تقدم در قالب ۱۴۳ هزار نوبت 
معامله و به ارزش ۶۵۱ ميليارد تومان داد و ستد كردند. 
نمادهاي پربيننده در فرابورس ايران مربوط به شركت هاي 
سرمايه گذاري ميراث فرهنگي، بانك دي، ريل پرداز سير، 
توسعه و عمران استان كرمان، پتروشيمي زاگرس، صنايع 

كاغذ پارس و سيمان لار سبزوار بوده اند.

عقبگردآرامشاخصها
مروريبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس

مديرعامل بورس تهران در مورد اينكه ارزش بازار سرمايه 
نسبت به GDP كشور چقدر است، گفت: بستگي دارد كه 
آن را با چه نرخ دلار حساب كنيم، ارزش بازار سرمايه در 
ايران به توليد ناخالص داخلي بين ۳۰ تا ۳۵ درصد است.

علي صحرايي در گفت وگو با فارس، در مورد اينكه در حال 
حاضر ارزش بازار سرمايه و بورس نسبت به توليد ناخالص 
داخلي، GDP كشور چقدر است، گفت: بستگي دارد به 
اينكه ميزان توليد ناخالص ملي را با چه نرخ دلار حساب 
كنيم، اما به صورت ميانگين ارزش بازار سرمايه و بورس در 
ايران نسبت به توليد ناخالص داخلي بين ۳۰ تا ۳۵درصد 
است كه اين نرخ پايين است و معمولاً بايد ۵۰ درصد بشود.

صحرايي در پاسخ به اين پرسش كه از ۸۰ ميليون ايراني 
چند نفر در بورس حضور دارند و چرا تعداد افراد حاضر در 
بورس در كشور ما پايين است، گفت: براي حضور در بورس 

مقدماتي لازم است كه مهم ترين آن نرخ سواد مالي است 
كه در كشور ما طبق گزارش هاي مختلف، نرخ سواد مالي 
پايين است و بايد افزايش پيدا كند.   صحرايي در مورد اينكه 
در حال حاضر تعداد س��هامداران حقيقي در بورس چه 
ميزان است، گفت: سهامداران فعال عدد پاييني هستند 

و ضريب نفوذ بازار سرمايه در كشور ما رقم پاييني است.
به گفته مديرعامل بورس ته��ران، در حال حاضر تعداد 
كده��اي معاملاتي و س��هامداران ب��ه ۱۰ ميليون كد 
سهامداري مي رسد كه البته اگر سهام عدالت در بورس 
پذيرفته شود، حدود ۴۹ ميليون نفر سهام عدالت دارند 
كه تعداد كدهاي معاملاتي به شدت افزايش پيدا مي كند. 
وي در مورد اينكه چه تعداد از اين كدهاي معاملاتي كنوني 
به صورت فعال در بورس حضور دارند، گفت: تعداد كدهاي 

فعال حاضر در بورس يك ميليون نفر است.
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  س�ود هر سهم »ش�اراك« افزايشي بود: 
شركت پتروش��يمي ش��ازند در دوره ۱۲ ماهه 
منتهي به ۲۹ اسفند ماه ۱۳۹۷، به ازاي هر سهم 
خود يك هزار و ۵۸۸ ريال سود كنار گذاشت كه 
نسبت به دوره مش��ابه در سال ۹۶ افزايش ۱۵۴ 

درصدي را نشان مي دهد.
به گزارش س��نا، ش��ركت پتروش��يمي شازند 
)پتروشيمي اراك( با سرمايه ۸ هزار و ۶۴ ميليارد 
ريال، صورت هاي مالي ۱۲ ماهه دوره مالي منتهي 
به ۲۹ اسفند ۱۳۹۷ را به صورت حسابرسي شده 

منتشر كرد.
شركت پتروشيمي ش��ازند )پتروشيمي اراك( 
در دوره ياد ش��ده، مبلغ ۱۲ هزار و ۸۰۵ ميليارد 
و ۶۳۷ ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر 
اين اساس مبلغ يك هزار و ۵۸۸ ريال سود به ازاي 
هر س��هم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره 
مشابه در س��ال ۹۶ معادل ۱۵۴ درصد افزايش 
داشته است. در گزارش حسابرسي شده شركت 
پتروشيمي شازند )پتروشيمي اراك( نسبت به 
گزارش حسابرسي نشده، ۳ درصد افزايش سود به 
سبب كاهش هزينه هاي فروش، اداري و عمومي 
مشاهده مي شود. با احتساب سود انباشته ابتداي 
س��ال در نهايت مبلغ ۱۴ هزار و ۴۲۵ ميليارد و 
۹۶۷ ميليون ريال سود انباش��ته پايان دوره در 
حساب هاي اين شركت منظور شد. »شاراك« 
در دوره ۱۲ ماهه س��ال مالي منتهي به اس��فند 
۹۶، به صورت حسابرسي شده، مبلغ ۵ هزار و ۴۵ 
ميليارد و ۶۵۶ ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بدين ترتيب مبلغ ۶۲۶ ريال سود به ازاي هر 
سهم خود اختصاص داده بود. شركت پتروشيمي 
شازند )پتروش��يمي اراك( در صورت هاي مالي 
تلفيقي، سود هر سهم در دوره ۱۲ ماهه منتهي به 
۲۹ اسفند ۱۳۹۷ را مبلغ يك هزار و ۵۸۹ ريال و 
سود خالص را مبلغ ۱۲ هزار و ۷۹۶ ميليارد و ۳۵۶ 
ميليون ريال اعلام كرده است. همچنين بر اساس 
اين گزارش، »شاراك« در برآورد خود از تغييرات 
نرخ فروش محصولات در دوره ۱۲ ماهه منتهي 
به ۲۹ اسفند ماه ۱۳۹۸ اعلام كرده است در اين 
دوره با توجه به آزاد س��ازي سقف رقابت فروش 
محصولات در بورس كالا و همچنين تسعير ارز 
نرخ هاي فروش بر اساس نرخ تسعير سامانه نيما از 
نيمه دوم سال مالي مورد گزارش، نرخ هاي فروش 
افزاي��ش قابل ملاحظه اي داش��ته اند. بنابراين، 
پيش بيني مي شود متوسط نرخ فروش محصولات 
در سال ۱۳۹۸ تقريباً معادل متوسط نرخ فروش 
در سه ماهه چهارم س��ال ۱۳۹۷ باشد. شركت 
پتروشيمي شازند در برآورد خود از تغييرات نرخ 
خريد م��واد اوليه در دوره ياد ش��ده، اعلام كرده 
است: بدون احتساب افزايش نرخ مواد اوليه ناشي 
از نوس��ان قيمت نفت خام، پيش بيني مي شود 
متوس��ط نرخ مواد اوليه مصرفي شركت مشابه 
نرخ هاي سه ماهه چهارم سال ۱۳۹۷ باشد. اين 
شركت بورسي در خصوص براورد خود از تغييرات 
عوامل به��اي تمام ش��ده در دوره مذكور عنوان 
كرده است: عمده ترين عامل افزايش بهاي تمام 
شده محصولات شركت تغييرات نرخ نفت خام 
و به تبع آن نرخ نفتا است، همچنين نرخ تسعير 
ارز مورد استفاده در تسعير ماهانه خوراك كه بر 
اساس س��امانه نيما است يكي ديگر از عوامل اثر 
گذار افزايش قيمت مواد اوليه و افزايش بهاي تمام 

شده محصولات محسوب مي شود.

  خلاص�ه تصميم�ات مجم�ع عموم�ي 
»حخزر«: مجمع عمومي ش��ركت كشتيراني 
درياي خزر تقسيم مبلغ ۷۵۰ ريال سود نقدي و 
۸۳۹ ريال سود خالص براي هر سهم اين شركت 
را در مجمع به تصويب رس��اند. مجمع عمومي 
عادي سالانه شركت كشتيراني درياي خزر براي 
س��ال مالي منتهي به ۲۹ اس��فند ماه ۱۳۹۷ در 
روز پنج شنبه ۳۰ خورداد ماه ۱۳۹۸ برگزار شد. 
دستور جلس��ه مجمع عمومي سالانه »حخزر« 
براي دوره مالي ذكر شده به شرح زير بوده است: 
اس��تماع گزارش هيات مديره و ب��ازرس قانوني، 
تصوي��ب صورت هاي مال��ي س��ال )دوره( مالي 
منتهي به ۲۹ اسفند ماه ۱۳۹۷، انتخاب حسابرس 
و بازرس قانوني، انتخاب روزنامه كثيرالانتش��ار، 
انتخاب اعض��اي هيات مديره، تعيين حق حضور 
اعضاي غير موظف هيات مدي��ره و تعيين پاداش 
هيات مديره. براس��اس گزارش منتشر ش��ده در 
خصوص اين جلس��ه، خلاصه تصميمات مجمع 
عمومي ش��ركت كش��تيراني درياي خزر عبارت 

است از: 
سود نقدي به ازاي هر سهم به مبلغ ۷۵۰ ريال و 
سود خالص به ازاي هر سهم ۸۳۹ ريال تصويب 
شد. سود خالص ۹۰۶ميليارد و ۵۲ ميليون ريال 
و سود انباشته پايان دوره با لحاظ كردن مصوبات 
مجمع، ۹۹ ميلي��ارد و ۹۲۶ ميليون ريال اعلام 
شد. آرمان آروين پارس به  عنوان بازرس قانوني 
و حسابرس ش��ركت و رهبين به عنوان بازرس 

علي البدل انتخاب شد.

سامانه
پيامكي
روزنامه
 تعادل

30005320

ب�ه اطلاع مش�تريان محترم بان�ک خاورميانه می رس�اند از تاريخ 
1398/04/05 ش�عبه ش�هر کرمان بانک خاورميانه تعطيل و ادامه 
فعاليت آن در شعبه شيراز ادامه خواهد يافت.  به مشتريان محترم 
که در شعبه کرمان دارای حساب هستند؛ پيشنهاد می شود تا پيش 
از تاريخ ياد شده برای تعيين تکليف حساب خود، به آدرس شعبه: 
کرمان، بلوار جمهوری اسلامی، بازار موبايل ايران 3، طبقه پنجم، واحد 

50۷ ) 3۲484135-034( مراجعه فرمايند.
 گفتنی است با انتقال و ادغام اين شعبه تمامی حساب های مشتريان 
در کرمان به شعبه ش�يراز به آدرس: شيراز، بلوار ستارخان، تقاطع 
خيابان عفيف آباد، ش�ماره 1۲۷ )ش�ماره تلفن 0۷1-3۶۲۶880۷( 
منتقل خواهد شد و مشتريان محترم می توانند همچنان از خدمات 

بانک خاورميانه در شيراز استفاده نمايند.

 شعبه کرمان بانک خاورميانه
 در شعبه شيراز ادغام می شود

  ش�ريعتي: با ايجاد 
اين سيستم مهم ترين 
چي�زي ك�ه از ب�ازار 
ح�ذف مي ش�ود اين 
اس�ت ك�ه خريدهاي 
روزانه نوس�ان گيرها 
وجابه جايي سهم ها در 

شرايطي كه مشتري حقيقي اعتبار دارند. يعني 
تا مرز فوت نشدن اعتبار دارند تصميم مي گيرد 

در يك سهم سقف خريد بزند
  هرچند نمي توان گفت تمام تاثير از س�وي 
اين سامانه بوده است، اما حجم معاملات قبل 
از روز روي اجرايي روي ۲300 ميليارد بود ولي 
با راه اندازي اين سيس�تم حج�م معاملات به 

1300ميليارد تومان كاهش يافت

برش
  بهزادفر: بر اساس 
مقررات حاكم بر بازار 
سرمايه، سفارشات 
قب�ل از ارس�ال ب�ه 
هسته معاملات، بايد 
توسط كارگزار از نظر 
مالي راستي آزمايي 

ش�ود. يعني كارگزار پس از بررسي اينكه 
مش�تري توان اعتباري دارد يا نقدا پول را 
پرداخت نموده آن را تاييد كند. متاسفانه 
گاهي اين مورد رعايت نمي شد و سفارشات 
مش�تريان ابتدا به س�امانه ارسال مي شد 
و كارگزار مهلت دو روزه تس�ويه خود را با 
س�پرده گذاري مركزي را به مش�تري نيز 

تعميم مي داد

برش

ديدگاه



تشكلها6روي خط خبر

در پنجاه و هشتمين نشست شوراي  گفت وگوي استان تهران واكاوي شد

رييس سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان مطرح كرد 

تحليلسهمانعبنگاهها

راهنماي فعاليت تجارت خارجي سال 98  با كتاب مقررات و واردات

ممنوعيت تعيين قيمت روزانه فروش هاي فوري خودروسازان

در تازه ترين نشست شوراي  گفت وگوي استان تهران سه 
موضوع »مشكلات صنعت چاپ، بسته حمايت از صادرات 
غيرنفت��ي و موانع و انتظارات فع��الان اقتصادي از فضاي 
كسب و كار« با حضور نمايندگان دولت، قوه قضاييه و بخش 
خصوصي، مورد واكاوي قرار گرفت. يكي از خبرهاي خوب 
اين نشس��ت، اين بود كه واحدهاي داراي بدهي مالياتي، 
مي توانند ب��راي احياي خود تا ۶۰ ماه، بدهي هايش��ان را 
تقس��يط و حتي تا يك س��ال آن را معوق كنند. بر همين 
اساس، واحدهاي نيمه فعال را مي توان با اختيارات كارگروه 
ستاد تسهيل و رفع موانع توليد به عرصه توليد بازگردانده 
و در حفظ اش��تغال موجود، نق��ش قابل توجهي ايفا كرد. 
»بسته حمايتي از صادرات غير نفتي« يكي از موضوعاتي 
بود كه در اين نشست مورد چكش كاري قرار گرفت. فعالان 
اقتصادي تدوين چنين بسته حمايتي را متناسب با شرايط 
روز كشور ندانسته ومعتقد بودند كه اين بسته بايد بازتعريف 
ش��ود. بخش خصوصي بر اين باور ب��ود كه معضل اكنون 
صادركنندگان دريافت مش��وق و جوايز صادراتي نيست؛ 
بلكه آنها نگران اين هس��تند در شرايطي كه امكان انتقال 
پول وجود ندارد، چگونه بايد ارز خود را به صورت اسكناس 
وارد كشور كنند؟ اينها معضلاتي است كه بايد دولتمردان 
و متوليان تجاري به دنبال حل آن باشند. انتظارات فعالان 
اقتصادي از فضاي كسب وكار هم از ديگر مباحثي بود كه در 
اين نشست مورد تحليل قرار گرفت. اگرچه براساس پژوهش 
صورت گرفته از سوي اتاق تهران، »نرخ ارز و نوسانات آن، 
تحريم هاي بين المللي، گمرك و قوانين تجارت« سه مانع 
عمده كس��ب وكار فعالان اقتصادي تلقي  مي شود. اما به 
گفته آنها موانعي خودسادخته اي از جمله »سيستم غلط 
در تخصيص ارز يارانه اي و واگذاري امر تشخيص مطالبات 
به اشخاص و مميزان در سازمان تامين اجتماعي و سازمان 
امور مالياتي و...« وجود دارد كه آنها را بيشتر رنج مي دهد. 
در محور ديگري از اين نشست، فعالان صنعت چاپ از اينكه 
براي دريافت مجوز جدا از وزارت ارشا بايد به وزارت صنعت، 
معدن وتجارت نيز مراجعه كنند، گله مند بودند و آن را به 

منزله وضع مقررات جديد دانستند. 

  خبر خوش براي بنگاه ها 
اس��تاندار تهران در پنجاه وهش��تمين نشس��ت شوراي 
 گفت وگوي استان تهران، به برخي اقدامات كارگروه ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد در راستاي حفظ اشتغال موجود 
اشاره كرد و گفت: كارگروه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد 
از سازمان امور مالياتي اين اختيار را كسب كرده است كه 
واحدهاي داراي بدهي مالياتي، بتوانند براي احياي خود 
تا ۶۰ ماه، بدهي هايشان را تقسيط و حتي تا يك سال آن 
را مع��وق كنند. بر همين اس��اس، واحدهاي نيمه فعال را 
مي توان با اختيارات كارگروه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد 
به عرصه توليد بازگردانده و در حفظ اشتغال موجود، نقش 
قابل توجهي ايفا كرد. انوشيروان محسني بندپي در بخش 
ديگري از سخنانش به وضعيت استقرار صنايع در شعاع ۱۲۰ 
كيلومتري اشاره كرد و گفت: در بحث استقرار كارخانجات 
در شعاع ۱۲۰ كيلومتري، سازمان محيط زيست استان، 
مطالعات كارشناسي صورت داده و مكاتباتي را با سازمان 
حفاظت از محيط زيس��ت كشور انجام داده و مقرر شده تا 
به زودي، جلسه اي با حضور وزير صنعت، معدن و تجارت و 
رييس سازمان حفاظت از محيط زيست كشور برگزار شود 
و در راس��تاي حل و فصل موانع در اين حوزه اقدام صورت 
بگيرد؛ چرا كه علم روز دني��ا براي پالايش رفع آلايندگي، 
راهكار عملي ارايه كرده و برخي از واحدهاي مستقر در اين 

محدوده، در راستاي كاهش آلودگي اقدام  مي كنند.
محس��ني بندپي در ادامه به فرسايشي شدن روند اعطاي 
برخي از مجوزها پرداخت و گفت: متاس��فانه زمانبر شدن 
اعطاي برخي از مجوزهاي واحدها و ساختار پيچيده اداري در 
كنار برخي از قوانين دست و پاگير دريافت استعلام ها فعالان 
اقتصادي و سرمايه گذاران را با مشكلاتي مواجه كرده كه به 
زودي كارگروهي در اين خصوص، متشكل از دستگاه هاي 
مربوطه تشكيل ش��ده و نسبت به تسهيل در روند كنوني 

اقدام خواهد شد.

  ظلم در حق صنعت چاپ 
در ادامه اين جلسه، مشكلات صنعت چاپ با حضور اعضاي 
اتحاديه صادركنندگان صنعت چاپ به بحث گذاشته شد. 
بابك عابدين، رييس اين اتحاديه با بيان اينكه بخش هاي 
مولد اقتصادي براي عرضه محصولات خود بايد از صنعت 
چاپ بهره بگيرند، ادامه داد: صنعت چاپ س��الانه رشدي 
بالغ بر 5 درصد را در خاورميانه تجربه  مي كند و پيش بيني 
 مي شود گردش مالي اين صنعت در خاورميانه تا سال۲۰۲۰ 
به حدود ۶۰ ميليارد دلار برسد. تركيه با 38 ميليارد دلار 
درآمد، مقام نخس��ت در خاورميانه را داراس��ت و ايران با 
جمعيتي مشابه و توانمندي و مصرف بيشتر، حدود 5 درصد 

اين درآمد را نصيب خود  مي كند.
او با بيان اينكه صنعت چاپ دربرگيرنده رشته فعاليت هايي 
از توليد مقوا تا طرح و ايده و تبليغات اس��ت، به مشكلات 
اين صنعت پرداخت و گفت: در انتقال بخشي از توليت اين 
صنعت از وزارت ارشاد به وزارت صنعت، معدن و تجارت يك 
سري موارد ناديده گرفته شده و موجب اخلال در فعاليت 
چاپخانه ها شده است. يكي از مشكلات، اجبار به انتقال در 

شعاع ۱۲۰ كيلومتري تهران است.
اين فعال صنعت چاپ سپس به شفاف نبودن سازمان هاي 
صادركننده مجوز در اين بخش اشاره كرد و گفت: واردات 
ماشين آلات صنعت چاپ بايد با مجوز وزارت صمت صورت 
گيرد. اما مشخصات اين ماشين آلات بايد در وزارت ارشاد 
به ثبت برسد. درعين حال، نقل و انتقال اين ماشين آلات 
از يك چاپخانه به چاپخانه ديگر بايد با مجوز وزارت ارشاد 
و از طريق دفترخانه رسمي انجام شود. همچنين واردات 
مواد اوليه بايد با اخذ مجوز از وزارت صنعت، معدن و تجارت 
صورت گيرد و براي صادرات محصولات بايد به وزارت ارشاد 
مراجعه كنيم. توزيع مواد اوليه وارداتي در داخل كشور نيز 
نيازمند مجوز وزارت ارشاد است. از اين رو فعالان اين صنعت 
در دريافت مجوز ها دچار مشكل شده اند. او در ادامه پرسيد: 
تسهيلاتي كه براي ساير صنايع در نظر گرفته  مي شود، آيا 
براي صنعت چاپ نيز لحاظ  مي شود و ما براي دريافت اين 
تسهيلات بايد به كجا مراجعه كنيم؟ عابدين با تاكيد بر اينكه 
انتقال توليت اين صنعت بدون دريافت مشورت از تشكل هاي 
صنعت چاپ انجام گرفته است، درخواست كرد كارگروهي 
متشكل از مسوولان دو وزارتخانه ارشاد و صمت و نيز فعالان 
اقتصادي اين حوزه تشكيل شود تا پيش از تصويب اين انتقال 

در مجلس، نواقص آن برطرف شود.
يدالله صادقي، رييس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
استان تهران اما به اين نكته اش��اره كرد كه صنعت چاپ 
مشمول قانون استقرار در ش��عاع ۱۲۰ كيلومتري تهران 
نمي شود. او گفت: تمام مزايايي كه به صنايع تعلق  مي گيرد، 
شامل صنعت چاپ نيز  مي شود و اين صنعت براي واردات 
ماشين آلات نيازي به اخذ مجوز از وزارت ارشاد ندارد اما توليد 
تمام محتواهاي چاپي بايد تحت نظارت وزارت ارشاد صورت 
گيرد. او افزود: فعالان اين صنع��ت براي واردات و صادرات 

مانند ساير صنايع بايد به سامانه ثبتارش مراجعه كنند.
پس از اين توضيحات، مسعود خوانساري رييس اتاق تهران 
و دبير شوراي  گفت وگوي استان با اشاره به انتقال بخشي از 
تولي گري صنعت چاپ از وزارت ارش��اد به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: فعالان صنعت چاپ پيش از اين، صرفا 
با وزارت ارشاد سروكار داشته اند و اكنون با اين انتقال وظايف، 
براي دريافت مجوز بايد به وزارت صمت نيز مراجعه كنند و 
اين به منزله وضع مقررات جديد است. او از صادقي خواست 
تا با تشكيل كارگروهي متشكل از مسوولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت ارشاد و تشكل هاي صنعت چاپ به 

مشكلات اين صنعت رسيدگي كند. 

  انتظارات فعالان اقتصادي از فضاي كسب و كار
در ادامه اين جلسه، عليرضا عبدالله زاده نتايج نظرسنجي 
از كارآفرينان در قالب پويش تجميع موانع كسب وكارها 
و انتقال صداي كارآفرينان به دولت را كه در دي ماه س��ال 
گذشته توس��ط اتاق بازرگاني تهران انجام گرفته بود، در 
اختيار ش��ورا قرار داد. عبدالله زاده به عن��وان مجري اين 
نظرسنجي با اشاره به اينكه اين پويش به جهت كمك به 

سياست گذاري شواهد محور و متناسب با وضعيت فعلي 
راه اندازي ش��ده اس��ت، توضيح داد: طب��ق نتايج آخرين 
نظرس��نجي 53 درصد از مديران بخش خصوصي انتظار 
داشتند در انتهاي س��ال 97 ميزان سودشان بيش از ۲5 
درصد كاهش يابد. همچني��ن 3۰درصد از مديران انتظار 
داشتند كه در انتهاي سال 97 تعداد نيروهاي خود را كاهش 
دهند.  او ادامه داد: از نظر فعالان اقتصادي نرخ ارز و نوسانات 
آن، تحريم هاي بين المللي، گمرك و قوانين تجارت سه مانع 
عمده كسب وكارشان تلقي  مي شود. در عين حال، مسائلي 
نظير نرخ ماليات، نقدينگي شركت ها، مديريت سيستم 
مالياتي، دسترسي به تامين مالي داخلي، مجوزهاي كسب و 
كار و مديريت سيستم تامين اجتماعي نيز در رده هاي بعدي 

مشكلات قرار گرفته است.
عبدالله زاده افزود: براي مثال در حوزه ارز، بخشنامه هاي 
متعدد كسب وكار 38 درصد مشكلات، تثبيت نرخ ارز با 
وجود تورم در داخل كشور ۲8 درصد، عدم دسترسي به ارز 
يارانه اي ۲۲ درصد و سياست هاي پيمان سپاري ارزي نيز 
9درصد مشكلات را به خود اختصاص داده است. همچنين 
در ح��وزه تامين اجتماعي، جريمه ه��اي غيرمنصفانه 
5۱درص��د، قوانين و بخش��نامه هاي متعدد و متناقض 
۲4درصد، فرآيندهاي پيچيده ۱۱ درصد، زمان طولاني 
8درصد و انتظار دريافت رشوه 4 درصد از مشكلات فعالان 
اقتصادي در حوزه تامين اجتماعي است. اين پژوهشگر 
اقتصادي عنوان كرد كه اين نظرسنجي نشان  مي دهد 
كه 4۰ درصد كارآفرينان علاق��ه دارند روي بخش هاي 
جديد سرمايه گذاري كنند، اما با موانع اداري مواجه شده 
و ناگزير به عقب نشيني  مي شوند.  »ايجاد اميد در ميان 
فعالان اقتصادي با ساختن داستان هاي موفقيت و حل 
مشكلات«، »تحليلي جامع و عملياتي از وضعيت كسب 
و كارها در سال 97 و متعاقب آن در سال 98«، »تعريف 
 كارگروه ه��اي موقت جهت حل هر كدام از مش��كلات 
)با همكاري دستگاه ها( «، »ايجاد صف براي حل مشكلات 
و حضور در جلسات موردي« و »ارزيابي اقدامات اجرايي« 
از جمله راهكارهاي پيش��نهادي بود كه اين پژوهشگر 

اقتصادي مطرح كرد.
در ادامه اين جلسه، رييس اتاق تهران با بيان اينكه يك سري 
از اين موانع پيچيده بوده و يك سري از موانع خودساخته 
است، افزود: تنها در مورد پيامدهاي تخصيص ارز4۲۰۰ 
توماني ۱3 ماه با دولت مكاتبه كرديم و نتيجه اي حاصل نشد 
و امروز دولت به نتايج تصميمات خود در اين حوزه پي برده 
است. فاصله ارز 4۲۰۰ تومان تا ۱4 هزار تومان كم نيست و 

اين مابه التفاوت ناگزير فساد ايجاد  مي كند. او با اشاره به اينكه 
سيستم غلط در تخصيص ارز يارانه اي موجب هدررفت 
منابع شد و همه را به دام انداخت، از سخنگوي قوه قضاييه 
خواست كه اين نهاد با راه اندازي سايتي توسط اتاق تهران 
براي گزارش گيري از موارد فساد موافقت كند. خوانساري 
در ادامه از واگذاري امر تش��خيص مطالبات به اشخاص و 
مميزان در سازمان تامين اجتماعي و سازمان امور مالياتي 
انتقاد كرد و گفت: در سازمان امور مالياتي، بخشودگي جرايم 
به مميزان سپرده شده، در حالي كه اين امر فسادزا است. 
در سازمان تامين اجتماعي نيز حدود 85 درصد درآمدها از 
محل حق بيمه كارفرمايان وصول  مي شود و چالش اصلي 
بر سر ۱5 درصد باقيمانده درآمدهاست و سازمان دست 
كارشناس��ان خود را براي وصول اين درآمدها باز گذاشته 
اس��ت. در ادامه، معاون هماهنگي اقتصادي اس��تانداري 
تهران نيز گفت: در هر شهرك صنعتي و نشست اقتصادي 
حضور پيدا مي كنيم، مشكل عمده توليدكنندگان بحث 
ماليات بر ارزش افزوده اس��ت. از اين رو بازنگري در قانون 
ماليات بر ارزش افزوده يك ضرورت است و بايد به ماليات 
بر مصرف تغيير كند. محمد امامي امين با اشاره به سخنان 
رييس اتاق تهران در مورد ارز 4۲۰۰ توماني گفت: كساني 
ك��ه ارز 4۲۰۰ توماني دريافت مي كنند براي پايداري آن 
لابي  مي كنند. قاس��م نوده فراهاني، ريي��س اتاق اصناف 
تهران نيز با اشاره به اينكه اتاق اصناف از ابتدا با ماليات بر 
ارزش افزوده مشكل داشته است گفت: فعالان اقتصادي 
در چند مرحله اين نوع ماليات را  مي پردازند و اين ماليات به 
شكل فعلي تورم زاست. در حالي كه ماليات برارزش افزوده 

را مصرف كننده بايد بپردازد.

  حمايت از صادرات باز تعريف  شود
در ادامه اين جلس��ه، نوبت به بررسي پيش نويس بسته 
حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي در سال ۱398 رسيد. 
احسان قمري كه به نمايندگي از سازمان توسعه تجارت 
در اين نشست حضور يافته بود با اشاره به اينكه اين سازمان 
تا سال ۱39۰ اقدام به پرداخت جوايز صادراتي  مي كرده 
است، توضيح داد: بررسي ها نشان دادكه پرداخت جوايز 
مستقيم كارايي ندارد و اين سازمان تخصيص مشوق هاي 
صادرات��ي را در دس��تور كار قرار داده اس��ت. در بس��ته 
پيشنهادي حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي در سال 
۱398 وظايف همه دستگاه ها مشخص شده و اجراي آن 
منوط به تخصيص منابع است. به گفته او، در سال ۱397 
از ۱3۰۰ ميليارد تومان رديف بودجه سازمان، ۲۰ ميليارد 

تومان براي تشويق صادرات تخصيص پيدا كرد. براي سال 
۱398 نيز 78۰ ميليارد تومان در نظر گرفته شده كه اگر 
تخصيص پيدا كند، پرداخت  مي شود. اما رييس اتاق تهران 
به اين نكته تاكيد كرد كه مساله صادركنندگان، در اين 
روزها پرداخت مشوق هاي صادراتي نيست و مشكل آنها 
بخشنامه هاي بانك مركزي است كه در اين پيش نويس به 
آن اشاره اي نشده است. خوانساري گفت: پرداخت مشوق 
صادراتي، روشي براي حمايت از صادرات در شرايط عادي 
است. اما كشور در شرايط عادي قرار ندارد كه اين بسته 
جواب بدهد. بنابراين، شايسته است كه سازمان توسعه 
تجارت، پيشنهادات خود   براي حمايت از صادرات را بر 
اساس وضع موجود تنظيم كند. او افزود: سازمان توسعه 
تجارت براي رفع مشكلات كنوني شركت هاي صادراتي 
از جمله شركت كاله كه ۲5 درصد بازار لبنيات عراق را در 
اختيار داشت و واحد توليدي آن دچار آتش سوزي شد چه 

حمايتي در نظر گرفته است؟
خوانساري افزود: سال گذشته در كشور 8 هزار صادركننده 
وجود داشت و با سياست هاي ارزي بانك مركزي تعداد 
صادركنندگان ب��ه ۱8 هزار نفر افزايش پيدا خواهد كرد 
كه بدون شك، در اين بين تعداد قابل توجهي از افرادي 
حضور دارند كه با زد و بند اقدام به صادرات كالا  مي كنند. 
بنابه اظهارات خوانساري، بانك مركزي صادركنندگان 
را ملزم كرده كه بخش��ي از ارز حاصل از صادرات خود را 
به صورت اس��كناس بازگردانند اما مگر  مي شود در اين 
شرايط اس��كناس وارد كشور كرد؟ تصميم جديد بانك 
مركزي مبني بر اينكه حداق��ل 5۰ درصد ارز خود را در 
سامانه نيما عرضه كنند و حداكثر تا ۲۰ درصد به صورت 
اس��كناس و مابقي به صورت واردات در مقابل صادرات 
وارد شود، تصميم نادرستي است و بانك مركزي باز هم 
ناگزير به اصلاح اين بخشنامه خواهد شد. دولت بايد اين 
محدوديت ه��ا را از پيش روي صادركنن��دگان بردارد و 
بگويد به هر ميزان كه صادرات انجام شده، ارز آن بازگردد. 
در ادامه احمدرضا فرشچيان، عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران نيز گفت: وقتي به ميزان كافي براي تشويق صادرات 
اعتبار تخصيص داده نمي شود، بحث و بررسي در مورد 
اين بسته پيشنهادي چه فايده اي دارد؟ مشكل صادرات 
كشور اين است كه بانك مركزي بخشنامه صادر  مي كند و 
 مي گويد ارز حاصل از صادرات خود را به صورت اسكناس 
بازگردانيد يا بخشي از آن را در سامانه نيما عرضه كنيد. 
سازمان توسعه تجارت براي رفع اين چالش ها از مقابل 

صادركنندگان چه برنامه اي دارد؟

به گزارش موسسه مطالعات وپژوهش هاي بازرگاني،  طي 
چند سال اخير، يكي از بخش هايي كه چندان از ثبات لازم 
براي شروع هر گونه كس��ب و كار برخوردار نبوده، بخش 
تجارت خارجي است. واقعيت اين اس��ت كه براي شروع 
هر گونه كس��ب و كار موفق در بازار ايران بدون شناخت از 
فضاي كس��ب و كار تجارت خارجي اعم صادرات و واردات 
بسيار ش��كننده و سخت اس��ت. به دليل ويژگي ساختار 
توليدات صنعتي ايران به جهت تنوع پايين، وابستگي بازار 
داخلي به واردات رسمي و غير رسمي و همچنين تامين نياز 
مصرفي كشورهاي پيرامون از محل صادرات، بخش زيادي 
از كس��ب و كارهاي ايران خواه ناخ��واه با تجارت خارجي 
پيوند خورده است. اين مساله باعث شده با هر گونه تغيير 

در محيط تجارت خارجي ايران، شاهد تاثير اين تغييرات 
در ساير كس��ب و كارهاي توليد و خدماتي مرتبط باشيم. 
يكي از منابع اطلاعاتي مهم و كاربردي جهت ش��ناخت 
فضاي تجارت خارجي كشور، آشنايي با مجموعه مقررات 
صادرات و واردات جاري كشور است. خوشبختانه جريان آزاد 
اطلاعات مجموعه مقررات صادرات و واردات و نرخ حقوق 
ورودي كشور همه ساله همزمان با شروع سال جديد توسط 
شركت چاپ و نشر بازرگاني )cppc.ir( وابسته به موسسه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني به صورت فراگير در قالب 
بسته اي الكترونيكي و كتاب منتشر و در اختيار علاقه مندان 
به مباحث تجارت خارجي، ترخيص كاران، كارشناسان، 
محققان و از همه مهم ت��ر صادركنندگان و واردكنندگان 

و مرزنش��ينان و مديران ارش��د مناطق آزاد، تش��كل ها و 
اتحاديه هاي صادراتي، صنوف و متقاضيان ايجاد كسب و 
كار و سفراي خارجي كشورها قرار مي گيرد. سال جاري هم 
همانند سنوات گذشته كتاب مجموعه مقررات صادرات 
و واردات سال ۱398 توسط شركت چاپ و نشر بازرگاني 
منتشر و در اختيار علاقه مندان دسترسي به اطلاعات توليد 

و تجارت قرار گرفته است.
اين كتاب تنها مرجع قانوني و معتب��ر اطلاعات مقررات 
صادرات و واردات ايران در س��ال ۱398 براي كليه فعالان 
حوزه گمركي، امور ص��ادرات، واردات، بيمه و حمل و نقل 
اس��ت. اين كتاب داراي سه ويژگي ذيل است كه چنانچه 
امعان نظر خريداران اين كتاب قرار گيرد بي شك اطلاعات 

بسيار خوبي را در زمينه آخرين قوانين مقررات صادرات و 
واردات جاري كشور و نرخ حقوق ورودي سال ۱398 ارايه 
مي كند. جامعيت كمي و كيفي: كتاب مقررات صادرات و 
واردات س��ال ۱398 از حيث ارايه كمي و كيفي از آخرين 
اطلاعات نرخ حقوق ورودي و قوانين مقررات جاري صادرات 
و واردات براي بيش از ۶ هزار قلم كالا را پوش��ش مي دهد. 
مهم ترين اطلاعات قابل دسترس در اين كتاب قوانين امور 
گمركي و قوانين مرتبط با بازارچ��ه مرزي و مناطق آزاد و 
منطقه ويژه. اين كتاب بر پاسخ دادن به پرسش هايي است كه 
فعالان صادراتي و وارداتي براي رصد فضاي كسب و كار در 
سال ۱398 و براي حل مشكلات خود با آن در ثبت سفارش 
كالا و تجارت مرزي مواجه هستند و آنگاه در منابع اطلاعاتي 

غير رسمي به دنبال پاسخ آن مي گردند. مرجعيت: ويژگي 
دوم اين كتاب مرجعيت است كه كليه فصول كتاب مقررات 
صادرات و واردات سال ۱398 طبق مصوبه هيات وزيران در 
جلسه ۱5 اسفند ۱397 به پيشنهاد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و توسط اداره كل مقررات صادرات و واردات تنظيم 
و توسط تنها مرجع قانوني انتشار كتاب، شركت چاپ و نشر 
بازرگاني انجام و انتش��ار يافته است. تسهيل: سازماندهي 
كتاب مقررات صادرات و واردات س��ال ۱398 به گونه اي 
است كه استخراج اطلاعات مربوط به نرخ حقوق ورودي و 
قوانين جاري صادرات و واردات مربوط به هر فصل و قسمت 
در يك مجموعه به صورت الكترونيكي )سي دي( و جداول 

قابل استخراج و مشاهده است. 

معاون وزير صنع��ت گفت: قيم��ت فروش هاي فوري 
اعلامي توسط خودروسازان، بر مبناي قيمت حاشيه بازار 
بهمن97 تعيين و از طريق شركت ها اعلام شده است و 

تعيين قيمت به صورت روزانه انجام نمي شود.
عباس تابش در گفت وگو با مهر در مورد ش��يوه تعيين 
قيمت روزانه خودروها توس��ط خودروسازان گفت: بر 
اساس بند 3 مصوبه شماره 7۰۱۱8 مورخ ۲9/ ۰5/ ۱397  
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي، هرگونه تصميم گيري 
در مورد ن��رخ، ضوابط قيمت گذاري، تعيين س��هميه 
مقداري كالا و خدمات ك��ه به موجب قوانين و مقررات 
مختلف، در اختيار دس��تگاه ها و شوراهاي مختلف قرار 
گرفته بود، منوط به تأييد در ستاد تنظيم بازار است؛ لذا 

صرفاً خودروهايي كه سابقه قيمت گذاري توسط شوراي 
رقابت داشته اند، قيمت گذاري آنها در دستور كار ستاد 

تنظيم بازار قرار گرفت.
مع��اون وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت اف��زود: بر اين 
اساس بديهي است در س��اير خودروها كه به تشخيص 
ش��وراي رقابت، مش��مول قيمت گذاري نبوده اند نيز، 
كماكان مطابق رويه قبل رأس��اً از ناحيه خودروسازان 
قيمت گذاري مي شوند؛ بنابراين در شرايط فعلي قيمت 
فروش هاي فوري اعلامي توسط خودروسازان، بر مبناي 
قيمت حاشيه بازار بهمن ماه سال 97 تعيين و از طريق 
شركت اعلام مي ش��ود و تعيين قيمت به صورت روزانه 

انجام نمي شود.

وي تصري��ح ك��رد: ع��لاوه بر اي��ن، س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليد كنندگان، بر اساس دستور العمل 
ساماندهي بازار خودرو، ضمن اخذ اسناد و مدارك مرتبط 
از ش��ركت هاي عرضه كننده خودرو، پس از بررس��ي و 
احصاء قيمت هر محصول، مراتب را براي تأييد و تصويب 
به كميته خودرو مستقر در معاونت امور صنايع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارسال مي نمايد تا هرگونه اتخاذ 
تصميم، بر اساس مصوبات كميته مذكور صورت پذيرد.

به گفته تاب��ش، از طرفي قيمت خودرو در بازار نيز، تابع 
عرضه و تقاضا اس��ت؛ به اين معنا كه در س��مت عرضه، 
ميزان توليد شركت هاي خودروس��از طي سال ۱397 
نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل به واسطه مشكلات 

ايجاد شده در تأمين قطعات مورد نياز خطوط توليد، با 
كاهش 38 درصدي مواجه بوده، ضمن اينكه در طرف 
تقاضا نيز، تعلل شوراي رقابت در اعلام قيمت هاي جديد 
در خردادماه سال 97 و در ادامه بروز اخبار و گزارش هايي 
دال بر آزادسازي قيمت خودرو، موجب افزايش انتظارات 

تورمي و انتقال تقاضاي آتي به حال گرديد.
وي اظهار داشت: از طرف ديگر نقدينگي قابل توجه موجود 
در سطح جامعه و ترجيح مردم براي تبديل نقدينگي به 
كالا آن هم به دليل افزايش چشمگير قيمت طلا، مسكن و 
ارز قاچاق به همراه انتقال تقاضاي اشباع نشده خودروهاي 
وارداتي، منتج از افزايش قيمت به سمت كالاي جانشين 
توليد داخل و همچنين افزايش تقاضاي س��فته بازي و 

واسطه گري خودرو در بازار، موجب عدم تعادل عرضه و 
تقاضا و در نتيجه افزايش قابل ملاحظه قيمت بازار گرديده 
كه البته اين روند در شرايط فعلي، با روند افزايشي توليد 
و عرض��ه در بازار متوقف و قيمت در بازار در حال كاهش 

است كه اميد مي رود اين روند ادامه يابد.
رييس سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
در مورد پيش فروش هاي سال گذشته خودروسازان كه 
قيمت خودرو در قراردادها غيرقطعي بوده و اكنون موعد 
تحويل آنها فرارس��يده، خاطرنشان كرد: ملاك قيمت 
خودرو در اين قبيل قراردادها، قيمت زمان تحويل مندرج 
در قرارداد خواهد بود و قيمت در زمان ثبت نام تأثيري 

در اخذ مابه التفاوت و صدور دعوتنامه نخواهد داشت.
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فراخوان انتخاب بنگاه هاي 
نمونه سال 98

س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
طي فراخوان��ي از آغاز فرآيند انتخاب واحدهاي 
صنعتي و معدني نمونه س��ال ۱398 خبر داده 
است. س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران در اين فراخوان كه نس��خه اي از آن براي 
اتاق بازرگاني تهران ارس��ال شده است، خواهان 
اطلاع رس��اني و مش��اركت فعالان اقتصادي در 
شناسايي الگوهاي موفق در عرصه صنعت و معدن 
براي معرفي آنان به عنوان صنعتگر نمونه در روز 
صنعت و معدن شده است. در اين فراخوان آمده 
است: به اطلاع كليه بنگاه هاي صنعتي و معدني 
استان تهران مي رساند، در راستاي ارج نهادن به 
تلاش قابل تقدير فعالان عرصه صنعت و معدن 
در نظر است، نسبت به شناسايي الگوهاي موفق 
در عرصه صنعت و معدن و معرفي آنان به عنوان 
صنعتگر نمونه، بهره بردار نمونه معدن، مكتشف 
نمونه )داراي گواهينامه كش��ف( و پيشكسوت 
نمونه معدن برگزيده سال ۱398 استان تهران در 
روز صنعت و معدن اقدام گردد. متقاضيان حضور 
در اي��ن رقابت مي توانند ضمن تكميل فرم هاي 
مربوطه به همراه مستندات قيد شده ذيل و ارسال 
به دبيرخانه مراسم در سازمان صنعت، معدن و 
تجارت اقدام نمايند. لازم به ذكر است كه آخرين 
مهلت پذيره نويسي تا پايان روز ۱۰ تيرماه سال 
جاري اس��ت. ش��ماره تلفن 83۲۱۱35۶ براي 

كسب اطلاعات بيشتر، آماده پاسخگويي است.

 حضور شركت هاي آلماني 
در ايران با وجود فشار تحريم

اتاق بازرگاني و صنعت آلمان با انتشار داده هايي اعلام 
كرده است كه با وجود تحريم و فشار سنگين امريكا، 
شركت هاي آلماني هم چنان در ايران فعال  مي مانند

ده ها شركت آلماني همكاري با ايران را ادامه داده و 
دفاتر خود را در اين كشور باز نگه داشته اند، اين در 
حالي است كه با تحريم ها عليه ايران و شركت هاي 
اروپايي همكار آنها تشديد و فشار امريكا زيادتر شده 
است.به گزارش روابط عمومي اتاق تهران به نقل از 
خبرگزاري فرانسه، بر اساس داده هاي منتشر شده 
از سوي اتاق بازرگاني و صنعت آلمان، شركت هاي 
آلماني هن��وز ايران را ترك نك��رده و قصد دارند به 
حضور خود در بازار ايران تداوم بخش��ند. در حالي 
كه طي ماه هاي اخير فشار تحريمي امريكا با هدف 
متوقف كردن همكاري ش��ركت هاي خارجي و به 
ويژه اروپايي با ايران تشديد شده، باز بودن و فعاليت 
دفاتر  شركت هاي آلماني در ايران نشان دهنده آن 
است كه اين شركت ها به به تحريم ها توجه چنداني 

نشان نداده اند.
»والتر ترير«، سرپرست بخش تجارت خارجي اتاق 
بازرگاني و صنعت آلمان به اينترنشنال فرانس پرس 
گفت: ح��دود ۶۰ ش��ركت آلماني هنوز ب��ا ايران 
همكاري  مي كنند. وضعيت اقتصادي ايران بسيار 
حساس است و تحريم هاي امريكا تاثير منفي قابل 
توجهي بر نقل و انتقالات مالي و بانكي با ايران داشته 
است. بر اساس داده هاي آماري ميزان صادرات آلمان 
به ايران طي سه ماهه نخست سال جاري ميلادي به 
339 ميليون يورو رسيد. مهم ترين اقلام صادراتي 
اين كشور به ايران شامال ماشين آلات، لوازم خانگي، 
تجهيزات الكترونيكي و آزمايش��گاهي، همچنين 
توليدات صنعتي ش��امل لوازم اپتي��ك و خودكار 
 مي شد. روابط اقتصادي ايران و آلمان بطور سنتي 
نزديك بوده و بيش از 3۰ درصد زيرس��اخت هاي 
صنعتي ايران در آلمان توليد ش��ده است. در سال 
۲۰۱7 مبادلات تجاري بين دو كشور با ۱7 درصد 
رشد نسبت به سال ۲۰۱۶ به 3.4 ميليارد يورو رسيد. 
ميزان صادرات آلمان به ايران در آن س��ال بيش از 
3ميليارد يورو ب��ود و در حالي كه مي��زان واردات 
آلمان از ايران از 4۱۰ ميليون يورو فرا تر نرفت. آلمان 
بزرگ ترين شريك تجاري ايران در اتحاديه اروپا به 

شمار  مي رود.

كباب،  نرخ رسمي ندارد
به گفته ريي��س اتحاديه كباب،  آش و حليم؛ قيمت 
محصولات خوراكي مرتبط با گوشت از جمله كباب 
روند كاهشي داشته اس��ت. از ابتداي سال گذشته 
با رش��د قيمت ارز، كاه��ش ارزش پول ملي و صرفه 
ص��ادرات محصولات ايران��ي، قيمت م��واد اوليه و 
محصولات كشاورزي و دامپروري رشد قابل توجهي 
به خود گرفت كه گوشت قرمز از اين قاعده مستثنا نبود 
و عاملي شد تا قيمت محصولات خوراكي و مصرفي 
همچون كباب و چلوكباب نيز رش��د قابل توجهي 
داشته و منو رستوران ها قيمت هاي خاصي را تجربه 
كنند. درباره جديدترين وضعيت اين بازار حس��ين 
محمدي- رييس اتحاديه كباب،  آش و حليم- به ايسنا 
گفت: در چند وقت گذشته با توجه به برنامه هاي دولت 
مبني بر عرضه گوشت در حجم قابل توجه، قيمت 
محصولات خوراكي كه توليد آنها وابسته به گوشت 

است روند نزولي به خود گرفته است.
وي اف��زود: در ح��ال حاض��ر واحده��اي صنفي 
ارايه دهنده محصولات خوراكي مرتبط با گوشت؛ 
گوش��ت يخ زده و وارداتي را ب��ا قيمت كيلويي 45 
ت��ا 47 هزار تومان دريافت مي كنن��د و در كنار آن 
گوشت تازه را حدود ۶۰ تا 7۰ هزار تومان خريداري 
مي كنند. رييس اتحاديه كباب،  آش و حليم با بيان 
اينكه كاهش قيمت گوشت بر كاهش قيمت تمام 
ش��ده محصولات غذايي تأثير قابل توجهي داشته 
است، گفت: اتحاديه كباب،  آش و حليم نرخ گذاري 
رسمي و دس��توري براي كباب نداشته و قيمت ها 
براساس قيمت تمام شده محصول و شرايط رقابتي 
از سوي واحدهاي صنفي تعيين مي شود. محمدي 
تاكيد كرد: اتحاديه در نرخ گذاري واحدهاي صنفي 
دخالت مس��تقيم ندارد اما ب��ر قيمت محصولات 

واحدها نظارت دقيق دارد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»تعادل« به بهانه اظهار آمادگي روسيه براي كمك به ايران در فروش نفت بررسي مي كند 

نفت كجاي رابطه تهران-مسكو است؟ 
گروه انرژي|

عصر جمعه بخشي از اظهارات سركي ريابكوف معاون 
وزير خارجه روسيه كه گفته بود اين كشور آماده است در 
صورتي كه اينستكس اجرا نشود در دو بخش »صادرات 
نف��ت« و »تبادلات مالي« به اي��ران »كمك« كند در 
رسانه ها بازتاب زيادي پيدا كرد. رابطه نفتي روسيه با 
ايران البته از اسفند ماه 95 به صورت رسمي كليد خورده 
است، روزي كه الكس��اندر نواك وزير انرژي روسيه به 
ايران آمد تا يك همكاري مشترك را با همتاي ايراني اش 
بيژن زنگن��ه كه در يك جلس��ه طولاني در خصوص 
مديريت سيل خوزستان بود، كليد بزند: قرارداد خريد 

نفت روسيه از ايران. 
بيژن زنگنه وزير نفت، اس��فند 95 بعد از جلسه اش با 
الكس��اندر نواك، چارچوب توافق نفتي ميان تهران و 
مسكو را اين طور توصيف كرد: »فكر مي كنم ظرف ١٠ 
تا ١٥ روز آينده فروش نفت ايران به روسيه نهايي شود، 
يك شركت روس نفت ايران را براي مقاصد مشخص 
خارج از روسيه صادر مي كند و در مقابل ما ٥٠ درصد 
از پول محموله هاي فروخته شده را در موعد مقرر كه 
يك ماهه خواهد بود، تحويل مي گيريم و ٥٠ درصد بقيه 
هم صرف خريد كالا و خدمات از روس��يه مي شود.« او 
ادامه داد: »اين معامله تهاتر نيست، بلكه خريد كالا و 
خدمات با پول فروش نفت است. قرار است ١٠٠ هزار 

بشكه در روز به روسيه نفت صادر كنيم« 
سركي ريابكوف معاون وزير خارجه روسيه حالا عصر 
جمعه گفته كه آنها آمادگي دارند براي صادرات نفت 

به ايران كمك كنند. 
بعضي از مش��تريان نفتي ايران، از منظر بعد مسافت 
مش��كل چنداني با اينكه نفتي كه از روسيه بارگيري 
ش��ود را وارد كنند ندارند. در همين زمينه به تازگي 
يورو نيوز نوش��ت كه كره جنوبي اعلام كرده است تا 
پيدا كردن راه حل نهايي، براي اينكه با مشكل تحريم 
واردات نفت از ايران روبرو ش��ود مي تواند از روسيه و 

قطر نفت وارد كند. 
الكساندر نواك وزير انرژي روسيه هفته پيش در تهران 
بود تا ماحصل نشستي دو روزه ميان مقامات دولتي و 
بخش خصوصي ايران و طرف روس به ويژه ناحيه قفقاز 
شمالي را رسمي كند. او در فاصله كوتاه حضورش در 
تهران تا شركت در برنامه تجاري ايران-روسيه كه در 
اصفهان برگزار مي شد، به وزارت نفت ايران هم آمد تا با 
بيژن زنگنه وزير نفت ديدار كند. آنها پشت درهاي بسته 
ديدار كردند اما وزير نفت ايران پس از پايان نشس��ت 

اعلام كرد كه يكي از موضوع هاي صحبت ها همكاري 
اقتصادي دو كش��ور در حوزه انرژي و نفت بوده است.  
ايسنا همچنين نوشت كه ايران و روسيه دوشنبه هفته 
پيش و پس از پايان سومين نشست كارگروه انرژي دو 
طرف در بخش انرژي، تفاهم نامه اي در ۲۷ بند در بخش 
نفت، گاز، پالايش، پتروشيمي، برق و انرژي هسته اي 
امضا كردند كه طبق گفته هاي حس��ين اس��ماعيلي 
شهميرزادي، مديركل اروپا و امريكا و همسايگان درياي 
خزر وزارت نفت همكاري در حوزه اكتشاف، استخراج، 
توليد و سرمايه گذاري در صنعت نفت، گاز، پتروشيمي 

در اين تفاهم نامه مورد تاكيد قرار گرفت.
روسيه نيز مانند ايران درگير تحريم هاي ايالات متحده 
و بعضا اتحاديه اروپا است. دويچه ووله پنج شنبه نوشت 
كه سران اتحاديه اروپا تحريم عليه روسيه را كه شامل 
بخش هايي چون بانك هاي دولتي، صادرات و واردات 
تجهيزات جنگي و صنايع نفت و گاز اين كشور مي شود 

تا ژانويه ۲0۲0 تمديد كرد. 
مسوولان ايران و روسيه مي گويند كه تجربه مشترك 
مواجهه با تحريم مي تواند به كار مش��ترك اقتصادي 
ميان اين دو كشور بيانجامد. پيشتر مهدي سنايي سفير 
ايران در روسيه فايل تصويري يك گفت وگو كه شبكه 
تلويزيوني رسمي روسيه با او انجام داده بود را منتشر 
كرد كه در آن خبرنگار از سفير ايران مي پرسيد آيا ايران 
حاضر است تجربه چگونگي 40 سال مقاومت مقابل 

تحريم را با روسيه به اشتراك بگذارد. 
فارس پيشتر نوشته بود كه ايران به دنبال فروش روزانه 
۲00 هزار بش��كه نفت خام به روسيه بوده است اما در 
نهايت توافق با طرف روس بر سر روزانه 100 هزار بشكه 

انجام گرفت. 
فروردي��ن 96 و حدود يك ماه بعد از اينكه الكس��اندر 
نواك وزير انرژي روسيه با وزير نفت ايران ديدار كرد تا 
چارچوب خريد نفت روسيه از ايران نهايي شود، بيژن 
زنگنه در نشستي خبري عنوان كرد: قرارداد صادرات 
روزانه 100 هزار بش��كه نفت خام به روسيه امضا شده 
است و براساس اعلام بانك مركزي قرار است پول آن به 

صورت يورو دريافت شود.
وي در آن زمان گفت: در اين قرار داد آمده است بخشي 
از درآمد حاصل از فروش نفت به صورت نقد و بخشي 
به صورت كالا است اما هنوز بر روي اين موضوع كه چه 
كالايي را دريافت كنيم توافق صورت نگرفته است زيرا 

هنوز هيچ نفتي به روسيه صادر نشده است.
مرداد 96 پارس تودي نوشت كه »آلكساندر نوواك« 

وزير انرژي روسيه گفته است كه واردات نفت كشورش 
از ايران در برابر كالا از طريق شركت دولتي »پروم سريو 

ايمپورت« روسيه در آينده نزديك آغاز مي شود.
شهريور 96 خبرگزاري آناتولي به نقل از اميرحسين 
زماني نيا معاون امور بين الملل وزارت نفت ايران نوشت: 
»ش��ركت ملي نفت )NIOC(، نفت را مي فروش��د و 
يك ش��ركت دولتي روس مي خرد و پول را هم به يورو 
دريافت مي كنيم و در مقابل نصف صادراتي به روسيه 

هم خدمات و تجهيزات دريافت مي كنيم« 
در نهايت آذر ماه همان سال وزير نفت ايران در حاشيه 
يك نشست اوپك بطور رسمي اعلام كرد كه نخستين 
محموله 100 هزار بشكه اي نفت خام ايران به روسيه 
صادر شده اس��ت. او گفت كه نخستين محموله نفت 

صادراتي ايران در ماه نوامبر به روسيه صادر شد. 
مشابه كره جنوبي، هند نيز ديروز گفته است كه با بخشي از 
مشكلاتش در مورد تحريم واردات نفت خام از ايران از طريق 
واردات نفت خام از روسيه دست و پنجه نرم خواهد كرد. هر 

چند احتمالا هزينه اين واردات براي پالايشگاه هاي هندي 
بيشتر شده و حاشيه سود آنها را كم مي كند.

بعد از آنكه اظهارات معاون وزير خارجه روسيه در مورد 
آمادگي اين كشور براي كمك به ايران براي صادرات 
نفت منتشر شد، تحليل هاي نسبتا متفاوتي نيز در اين 
خصوص انتشار يافت. يك مورد در اويل پرايس ديده 
مي شود كه تسنيم آن را ترجمه كرده است. اين تحليل 
تلاش مي كند ارتباطي ميان اين اظهارنظرها با صادرات 
نفت ايران به اروپا و صادرات گاز روسيه به اين قاره پيدا 
كند؛ »اگر كمك روس��يه موفقيت آميز باش��د، ايران 
مي تواند مقدار قابل توجهي از نفت را به اروپا صادر كند، 
روسيه مي تواند گاز بيشتري به اتحاديه اروپا بفرستد و 
اروپا مي تواند هر دوي اين نفت و گاز ارزان قيمت را بخرد. 
از طرف ديگر، امريكا صفر كردن صادرات نفت ايران را 

تقريبا غير ممكن مي بيند.«
وزارت خزانه داري امريكا نوامبر ۲018 همزمان با خروج 
اين كش��ور از برجام، در گزارشي مدعي شد شبكه اي 

نفتي ميان روس��يه، ايران و س��وريه وج��ود دارد و در 
راستاي آن چند شركت از جمله شركت »پروم سريو 
ايمپورت« از شركت هاي تابعه وزارت انرژي روسيه، را 

مورد تحريم قرار داد. 
قبلا دسامبرسال ۲018 خبرگزاري روسي اسپوتنيك 
در واكنش به انتشار گزارش هايي در رسانه هاي رژيم 
صهيونيس��تي مبني بر اينكه روس��يه قرار است نفت 
ايران را پالايش كرده و صادر كند تا ايران نفت خامش 
را بفروشد، با يك تحليلگر گفت وگو كرد. شعيب بهمن، 
كارشناس مسائل سياس��ي، متخصص روابط ايران و 
روسيه به اسپوتنيك گفت: »بحث فروش نفت ايران از 
طريق روسيه موضوع جديدي نيست. در واقع در دوره 
پيشين تحريم هايي كه عليه ايران وضع شده بود به دليل 
مسائل هسته اي، مساله تهاتر نفتي ايران با روسيه مطرح 
شد و قرار بود كه ايران روزانه 500 هزار بشكه نفت خود 
را از طريق روس��يه به فروش برساند. بنابراين موضوع 

شرايط فعلي، خيلي جديد نيست« 
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نگراني هند از تنش هاي نفتي
ايسنا|وزير نفت هند درباره ناآرامي در منطقه كه 
قيمت هاي نفت را به سطح بالايي افزايش داده و هند 
را تحت فشار مالي بيشتري قرار داده است، با همتاي 
س��عودي خود صحبت كرد. دارمندرا پرادهان، در 
توييتي نوشت: نگراني خود را درباره تحولات اخير 
كه به افزايش قيمت هاي نفت منجر شد ابراز كردم 
و حساسيت مصرف كنندگان هند به نوسان قيمت 
نفت را متذكر شدم. وزير نفت هند همچنين اظهار 
كرد كه هفته گذشته با امارات متحده عربي گفت وگو 
كرده و اين كشور به هند اطمينان داده است كه تأمين 
نفت براي هند مختل نخواهد شد. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، قيمت بالاي نفت مايه نگراني هند است 
زيرا اقتصاد اين كشور به نوسان قيمت نفت به شدت 
حساس اس��ت. اين كشور مدت ها با قيمت مناسب 
و ش��رايط اعتباري مطلوب نفت از ايران خريداري 
مي كرد و بخش عظيم��ي از نيازهاي نفتي خود را با 

واردات تأمين مي كند. 

ژاپن در فكر جايگزيني نفت 
خليج فارس

تسنيم|رييس مجمع نفت ژاپن گفت پالايشگاه هاي 
اين كش��ور در حال بررس��ي اقداماتي براي كنترل 
اختلال هاي احتمالي در عرضه نفت خام از خاورميانه 
در بحبوحه افزايش تنش ها در منطقه هس��تند. به 
گزارش رويترز، تاكاشي سوكيوكا، رييس مجمع نفت 
ژاپن پس از هدف قرار گرفتن يك پهپاد نظامي امريكا 
توسط ايران گفت در حال شبيه سازي هاي مختلف در 
صورت وقوع وضعيت اضطراري در خاورميانه است. 
اين اقدامات شامل خريد نقدي و فوري نفت از ساير 
مناطق مثل غرب آفريقا يا امريكا مي شود، به علاوه 
اس��تفاده از ذخاير ملي. دو نفتكش كه يكي متعلق 
به يك شركت كشتيراني ژاپني بود، هفته گذشته 
در خليج فارس مورد اصابت قرار گرفتند. اين حادثه 
نگراني در مورد مقابله ايران و امريكا را بالا برده و قيمت 

نفت را افزايش داده است.

رشد بهاي انتقال نفت از 
خاورميانه

ايلنا|صاحبان نفت كش ها بهاي انتقال براي صادرات 
طلاي س��ياه خاورميانه را در پي تنش ها در منطقه 
افزايش داده اند. به گ��زارش پايگاه اينترنتي روزنامه 
هلينگ شيپينگ نيوز، صاحبان نفت كش ها بهاي 
انتقال صادرات طلاي سياه خاورميانه را در پي تنش ها 
در منطقه افزايش داده اند.  بهاي انتقال محموله اي دو 
ميليون بشكه اي از عربستان به چين روز پنج شنبه 
براي هر روز به ۲6 هزار دلار رس��يد. اين رقم در اوايل 
ماه ژوئن نزديك به نصف بود. امري كه نش��ان از آن 
دارد كه مالكان نفت كش ها ديگ��ر حاضر به انتقال 
نفت با رقم هاي پايين نيستند.  »هالوور الفسن« يك 
كارگزار كشتي در شركت »فيرنليز« لندن، گفت: »از 
زمان آخرين حادثه اي كه براي نفتكش ها پيش آمده 
تغيير خاصي روي نداده است. بنابراين با ادامه ريسك 
قيمت ها نيز بالا مي رود.« كارگزارن نفت كش ها در 
تجارت خاورميانه پيش بيني مي كنند كه در چهار 
هفته پيش رو ۲۲ درصد كشتي بيشتر از محموله هاي 
احتمالي در كار خواهد بود. اين بدان معناست كه ميزان 
توليد نسبت به روزهاي گذشته بيشتر است، اما ميزان 

آن همچنان نسبت به اين دوره از سال بالا است.«

شركت مديريت توليد برق نكا در نظر دارد نسبت به ساخت بسکت های لعابدار لايه 
س�رد ايرهيتر نيروگاه شهيد سليمی نکا طبق ش�رايط ذيل و همچنين شرايط فنی 
و خصوصی کار پيوس�ت اس�ناد مناقصه اقدام نمايد. علاقمندان جهت خريد اسناد 
مناقصه با ارائه معرفی نامه کتبی و فيش واريزی به مبلغ 300/000 ريال به حساب سيبا 
ش�ماره 0105692716008 بنام ش�ركت مديريت توليد برق نكا نزد بانک ملی ايران 

شعبه نيروگاه به اداره تدارکات اين شرکت مراجعه نمايند.
1- مدت زمان تحويل کالا: 5 ماه از تاريخ مبادله قرارداد

2- زمان فروش اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 7 روز.
3- پيشنهاددهندگان بايستی پيش�نهاد خود را بر اساس شرايط مناقصه تنظيم و 
حداکثر تا ساعت 16 روز يکشنبه مورخ 98/4/23 به اداره تدارکات شركت مديريت 
توليد برق نكا واقع در نکا- کيلومتر 25 جاده زاغمرز- نيروگاه ش�هيد س�ليمی نکا 
تسليم و رسيد دريافت دارند. پيشنهادات واصله راس ساعت 10 صبح روز دوشنبه 

مورخه 98/4/24  با توجه به شرايط مناقصه باز و قرائت خواهد شد. 
4- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ سپرده شرکت در مناقصه معادل 1/225/200/000 
ريال است که بايستی به يکی از صورت های مشروحه ذيل همراه با اسناد مناقصه در 

پاکت الف به دستگاه مناقصه گذار تسليم گردد:
1-4- رسيد بانکی واريز وجه مزبور به حساب اين شرکت

2-4- چک تضمين شده بانکی به نفع کارفرما
3-4- ضمانت نامه بانکی به نفع کارفرما 

5- به پيش�نهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از ميزان 
مقرر، چک شخصی و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد.

6-  ساير اطلاعات و جزييات مربوط، در اسناد مناقصه مندرج است.
، www.tender.tpph.ir جهت مش�اهده آگهی و خلاصه اس�ناد به س�ايت های 

 www.npgm.ir   و پايگاه ملی مناقصات کشور مراجعه و براي کسب موارد بازرگاني 
با شماره تلفن 34622359-011 آقاي سليماني و کسب اطلاعات فنی بيشتر با شماره 

تلفن 09111557029 آقای مهندس کلانتری تماس حاصل فرماييد .

نوبت دومآگهي مناقصه عمومي

اداره روابط عمومی

شركت مديريت توليد برق نكا 
)نيروگاه شهيد سليمي(

شماره 98/2-1

علت بروز حادثه در سكوي شماره 9 پارس جنوبي مشخص شد

طراحي استات اويل، مسبب آتش سوزي در پارس جنوبي
ايسنا|

سكوي ش��ماره ٩، يكي از سه س��كوي فازهاي ٦، ٧ و 
٨ پ��ارس جنوبي اس��ت. ۲۲ خ��رداد ماه پ��س از يك 
آتش سوزي جزئي در بخشي از آن با واكنش سريع گروه 
اطفاي حريق، آتش مهار شد و نفرات شاغل نيز بدون 
هيچ گونه آسيب جاني تخليه و به خشكي اعزام شدند. 

كاركنان مستقر در س��كو بلافاصله پس از ايمن سازي 
وضعيت مطابق دستور العمل هاي موجود، ضمن اعلام 
ش��رايط اضطراري و درخواس��ت امداد، نسبت به ترك 
ايمن س��كو از طريق قايق نجات اق��دام كردند. با اعلام 
شرايط اضطراري و تشكيل كميته بحران، بلافاصله يك 
شناور تندرو و شش شناور آتش خوار مستقر در منطقه 
عازم محل سكو شدند و ظرف مدت ۲ ساعت نسبت به 
اطفا حريق و خنك سازي سكو و نيز امداد رساني و انتقال 
نفرات مستقر در قايق به موقعيت هاي ايمن در سكوهاي 
مجاور اقدام كردند. به گفته مسوولان مربوطه خوشبختانه 
اين اقدامات موجب شد تا آتش سوزي بدون تلفات جاني 
به پايان برسد، البته در اين حادثه، چهار نفر از كاركنان 
جراحت هاي بس��يار جزئي داشتند كه در همان دقايق 

ورود به عسلويه، پس از درمان سرپايي ترخيص شدند.
يحيي رشيدي، معاون عمليات و پشتيباني شركت نفت 
و گاز پ��ارس در اين باره اظهار كرد: علت بروز حادثه در 

اين سكو، پارگي يكي از خطوط لوله فرايندي ناشي از 
خوردگي دروني قس��متي از زانوي خروجي محفظه 

ارسال توپك بوده است.
وي با بيان اينكه شناسايي دليل حادثه آتش سوزي در 
سكوي ش��ماره 9 پارس جنوبي پس از اعزام تيم هاي 
كارشناسي و ارزيابي قسمت هاي آسيب ديده اين سكو 
صورت گرفته اس��ت، افزود: پس از وقوع حادثه پارگي 
در يكي از خطوط لوله فرآيندي سكوي SPD9 پارس 
جنوبي كه در شرايط نرمال كاري، در مسير جريان گاز 
قرار ندارد، آتش سوزي موضعي همراه با صداي انفجاري 
رخ داد كه به اقلام جانبي سكو نظير كانكس انبار و اتاقك 

جرثقيل سكو سرايت كرد.
وي، پارگي خط لوله ناشي از خوردگي دروني قسمتي 
از پيگ لانچر و نش��ت گاز را دليل آتش سوزي بخشي 
از سكوي ش��ماره 9 پارس جنوبي اعلام كرد و گفت: با 
مهارت ويژه و عملكرد دقيق بخش هاي مرتبط با اين 
حادثه و واكنش س��ريع سيس��تم هاي كنترلي سكو، 
سامانه هاي ايمني و قطع اضطراري سكو بلافاصله وارد 
عمل شده و ضمن ايزوله كردن ورودي و خروجي گاز و 
تخليه حجم باقيمانده از سيال سكو به مشعل ها، از ايجاد 

يك حادثه در ابعاد وسيع جلوگيري شد.
رش��يدي با اش��اره به اينكه به هيچ يك از بخش هاي 

اصلي سكو آسيب نرسيده است، گفت: درباره بازسازي 
بخش ه��اي صدمه ديده، تيم ه��اي مختلف مديريت 
مهندسي ساختمان و مديريت توليد و عمليات هم اكنون 
در حال ارزيابي اين موضوع هس��تند. معاون عمليات 
و پشتيباني ش��ركت نفت و گاز پارس، بازسازي سريع 
بخش آس��يب ديده اين س��كو را از اولويت هاي اصلي 
عمليات توليد خواند و گفت: با توجه به تمركز تيم هاي 
مختلف بر اين برنامه، انتظار داريم سكوي شماره 9 تا 
قبل از آغاز فصل سرد سال، در مدار توليد قرار گيرد. وي 
افزود: به دليل عملكرد و اقدامات مناسب نفرات شاغل 
سكو در زمان حادثه و حضور به موقع تيم آتش نشان در 
موقعيت، حادثه در زمان كوتاه مهار شده و خوش بختانه 
خسارت ناشي از حريق در اين سكو كمتر از برآوردهاي 
اوليه پس از آتش سوزي است. او از تشكيل يك كارگروه 
تخصصي با هدف ارزيابي دقيق اقدامات پس از حادثه و 
پيگيري با شركت بيمه كننده جهت برآورد خسارت خبر 
داد و اظهار كرد: هم اكنون مقدمات عمليات بازسازي و 

راه اندازي مجدد سكوي ياد شده در جريان است.

    آغاز پايش دو سكوي مشابه پارس جنوبي
طبق اع��لام ش��ركت نف��ت و گاز پارس، بر اس��اس 
بررسي هاي انجام شده، طراحي نامناسب اين قسمت 

از خط لوله س��كو توس��ط پيمانكار خارجي )استات 
اويل( به گونه اي بوده اس��ت كه مواد تزريقي بازدارنده 
خوردگي خط لوله، قادر به پوشش نقطه حادثه ديده 
نبوده و با ايجاد خوردگي تدريجي توانايي تحمل فشار 

گاز را نداشته است. دو سكوي ديگر پارس جنوبي نيز 
مشابه همين سكوي آس��يب ديده طراحي و ساخته 
شده، اظهار كرد: كار پايش اين سكوها هم آغاز شده و 

در حال بررسي هستند.



دريچه8گزارش

تحليلي  پيرامون عمليات  رواني امريكا عليه  ايران

اقداماتی که تهران می تواند در شورای امنيت دنبال کند

شبح جنگ؛ تاكتيك  سوخته  امريكا 

پهپاد امریکایی و قصه  ورود  به  حریم  هوایی ایران

نويسنده: جاويد منتظران|
با نظر به اينك��ه عمليات روان��ي مجموعه اقدامات 
تبليغي رواني يك كشور عليه كشور ديگر، با اتكا به 
زمينه ها و ابزارهاي سياس��ي، اقتصادي، فرهنگي و 
نظامي است و با توجه به اينكه موضوع حمله امريكا 
به ايران نوعي اقدام تبليغاتي رواني بوده است، لذا ما 
در اين مقاله، درصدد هستيم ضمن تبيين مفاهيم 
عمليات رواني، جنگ روان��ي و اهداف آن، موضوع 
حمل��ه نظامي امريكا به ايران و القاي تهديد ش��بح 
جنگ را به عنوان تاكتيك عمليات رواني امريكا عليه 

ايران را بطور ويژه بررسي و تبيين نماييم.

  مقدمه
در يك ماه اخير و متعاقب با س��الگرد خروج ترامپ 
از برج��ام، خبر آمادگي ايالات متح��ده امريكا براي 
حمله نظام��ي به ايران در فضاي رس��انه اي داخلي 
و بين الملل��ي مط��رح ش��د و دلاي��ل مختلفي نيز 
براي الق��اي موض��وع حمله امري��كا به اي��ران در 
فضاي رسانه اي كش��ور ارايه گرديد، ازجمله اينكه 
دونالد ترامپ، رييس جمهور ايالات متحده امريكا، 
سياس��تمدار غريب و پيش بيني ناپذيري است و هر 
اقدام��ي ازجمله اقدام نظامي و حمل��ه به ايران از او 
برمي آيد و لذا اين احتمال هرلحظه مي رود كه دست 
به رفتاري غيرمعمول نظي��ر حمله نظامي به ايران 
بزند يكي ديگر از دلايل القاي اين موضوع، ش��دت 
گرفتن گفتمان ضد ايراني در امريكا در چند س��ال 
اخير بوده اس��ت، چنانچه جمهوري اسلامي ايران 
هرگز براي ايالات متحده امريكا محبوب نبوده و اين 
روزها نيز بيش از گذشته، نام ايران با توصيف هايي 
مانند بزرگ ترين كشور حامي تروريسم، بزرگ ترين 
تهديد امريكا و مانند آن همراه شده است و به همين 
دليل هرلحظه احتمال حمل��ه نظامي امريكا براي 

دفع اين خطر مطرح مي شد. 
دليل ديگر حضور چهره هاي نئوكان خشن و افراطي 
مثل ج��ان بولت��ون و پمپئو در تي��م دونالد ترامپ 
رييس جمهور امريكا و س��ابقه اس��تفاده نئوكان ها 
از قدرت نظامي براي حل مس��ائل و مشكلات خود 
با ديگر كش��ور ها و نيز ازجمله دلايلي هس��تند كه 

موجبات چنين القايي را فراهم نموده اند. 
با گذشت همه دلايل، نه تنها حمله اي به ايران صورت 
نپذيرفت، بلكه در مقابل رييس جمهور ايالات متحده 
امريكا، لحن خود را نسبت به ايران تغيير داد و اعلام 
كرد كه در پي »تغيير رژيم« در ايران نيست و هدفش 
صرفاً انعقاد توافق هس��ته اي جديد بوده و خواهان 

مذاكره بدون پيش شرط با ايران گرديد.

  مفاهيم و تعاریف عمليات رواني
و جنگ رواني

عمليات رواني از واژه هايي است كه تاكنون تعاريف 
متنوع و گوناگوني بر اس��اس شرايط استفاده از آن 

ارايه شده است.
ارتش امريكا در م��ارس 1955 در آيين نامه رزمي 
خ��ود تعريفي جال��ب از جن��گ روان��ي در عرصه 
بين المللي ارايه كرد؛ عملي��ات رواني در آيين نامه 

يادشده اينگونه تعريف شده است.
عملي��ات رواني اس��تفاده دقيق و طراحي ش��ده از 
تبليغ��ات و ديگر اعمالي اس��ت كه منظ��ور اصلي 
آن تأثيرگ��ذاري بر عقايد، احساس��ات، تمايلات و 
رفتار دش��من گروه بي طرف يا گروه دوس��ت است 
به نحوي كه پشتيباني براي برآوردن مقاصد و اهداف 

ملي باشد.
به اعتقاد ويليام داواتي عمليات رواني عبارت است 
از مجموع اقداماتي كه از طرف يك كشور به منظور 

اثرگذاري و نفوذ بر عقايد و رفتار دولت ها و ملت هاي 
ديگر در جهت مطل��وب و با ابزارهاي��ي غير از ابزار 
نظامي، سياسي و اقتصادي انجام مي شود طرفداران 
اين نگرش اغلب براين باورند كه تبليغات جزو اصلي 

و اساسي جنگ رواني است.
جنگ رواني را نيز اخص از عمليات رواني مي دانند؛ 
چ��ون عمليات روان��ي عبارت اس��ت از جنگ هاي 
رواني و ديگر فعاليت هاي رواني و اعمال سياس��ي، 
نظام��ي، اقتص��ادي و ايدئولوژيكي؛ ك��ه به منظور 
ايجاد زمينه مس��اعد در احساس��ات حالات و رفتار 
گروه هاي مورد هدف به منظور نيل به هدف هاي ملي 
طرح ريزي و اجرا مي شود؛ اما جنگ رواني، اقدامات 
رواني به منظور نفوذ عقايد، احساس��ات و رفتارهاي 
گروه هاي موردنظر هست و اصولًا هدف هاي ملي را 

در زمان جنگ، پشتيباني مي نمايد.

  تهدی�د به جنگ، تاكتيك نرم امریكا عليه 
ایران

با توجه به اينكه در زمان كنوني، كش��ورهايي كه از 
قابليت نظامي بالايي بهره مندند، به خوبي مي دانند 
كه بهره گيري از ابزار نظامي عليه كشور ديگر گرچه 
ممكن اس��ت به پيروزي نظامي منجر ش��ود اما در 
مقابل منجر ب��ه ظهور چالش هاي عم��ده اي براي 
كش��ور پيروز نيز مي گردد، نمونه آن را مي توان در 
تهاجم كش��ورهاي قدرتمند نظي��ر تهاجم امريكا 
ب��ه ويتنام، افغانس��تان و عراق و حمله ش��وروي به 

افغانستان ياد نمود.
لذا در عصر كنوني و با توجه به اين تجربه، كشورها 
تلاش مي كنند از عمليات رواني به جاي حمله نظامي 
مس��تقيم اس��تفاده كنند تا ضمن اينكه به اهداف 
مدنظر خود برس��ند، هزينه ه��اي عملياتي خود را 

كاهش دهند.
براي پيش��برد عمليات رواني دو اب��زار متفاوت )نه 

منفك از يكديگر( لازم است كه عبارتند از: 
1. ابزارهاي فشارهاي عملي 2. ابزارهاي فشارهاي 

تبليغي رواني
ابزارهاي فش��ار عمل��ي در عمليات روان��ي فراملي 
به چهار دس��ته اقتص��ادي، نظام��ي، ديپلماتيك و 

فشارهاي فرهنگي اجتماعي تقسيم مي شود.
فشارهاي عملي در عمليات رواني باعث اختلال در 
اداره مطلوب جامعه موردنظر مي شود و اين اختلال 
پس از مدتي بحران هاي خاصي را با توجه به شرايط 
آن جامعه و نوع فشار وارد آمده به وجود مي آورد كه 
كارگزار عملي��ات رواني مي تواند از اين بحران ها در 

جهت عمليات رواني بهره گيرد.
با توجه به اينكه روياروي��ي نظامي با ايران هزينه بر 
و پرمخاطره اس��ت، اين مس��اله موجب گرديده كه 
عمليات رواني و بهره گيري از قدرت نرم عليه ايران 
و اقداماتي ك��ه مبتني بر جلوه هاي��ي از جنگ نرم 
است از اهميت و مطلوبيت بيشتر و فراگيرتري براي 
مخالفين ايران ازجمله ايالت متحده امريكا برخوردار 
ش��ود و از اي��ن اهرم به منظ��ور اهداف خ��ود عليه 
جمهوري اسلامي ايران به طور ويژه استفاده نمايند.

عملي��ات نرم امريكا عليه جمهوري اس��لامي ايران 
داراي ويژگي ه��اي مش��تركي با جنگ كم ش��دت 
و مبتن��ي بر نبرد غيرمس��تقيم بوده ك��ه طبق آن، 
امريكايي ها در سطح فراگير خود را درگير اقدامات 
نظامي و عمليات��ي نمي كنند و صرفاً با ايجاد جنگ 
اقتصادي و رواني و نيابتي درصددند با ايران مقابله 

نمايند.
با نظر به برخي از روش ها و مهارت هاي جنگ رواني 

كه عبارت اند از: 
1.تهديد؛ 2. فريب؛ 3. تكرار مطالب؛ 4. ش��ايعه؛ 5. 

تحريف؛ 6. سانسور خبري؛ 7. بزرگنمايي مشكلات؛ 
8. تفرقه افكني؛ 9. ت��رور؛ 10. تبليغات؛ 11. دادن 

اطلاعات ناقص؛ 12. كوچك نمايي توانمندي ها.
با توجه به روش هايي كه تبيي��ن گرديد و با نظر به 
سياس��ت هايي كه مقامات امريكاي��ي در زمان ها و 
فرصت هاي مختلف در قب��ال ايران اتخاذ كرده اند، 
ازجمل��ه اينكه همواره از سياس��ت تهديد و تحريم 
ايران پيروي كرده و البته به اين امر اشاره مي كنند 
كه آنها همه گزينه هاي خود در برابر ايران را مدنظر 
داشته و هيچ يك از آنها ازجمله گزينه نظامي را كنار 
نمي گ��ذارد، موضوعي كه اكن��ون و در كنار جنگ 
اقتصادي گسترده و نامشروع اين كشور عليه ايران 
نيز در حال صورت پذيرفتن است، چنانچه تحركات 
و جابه جايي هاي نظامي امريكا در منطقه و اشارات 
متعدد مقامات امريكايي به استفاده از گزينه نظامي 

عليه ايران به شدت مطرح و تقويت شده است.

بااين حال، نگارنده معتقد اس��ت كه تهديد به حمله 
نظام��ي امريكا به اي��ران در كنار جن��گ اقتصادي 
گس��ترده آن كش��ور عليه ايران، به عن��وان روش 
و مه��ارت و البت��ه مكمل جن��گ روان��ي، مدنظر 

ايالات متحده امريكا است.
اين تهديدات درواقع فرصتي براي تلاش به منظور 
ارعاب ايراني ها در راستاي همان جنگ نرم است 
نه چيزي بيش��تر از آن، چنانچه روزنامه گاردين 
نيز با توجه به پيامد تحريك آميز تحركات نظامي 
امريكا نوش��ت: گردش ناو هاي جنگي هواپيمابر و 

هواپيما هاي بمب افكن در خاورميانه روالي عادي 
اس��ت و اعزام اين نيرو ها از س��وي نيروي دريايي 

امريكا، حدود يك ماه قبل اعلام شده بود.
براين اساس مي توان گفت اين تهديدات نظامي، 
مكمل جنگ اقتصادي امريكا براي ترغيب و ارعاب 

ايرانيان و در راستاي همان عمليات رواني است. 
در مقابل گزارش ه��ا و تحليل هايي كه روزنامه ها 
و خبرگزاري هاي داخلي و خارجي، با حساس��يت 
بس��يار به موضوع اقدام نظامي امريكا عليه ايران 
پرداختند، خواسته يا ناخواسته در راستاي تكميل 
جنگ روان��ي و عمليات رواني امري��كا عليه ايران 
عمل نموده اند، به عبارت ديگر، در فرآيند تش��ديد 
فشار عليه جمهوري اسلامي ايران از سوي امريكا 
كه با جنگ رواني و تهديد به حمله نظامي به ايران 
آميخته گرديده است؛ متأسفانه برخي رسانه ها و 
كارشناسان در داخل كشور با القاي نزديك بودن 
حمله نظامي امريكا ايران، خواس��ته يا ناخواسته، 

به جنگ رواني امريكا عليه ايران كمك نمودند.
درمجم��وع، راهبرد ايجاد هراس با ش��بح جنگ، 
بخش��ي از عمليات رواني امري��كا عليه ايران بوده 
است كه با ايفاي نقش ويژه دولت مردان امريكايي 
ازجمله بولتون پي��ش مي رود، البته نيز بايد توجه 
داش��ت كه گرچه بولتون مس��وول ايجاد ترس و 
جنگ رواني و ارعاب ايران را بر عهده دارد، ولي باز 
بااين حال به نظر مي رسد كه نيت بولتون و ترامپ 
يكس��ان نيس��ت. دونالد ترامپ به دنب��ال تهديد 
ايران و ارعاب و تسليم اين كش��ور و نهايتاً به پاي 
مذاكره آمدن ايران اس��ت اما جان بولتون با توجه 
به سابقه ايران ستيزي كه دارد، به دنبال اين است 
كه به شكلي موضوع را به جنگ واقعي عليه ايران 

تبديل كند
بااين حال بايد به اين مس��اله نيز توجه داشت كه 
با وج��ود تبليغاتي و غيرواقعي ب��ودن تهديدهاي 
جنگ طلبان��ه امري��كا ك��ه درواقع در راس��تاي 
جنگ نرم و عمليات نامتقارن اين كش��ور صورت 
مي پذيرد، كشور هايي نظير عربس��تان، امارات و 
رژيم صهيونيس��تي نيز تلاش مي كنند در فضاي 
ارعاب و تهديد ايران، اهداف مدنظر خود را تحقق 

بخشند و س��ير تحولات ميان ايران و امريكا را به 
سوي جنگ واقعي نظامي پيش ببرند.

  نتيجه پژوهش
استفاده از تهديد جنگ، يكي از شگردهاي معمول 
در دنياي سياست براي ايجاد هراس و نهايتاً پيشبرد 
اهداف بوده و از ابتداي انقلاب اس��لامي ايران بارها 

توسط امريكا عليه كشور ايران تجربه شده است.
تهديدات اخير نظامي امريكا عليه ايران، همان گونه كه 
تبيين گرديد، جنگ رواني و عمليات رواني محسوب 
 مي شود كه پس از خروج ترامپ از توافقنامه برجام،

به طور خيلي محسوسي افزايش يافته است.
نكته اي كه زمان كنوني تهديدات عليه ايران وجود 
دارد اين است كه مطرح كردن گزينه جنگ نظامي به 
عنوان يك ابزار نرم و مكمل جنگ اقتصادي اخيري 
كه بر ايران صورت گرفته است، به  منظور هدف قرار 
دادن اراده مردم ايران، ايجاد شكاف در جامعه ايران 
و ايجاد خلل و ترس رواني در جامعه سياس��ي ايران 
و درنهايت وارد آوردن فش��ار به مس��وولان ايراني 
براي پذيرش ش��روط دوازده گانه امريكا در مذاكره 
احتمالي بوده است. اما خوشبختانه و با درك صحيح 
مسوولان كشور و پافش��اري بر موضوع مقاومت در 
براب��ر تهديدات دولت ترام��پ، القاي خطر جنگ و 
اس��تفاده رواني امريكا از قدرت و تهديد نظامي اش 
خود در پيش��برد اهدافش عليه ايران، بي اثر گرديد 
و در مقاب��ل اين مقاومت، رييس جمه��ور امريكا از 
مواضع خود كوتاه آمد و پيشنهاد نظير مذاكره بدون 
پيش ش��رط را ارايه داد. اين موضوع علاوه بر اينكه 
نش��ان داد كه ايالات متحده امري��كا توانايي حمله 
نظامي به ايران را ندارد، بلكه موضوع شبح جنگ را 
كه به عنوان گزينه روي ميز اين كشور كه همواره در 
راس��تاي عمليات نرم عليه ايران در طول سال هاي 
اخير استفاده مي گرديد، براي هميشه حذف نمود و 
تهديد نظامي و اصطلاحاً بهره برداري رواني از شبح 
جنگ عليه اي��ران، به تاكتيك س��وخته اي تبديل 
گرديد كه ديگر نمي توانند از اين گزينه عليه ايران، 

استفاده تبليغاتي و ابزاري نمايند.
منبع: شمس

بیژن عبدالکريمی| فیلسوف ايرانی| 
ديپلماس�ي ايراني|مهمترين س��وال در رابطه با 
سرنگونی پهپاد امريکايی اين است که آيا آن هواپيما 
وارد حريم هوايی ايران شده بود يا خير. اگر پهپاد وارد 
حريم هوايی ايران شده بود، سرنگونی آن صد در صد 
درست و از زاويه قوانين بين المللی قانونی بوده است. 
در غير اين صورت اين کاری تحريک آميز بوده است.

ولی  سوال مهم اين است: حريم هوايی ايران در کجا 
آغاز و پايان می يابد؟ اگر در تنگه هرمز، و نزديکی  آن 
هيچ جزيره ايرانی وجود نداشته باشد، تعريف حريم 
هوايی س��اده اس��ت. ولی  وقتی  جزاير ايرانی در آنجا 

هستند، چگونه بايد اين حريم را تعريف کرد؟
درباره اين سوال بسيار مهم آقای دکتر محمد شريف، 
استاد حقوق در دانشگاه علامه طباطبايی در ايران، 
شخصيت بسيار مترقی، نکات مهمی  را در يک پست 
در صفحه خود تحليل و ي��ادآوری کرده ا ند که عيناّ 

نقل می شود:
"به نظ��ر اينجانب جه��ت گيری کلی رس��انه ها در 
مورد نحوه ارائه اخبار راجع به س��رنگونی هواپيمای 
 جاسوس��ی بدون سرنش��ين امريکا توس��ط پدافند 
ضد هوايی اي��ران، در پی القاي اين نکت��ه به اذهان 
مخاطبان است که اين ايران است که تنش در منطقه 

را گسترش می دهد. 
در اين ميان رسانه ضد ايرانی بی بی سی فارسی با به 
کارگيری تجارب حرفه ای، اهداف ضد ايرانی اش )و نه 
الزاما ضد نظام های سياسی حاکم بر ايران( را به خوبی 
در سازمان دهی اخبار راجع به اين قضيه پی می گيرد. 
در حالی که: حضور گسترده نظامی امريکا از آن سوی 
دنيا در خليج فارس آن هم با پيش��رفته ترين ادوات 

نظامی کش��تار جمعی منجمله ناوهای هواپيمابری 
که در حکم جزيره های متحرکن��د، به خودی خود 
صل��ح و امني��ت در منطقه را ش��کننده و در معرض 

تهديد قرار داده اس��ت.  اين حضور نظامی در تقابل با 
ايران توجيه شده و ايران را مجبور کرده که تمامی توان 
بازدارنده و تدافعی خود را در برابر اين تهديد پر قدرت 

نظامی در حالت آماده باش دائم قرار دهد. بنا بر اين در 
وضعيتی که پيشرفته ترين هواپيمای جاسوسی از اين 
جزيره متحرک به پ��رواز در می آيد اصل بر اين نهاده 
می شود که هدفی جز شناس��ايی ابزار دفاعی ايران را 

پی نمی گيرد. 
در قضيه س��رنگونی اين هواپيمای جاسوسی ايران 
می گويد که اين ابزار پيشرفته جاسوسی، وارد فضای 
تحت حاکميت ايران ش��ده، و امريکا مدعی است که 
هواپيمای جاسوسی اش در فضای بين المللی حضور 
داشته است. تنگه هرمز به عنوان يک آبراه بين المللی 
مشمول عبور ترانزيت اس��ت و نه تنها هواپيماهای 
متعلق به هر کش��وری قادر به پرواز بر فراز آنند بلکه 
زيردريايی ها نيز حين عب��ور از آن موظف به عبور از 

سطح ها آب نيستند. 
ول��ی از آنجا که تمام��ی جزاير واق��ع در دهانه تنگه 
)مش��تمل بر دو مجمع الجزاير واق��ع در کرانه های 
شمالی حوالی تنگه( تماما جزاير ايرانی و بالمآل تحت 
حاکميت ايران اند، و آب ه��ای واقع بين آنها دريای 
سرزمينی تحت حاکميت ايرانند، لذا ورود اين گونه 
هواپيماها حتی در وضعيت عادی بدون اجازه کشور 
صاحب سرزمين )در اين جا ايران( ممنوع است، لذا 
چنانچه حرف ايران صحيح باشد عکس العمل دفاعی 
ايران قانونی و مش��مول ماده 51 منشور ملل متحد 
يعنی دفاع مشروع اس��ت که حقی ذاتی و منطبق با 

موازين حقوق بين الملل است. 
در مقابل، اقدام امريکا تجاوز نظامی شمرده می شود 
و شورای امنيت موظف است طبق وظايفی که دول 
عضو س��ازمان ملل متحد طبق ماده 24 منشور ملل 
متحد به آن سپرده اند، در اسرع وقت تشکيل جلسه 

داده و ب��ا احراز موارد مندرج در م��اده 39 )تهديد بر 
صلح، نقض صلح، و عمل تجاوز( همان منشور که ماده 
آغازين فصل 7 است، دولت متجاوز را مشمول ضمانت 
اجراهای پيش بينی شده در مواد 41 و 42 قرار دهد. 
توضيح اينکه ماده 1 قطعنامه تعريف تجاوز )شماره 
3314 مصوب 14 دس��امبر 1974 مجمع عمومی( 
مقرر کرده: »تج��اوز عبارت اس��ت از کاربرد نيروی 
مس��لح توس��ط يک دولت عليه حاکميت، تماميت 
ارضی، يا استقلال سياس��ی دولت ديگر ..... « و ماده 
51 منشور ملل متحد در برابر وضعيت تجاوز نظامی 
مقرر کرده تا زمانی که ش��ورای امنيت اقدامات لازم 
را برای حفظ صل��ح و امنيت بين المللی انجام ندهد 
هيچ يک از مقررات منشور به حق ذاتی دفاع مشروع 

از خود لطمه ای وارد نخواهد کرد.
برداش��ت مندرج در راس اين پست از نحوه برخورد 
جريان يک سويه اطلاعات با اين قضيه پس از ملاحظه 
زير نويس های ده ها کانال ماهواره ای اعم از فارسی، 
انگليسی، و عربی ارائه شده است. جريان اطلاعات در 
ماده 19 اعلاميه جهانی حقوق بشر »آزاد« توصيف 
شده )free flow information(، و اين توصيف 
ضمن بند 2 ماده 19 ميثاق حقوق مدنی و سياس��ی 
الحاقی به اعلاميه جهانی حقوق بشر نيز مورد تاکيد 

قرار گرفته است. 
اين جريان با س��لطه مطلق بر رس��انه ه��ا تبديل به 
جريانی يک س��ويه ش��ده که موجب و مولد اينگونه 
نابه هنجاری ها اس��ت. اين ناب��ه هنجاری در تمامی 
کنفرانس های يونس��کو در م��ورد جريان اطلاعات 
همواره با اعتراض قدرت های نوظهور و کش��ورهای 

مستقل قرار گرفته است.

  خوشبختانه و با درك صحیح مسوولان 
كشور و پافش�اري بر موضوع مقاومت در 
برابر تهديدات دول�ت ترامپ، القاي خطر 
جنگ و اس�تفاده رواني امريكا از قدرت و 
تهديد نظامي اش خود در پیشبرد اهدافش 
علیه اي�ران، بي اثر گردي�د و در مقابل اين 
مقاومت، ريیس جمهور امري�كا از مواضع 
خود كوتاه آمد و پیشنهاد نظیر مذاكره بدون 

پیش شرط را ارايه داد.
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جهان پرآشوب
 و هژموني هاي  نوپدید

خطر بروز درگيري در خاورميانه و تسري آن به نظام 
بين الملل براي برخي به معناي امكان شعله ور شدن 
جنگ جهاني سوم است. سقوط پهپاد امريكايي در 
اواخر هفته گذش��ته منجر به اوج گيري تقابل ميان 
تهران و واشنگتن ش��د؛ وضعيتي كه برخي ناظران 
آن را مقدمه بروز درگيري در خاورميانه انگاش��ته و 

با ديدگاني نگران روند تحولات را رصد مي كردند.
فراتر از رخداده��اي اين چن��د روز، صاحب نظران 
مسائل بين المللي به انحاي مختلف چشم اندازهاي 
بروز درگيري در مناطقي چون خاورميانه ملتهب و راه 
افتادن جنگ جهاني سوم را ترسيم كرده اند. در اين 
زمينه »امير فرودگاهي« قائم مقام مديرعامل »خانه 
سرباز صلح ايران« گفت وگويي را با ايرنا انجام داد كه 
ش��رح آن در ادامه مي آيد. از نگاه فرودگاهي، پس از 
فروپاشي نظام كمونيستي شوروي در دهه 1990 و 
رفتن جهان به سمت نظام تك قطبي، هژموني هاي 
نوپديد در عرصه بين المللي به تدريج پديدار شدند. در 
چنين فضايي برخي از كارشناسان و صاحب نظران 
بين المللي همچون »برايان كروزير« گفتند جنگ 
جهاني س��وم ناگزير شكل خواهد گرفت. با گذشت 
حدود س��ه دهه از فروپاش��ي ش��وروي، بسياري از 
محققان علوم سياسي و نظامي همچنان براين باورند 
جنگ جهاني سوم در محيط جهان پرآشوب و از طريق 
بازيگران جديد شكل مي گيرد و تبعات آن باعث از بين 
رفتن نظام سياسي و قدرت هاي كنوني خواهد شد. 
آيا اين مطلب صرفاً يك پيش بيني محسوب مي شود؟ 
بي شك اين جنگ مانند جنگ هاي گذشته نخواهد 
بود و دگرگوني شكل گرفته و پيامدهاي حاصل از آن 
زمينه ساز تغيير عمده اي در نظم كنوني عصر مدرنيته 
خواهد شد. به گفته اين صاحب نظر مسائل نظامي و 
سياسي، جنگ جهاني سوم از تسخير منطقه پرآشوب 
خاورميانه و با حمايت برخي از دولت هاي عربي منطقه 
شكل مي گيرد تا بتوانند با استفاده از قدرت هاي بزرگ 
فرا منطقه اي به اهداف نارس خود برس��ند. اكنون 
امثال بن زائد و بن س��لمان به عنوان مردان ش��ماره 
يك سياس��ت هاي خرابكارانه خاورميانه و تيم هاي 
جنگ طلب امريكايي تلاش دارند تا جنگ جهاني سوم 
را كليد زنند. جنگ جهاني سوم همچنين نخستين 
جنگ با ماهيت جديد و حقيقتاً با رويكرد »نه جنگ 
و نه صلح« دنبال مي شود؛ جنگي كه بر تمام سطوح 
زندگي و جامعه بشري تاثيرخواهد گذاشت و جهان را 
به معرض فروپاشي دولت ها از يكديگر خواهد كشاند.

قدرت نظام��ي، قدرت اقتصادي، ق��درت اراده هاي 
خشمگين، قدرت انديشه هاي برانگيزنده يك ملت و 
همچنين روشني هدف مقاومت مولفه هاي بارز جنگ 
جهاني سوم خواهد بود كه در آن ديگر توازن قوا و نقش 
قدرت هاي فرا منطقه اي از اهميت چنداني برخوردار 
نيست. بي ترديد مي توان گفت اين نوع جنگ به دليل 
طبيعت و سرشت دش��منان ما در جامعه پرآشوب 
كنوني يك جنگ ويژه همراه با متغيرهاي نامحدود به 
شمار مي رود. اكنون جهان پرآشوب ديگر نماد جهان 
سوم و ديگر دول تحت سلطه نظام سرمايه داري نيست 
بلكه قدرت هاي بزرگ نيز دچار سردرگمي در چنين 

جامعه اي شده و به دنبال خلاصي از آن هستند.
در گذر از قرن جديد هرگاه ما در دنياي مدرنيته غرب 
راجع به جنگ و مناقش��ه انديش��يده ايم، در نهايت 
چش��م اندازهايي از جنگ اتمي وحش��تناك ميان 
ابرقدرت ها پديدار شده كه هركدام از آنها بوي مرگ و 
نابودي كره خاكي را مي دهد اما در حال حاضر غرب 
مدرن همراه با هژموني اقتصادي امريكا از غيبت جنگ 
و سلاح هاي هسته اي با عنوان »صلح بين المللي« 
ي��اد مي كند و كش��ورهايي را كه به س��مت چنين 
پيش��رفت هاي مي روند به عنوان جنگ طلب و ضد 
صلح مطرح مي سازد. اكنون ديگر سناريو محو كردن 
حريف مطرح نيست و بيشتر منظور از جنگ جهاني 
سوم تس��ليم كردن قدرت هاي نوپديد در راستاي 
حفظ هژموني هاي موجود در جامعه بين المللي است.

چنان چه امروزه اعمال قدرت هاي جديد رقيب غرب 
و امريكا را بررسي كنيم پي خواهيم برد كه آنها تلاش 
دارند در محيط جنگ جهاني سوم بطور پيوسته و 
منظم سياست هاي مقابله اي خود را گسترش دهند 
تا مجال را از جبهه مقابل بگيرند و اين ماجرا همانند 
آبي است كه از بالاي تپه فرومي ريزد و در هركجا كه 
بتواند فش��ار و نفوذ مي كند. عضو ارشد خانه سرباز 
صلح ايران در ادامه اين پرسش ها را مطرح ساخت: 
سياستمداران امروزي در تلاش اند تا نوع و شيوه جنگ 
جهاني سوم را به خوبي تعيين و تفكيك كنند اما آيا اين 
مساله همچون جنگ جهاني دوم امكان پذير است؟ 
آيا دنياي مدرن و پيشرفته امروزي كه در قالب دهكده 
جهاني قرارگرفته توان حفظ چنين سناريوهايي را 
خواهد داشت؟ با تغيير نگرش دولت ها و همچنين 
شكل گرفتن سازمان هاي مردمي در عصر كنوني، 
حال شاهد آن هس��تيم كه ديگر حاكميت خاك و 
محيط جغرافيايي در حال نابودي و كمرنگ شدن 
اس��ت و ديگر حفظ مرزها يا پيكربندي مش��خص 
امنيتي و اطلاعات��ي كارايي چندان موثري نخواهد 
داشت. جهان پرآش��وب امروزي مي تواند دنيايي از 
هژموني هاي جديد و قدرت طلب باشد كه پيوستگي 
و اتحاد آنان قدرت هاي گذشته را از پا خواهد انداخت 
و همچنين انفعال و كوچك ماندن آنان نيز مي تواند در 
كوتاه مدت و بلندمدت به »صلح جهاني« آسيب بسيار 

جدي و مهلكي وارد سازد.
در آخر شايد بتوان اينگونه تفسير كرد كه در جنگ 
جهاني سوم ديگر جايي براي حفظ يك جامعه برتر 
بر جامعه ضعي��ف وجود ندارد و هركج��ا و هرزمان 
قابليت هاي موجود در هژموني هاي نوپديد اثرگذار و 
ناباورانه است. ديگر مرزهاي بسته، سيم هاي خاردار، 
سربازان چكمه پوش و نگهباناني كه دستور دارند در 
اسرع وقت متجاوز به مرز خود را از پاي درآورند معناي 
گذشته خود را نخواهند داش��ت و شعله هاي آتش 
جنگ جهاني سوم از طريق سياست هاي متناقض 
عصر مدرنيته بر س��ر ملت هاي سرازير خواهد شد. 
بي ترديد همه اينها نشان از استيلا و درماندگي جامعه 
بين الملل از پيشگيري وقوع جنگ جهاني سوم دارد.

   م�اده ۱ قطعنامه تعريف تجاوز )ش�ماره ۳۳۱۴ مصوب ۱۴ 
دس�امبر ۱۹۷۴ مجمع عمومی( مقرر ک�رده: »تجاوز عبارت 
است از کاربرد نیروی مسلح توسط يک دولت علیه حاکمیت، 
تمامیت ارضی، يا استقلال سیاسی دولت ديگر .....« و ماده ۵۱ 
منشور ملل متحد در برابر وضعیت تجاوز نظامی مقرر کرده 
تا زمانی که ش�ورای امنیت اقدامات لازم را برای حفظ صلح 
و امنیت بین المللی انجام ندهد هیچ يک از مقررات منشور 

به حق ذاتی دفاع مشروع از خود لطمه ای وارد نخواهد کرد.

برش



ديدگاه 9 بانك و بيمه

بررسي جايگاه ايران در بانكداري باز

چالش هاي بانكداري باز از امضاي ديجيتالي تا شناسه كد ملي و موبايل

بازده انتظاري در بازار دارايي

گروه بانك و بيمه|
كارشناسان و فعالان حوزه پولي و بانكي معتقدند جايگاه 
اي��ران در بانكداري باز، جايگاه��ي قابل قبول و همگام با 
دنيا است و البته در كنار رشد بانكداري ديجيتال و باز در 
ايران در كنار رشد فيزيكي بانك ها در چند دهه گذشته، با 
چالش هايي مانند امضاي ديجيتال، استفاده از كد ملي و 
شناسه موبايل براي احراز هويت و... مواجه است و همانطور 
كه در كشورهاي جهان دغدغه ها و چالش هايي براي تغيير 
ساختار بانكداري وجود دارد. در ايران نيز متناسب با رشد 
فناوري و روش ها، چالش هايي براي نظام بانكي كش��ور 

وجود دارد. 
به گزارش »تع��ادل«، در اي��ن رابطه، كارشناس��ان در 
ميزگردي به بررسي موضوعات مرتبط با بانكداري باز با 
حضور فرهاد فائز، نيما نامداري، صادق فرامرزي، فرهاد 
اينالوئي، در ايبِنا به اين پرسش پاسخ داده اند كه بانكداري 
ب��از به عنوان يكي از دغدغه هاي بانكداران كش��ور با چه 
تعريف و حوزه ها و چالش هايي همراه است و مزيت هاي 

آن چيست و جايگاه ايران در بانكداري باز چگونه است.
فرهاد اينالويي، اين پرسش را مطرح كرد كه بزرگ ترين 
و اساس��ي ترين چالش براي پياده سازي بانكداري باز 
يا بانكداري ديجيتال چيس��ت؟ و فرهاد فائز، در اين 
رابطه گفت: مشكلات و چالش ها در زمينه پياده سازي 
بانكداري باز را بايد از جنبه فرهنگي نيز نگريست چراكه 
سيستم بانكي قصد نداشته در اين بخش رقيبي داشته 
باش��د كه البته مقاومت ها در اين خصوص نسبت به 
گذشته كاهش پيدا كرده و با بررسي متوجه شده اند كه 
سيستم بانكداري باز همراه با حركت به سوي بانكداري 
ديجيتال به كسب و كار بانك كمك مي كند. در ايران 
بانك��داري ديجيتال مورد توجه ق��رار گرفته و وزارت 
اقتصاد طي بخشنامه اي تاكيد كرده تا بانك ها مسير 
حركت به سوي بانكداري ديجيتال را ترسيم كنند كه 
نشان از اهميت اين موضوع در حوزه رگولاتوري دارد. 
اعتقاد دارم با روند فعلي، چالش هاي فرهنگي در حوزه 

بانكداري باز رفع خواهد شد.
يك��ي از موضوعات بس��يار مهم در زمينه پياده س��ازي 
بانك��داري باز، مي��زان همكاري ش��ركت هاي پيمانكار 
بانك ها ب��راي تعامل و همكاري به منظور پياده س��ازي  

زيرساخت هاي فني به شمار مي رود.

  مشكل فرهنگي
وي افزود: بيش��ترين مشكل فرهنگي در سيستم بانكي 
براي پياده سازي بانكداري باز در بخش كسب و كار بانك ها 
است؛ از طرفي ديگر در پله هاي بعدي مشتريان بانك ها 
نيز در زمينه فرهنگي درگير خواهند شد اما در حال حاضر 
مش��تريان درگيري خاصي با بانكداري باز و خدمات آن 
ندارند كه با ايجاد خدمات و زيرساخت احراز هويت بايد 
به آنها آموزش هاي لازم را ارايه كرد كه البته اين احتمال 
وجود دارد كه با توجه به ضعف هاي فرهنگي و آموزش در 

اين بخش نيز با مشكلاتي مواجه شويم.
با پياده سازي و اجراي سيس��تم بانكداري باز، رويه ها در 
شبكه بانكي تغيير پيدا خواهد كرد و رويكرد استفاده از 
خدمات بانكي تغيير مي كند و البته مقداري س��خت تر 
خواهد شد اما در عين حال اين سرويس ها مزايايي متعدد 

را براي مشتريان به دنبال دارد.
همچني��ن اينالوئي به ط��رح اين پرس��ش پرداخت كه 
همكاري شركت هاي پيمانكار در بخش فناوري اطلاعات 
بانك ها نقش مهمي در تحقق زيرساخت بانكداري باز و 
رفع موانع در حوزه مش��كلات فني به دنبال دارد اما يكي 
از س��والات مهم در زمينه پياده سازي سيستم بانكداري 
باز، آمادگي كربنكينگ بانك ها به شمار مي رود بر همين 
اساس آيا هم اكنون هس��ته بانك ها آماده ارايه خدمات 
بانكداري باز است يا بايد تغيير و تحولاتي در كربنكينگ 

ايجاد شود؟
فائز در پاسخ به اين پرس��ش گفت: در حوزه زيرساخت 
كربنيكنگ بسياري از بانك ها مي توانند به سيستم هاي 
بانكداري باز متصل ش��وند و آمادگي لازم وجود دارد؛ در 
واق��ع بطور خاص بانك هايي كه كربنكينگ اس��تاندارد 
دارند مش��كلي در اتصال به سيس��تم هاي بانكداري باز 
نخواهند داش��ت اين در حالي است كه برخي از بانك ها 
كه اين زيرس��اخت را ندارند اما آمادگي قابليت اتصال را 
دارند و كربنكينگ هاي غير استاندارد نيز قابليت اتصال را 
دارند اما اين اتصال به سيستم هاي بانكداري باز با سختي 

و چالش هايي روبرو است.

  امضاي الكترونيك تنها ش�اخص بانكداري 
باز نيست

اينالوئي نيز اظهار داشت: برت كينگ، پژوهشگر بانكداري 
الكترونيك در همايش بانكداري الكترونيك و نظام هاي 
پرداخت به موضوع امضاي الكترونيك اشاره كرد و گفت كه 
اگر بانكي همچنان از امضاي فيزيكي استفاده كند، صحبت 

كردن از بانكداري ديجيتال همچون يك شوخي است.
فائز پاسخ داد: ايران مدينه فاضله نيست كه بگوييم با توجه 
به اينكه امضاي ديجيت��ال نداريم، نمي توانيم بانكداري 
ديجيتال داش��ته باش��يم چرا كه بس��ياري از خدمات و 
عمليات ها در ايران به صورت دس��تي انجام مي شود اما 
اين در حالي است كه خدمات ديجيتال را در بخش هايي 
ارايه كرده ايم كه در خارج از كش��ور به سوي آن حركت 

نشده است.

  برون سپاري خدمات به خارج از بانك
نيما نامداري، نيز در مورد اينك��ه بانك چگونه بايد وارد 
مبحث سيس��تم بانكداري باز شود و رويكرد بانك بزرگ 
ي��ا كوچك دولتي و خصوصي در قبال بانكداري باز با چه 
ويژگي هايي همراه باش��د؟ گفت: زماني كه يك پلتفرم 
بانكداري باز به بان��ك براي هم��كاري و ارايه خدمات و 
API مراجعه مي كند، با چالش هايي مواجه است كه من 
آنها را به سه دسته چالش هاي فني، چالش هاي حقوقي 
و چالش هاي كسب وكاري تقسيم مي كنم. چالش هاي 
فني به اين برمي گردد كه آيا زيرس��اخت هاي فني بانك 
براي ارايه خدمات بانكداري باز آمادگي لازم را دارد يا خير. 
با تمام محدوديت ها، اغلب بانك هاي ايران حتي بانك هايي 
كه كربنكينگ به معناي متع��ارف ندارند هم مي توانند 

سطحي از خدمات بانكداري باز را ارايه كنند.
اولين مش��كل فني در زمينه احراز هوي��ت متمركز در 
كانال هاي ديجيتال است كه در بانك هايي كه كربنكينگ 
دارند مش��كل بزرگ تري اس��ت زيرا وضعي��ت موجود 
مش��خصي دارند كه سخت مي پذيرند تغيير كنند اما در 
بانك هايي كه زيرس��اخت كربنكينگ را ندارند، مشكل 
كمتر اس��ت چون معمولا تعصبي روي وضعيت موجود 
ندارند و مي شود س��امانه احراز هويت متمركز را در آنها 

راحت تر فعال كرد.
مش��كل ديگر ش��ركت هاي تامين كنن��ده كربنكينگ 
انحصارطلبي بعضي از آنها است، بعضي از اين شركت ها 
از ورود پلتفرم هاي بانكداري باز و تعامل آنها با بانك نگران 
هستند چرا كه مي ترسند اين شركت ها وارد قلعه آنها  شوند 
و سلطه آنها را با خطر روبرو  س��ازند اين يك مانع ذهني 
است كه با گفت وگو و در عين حال با ابتكار عمل بانك ها و 

كارفرمايي درست و مقتدارنه آنها رفع مي شود.
همين وضعيت چند سال پيش درباره بانكداري آنلاين 
و بانكداري موبايل مطرح بود كه شركت هاي كربنكينگ 
تمايلي نداش��تند س��امانه وب و موبايل بانك ها را كسي 
غير از آنها تامين كند اما امروز مي بينيد اغلب بانك هايي 
كه سيستم بانكداري آنلاين و موبايل بانك خوبي دارند، 
موبايل بانك يا همراه بانكش��ان را شركت فناوري بانك 
يا ش��ركت كربنكينگ توليد نكرده و اي��ن خدمات را به 
شركت هاي ديگري كه در آن حوزه تخصص دارند واگذار 

مي كنند.

  مسائل حقوقي 
نام��داري افزود: چالش دوم در توس��عه بانك��داري باز و 
همكاري شركت هاي فعال در اين زمينه با بانك ها مسائل 
حقوقي اس��ت. بانكداري باز در ذات خود يك پيچيدگي 
حقوقي دارد، يعني بايد مشخص شود كه مالك اطلاعات 
مشتري در بانك، خود مش��تري است يا اينكه اطلاعات 
متعلق به بانك اس��ت تا معلوم شود كه آيا بانك مي تواند 
خودش به كس��ب و كارها و ديگران اجازه دسترس��ي به 
اطلاعات مش��تري را بدهد يا اين اختيار حق مش��تري 
است. تعيين تكليف اين موضوع در حل چالش حقوقي 
بانكداري باز نقش مهمي دارد. در حوزه بانكداري باز تا به 
امروز چارچوب حقوقي مشخصي وجود ندارد و نياز است 
تا رگولاتور اين بخش به خص��وص براي رفع موضوعات 
حقوقي ورود داش��ته باش��د و از بانك ها ب��ا ارايه الزامات 
حقوقي حمايت كند تا بانك ه��ا در نقطه امني در زمينه 

حقوقي بايستند.

  بانكداري باز چه كمكي به بانك  مي كند
نامداري ادامه داد: چالش س��وم بحث مدل كس��ب وكار 

بانكداري باز است كه بايد مشخص شود بانك به دنبال چه 
منفعتي در اين حوزه وارد شده است؛ در واقع بانكداري باز 
چه كمكي به بانك مي كند آيا به برند بانك كمك خواهد 
كرد يا اينكه به جذب مش��تريان و افزايش رسوب منابع 
بانك منجر خواهد شد يا اينكه درآمد كارمزدي براي بانك 

خواهد داشت؟
بانكداري باز مي تواند وفاداري مشتريان حقوقي به بانك را 
افزايش دهد و از طريق جذب مشتريان حقوقي، مشتريان 

حقيقي هم جذب شوند.

  بانكداري باز بر پايه حساب بانكي است
اينالويي اين پرسش را مطرح كرد كه يك بانك خصوصي 
در بخش بانكداري باز بايد از كجا شروع و چه خدماتي را 
ارايه كند چرا كه در حال حاضر عمده خدمات بانكداري باز 
در زمينه خدمات پرداخت قرار گرفته و خدمات بانكداري 

مغفول باقي مانده است؟
نامداري در پاس��خ گفت: در مقايس��ه وضعيت بخش 
پرداخت الكترونيكي با بانكداري باز بايد به س��ه نكته 
توجه داش��ت. نكته اول اينكه، كارت در ايران توسعه 
زيادي پيدا كرده و مردم كشور نيز به اين ابزار وابستگي 
زيادي پيدا كرده اند و همين موضوع باعث شده تا كارت 
نقش پر رنگي در خدمات بانكي ايف��ا كند. طبق آمار 
بانك مركزي بالغ بر ۹۸ ميليون كارت بانكي فعال در 
كش��ور وجود دارد كه نشان مي دهد حجم كارت هاي 
بانكي و ضريب اس��تفاده مردم از آنها بسيار بالا است و 
همين مساله باعث شده تا حوزه پرداخت الكترونيكي 
نسبت به ساير خدمات بانكي چند گام جلو باشد. نكته 
دوم اين است كه در حوزه پرداخت يك مدل كارمزدي 
محكم و روش��ن وجود دارد كه هم رگولاتور بر رعايت 
آن تاكيد دارد و هم در بين مردم و مش��اغل جا افتاده 
است اين موضوع س��بب شده تا در اين بخش، دعواي 
درآمدي وجود نداشته باشد و درآمد مناسبي نيز حاصل 
شود. نكته سوم كه بسيار هم مهم است چالش احراز 
هويت است؛ در واقع در ايران براي افتتاح حساب بانكي 
سخت گيري هاي زيادي وجودي دارد اما براي صدور 
كارت سخت گيري هاي كمي وجود دارد، افتتاح حساب 
با احراز هويت حضوري و نيازمند مدارك كامل است اما 
دريافت يك كارت بانكي صرفا نيازمند يك كارت ملي 
است اين باعث تقليل نقش حساب بانكي و افزايش نقش 
كارت در خدمات بانكي شده اما در بانكداري باز ساختار 

اصلي خدمات بر پايه حساب بانكي است.
فائز نيز اظهار داشت: در بخش چالش هاي بانكداري باز و 
تحقق اين نوآوري در شبكه بانكي، تمام بانك هاي كوچك 
و بزرگ با اين مشكلات مواجه هستند و همچنان اقبال 
به سمت خدمات مبتني بر كارت بانكي از جمله كارت به 
كارت بسيار زياد اس��ت و در همين راستا در مذاكرات با 
بانك ها براي بانكداري باز كارت نقش مهمي دارد كه نشان 
از وجود سوء برداشت در زمينه ماهيت اصلي بانكداري باز 

دارد. صادق فرام��رزي، نيز گفت: مهم ترين دليلي كه در 
خصوص افزايش ضريب نفوذ پرداخت، گسترش آن نسبت 
به ساير خدمات بانكي و مورد توجه قرار گرفتن خدمات 
پرداخت از سوي كس��ب و كارهاي فين تكي وجود دارد 
اين است كه صنعت پرداخت در ۱۰ سال گذشته به بلوغي 
نسبي رسيده كه چند خاصيت را به دنبال داشته است كه 
از جمله آنها بايد به ملموس بودن و آش��نايي نسبي براي 
بازيگران و فعالان صنعت از جمله فين تك ها اشاره داشت 
كه از اهميت بالايي برخوردار است. از سويي ديگر، تكليف 
درآمدزايي و كارمزد در صنعت پرداخت با توجه به وجود 
شركت شاپرك مشخص است اما اين در حالي است كه در 
ساير بخش هاي خدمات مالي و بانكي تكليف درآمدزايي 
تعيين تكليف نشده است. در صنعت پرداخت پول وجود 
دارد و اين پول تعريف شده است؛ اعتقاد دارم در اين بخش 
حجم پول بسيار زياد است و كسب درآمد سريع و آسان 
است همين موضوعات سبب شده تا پرداخت مورد توجه 

بسيار زياد قرار بگيرد.

  كاهش شعب در بانكداري باز
فائز در مورد نقش شعب گفت: در بانكداري ديجيتال ارايه 
سرويس بدون نياز به شعبه به صورت زيادي مورد توجه 
است؛ بر همين اساس بدون ش��ك كاهش تعداد شعب 
يكي از تحولات مهم شبكه بانكي در ايران با پياده سازي 
بانكداري ديجيتال خواهد بود و در افق ۴ تا ۵ سال آينده 
۵ تا  ۶ هزار ش��عبه بانك با توس��عه بانكداري باز و تحقق 
بانكداري ديجيتال كاهش پيدا خواهد كرد.ش��هروندان 
معمولا در بازه هاي زماني بلندمدت به شعب بانك مراجعه 
مي كنند و بسياري از مردم در شعب بانك انتظار سرويس 
ندارند بلكه به دنبال گفت وگو در شعب بانك و راهنمايي 
مناسب از سوي شعب هستند. بانك ها بايد فرآيند جذب 
نيرو و بازنشستگي را مديريت كنند تا كارمندان بانك در 
خصوص ديجيتالي شدن خدمات بانكي و كاهش تعداد 
شعبه ها نگران نباشند و از سويي نبايد اخراج در دستور كار 
قرار بگيرد البته اين اتفاق در ايران بسيار محال و سخت 
است؛ اعتقاد دارم اين فرآيند در ايران آغاز شده و بانك ها 
در حال مديريت منابع انساني هستند تا در آينده با كاهش 

شعب با چالش مواجه نشوند.
فرامرزي نيز اظهار داشت: در كوتاه مدت چندان نمي توان 
اميدوار بود كه با پيگيري حركت بانك ها به سمت بانكداري 
باز و بانكداري ديجيتال تعداد شعب كاهش چشمگيري 
پيدا كند اما در صورتي كه بانك ها به دليل هزينه ها مجبور 
تغيير در برخي سياست ها باشند، امكان كاهش محدود 

شعب وجود خواهد داشت.

  احراز هويت ديجيتالي با موبايل
نامداري در مورد اح��راز هويت ديجيتالي گفت: با توجه 
به اينكه شخصي ترين دارايي ديجيتال افراد موبايل آنها 
است و ثبت شماره موبايل هم فراگيري بيشتري نسبت به 

كد ملي دارد و با شماره موبايل اطلاعات بيشتري مي شود 
به دست آورد به گمانم چاره اي جز به رسميت شناختن 

شماره موبايل براي شناسه هويتي افراد نداريم.
البت��ه در حوزه اح��راز هويت يك چال��ش فني مهم 
وجود دارد، در ايران زيرساخت كد ملي ضعيف است؛ 
در واقع در كش��ور كد ملي داريم ام��ا اين كد ملي به 
نش��انه هاي هويتي ديگر از جمله كد پستي و تصوير 
فرد و... متصل نيست. همچنين بايد مسووليت احراز 
هويت در سيس��تم بانكي بر عهده بانك باشد و بانك 
تصميم گيرنده باشد و خيلي دنبال يك چارچوب ملي 
و جامع براي احراز هويت نباشيم. حدس مي زنم در 
اين حالت اغلب بانك ه��ا از بانك مركزي تصميمات 
محافظه كارانه ت��ري اتخ��اذ كنند ام��ا زماني كه در 
خصوص احراز هويت به صورت متمركز تصميم گيري 
مي كنيم، مسير نوآوري را مي بنديم و بانك هايي كه 
در KYC قابليت بيشتري دارند و زيرساخت امنيتي 
مناسب تري هم دارند معطل بانك هايي مي شوند كه 

عقب هستند.
فائز نيز گفت: امكان زيرساخت احراز هويت با سيستم هاي 
فعلي و با توجه به وجود شماره موبايل و كد ملي وجود دارد 
و هيچ مشكل بازدارنده اي در زمينه احراز هويت در بخش 
بانكداري باز وجود ندارد؛ در واقع، در وضعيت فعلي امكان 
احراز هويت براي بيشتر از ۹۵ درصد مشتريان علاقه مند 
براي ورود به بانكداري ب��از وجود دارد و صرفا ۵ درصدي 

است كه كد ملي يا شماره موبايل نداشته باشد.

  جايگاه و نمره ايران 
نامداري گفت: نمره ايران در حوزه بانكداري باز از ۱۰۰ در 
حدود ۱۰ است و اين چندان بد نيست چون در كشورهاي 
پيشرو هم به گمانم نمره از ۱۰۰ حداكثر ۳۰ و ۴۰ است. 
خود اين حوزه هنوز خيلي جاي رشد و توسعه در دنيا دارد. 
ايران همچون ساير كشورها و مطابق با روندهاي جهاني در 
گام هاي اوليه قرار دارد؛ ايران در حوزه بانكداري باز از دنيا 
خيلي عقب تر نيست و در حال حركت در روند مناسبي 
است. مشكل اين است كه خيلي كارهاي ما هنوز پايدار 
نشده زيرا پايداري امكان رشد را فراهم مي كند تا چيزي 
روي پاي خودش نايستد و توان بقا نداشته باشد شما از آن 
انتظار رشد درون زا نداريد ما هنوز نهادها و قابليت هايي در 
بانكداري باز خلق نكرده ايم كه مطمئن باشيم روي پاي 

خود مي ايستند كه انتظار رشد ارگانيك داشته باشيم.
فائز نيز اظهار داشت: جايگاه ايران در حوزه بانكداري باز 
مناسب بوده و از ۱۰۰ نمره امروز بالغ بر ۲۰ نمره محقق 
شده است؛ البته فاصله زيادي تا رسيدن به نقطه مطلوب و 
تحول اساسي وجود دارد. اتصال هاب هاي بانكداري باز در 
دنيا مرسوم نيست اما در ايران اين اتفاق در حال انجام است 
و از سويي ديگر در ايران راه اندازي سرويس هاي سه طرفه 
را در دس��تور كار قرار داده ايم كه باعث شده تا در برخي 

بخش ها ايران نسبت به دنيا پيشرو باشد.

نرگس   رزبان| كارشناس اقتصادي|
سفته بازان هنوز به صورت فعال در بازار مسكن حضور دارند 
و از فعاليت كوتاه مدت كسب انتفاع مي كنند، اما به تدريج با 
كاهش انتظار سودآوري در معاملات كوتاه مدت كاهش اين 

نوع تقاضا در بازار وجود دارد.
مس��كن كالايي با ماهيت دوگانه اي مصرفي و سرمايه اي 
اس��ت. از اين رو  در بررس��ي بازده اقتصادي بازار، هم بازده 
ساخت و عرضه )از نگاه توليدكنندگان( و هم بازده خريد 
با انگيزه سرمايه گذاري )از نگاه خريداران سرمايه اي( قابل 
توجه خواهد بود. با علم به اين موضوع كه بازار مس��كن در 
ايران همواره با دوره هاي رونق و ركود قيمتي مواجه بوده و با 
در نظر گرفتن تاثير غيرقابل انكار شاخص هاي اقتصاد كلان 
بر تحولات بازار مسكن و همچنين با اين آگاهي كه قيمت 
مسكن در سال ۱۳۹۷ جهش حدود ۱۰۰ درصدي را تجربه 
كرده، در اين نوش��تارِ كوتاه، تلاش خواهد شد تا تصويري 

مختصري از بازده انتظاري آتي در بازار مسكن ارايه شود.
بررس��ي تحولات بازار مسكن در سنوات گذشته حاكي از 
آن است در دوره اي كه بازار مسكن رونق قيمتي را تجربه 
كرده، تقاضا براي اخذ پروانه هاي ساختماني افزايش داشته 
و در دوره هاي منطبق ب��ر ركود قيمتي، تعداد پروانه هاي 
س��اختماني صادره با كاهش مواجه شده است. اين اتفاق 

عمدتاً تحت تاثير افزايش سود انتظاري در بازار مسكن رخ 
مي دهد كه البته و الزاماً دال بر درس��ت بودن انتخاب اين 
استراتژي از سوي توليدكنندگان مسكن نيست؛ چرا كه 
دوره ساخت مسكن در ايران بطور متوسط حدود دو سال 
به طول مي انجامد، بنابراين واحدهايي كه پروانه ساختماني 
را در دوران رونق اخذ مي كنند، دقيقاً در دوره ركودِ چرخه 
قيمتي به بازار عرضه شده و از حاشيه اي سود مورد انتظار 

محاسباتي خود برخوردار نمي شوند.
با توجه به اين پيش��ينه و با در نظر گرفت��ن افزايش قابل 
ملاحظه اي قيمت در س��ال ۹۷، انتظار مي رود كارگزاران 
اقتصادي، با پيش بيني انتظار س��ودآوري در بازار مسكن 
اقبال بيشتري به اخذ پروانه ساختماني داشته باشند. در اين 

خصوص بايد  چند نكته را مدنظر قرار داد: 
۱- طي س��نوات گذش��ته بر تعداد س��ازندگان حرفه اي 
مسكن كه دانش اقتصاد مسكني خود را ارتقا داده و براي 
زمان ورود و خروج به بازار س��اخت و ساز يا خريد و فروش 
مسكن، متناسب با شرايط اقتصاد برنامه ريزي مي كنند، 
افزوده شده است.۲- قيمت نهادهاي ساختماني از جمله 
زمين و مصالح س��اختماني طي ماه هاي گذشته افزايش 
قابل توجهي داشته و هزينه س��اخت يك مترمربع واحد 
مسكوني بطور چشمگيري افزايش يافته است.۳- قدرت 

خريد متقاضيان مصرفي به دليل بروز تورم بالا، كاهش و 
بنابراين تقاضاي مصرفي تحليل رفته است.۴- نوسانات 
نرخ ارز و نقدش��وندگي بالاي دارايي هاي��ي همچون ارز و 
سكه، بخشي از نقدينگي توليدكنندگان مسكن را به خود 
جذب كرده است.۵- نااطميناني و عدم ثبات در متغيرهاي 
مهم و تاثيرگذار اقتصادي، توليدكنندگان مسكن را دچار 
ترديد كرده است. لذا هر چند سازندگان مسكن، محاسبات 
اقتصادي توليد را به گونه اي انجام خواهند داد كه متحمل 
زيان نشوند و هر چند مي توانند پيش بيني كنند كه بازار 
مسكن همچنان سودآور است )البته نه به اندازه گذشته( 
اما به دلايل فوق، در ورود گس��ترده به بازار مس��كن دچار 
نااطميناني بوده و به قطعيت كامل نرسيده اند و به عبارتي در 
خصوص سودآوري بازار دچار ترديد هستند. مسكن كالايي 
است كه به دليل ماهيت دوگانه ا ي مصرفي- سرمايه اي، افراد 
با انگيزه هاي مختلف متقاضي آن هستند و تقاضا براي آن 
تحت تاثير عوامل مختلفي قرار دارد. برخي از افراد مسكن 
را به عن��وان كالايي مصرفي و برخي ديگر، آن را به منظور 
نگهداري دارايي و با انگيزه سودآوري، خريداري مي كنند. 
تقاضاي مصرفي مسكن كه به منظور تامين سرپناه مناسب 
ش��كل مي گيرد، همواره وجود دارد و متقاضيان مصرفي 
مسكن معمولًا رفتاري ملايم و يكنواخت دارند. اين نوع از 

متقاضيان، بيشتر به مطلوبيت سكونت در واحد مسكوني و 
محدوديت هاي بودجه اي خود اهميت مي دهند و چندان 
به بازده اقتصادي توجه نمي كنن��د. گروه دوم متقاضيان 
خريد مسكن كه با انگيزه سودآوري وارد بازار مي شوند خود 
به دو دسته تقسيم مي شوند:  دسته ا ي اول كه اغلب افرادي 
ريسك گريز هستند، نقدينگي مازاد خود را با انگيزه حفظ 
ارزش پول در بلندمدت تبديل به مسكن مي كنند. اين افراد 
پس از حصول اطمينان از اينكه خريد مسكن از حداقل هاي 
توجيه اقتصادي و سرمايه گذاري برخوردار است، به بازار 
روي مي آورند و در تصميم گيري خود بيشتر بر رفاه ايجاد 
شده براي خانوار متمركز مي شوند و چندان به نقدشوندگي 
دارايي اهميتي نمي دهند و مس��كن مازاد را به بازار اجاره 
عرضه مي كنند. نوع دوم تقاضاي سرمايه اي مسكن با هدف 
كسب بازدهي و س��ودآوري و عموماً در كوتاه مدت ايجاد 
مي ش��ود. اين نوع تقاضا اغلب زماني ب��ه وجود مي آيد كه 
خريد مسكن در قياس با ساير دارايي ها مانند طلا، ارز، سهام 
و اوراق قرضه، از سوددهي بيشتري برخوردار بوده يا اينكه 
اقتصاد دچار نوسانات كوتاه مدت، نااطميناني و عدم ثبات 
بوده و افراد مي توانند در تعيين قواعد بازي و استفاده از فضاي 
عدم تعادلي در كوتاه مدت عايدي كسب كنند. نمونه هاي 
بسيار زيادي از اين نوع تقاضاي سفته بازانه در بازار مسكن 

را در دوره هاي كوتاه جهش قيمتي از جمله ماه هاي اخير 
نيز شاهد بوده ايم.

در مجم��وع با توجه به تح��ولات اخير در بازار مس��كن و 
نااطميناني هاي اقتصادي-سياسي به ويژه از ناحيه تحريم ها 
و نوس��انات نرخ ارز، محتمل ترين رويكرد در تحليل بازده 
اقتصادي اين است كه اولا، توليدكنندگان مسكن انتظار 
كسب سود مشابه دوره هاي پيشين )سودهاي بالا( را دارند و 
عدم اطمينان از كسب اين ميزان سود، آنها را براي ورود به اين 
بازار دچار ترديد كرده است. ثانيا، سفته بازان هنوز به صورت 
فعال در بازار مسكن حضور دارند و از فعاليت كوتاه مدت در 
بازار كسب انتفاع مي كنند اما به تدريج از انتظار سودآوري 
در معاملات كوتاه مدت كاسته شده و بنابراين طي ماه هاي 
آتي انتظار كاهش اي��ن نوع تقاضا در بازار وجود دارد. ثالثا، 
متقاضيان سرمايه اي با انگيزه حفظ قدرت خريد، همچنان 
به بازار مسكن اقبال دارند و اين بازار را محل مناسبي براي 

حفظ ثروت در بلندمدت مي دانند.
در خاتمه از ياد نبريم كه بازار مس��كن، يك بازار ناهمگن 
است و الزاماً سودآوري در همه املاك به يك ميزان نخواهد 
بود. ميزان س��ودآوري در بازار مس��كن، مي تواند بسته به 
موقعيت مكاني ملك، زمان سرمايه گذاري و ساير عوامل 

متفاوت باشد.
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دلايل توقف و تخصيص ارز 
۴۲۰۰ توماني

پيام نوروزي| كارشناس اقتصادي|
تخصيص مابه التف��اوت ارز يارانه اي به كالاهاي 
اساسي در سال گذشته مي توانست يارانه نقدي 

را تا حدود ۶ برابر افزايش دهد.
س��هميه بندي و كوپني شدن كالاهاي اساسي 
با اختصاص كالاب��رگ الكترونيك و آزاد كردن 
اقتصاد با هدف حذف يارانه هاي پنهان و پرداخت 
نقدي به مردم دو راهكاري است كه پيش روي 
دولت قرار دارد. راهكار اول، ادامه راه قبلي دولت 
است به اين شكل كه دولت ارز ترجيحي )۴۲۰۰ 
توماني( را به كالاهاي اساسي اختصاص دهد و 
فقط تخصيص منابع را با كالابرگ الكترونيك 
انجام ده��د. پيش نياز اين روش آن اس��ت كه 
دولت وارد فعاليت  هاي اقتصادي شود. در واقع 
راهكار اول مش��كل را نه در اصل ارز ترجيحي، 
بلكه در نحوه توزيع كالاها بين مردم مي  بيند. 
بر اساس گزارش بانك مركزي، از فروردين ۹۷ 
تا ارديبهش��ت ۹۸ حدود ۳۰ ميلي��ارد دلار ارز 
ترجيحي به فعالين اقتص��ادي اختصاص داده 
شده اس��ت. هدف از اختصاص اين ميزان ارز، 
حمايت از اقشار ضعيف در برابر شوك افزايش 
نرخ ارز ب��ا پايين نگه داش��تن قيمت كالاهاي 
اساسي بود. اما سوال اصلي آن است كه آيا در اين 

مدت قيمت كالاهاي اساسي ثابت بوده است؟
بر اساس گزارش مركز آمار ايران نرخ تورم نقطه 
به نقطه ارديبهش��ت ۹۸ حدود ۵۲ درصد بوده 
اس��ت. در اين ميان نرخ تورم گ��روه خوراكي، 
آش��اميدني و دخاني��ات ۷۷ درصد ب��وده كه 
بيش از نرخ تورم كل اس��ت. نرخ تورم كالاهاي 
اساسي نيز بيش از نرخ تورم كل است. بنابراين 
هدف سياست گذار از پايين نگه داشتن قيمت 
كالاهاي اساسي تحقق نيافته است. از طرفي ارز 
ترجيحي رانت زيادي براي واردكنندگان دارد 
و موجب مي ش��ود تا واردات بيش از نياز كشور 
صورت گيرد. بر اس��اس آخرين آمارها، واردات 
كالاهاي اساس��ي در ۳ ماهه اول امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد قابل توجهي 
داشته )۷۸ درصد( و در برخي اقلام بيش از دو 
برابر ش��ده است. در ش��رايطي كه كشور دچار 
تحريم است، صدمه زيادي از اين ناحيه به كشور 
وارد مي  شود. همچنين اين واردات زياد به توليد 

داخلي نيز آسيب وارد مي كند.
اختصاص كالاب��رگ الكترونيك براي كالاهاي 
اساسي خود نياز به زيرس��اخت  هايي دارد كه 
هزينه قابل توجهي بر عهده دولت مي  گذارد. از 
طرفي اين شيوه اختصاص يارانه، نارضايتي هايي 
را در س��طح جامع��ه ب��ه دنب��ال دارد. چرا كه 
كالاهاي اساسي اختصاص يافته، احتمالًا تنوع 
كافي نداش��ته و صف  هاي طولاني را به وجود 
خواه��د آورد. همچنين، ممكن اس��ت دولت 
وارد فعاليت  ه��اي اقتصادي ش��ده و به توليد 
كالاهاي اساسي بپردازد كه علاوه بر ناكارآمدي 
مداخلات دولتي در بخ��ش توليد اقتصاد، اين 
اقدام برخلاف سياس��ت  هاي كلي اصل چهل و 
چهارم قانون اساسي است. دولت در صورتي كه 
بخواهد قيمت كالاهاي اساسي را ثابت نگه دارد، 
مي  تواند بخشي از قيمت كالاهاي اساسي را به 
شركت  هاي دولتي نظير شركت بازرگاني ايران 
به صورت ريالي اختصاص دهد. در وضعيتي كه 
شرايط فروش نفت مناسب نيست و ارز به سختي 
وارد كشور مي  شود، دولت بايد ارز دريافتي را به 
شكل مناسبي تخصيص دهد كه بازار ارز كشور 

نيز دچار تلاطم نشود.
بر اساس گزارش سازمان برنامه و بودجه كشور 
حدود ۶۴۹ هزار ميليارد توم��ان يارانه پنهان از 
سوي دولت داده مي  شود. منظور از يارانه پنهان 
در واقع عدم نفع دولت به دليل فروش كالاهاي 
توليدي در داخل كشور با قيمت پايين  تر از قيمت 
قابل فروش در خارج از كشور است. اما در مورد ارز 
ترجيحي، در صورتي كه دولت ۳۰ ميليارد دلار 
را به قيم��ت دلار نيمايي حدود ۱۱۰۰۰ توماني 
كنوني مي فروخت، ح��دود ۲۰۰ هزار ميليارد 
تومان منابع براي دولت ايجاد مي  ش��د كه با اين 
ميزان منابع مي توان يارانه نقدي كنوني در حدود 

۶ برابر كرد.
يارانه نقدي يكي از بهترين روش  هاي پرداخت 
يارانه و حمايت از مصرف  كنندگان اس��ت كه در 
بسياري از كشورها مورد استفاده قرار مي  گيرد. 
مزيت اين روش آن اس��ت كه مصرف  كننده در 
انتخاب مص��رف كالاها مختار اس��ت. البته اين 
روش قيم��ت كالاهاي اساس��ي را ت��ا حدودي 
افزايش خواهد داد. اما اين افزايش به مقدار قابل 
توجه نبوده و پاي��دار نيز نخواهد بود. بنابراين به 
نظر مي رس��د راهكار دوم يعني اختصاص يارانه 
نقدي و حذف ارز ترجيحي گزينه بهتري است. 
در صورتي كه مردم نيز بخواهند بين اين دو روش 
انتخاب كنند، احتمالًا يارانه نقدي بيش��تر را به 
كوپن كالاهاي اساسي ترجيح خواهند داد. نكته 
مهم اينكه در صورت حذف ارز ترجيحي، مصرف 

 كنندگان حتماً بايد جبران شوند.
بطور كل��ي روش اول معايبي چون عدم تحقق 
هدف كاهش قيمت كالاهاي اساس��ي، ايجاد 
رانت براي يك عده واردكننده با ايجاد سيستم 
چندگان��ه ارزي، واردات بي��ش از مقدار مورد 
ني��از، ايج��اد هزينه قاب��ل توجه ب��راي ايجاد 
زيرساخت هاي كالابرگ الكترونيك و همچنين 
تضعيف تولي��د داخل��ي را دارد. روش دوم نيز 
معايبي چون افزايش بيش��تر قيمت كالاهاي 
اساسي و همچنين ايجاد انگيزه براي دولت براي 
اختصاص منابع اين بخش به ساير بخش هاي 
بودجه دولت را دارد. در مجموع، به نظر مي  رسد 
كه دولت تمايل بيشتري به روش اول دارد، اما 
آنچه از واقعيت  هاي علم اقتصاد برمي آيد، گزينه 

دوم از نظر علمي مرجح است.



دانش و فن10اخبار

سرورهاي هاتگرام  و طلاگرام خاموش شد 

خداحافظي كاربران با تلگرام هاي فارسي 
گروه دانش و فن   

كمتر كاربري را مي توان پيدا كرد كه از اپليكيشن تلگرام 
استفاده نكند، اپليكيش��ني پرطرفدار كه توانست در 
اي��ران ركورد بزند،  چرا كه اين ايراني ها بودند كه يكي 
از بالاترين اس��تفاده را از اين اپليكيش��ن ها داشتند، 
اپليكيشني كه حتي باعث ايجاد كسب و كار در برخي 
عرصه ها شد،  اما در 26 ديماه سال 96 اين اپليكيشن 
پرطرفدار به صورت مقطعي فيلتر و چند ماه بعد يعني 
در ارديبهشت س��ال 97 مسدود شد چنانكه كاربران 
براي استفاده از آن مي بايست از فيلتر شكن استفاده 
مي كردند، با فيلتر شدن تلگرام نسخه هاي داخلي اين 
اپليكيشن متولد شد و توس��عه پيدا كرد به طوري كه 
نس��خه هاي داخلي تلگ��رام كه فيلتر نش��ده بودند، 
توانستند برخي از كاربران تلگرام را در اين پيام رسان 
حفظ كنند هرچند بارها مسوولان هشدارهايي براي 
ناامن بودن نسخه هاي تلگرام فارسي دادند  اما بودند 
كاربراني كه تمايلي براي استفاده از اين دو اپليكيشن 

داشتند . 
گفته مي ش��ود به دليل متن ب��از بودن تلگ��رام، اين 
اپليكيشن قابليتي دارد كه مي توان به راحتي برنامه اي 
جديد روي آن نوش��ت. در نسخه هاي فارسي تلگرام 
كه با اس��تفاده از API  هاي تلگرام نوشته شده بودند، 
چنين قابليتي وجود دارد و اين اپليكيشن ها، ابتدا كپي 
پيام هاي شما را نگه داشته و با انجام پردازش، آن را به 
تلگرام مي فرستادند كه سبب مي شد برخي كانال ها در 

اين پيام رسان ها باز هم فيلتر شود.
در حال��ي كه تا پي��ش از فيلتر ش��دن تلگ��رام، اين 
پيام رسان حدود ۴۰ ميليون كاربر داشت، با گذشت 
چند ماه از فيلتر آن، كاربران بين تلگرام با فيلترشكن، 
پيام رس��ان هاي داخلي و نس��خه هاي فارسي ش��ده 
تلگرام تقسيم شدند. هاتگرام و تلگرام طلايي اگرچه 
تفاوت هايي با نسخه اصلي تلگرام داشتند و در برخي 
موارد، مطالبش��ان از برخي فيلترها عبور مي كرد، اما 
شايد مهم ترين تفاوتي كه با پيام رسان هاي كاملًا بومي 

داشتند، حفظ ارتباط با تلگرام اصلي بود.
البته اين موضوع موجب واكنش برخي از مسوولان شد؛ 
تا جايي كه عبدالصمد خرم آبادي معاون سابق دادستان 
كل كش��ور در امور فضاي مجازي نسخه هاي فارسي 

تلگرام را به جاي پيام رسان، فيلترشكن هايي دانست 
كه مانع از مهاجرت كامل كاربران به پيام رس��ان هاي 

بومي شده اند.
همچنين سيدابوالحس��ن فيروزآبادي، رييس مركز 
ملي فضاي مجازي از همان زمان بارها از بومي شدن 
اين نسخه ها خبر داد و ضمن تاكيد بر سياست خروج 
از انحصار تلگ��رام، علت حمايت از هاتگرام و طلاگرام 
را دوران گ��ذار از اين مرحله عنوان ك��رد تا جايي كه 
آنها بالاخ��ره بتوانند به پيام رس��ان هاي ۱۰۰ درصد 
بومي تبديل ش��وند. اما اين اتفاق با وجود مهلت هاي 
چندباره اي كه شهريور و آذر ماه سال گذشته داده شد، 
رخ نداد، تا جايي كه گوگل تصميم گرفت از ارديبهشت 
ماه س��ال جاري، به دلايل امنيتي نسخه هاي فارسي 

تلگرام را از ماركت آنلاين خود حذف كند.
به گزارش ايسنا، پس از حذف اين نسخه ها از گوگل پلي، 
محمدجواد آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات عنوان كرد از همان ابتدا گفته بود كه »همه 
پوسته هاي فارسي تلگرام فاقد امنيت اند« و همچنين 
حميد فتاحي مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت 
اظهار كرد »همواره اتصال مستقيم به تلگرام امن تر از 
اتصال از طريق پوسته هاس��ت«، اما هيچ زماني عدم 

حمايت از اين پيام رسان ها هم مطرح نشد.
يكي ديگر از مسائلي كه از زمان فعاليت اين پيام رسان ها 
وجود داشت، اين بود كه از همان ابتدا اخبار موثق و قابل 
اطميناني از جانب آنها منتشر نمي شد، هرچند پس 
از حذف اين نسخه هاي فارس��ي از گوگل پلي، ظاهراً 
مديران آنها تصميم گرفتند به طرفداري از برنامه هاي 
خود بپردازند. با وجود اين و پس از گذشت چند ماه به 
نظر مي رسد تلاش براي حل مشكلات به وجود آمده 
براي كاربران ايراني اپليكيشن هاي هاتگرام و تلگرام 
طلايي نتيجه ن��داده و اگرچه هنوز خب��ري از طرف 
مديران اين پيام رسان ها منتشر نشده، اما طبق اخبار 
غيررسمي منتشرش��ده، آنها ناچار به قطع ارتباط با 

تلگرام اصلي از ابتداي تيرماه شده اند.
البته موضوع قطع ارتباط از تلگرام اصلي براي رسيدن 
به استقلال و درواقع مستقل شدن هاتگرام و طلاگرام 
از تلگرام، نزديك به يك سال مي شود كه مطرح شده 
اما با وجود وعده هاي چندباره اي كه براي اين موضوع 

داده شد، تا زماني كه حذف اين پوسته هاي فارسي از 
ماركت آنلاين گوگل پيش نيامده بود، رويداد جديدي 
رخ نداد و اكنون علت اين موض��وع، احترام به فضاي 
قانوني عنوان شده، اتفاقي كه در طول يك سال گذشته 

با وجود هشدارهاي زياد نيفتاده بود.
در همين خصوص يكي از مديران هاتگرام و طلاگرام 
گف��ت: مطابق با مهل��ت قانوني كه ت��ا ۳۱ خردادماه 
 براي فعاليت هاتگرام و طلاگرام داش��تيم، سرور اين 
پيام رس��ان ها را خاموش كرده و پيام رس��ان بومي را 

جايگزين آنها مي كنيم.
يكي از مديران مجموعه ارايه دهنده اين پيام رسان ها 
دليل اين اتف��اق را رعايت قانون با توجه به مهلتي كه 
دستگاه قضايي به اين مجموعه داده بود، عنوان كرد و 

به مهر گفت: آخرين مهلتي كه براي فعاليت دو نسخه 
فارسي هاتگرام و طلاگرام به ما داده شده بود ۳۱ خرداد 
9۸ بود و ما پس از اين تاريخ و بدون هيچگونه تحميلي، 

سرور اين پيام رسان ها را خاموش كرديم.
اين مدير مجموعه ارايه دهنده پيام رسانه اي هاتگرام و 
طلاگرام، با بيان اينكه متعهد به قانون و حفظ حقوق 
مخاطب هستيم، افزود: با وجود حذف پيام رسانه اي 
هاتگرام و تلگرام طلايي از فروشگاه گوگل، در زماني 
 كه س��رورهاي هاتگرام خاموش ش��د م��ا در حدود

۱۱ ميليون نصب و كاربر فعال داش��تيم، اما به لحاظ 
تعه��دي كه در كارم��ان داريم تصمي��م گرفتيم اين 

اپليكيشن ها را از دسترس خارج كنيم.
 وي با اش��اره به اينك��ه هم اكنون در ح��ال راه اندازي 

پيام رسان بومي به عنوان جايگزين نسخه هاي تلگرام 
هستيم، ادامه داد: اين پيام رسان در اختيار كاربران قرار 
خواهد گرف��ت و مردم با توجه به ويژگي هاي آن، حق 

انتخاب براي استفاده از آن را دارند.
وي گفت: پيام رسان بومي جديد در حد بضاعت ما توليد 
شده و با امكاناتي كه در اختيار داريم تمام تلاشمان اين 
است كه كاربران آن را بپسندند. در اين زمينه منتظر 
تأييد نهايي گوگل پلي براي جاگيري اين اپليكيشن در 

فروشگاه هاي اندرويد نيز هستيم.
گفتني است، هاتگرام و تلگرام طلايي دو نسخه فارسي 
اپليكيشن تلگرام، پس از چندين بار مهلت براي آنكه 
بتوانند مستقل از پيام رسان تلگرام به فعاليت خود ادامه 
دهند، از شب گذشته از دسترس كاربران خارج شدند.

نيو اطلس| محقق��ان به تازگي موفق به س��اخت 
خالكوبي الكتريكي شدند كه به طور دقيق تر نظارت بر 

سلامت قلب را انجام مي دهد.
تاكنون مطالب��ي در مورد سنس��ورهاي »خالكوبي 
الكترونيكي« منتشر شده كه نش��ان مي دهد بسيار 
راحت تر از الكترودهاي س��خت مرسوم براي نظارت 

قلب بيماران قلبي است.
تيم��ي از محققان دانش��گاه تگزاس در آس��تين به 
سرپرس��تي »نانشو لو«، اين وس��يله را ارايه كردند و 
مدعي شدند كه اين سنسور بسيار دقيق تر از هر روش 
ديگري است زيرا با استفاده از دو راه نظارت بر قلب را 

انجام مي دهد.
گفتني اس��ت؛ اين وسيله ش��امل دو سنسور نواري 
نازك اس��ت. يكي از اين سنسورها از طلا و پلاستيك 
پلي اتيل��ن ترفت��الات و ديگ��ري از پليم��ري به نام 
پلي وينيليدين فلوريد س��اخته ش��ده است. سنسور 
دوم يك »پيزوالكتريك« اس��ت؛ يعني اين سنسور 
هنگامي كه در معرض فشارهاي مكانيكي قرار بگيرد 
بار الكتريكي را توليد مي كند. همچنين اين دو سنسور 
به ورقه نازكي چس��بيده كه اين ورقه با يك پانسمان 

تگادرم ۳M پوشيده شده است.
اين دستگاه به طور موقت به قفسه سينه و در اطراف 
قلب بيمار مي چسبد، اين تاتو الكترونيكي به گونه اي 
انعطاف پذير است كه به هنگام حركت بيمار، كشيده 

مي شود تا او احساس ناراحتي نكند.
در حال حاضر اين سنس��ور براي انتقال اطلاعات به 
يك كامپيوتر متصل مي ش��ود اما محققان اميدوارند 
تا در آينده اين سنس��ور اطلاعات را بدون اتصال و از 
طريق يك برنامه به نزديك ترين گوشي تلفن همراه 

منتقل كنند.
طبق اي��ن گزارش، همانط��ور كه پي��ش از اين گفتيم، 
اين سنس��ور نظارت ب��ر قل��ب را به طور همزم��ان و از 
طري��ق دو روش »الكتروكارديوگراف��ي )ن��وار قل��ب( و 

)seismocardiography )SCG انجام مي دهد.

بيزينس اينس�ايدر| گوگل به تازگي اعلام كرده 
است كه ديگر قصد ادامه توليد هيچ تبلتي را نخواهد 

داشت.
چندي پيش بود كه بسياري از كارشناسان از احتمال 
ضعيف شدن بازارهاي مربوط به فروش و عرضه تبلت 
در جهان خبر داده و س��خن گفتند؛ آن زمان كمتر 
كسي باور مي كرد تبلت ها كه در چند سال اخير يكي 
از اصلي ترين دستگاه هاي محبوب و مورد نياز كاربران 
و علاقه من��دان ب��ه محصولات تكنولوژي به ش��مار 
مي رفتند، ديگر خريدار نداشته باشند و شركت هاي 
توليدكننده آنها نيز تصميم بگيرند توليد آنها را لغو 
و متوقف اعلام كنند.تعبير اين دسته از كارشناسان 
به واقعيت پيوسته و شركت گوگل به تازگي با انتشار 
بياني��ه اي اع��لام كرده اس��ت كه ديگر قص��د ندارد 
تبلت پيكسل اس��يلت را كه در سال گذشته در كنار 
گوشي هاي پيكس��ل ۳ و پيكسل ۳ ايكس ال منتشر 
و عرضه ش��ده بود، توليد كند. اين شركت همچنين 
اعلام كرده است كه پروژه توسعه و توليد نسل بعدي 
تبلت هاي خود را متوقف كرده است.به عقيده بسياري 
از كارشناسان فعال در حوزه فناوري، به نظر مي رسد 
كه گوگل در عوض تصميم گرفته است كه به توسعه 
سخت افزارهاي مربوط به سيستم عامل كروم او اس 
كه در لپ تاپ هاي پيكس��ل بوك مورد استفاده قرار 
خواهند گرفت، بپردازد.كارشناس��اني كه پيش تر از 
احتمال ضعيف ش��دن بازار ف��روش تبلت در جهان 
خبر داده بودند، علت اين كاهش استقبال كاربران از 
تبلت را بزرگ شدن اندازه صفحه نمايش گوشي هاي 

هوشمند نام برده و اعلام كرده بودند. 
بنا بر گفته هاي آنها، طبيعي  اس��ت كه وقتي صفحه 
نمايش گوشي هاي هوش��مند كاربران از قبل بسيار 
بزرگ تر شده است، نياز آنها به تبلت كمتر خواهد شد 
و در صورت تمايل به كار با نرم افزارهاي پيچيده تر و 
كارهاي بيشتر، از لپ تاپ هاي مبتني بر سيستم عامل 

ويندوز استفاده خواهند كرد.

رويترز| ش��ركت هواوي روز گذش��ته ش��كايتي 
را از وزارت بازرگان��ي امري��كا تقدي��م دس��تگاه 
 قضايي اين كش��ور كرده كه موض��وع آن ممنوعيت 
انتق��ال تجهيزات فناوري اي��الات متحده به چين و 

بالعكس است.
تحريم هاي اعلام شده توسط دولت ترامپ هم مانع از 
انتقال برخي اقلام و تجهيزات هواوي به امريكا شده و 
هم انتقال فناوري از اين كشور به چين براي استفاده 

هواوي را ممنوع كرده است.
هواوي در دادخواس��ت خود اعلام ك��رده كه برخي 
تجهيزات مخابراتي شامل يك رايانه سرور و سوئيچ 
اترنت را از چين به مقصد يك آزمايشگاه تحقيقاتي در 
كاليفرنياي امريكا بارگيري كرده است و بعد از پايان 
آزمايش، تجهيزات يادش��ده در آلاسكا توسط دولت 
امريكا ضبط ش��ده و هنوز هيچ تصميم گيري در اين 

زمينه به عمل نيامده است.
با وجود طرح اين ش��كايت توسط ش��ركت هواوي، 
وزارت بازرگاني امريكا هيچ موضع گيري در اين زمينه 
به عمل نياورده است. هواوي مدعي است با توجه به 
س��اخت تجهيزات يادشده در خارج از خاك امريكا و 
عدم شمول آن در ميان اقلام تحريم شده سختگيري 

كاخ سفيد در اين زمينه بي مورد است. 
اين شركت خواستار آزادسازي سريع اقلام يادشده و 
بازگرداندن آن به چين شده است. جدال بين دو كشور 
چين و امريكا همچن��ان ادامه دارد و متحدان امريكا 
نيز تمايلي براي استفاده از محصولات هواوي ندارند.

انگجت| محققان اس��تراليايي مي گويند اس��تفاده 
بيش از ح��د از تلفن همراه باع��ث تغييراتي جدي در 
جمجمه انس��ان ش��ده و از جمله به رش��د غيرعادي 
استخوان هاي آن منجر مي شود.در يك دهه اخير بارها 
اخبار و گزارش هايي در مورد تبعات منفي استفاده زياد 
از گوشي تلفن همراه و ساير دستگاه هاي الكترونيك 
براي سلامتي منتشر شده، اما پژوهش جديد محققان 
استراليايي ابعاد تازه اي از اين مشكل را نشان مي دهد.

تحقيق يادشده كه در دانشگاه كوئينزلند استراليا انجام 
شده نش��ان مي دهد جواناني كه بيش از حد از گوشي 
استفاده مي كنند، معمولًا سرشان را زياد به سمت پايين 
نگه مي دارند و همين مساله باعث مي شود استخوان هاي 
پشتي جمجمه آنها بيش از حد بزرگ شود.پايين بودن 
طولاني مدت سر بر تاندون ها و رباط هاي استخوان هاي 
جمجمه نيز تأثير منفي مي گذارد و اين احتمال وجود 
دارد كه در آينده آس��يب يادش��ده در استخوان هاي 
جمجمه بسياري از جوانان وجود داشته باشد.علاوه بر 
مشكل يادشده، استفاده طولاني مدت از گوشي به ايجاد 
سردردهاي مزمن نيز منجر مي شود كه يكي از عوامل 
اين س��ردردها تغييرات و بزرگ شدن استخوان هاي 
بخش پش��تي جمجمه اس��ت. گفتني اس��ت سابقه 
تحقيقات در اين زمينه به س��ال 2۰۱6 بازمي گردد و 
اولين بررسي ها در اين زمينه در سال 2۰۱6 و با استفاده 
از اشعه ايكس صورت گرفته اس��ت. برآوردها در سال 
2۰۱۸ حاكي از آن بوده كه بيش از ۴۰ درصد از جوانان 

استراليا با مشكلات يادشده دست به گريبان بوده اند.

انگجت| محققان از ابداع يك فناوري جديد براي 
ايمن سازي رايانش كوانتومي خبر داده اند تا جلوي 
دسترس��ي هكرها به اطلاعات حساس از اين طريق 

گرفته شود.
اگ��ر چ��ه فن��اوري رايان��ش كوانتوم��ي مي تواند 
مراقبت هاي درماني، هوش مصنوعي، مدل سازي هاي 
مال��ي، پيش بيني آب و هوا و غيره را متحول كند اما 
نفوذ به سيستم هاي رمزگذاري مبتني بر اين فناوري 
مي تواند امنيت بسياري از كاربران را به خطر انداخته 

و باعث سرقت اطلاعات حساس افراد شود.
از همين رو، پژوهشگران موسسه كلود فلير از آزمايش 
يك فناوري جديد خبر داده اند كه با رمزگذاري ايمن 
داده هاي توليد ش��ده توس��ط رايانه هاي كوانتومي 
جلوي س��رقت و سوءاستفاده از آنها را مي گيرد. اين 
شركت بسته نرم افزاري مورد استفاده بدين منظور 
را نيز به اشتراك گذاشته است. اين بسته موسوم به 
CIRCL به صورت منبع باز طراحي ش��ده تا عموم 
كارب��ران علاقه مند بتوانند تغيي��رات لازم را در آن 

انجام دهند.
كلود فلير يك فناوري رمزگذاري خاص رمزگذاري 
به نام تي ال اس را مورد اس��تفاده قرار مي دهند كه 
نسخه اي به روز شده از فناوري اس اس ال محسوب 
شده و براي حفاظت از ارتباطات ما بين مرورگرهاي 
 CIRCL .وب و سرورها مورد استفاده قرار مي گيرد
با فناوري يادشده س��ازگاري دارد و قرار است بعد از 

تكميل مورد استفاده عمومي قرار بگيرد.

ونتور بيت| پژوهش��گران بر اين باورند كه برقراري 
ش��بكه نس��ل شش��م اينترنت با بهره گيري از هوش 
مصنوع��ي قادر اس��ت توانمندي هاي مغز انس��ان را 

شبيه سازي كند.
با اينكه در طول سال هاي اخير شركت هاي مخابراتي 
مختلف براي توسعه زيرساخت هاي لازم براي برقراري 
نس��ل پنجم اينترنت 5G در رقابت تنگاتنگ به سر 
مي برند، حالا به نظر مي رس��د كه برخي كش��ورهاي 
پيش��تاز همچون كره جنوبي قصد دارند كه از س��اير 
ش��ركت ها و اپراتوره��اي مخابراتي رقي��ب خود كه 
هم اكنون در حال توس��عه و برقراري ش��بكه 5G در 
كشورهاي مختلف هستند، سبقت گرفته و گوي رقابت 
را از آنها بربايند ت��ا بدين ترتيب بتوانند در راه اندازي و 
توسعه فناوري هاي مربوط به شبكه 6G پيشتاز باشند.

حالا به تازگي پژوهشگران دريافته و اعلام كردند كه 
نسل شش��م اينترنت همراه قادر است با بهره گيري از 

فناوري هاي نوين همچون هوش مصنوعي و يادگيري 
ماشيني دسترسي از راه دور، لحظه اي، سريع و بي سيم 
را بسيار بهتر از نس��ل پنجم اينترنت براي كاربران به 
ارمغان بياورد و توانمندي هاي مغز انسان را شبيه سازي 
كند و مجموعه گسترده اي از كارهاي علمي و صنعتي 

پيشرفته مورد نياز كاربران را انجام دهد.
با برآورد كارشناسان تا سال 2۰۳6 ميلادي رايانه هايي 
با قدرت محاسباتي معادل مغز انسان تنها به قيمت يك 

هزار دلار به كاربران فروخته و عرضه خواهد شد اين در 
حالي است كه هم اكنون قيمت يك گوشي هوشمند 
يك هزار دلار است. بنابراين انتظار مي رود ارتباطات 
نسل ششم اينترنت 6G موجب شود دسترسي به اين 
نوع رايانه ها با اين حجم از توانمندي محاسباتي بسيار 
سريع تر و آسان تر از حد تصور كاربران صورت بگيرد و 
تمامي فعاليت هاي سنگين و طاقت فرساي محاسباتي 
را با بهره گيري از هوش مصنوعي و با قابليت هاي مغز 
انس��ان انجام دهد.چندي پيش بود كه گزارش هايي 
مبني بر تلاش بزرگ ترين شركت مخابراتي فعال در 
 كره جنوبي براي برقراري نسل ششم شبكه اينترنت

6G منتش��ر ش��د تا با همكاري اپراتوره��اي بزرگي 
همچ��ون نوكيا و ريكس��ون ب��ه توس��عه تكنولوژي 
استانداردها، پروتكل ها و قوانين مربوط به نسل بعدي 
شبكه اينترنت همراه بپردازد و اين كشور را تبديل به 

نخستين پيشگامان جهان در اين صنعت كند.

نيو اطلس| ش��ارژ بي س��يم گوش��ي ها و تبلت ها 
پديده تازه اي نيس��ت، اما طراحي ميزي كه قادر به 
ذخيره كردن انرژي خورشيدي باشد و بتوان از آن 
براي شارژ بي س��يم و همزمان چند وسيله استفاده 

كرد، تازگي دارد.
يك شركت اس��پانيايي به نام پروتون نيوانرژي ميز 
خاصي به نام اي برد طراحي و عرضه كرده كه مجهز 

به قابليت شارژ بي سيم است.
كاربران مي توانند با قرار دادن گوشي ها و تبلت هاي 
خود ب��ر روي اين ميز آنها را به طور همزمان ش��ارژ 
كنند، بدون آنكه با اين كار مشكلي به وجود  آيد. اين 
ميز قادر به ذخيره سازي انرژي دريافتي از خورشيد 

و حتي انرژي مصنوعي انواع لامپ هاست.
ميز مذكور داراي يك قاب و چارچوب فلزي و نيز يك 

صفحه شيشه اي در بالاست.
 ش��ركت س��ازنده مي گويد با اس��تفاده از اين ميز 

مي توان حداكث��ر چهار وس��يله را به طور همزمان 
شارژ كرد.

 Qi استاندارد شارژ بي س��يم مورد استفاده اين ميز
اس��ت و لذا از آن مي توان براي ش��ارژ انواع آيفون و 
گوشي هاي سري گالكسي سامسونگ استفاده كرد.

گوشي هاي پيكسل ۳ و ۳ ايكس ال و نيز گوشي هاي 
پرچمدار سوني، نوكيا، ال جي و برخي شركت هاي 

ديگر نيز با فناوري مذكور سازگاري دارند.

ميز خورشيدي براي شارژ بي سيم چند ابزار

ساخت »خالكوبي الكتريكي« 
براي نظارت بهتر قلب

 خداحافظي 
با تبلت هاي گوگل 

شكايت »هواوي« از وزارت 
بازرگاني امريكا

استفاده زياد از موبايل عامل رشد 
غيرعادي استخوان هاي جمجمه

فناوري جديد براي ايمن سازي 
رايانش كوانتومي

6G شبيه سازي مغز انسان با شبكه اينترنت
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رويداد

دريچه فراسو

اروپايي ها خواستار نظارت بر 
ارز ديجيتال فيس بوك

آسين ايج| بانك هاي مركزي سه كشور اروپايي 
خواستار نظارت بر ارز ديجيتال فيس بوك موسوم 
به ليبرا شدند كه قرار است ظرف ماه هاي آينده 

عرضه شود.
هدف از اين درخواست آن است كه سيستم هاي 
مالي و بانكي اين كشورها به خطر نيفتد يا از ارز 
ديجيتال فيس بوك براي پولش��ويي اس��تفاده 
نش��ود.فيس بوك هفته گذش��ته از عرضه ارز 
ديجيت��ال اختصاصي خود موس��وم ب��ه ليبرا 
 با هم��كاري ده ها ش��ركت فناوري خب��ر داد و 
پيش بيني كرد دو ميليارد نفر در سراسر جهان 
از آن براي نق��ل و انتقال پ��ول و پرداخت انواع 
صورت حساب ها اس��تفاده كنند.فيس بوك در 
تلاش است تا حمايت بانك ها و نهادهاي مالي و 
اعتباري در كشورهاي مختلف جهان را از ليبرا 
به دس��ت آورد. اين شركت مدعي است ليبرا به 
افرادي كه حساب بانكي ندارند كمك مي كند تا 
بدون مشكل خاصي به خدمات مالي و اعتباري 
دسترسي يابند.اما بانك هاي مركزي سه كشور 
انگليس، فرانس��ه و آلمان تصري��ح كرده اند كه 
خدمات ليبرا بايد به صورتي كاملًا ايمن و قابل 
كنترل ارايه شود و در غير اين صورت موافقتي با 
آن ندارند. در همين حال فرانسه از تشكيل يك 
گروه كاري براي بررسي اين موضوع خبر داده و 
مي گويد بايد اطمينان كسب كند كه ليبرا ابزاري 

براي پولشويي نخواهد بود.

جمع آوري مك بوك هاي 
قديمي به علت مشكل باتري

آس�ين ايج|اپل از مال��كان مدل هاي قديمي 
مك بوك پرو كه داراي نمايشگر ۱۵ اينچي است 
خواست هر چه سريع تر اين لپ تاپ ها را براي حل 
مشكل باتري تحويل دهند.اپل با صدور بيانيه اي 
رس��مي تصريح كرده ك��ه باتري هاي مك بوك 
پروهاي قديمي ۱۵ اينچي در مواردي به شدت 
گرم مي شوند و اين مساله ممكن است خطرات 

امنيتي در پي داشته باشد.
اپل فروش اين لپ تاپ ها را از سپتامبر سال 2۰۱۵ 
آغاز كرده و فروش آنها در فوريه س��ال 2۰۱7 به 
پايان رسيده است. اين شركت از كاربران خواسته 
كه براي حفظ امنيت خود فعلًا و تا زمان بررسي 
باتري هاي لپ تاپ هاي مك بوك پرو از استفاده از 
آنها خودداري كنند.كاربران با مراجعه به صفحه 
پشتيباني سايت اپل مي توانند از ضرورت مراجعه 
به شعبات آن مطمئن شوند و پس از مراجعه به 
آنها به رايگان باتري هاي لپ تاپ هاي مك بوك 

پروي معيوب را تعويض كنند.

 موشك ناسا تا 2021 
تكميل   نمي شود

ديلي ميل| براساس يك گزارش از دفتر عمومي 
حسابداري، موشك جديد ناس��ا تا سال 2۰2۱ 

آماده ارسال به فضا نمي شود. 
تأخير در ارسال موشك ناسا در حالي به 2۰2۱ 
موكول ش��ده كه ۴ س��ال از زمان اعلام شده آن 
ديرتر رخ خواهد داد. دفتر حسابرسي دولت امريكا 
چند روز پيش با تحليل داده هايي كه در اختيار 
داشت اعلام كرد، آژانس هوانوردي امريكا نه تنها 
به بودجه بيشتري براي ارسال موشك به فضا نياز 
دارد، بلكه زمان ارسال آن هم با تأخير قابل توجهي 
همراه خواهد بود. براساس اطلاعات موجود، ناسا 
در حال حاضر دست كم 2 ميليارد بودجه بيشتري 
براي ماموريت خود لازم دارد. همچنين، با توجه 
به ادعاي ناسا مبني بر فرود مجدد انسان بر روي 
ماه تا س��ال 2۰2۴، انتشار اين اخبار سوالاتي در 
همين باره به وجود آورده كه آيا هنوز ناسا مي تواند 
خبر از سفر مجدد انسان به قمر زمين تا ۵ سال 

آينده دهد يا خير. 

معرفي 12 فضانورد زن 
كانديداي سفر به ماه

سي ان ان| مدير ناسا اعلام كرده نخستين زني 
كه به ماه سفر مي كند يكي از فضانوردان ناسا است 
كه قبلا به فضا س��فر كرده است. درهمين راستا 
به نظر مي رسد ۱2 كانديداي احتمالي براي سفر 

به ماه وجود دارد.
ناس��ا قصد دارد در ماموريت جدي��د خود به نام 
»آرتميس« براي نخستين بار يك فضانورد زن را 
به ماه ارسال كند. اين ماموريت در 2۰2۴ ميلادي 
انجام مي شود اما ناس��ا هنوز نام اين فضانورد را 
اعلام نكرده است.با اين وجود جيم بريدنستاين 
مدير ناسا در يكي از مصاحبه هاي خود به برخي 
ويژگي هاي كانديداي زن سفر به ماه اشاره كرده 
اس��ت. به گفته او فرد مذكور بايد به عنوان يك 
فضانورد آموزش ديده باشد. همچنين زني كه به 
ماه سفر مي كند قبلًا به ايستگاه فضايي بين المللي 
نيز سفر كرده است.او در اين باره افزود: ما به دنبال 
شايسته ترين كانديدا براي اين ماموريت هستيم 
و با فضانوردان با استعدادي همكاري مي كنيم.در 
حال حاضر ۳۸ فضانورد فعال در ناسا حضور دارند 
 كه ۱2 نفر آنان زن هس��تند. سن اين زنان بين

۴۰ تا ۵۳ س��ال اس��ت. آنها پزشك، دانشمند يا 
خلبان نظامي هستند.
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با هدف محروميت زدايي و توانمندسازي اقتصادي و اجتماعي مناطق محروم انجام گرفت

معاون آب و خاك وزارت جهاد كشاورزي:

همراه اول خبر دادوزير نيرو در جريان سفر به اصفهان مطرح كرد

اجراي 1800 طرح  اشتغال  زايي  بنياد  بركت  در كرمانشاه

۹۰۰ هزار هكتار از اراضي كشور زير پوشش آبياري نوين قرار گرفت

تخفيف خريد سيم كارت هاي دايمي همراه اولاستفاده از پساب و فاضلاب براي صنايع در مناطق خشك 

گروهبنگاهها|
بنياد بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
در ح��ال اجراي فرآين��د راه ان��دازي 1800 طرح 

اشتغال زايي در استان كرمانشاه است.
اي��ن طرح ها تا چند م��اه آينده تكمي��ل و به پايان 
مي رس��ند. بهره ب��رداري از اي��ن تع��داد ط��رح 
اش��تغال زايي، ايجاد بيش از 3 هزار فرصت شغلي 

را به دنبال دارد.
به گ��زارش روابط عمومي بنياد برك��ت، از 1800 
طرح اشتغال زايي مذكور، يك هزار طرح تا به امروز 
به بهره برداري رس��يده و 800 ط��رح ديگر هم در 
ش��رف راه اندازي اس��ت و تا چند ماه آينده تكميل 

خواهند شد.
بر اس��اس اين گزارش، پس از وقوع زلزله س��رپل 
ذهاب، بني��اد بركت از طرف س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام  )ره( ماموريت يافت كه اش��تغال هاي 
 روس��تايي از دس��ت رفته در اث��ر زلزل��ه را احي��ا

كند.
در اين راستا و در اولين گام، 315 طرح اشتغال زايي 
در مناطق زلزله زده به خصوص براي زنان سرپرست 
خانوار ايجاد شد. تسهيلات واگذارشده براي اجراي 
 اين طرح ه��اي اش��تغال زايي به ش��كل بلاعوض

بود.
در گام دوم و با انعقاد تفاهم نامه اي ميان بنياد بركتِ 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( و كميته امداد 
امام خميني )ره(، ايجاد 500 طرح اش��تغال زايي 
در قالب م��دل اش��تغال زايي اجتماع محور بركت، 

تحت عنوان »سحاب« )س��رمايه گذاري حمايتي 
اشتغال زايي بركت( در دستور كار قرار گرفت.

اين تعداد طرح اش��تغال زايي با همكاري مشترك 
تس��هيل گران بنياد بركت و كارشناس��ان اشتغال 
كميته امداد امام خميني )ره( به بهره برداري رسيد.

در گام س��وم و پس از اجراي موفق اين تفاهم نامه، 
با اضافه ش��دن متممي به آن، ايجاد يك هزار طرح 
اش��تغال زايي اجتماع مح��ور ديگ��ر در تمام نقاط 
استان كرمانش��اه هدف گذاري شد تا در قالب مدل 

اجتماع محور سحاب راه اندازي  شود.
با طي ش��دن فرآيند شناس��ايي، آموزش و اعطاي 
تسهيلات به متقاضيان، اين تعداد طرح اشتغال زايي 
نيز تا چند ماه آينده ب��ه بهره برداري كامل خواهد 

رسيد.
با راه ان��دازي و بهره ب��رداري از اي��ن 1800 طرح 
اشتغال زايي، بيش از 3 هزار فرصت شغلي در سراسر 

استان كرمانشاه ايجاد مي شود.
ميزان اعتبار تخصيص يافته براي ايجاد اين تعداد 
طرح اش��تغال زايي، بالغ ب��ر 1500 ميليارد ريال 

است.
با توجه به گسترش طرح هاي اشتغال زايي و تحت 
پوش��ش قرار دادن تمامي شهرس��تان ها و مناطق 
محروم اس��تان كرمانش��اه، بنياد بركت در دومين 
دوره آموزش تس��هيل گران اقتصادي و اجتماعي 
ك��ه در تير ماه برگزار مي ش��ود، آم��وزش تعدادي 
تسهيل گر را براي اس��تان كرمانشاه در دستور كار 

خود قرار داده است.

1800  طرح اش��تغال زايي بنياد بركت در اس��تان 
كرمانش��اه در 20 رس��ته ش��غلي از جمله پرورش 
دام س��بك و س��نگين، خياطي، پرورش بوقلمون، 

صنايع دستي و... ايجاد ش��ده است. گفتني است، 
بنياد بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
با هدف محروميت زدايي و توانمندسازي اقتصادي 

و اجتماع��ي مناطق محروم، نهضت اش��تغال زايي 
و ايج��اد فرصت هاي كس��ب وكار را در اين مناطق 

راه اندازي كرده است.

اس��تفاده از روش هاي نوين در آبياري يكي از حلقه هاي 
مفقوده اي است كه از منظر كارشناسان با استفاده از آن 
مي توان ارزش افزوده بيشتري را به بخش كشاورزي تزريق 
كرد؛ موضوعي كه هرچند طي ساليان اخير بارها به عنوان 
يك ضرورت غير قابل انكار مطرح شده اما سرعت استفاده از 
روش هاي نوين در حوزه كشاورزي و سرمايه گذاري در ان 
به دلايل گوناگون كند بوده و بر اساس نيازهاي كشاورزان 
پيش نرفته اس��ت. اتلاف زياد منابع آبي، كيفيت پايين 
محصولات كشاورزي، محدوديت در كاشت محصولات 
و... بخش��ي از معضلاتي اس��ت كه به دليل عدم استفاده 
از روش هاي نوين، گريبانگير كشاورزي كشورمان شده 

است. 

دولت تدبير و اميد اما از ابتداي زعامت بر راس هرم اجرايي 
كشور تلاش كرد تا با برنامه ريزي مدون حجم بيشتري از 
زمين هاي كش��اورزي را مجهز به آبياري هاي نوين كند. 
تلاش هايي كه بر اس��اس اعلام مس��وولان وزارت جهاد 
كش��اورزي باعث تحت پوش��ش قرار گرفتن زمين هاي 

بيشتري در حوزه كشاورزي شده است. 
دي��روز معاون آب و خاك وزارت جهاد كش��اورزي اعلام 
كرد: ۹00 هزار هكتار از اراضي كشاورزي سنتي و مدرن 
كشور از سال ۹2 تاكنون زير پوشش شبكه هاي آبياري 

نوين قرار گرفته است.
عليمراد اكبري ديروز در حاشيه نشست شوراي مديران 
معاونت آب و خاك وزارت جهاد كشاورزي گفت: تاكنون 

در مجم��وع 2 ميليون و 200 هزار هكتار از اراضي زراعي 
كشور زير پوشش آبياري نوين قرار گرفته كه از اين ميزان 

۹00 هزار هكتار آن از سال ۹2 تاكنون انجام شده است.
وي اظهار داشت: سال گذشته 180 هزار هكتار از اراضي 
س��نتي و 100 هزار هكتار از اراضي مدرن تحت پوشش 

آبياري نوين قرار گرفت.
معاون آب و خاك وزارت جهاد كشاورزي  با بيان اينكه از 
ابتداي س��ال جاري تاكنون ايجاد شبكه آبياري نوين در 
بيش از 20 هزار هكتار از اراضي صورت گرفته، خاطرنشان 
كرد: بيش از 20 هزار ميليارد ريال امس��ال براي اجراي 
اين طرح اختصاص يافته كه بخشي از اين اعتبار در 150 
ميليون يورو از محل صندوق توسعه ملي تامين شده است.

    قانون حفاظت از خاك
اكبري در بخش ديگري از سخنان خود به قانون حفاظت از 
خاك اشاره كرد و گفت: از سوي رييس جمهوري اين قانون 
به وزارت جهاد كش��اورزي با هدف تدوين آيين نامه ابلاغ 
شده و در قانون نيز آمده كه ظرف مدت ۶ ماه وزارت جهاد 
كشاورزي با همكاري سازمان حفاظت محيط زيست و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي آيين نامه راتدوين كنند. 
وي ادامه داد: وزارت جهاد كشاورزي نيز اين موضوع را به دفتر 
امور خاك ارجاع داده و در حال پيگيري است كه به همين 
منظور در مرحله اول نشستي در سطح معاونان وزراي چند 
وزارتخانه و سازمان حفاظت محيط زيست برگزار و پس از 
آن كارگروهي تشكيل مي شود. معاون وزير جهاد كشاورزي 

اظهار داشت: بنا داريم تا از تجارب كشورهايي كه شرايط ما 
را از نظر اقليمي و خاك دارند نيز استفاده كرده، سوابقي نيز 
از ديگر كشورها داريم كه بايد آنها را جمع بندي و اطلاعات 
جديدي نيز اضافه كنيم تا بتوانيم يك آيين نامه چابك، قوي 
و توانا كه اهداف قانون حفاظت از خاك را عملياتي مي كند، 
تدوين كنيم. اكبري ادامه داد: مهم ترين اهداف اين قانون 
حفاظت از خاك و صيانت از آن از نظر فرسايش، حاصلخيزي، 
قاچاق خاك، تخريب، آلودگي و هر گونه سوءاستفاده از آن 
است. وي با اش��اره به اينكه اين قانون جامع و فراگير است 
خاطرنشان كرد: حدود 18 ميليون هكتار اراضي تحت كشت 
كشاورزي داريم، كه در عرصه هاي جنگلي، مراتع و اراضي 

كشاورزي بايد منابع خاك صيانت شود.

وزير نيرو با بيان اينكه استفاده از پساب تصفيه شده صرفا 
براي حل مش��كل تامين آب نيس��ت، گفت: رها نكردن 
پس��اب در طبيعت، در معرض خطر قرارندادن بهداشت 
عمومي و حفظ محيط زيست از فوايد استفاده از فاضلاب 

در صنعت است.
به گزارش خبرن��گار »تعادل«، همزمان ب��ا حضور وزير 
نيرو، رضا اردكاني و برخ��ي از معاونان وزارت خانه نيرو و 
نماينده شهرستان مباركه در مجلس در مجتمع شركت 
فولاد مباركه اصفه��ان، آيين بهره برداري از پروژه انتقال 
پساب تصفييه خانه هاي مباركه به مجتمع فولاد مباركه 
با هدف كاهش بارگذاري مص��ارف آبي صنعت فولاد بر 
زاينده رود برگزار ش��د. در اين آيين، رضا اردكاني ابتدا از 
طريق ويدئوكنفرانس دستور عمليات بهره برداري انتقال 
پس��اب تصفيه خانه مباركه به مجمتع ف��ولاد مباركه را 
صادر و س��پس اظهار كرد: شركت فولاد مباركه اصفهان 
از ثروت هاي ارزشمند كش��ور واز آثار مبارك جمهوري 
اسلامي ايران است. وي با بيان اينكه آب مايه حيات است 

وحيات جلوه هاي مختلف دارد گفت: خداوند در قرآن كريم 
فرموده است »آب را به اندازه از آسمان نازل مي كنيم«

اردكاني تصريح كرد: كشور ما خشك و نيمه خشك بوده، 
ولي اگر از آب به طرز صحيح استفاده كنيم مي توانيم به 
عنوان يك منبع حياتي در ش��رايط مختلف يك حيات 
مستمر داشته باشيم وي با اش��اره به اينكه۶.5 ميليارد 
مترمكعب مصرف كل كشور در شرب وبهداشت است و 
نزديك به ۴05 ميليارد مترمكعب پساب داريم كه البته در 
حالت كلي پساب به نحو كامل قابل استفاده نيست و بايد 

مجموعه اقداماتي روي آن صورت گيرد اذعان كرد: يكي 
از مطمن ترين منابع آبي براي صنايع در مناطق خشك 
ابتدا پساب و فاضلاب است . وزير نيرو ابراز كرد: تاجمعيت 
هست مصرف شرب و بهداشت نيز وجود دارد بنابراين، اين 
جمعيت توليد پساب مي كند لذا شاهد حجم بالاي پساب 

در مناطق خشك و نيمه خشك هستيم
وي بيان كرد: امروزه براي گردش اقتصادي و معيشت مردم 
و استمرارحركت ها و توسعه و عمران صنايع مي توانيم روي 
پساب به عنوان مطمئن ترين منبع حساب كنيم، كه يكي 
از اقدامات هوشمندانه شركت فولادمباركه تمركز و توجه 
روي اين موضوع و سرمايه گذاري در اين بخش از چندين 
سال گذشته اس��ت. اردكاني با تاكيد براينكه تلاشي كه 
به عمل آمده موجب قدرداني اس��ت، گفت: وظيفه خود 
مي دانيم كه در جهت حل تنگناها و مشكلاتي كه دارند 
با مطالعات لازم كه از ملزومات هر امري است مشكلات 
را حل كنيم به نحوي كه اين صنعت عظيم دغدغه اي از 

حيث تامين آب مورد نياز نداشته باشد.

فروش ويژه سيم كارت هاي دايمي همراه اول با ۴0 درصد 
تخفيف از ابتداي تير به مدت سه ماه آغاز شد.

به گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
س��يار ايران، فروش ويژه س��يم كارت هاي دايمي با ۴0 
درصد تخفيف به قيمت 100 هزار تومان از روز شنبه اول 
تير ماه ۹8 آغاز شد و تا پايان 31 شهريور ماه سال جاري 
ادامه خواهد داش��ت. متقاضيان مي توانند با مراجعه به 
فروشگاه هاي همراه اول، سامانه گلچين و فروشگاه آنلاين 
اپراتور اول تلفن همراه، نسبت به خريد سيم كارت دايمي 
به قيمت 100 هزار تومان اقدام كنند. در اين طرح ويژه، 
مش��تركان جديد مي توانند با خريد سيم كارت دايمي 
ضمن بهره مندي از تخفيف قيمت س��يم كارت، از بسته 
خوش آمد 1000 ش��امل 1000 پيامك، 1000 دقيقه 
مكالمه داخل شبكه و اينترنت نامحدود به مدت يك هفته 
و تخفيف مكالمه به مدت ۹0 روز پس از اتمام اين بسته 
اس��تفاده كنند. بديهي است كه اين تخفيف ويژه شامل 
حال افرادي مي شود كه در بازه زماني در نظر گرفته شده 

اقدام به خريد و فعالس��ازي س��يم كارت كنند. اين طرح 
ش��امل س��يم كارت هاي دايمي طرح 20، ثبت نام بروز 
)فروش آنلاين( و گلچين كه به صورت نقدي خريداري 
مي شود، مي گردد. گفتني است، مشتركاني كه پيش از 
اين سيم كارت هاي طرح 20 را به شكل اقساطي خريداري 
كرده اما هنوز تمامي وجه مورد نظر را پرداخت نكرده اند، 
مي توانند مابقي وجه اقس��اط خود را با مراجعه حضوري 
به دفاتر و فروشگاه هاي همراه اول با قيمت جديد )طرح 

ويژه( پرداخت كنند.

قيمت گوشت قرمز بايد ۷۰ تا 
۷۵ هزار تومان باشد

مازندران|مع��اون ام��ور 
دام وزارت جهاد كشاورزي 
با اش��اره به كاهش قيمت 
گوش��ت قرم��ز و دام زنده 
گفت: گوش��ت بايد با نرخ 
۷0 تا ۷5 هزار تومان دست 
مصرف كننده برسد. مرتضي 
رضايي در حاشيه گشايش همزمان 80 پروژه شاخص 
بخش كشاورزي مازندران اظهار داشت: قيمت گوشت 
قرمز در دوس��ه هفته اخير قيمت مناس��بي داشته و 
قيمت دام زنده هم روند كاهشي داشته است و قيمت 
گوشت در حال حاضر بايد ۷0 تا ۷5 هزار تومان به دست 
مصرف كننده برسد و هر قيمتي به جز اين اجحاف به 
خريداران محسوب مي شود. معاون وزير جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه افزايش قيمت گوش��ت از سوي دامداران 
نيس��ت، تصريح كرد: واس��طه هايي چون چوبدارها، 
كشتار كن و عمده فروش باعث گران شدن قيمت گوشت 
هس��تند. وي با تاكيد بر اينكه پيش بيني مي كنيم در 
هفته هاي آينده شاهد كاهش قيمت گوشت قرمز باشيم، 
خاطرنشان كرد: سال جاري، سال پرباري از لحاظ توليد 
گوشت قرمز خواهد بود. رضايي درباره قاچاق گوشت هم 
اظهار داشت: با مصوبه اي كه در هيات دولت جهت مبارزه 
با قاچاق به تصويب رسيده، تمام دام ها بايد كد دار بوده و 
مبدا و مقصد آن مشخص باشد و اين قانون سختگيرانه 

سبب كاهش قاچاق گوشت شده است.

پرونده شركت پديده در مرحله 
صدور رأي است

خراسانرضوي|رييس 
كل دادگس��تري خراسان 
رض��وي به برپاي��ي دادگاه 
ويژه جرايم اقتصادي در اين 
استان و رسيدگي به چندين 
پرونده اشاره و بيان كرد: هم 
اينك پرونده شركت پديده 
در حال رسيدگي است كه در مرحله آمادگي براي صدور 
رأي قرار دارد لذا اميدواريم دادگاه پرونده حجيم سه هزار 
برگي پديده را به زودي به سرانجام برساند.  حجت الاسلام 
علي مظفري ديروز در نشست خبري افزود: افرادي در 
جريان پيگيري پرونده شركت پديده دست به شايعه 
پراكني زدند امابه مردم اطمينان مي دهم هدف اصلي 
دادگاه ويژه جرايم اقتصادي حفظ حقوق افراد ذي نفع 
است. در همين چارچوب دادگاه در فضايي آرام پرونده 
را مطالعه و دادرسي را در زمان كوتاهي انجام خواهد داد. 
رييس كل دادگستري خراس��ان رضوي گفت: حدود 
80 درصد سهام شركت پديده متعلق به متهمان و افراد 
مرتبط با آنها است. سلب و واگذاري سهم 80 درصدي 
متهمان در سبد سرمايه شركت پديده، سهامدار شدن 
همه طلبكاران به ميزان طلبشان از شركت و رفع توقيف 
اموال پديده از پيشنهادات ستاد تدبير به دادگاه است. 
قيمت سهام اين شركت و معاملات واقعي نبود و دلال 
بازي صورت مي گرفت كه اميدواريم با اجراي حكم دادگاه 

قيمتها به حد واقعي خود برسد.

 ۱۸ ميليون دلار براي آبرساني
به عشاير كشور اختصاص يافت
سيستانوبلوچستان|
رييس سازمان امور عشايري 
كشور گفت: امس��ال براي 
نخستين بار از محل صندوق 
توسعه ملي 18 ميليون دلار 
اعتب��ار براي تامي��ن آب و 
آبرساني به مناطق عشايري 
كشور اختصاص يافت. كرمعلي قندالي ديروز در نشست 
شوراي عش��اير سيستان و بلوچس��تان اظهار داشت: 
خوشبختانه باتمام مش��كلات مالي و اعتباري كشور 
حوزه عشايري توانسته است بدون مشكل مصوبات و 
پروژه هاي خوبي را در جامعه عش��ايري اجرا كند. وي 
افزود: سهم سيستان و بلوچستان از اعتبار تخصيصي 
حوزه آب تاكنون 10 ميليارد تومان اس��ت كه در قالب 
پروژه ه��اي اجراي خط انتق��ال آب، حفر و تجهيز چاه 
مالداري، لايروبي قنوات، بهسازي چشمه سارها و غيره 
در مناطق عشايري استان هزينه مي شود. رييس سازمان 
امور عشايري كشور گفت: اس��تفاده از توان اتحاديه و 
شركت هاي تعاوني عشايري به عنوان يك فرصت مناسب 
براي ارتقاي شاخص توليد و درآمد خانوارهاي عشايري از 
اولويت هاي سال جاري اين سازمان است. وي بيان كرد: 
اعطاي تسهيلات ارزان قيمت از محل اعتبارات مديريت 
ستاد بحران و تامين نهاده هاي دامي شامل كنسانتره، 
جو، سبوس و ذرت توسط اتحاديه ها و شركت تعاوني هاي 

عشايري باعث بهبود نظام دامداري عشاير مي شود.

حجم تجارت ايران و آذربايجان 
به ۴۱۷ ميليون دلار رسيد

اردبيل|دبير اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و آذربايجان 
گفت: طبق آخرين آمارها 
حج��م تج��ارت اي��ران و 
جمهوري آذربايجان ۴1۷ 
ميليون دلار گزارش ش��ده 
است. حسين وثوقي ايراني 
اظهار داشت: طبق آخرين آمارها حجم تجارت ايران و 
جمهوري آذربايجان ۴1۷ ميليون دلار گزارش شده است 
و ايران چهارمين كشور صادركننده كالا به آذربايجان و 
اين جمهوري نيز هيجدهمين فروشنده كالا به ايران 
است. وي از اهميت گسترش همكاري ايران با كشورهاي 
همس��ايه خبر داد و بيان كرد: بايد با توسعه صادرات و 
گس��ترش اين صنعت در استان به تمامي اهداف خود 
جامه عمل پوشانده و توسعه سرمايه گذاري خارجي را 
در سطح كشور برسانيم كه در اين زمينه برنامه ريزي هاي 
لازم و توس��عه توليدات مبناي كار قرار گرفته اس��ت. 
دبير اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و آذربايجان گفت: 
سرمايه گذاري هاي مشترك نيز در حال حاضر با بخش 
خصوصي در توليد خودروهاي خارجي در طول يك ماه 
اخير آغاز شده است و در زمينه داروسازي نيز اقدامات 
قابل قبولي انجام يافته است كه نقطه عطفي براي انجام 
سرمايه گذاري هاي متقابل است. وثوقي ايراني اظهار كرد: 
توسعه تجارت و نيز صادرات در حال حاضر به عنوان يك 

برنامه اساسي و مهم مبناي كار قرار گرفته است.

 خسارت ۴۸ ميلياردي سيل
به آب روستايي

گلستان|مديركل آب و 
فاضلاب روستايي گلستان 
با بيان اينكه س��يل و رانش 
و توفان ۴8 ميليارد تومان 
به تأسيسات آب روستايي 
گلستان خسارت زد، گفت: 
۷۷ روس��تاي گلستان آب 
لوله كش��ي ندارد. به گزارش مهر، بهزاد هرمزي ديروز 
اظهاركرد: طي سال ۹۷ اقدامات خوبي در آب و فاضلاب 
روستايي استان انجام شد و درصد برخورداري روستاها 
از آب ش��رب را از ۶۹.8 درصد به ۷1.5 درصد رسانديم. 
هرمزي با تأكيد بر اينكه ميزان برخورداري روستاها از 
آب لوله كشي بايد افزايش يابد، گفت: براي تكميل كل 
پروژه هاي آب و فاضلاب روستايي استان دو هزار ميليارد 
تومان پول نياز است، درحالي كه كل بودجه مصوب ما در 
سال ۹۷ حدود 100 ميليارد تومان بود كه از اين رقم تنها 
۶۴ ميليارد تومان تخصيص يافت. طبق گفته مديركل 
آب و فاضلاب روستايي گلستان ۷۷ روستاي استان در 
شهرهاي آق قلا، راميان، علي آبادكتول، كردكوي، كلاله، 
گاليكش، گرگان، گنبدكاووس، مينودشت و مراوه تپه 
آب لوله كشي آشاميدني ندارند. وي  اضافه كرد: در سه 
سال گذشته از محل صندوق اعتباري توسعه، اجراي 
380 كيلومتر ش��بكه آب شرب، اجراي 150 كيلومتر 
خط آب، حفر 30 حلقه چاه، بهسازي 12 دهنه چشمه و 

تكميل 2۴ هزار مترمكعب مخزن آب اتفاق افتاد.
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 افتتاح مجموعه ورزشي
12 بهمن اردبيل

اردبيل|با حضور وزي��ر ورزش و جوانان مجموعه 
ورزش��ي 12 بهمن اردبيل افتتاح و س��الن ورزشي 
گرمي كلنگ زني ش��د. مجموعه ورزشي 12 بهمن 
اردبيل در 1300 مترمربع زيربنا با اعتبار يك ميليارد و 
350 ميليون تومان ساخته شده است. خانه تخصصي 
تنيس روي ميز، خانه كبدي و خانه ورزش هاي رزمي 
از جمله بخش هاي اين مجموعه ورزشي است. بيش 
از هزار نفر از ورزش��كاران نوجوان و جوان اردبيلي از 
امكانات اين ورزشگاه استفاده مي كنند. همچنين با 
حضور سلطاني فر وزير ورزش و جوانان، سالن ورزشي 

شهرستان گرمي كلنگ زني شد.

حمايت قضايي از فعالان 
اقتصادي

بجنورد|رييس كل دادگس��تري استان خراسان 
جنوبي گفت: يكي از برنامه هاي مهم ما در سال ۹8 
حمايت قضايي از فعالان اقتصادي براي حمايت از 
توليد و اشتغال است. صيفي ديروز در نشست خبري 
در جمع اصحاب رسانه گفت: در اين حمايت قضايي از 
فعالان اقتصادي براي حمايت از توليد و اشتغال راستا، 
برخورد جدي و بازدارنده با پديده شوم فساد، برخورد 
با احتكاركنندگان و قاچاقچيان را با راه اندازي شعب 
وي��ژه در دادگاه ها پيگيري مي كنيم. وي همچنين 
اف��زود: برخورد با متعارضان ب��ه اراضي بيت المال و 
نواميس، اخلاگران نظم عمومي، س��گ گردان ها و 
هنجارشكنان و ادامه روند پلمب قليان خانه هايي كه 
زمينه فساد را ايجاد مي كنند در دستور كار قوه قضاييه 

و دادگستري است. 

تكميل ظرفيت سدهاي كرج 
و طالقان

كرج|مديرعام��ل آب منطقه اي الب��رز از تكميل 
ظرفيت سدهاي كرج و طالقان خبرداد. داود نجفيان 
گفت: امسال بيشترين ذخيره سازي آب هاي سطحي 
انجام شده و حدود ۷50 ميليون مترمكعب در سطح 
اس��تان باران باريد و تخمين ما از تغذيه سفره هاي 
زيرزميني 30 ميليون مكعب است كه هنوز فاصله 
زيادي با پر شدن ذخاير زيرزميني داريم. وي با اشاره 
به اينكه با مديريت مصرف و صرفه جويي مي شود گره 
كم آبي استان را حل كرد، گفت: بيش از 2 برابر حداكثر 
حد مجاز و اس��تانداردهاي بين المللي در كشور آب 
مصرف مي شود. نجفيان افزود: هفته صرفه جويي آب 
فرصت مناسبي براي فرهنگ سازي مديريت مصرف 
آب است و در اين هفته نيز براي هر روز يك شعار مثل 
مديريت آب و خانواده با اين هدف نامگذاري ش��ده 
است. او در بخش ديگري از سخنان خود گفت: ۴0 
ساخت و ساز غيرمجاز حاشيه رودخانه كرج تا آخر 

هفته تخريب مي شود.

بازگشت تمساح هاي 
سرگردان به سد پيشين

زاهدان|رييس اداره محيط زيست سرباز از بازگشت 
تمساح هاي سرگردان به سد پيشين خبر داد. بهزاد 
دهواري در اين باره گفت: چندي پيش به دليل افزايش 
آب سد پيشين چند سر تمساح به سمت مسير ورودي 
آب سد پيشين حركت كرده و از محل اصلي استقرار 
خود خارج شده بودند كه خوشبختانه با افزايش تبخير 
و كاهش آب سد اين تمساح ها به مكان اوليه خود كه 
همان سد پيشين است، بازگش��تند. وي افزود: اين 
تمساح ها به دليل يافتن غذا شروع به حركت در مسير 
آب كرده و به دليل انسان گريزي هيچ آسيب انساني 
تاكنون نداشته اند. دهواري عنوان كرد: تاكنون ۷ سر 
تمساح در مسير رودخانه حركت كرده اند كه ۴ سر از 
اين تعداد زنده گيري شده و مابقي آنها به دليل كاهش 
سطح آب سد در حال بازگشت به سد هستند و از شهر 

فاصله گرفته اند.

كم آبي شاليزار هاي برخي از 
مناطق گيلان

رشت|در شرايطي كه حدود ۶هزار هكتار شهرستان 
فومن نيز با كم آبي مواجه است. مديرعامل شركت آب 
منطقه اي گيلان اعلام كرد: مشكلات موردي كمبود 
آب كشاورزي تا چند روز آينده حل مي شود. به گفته 
رييس امور آب شهرس��تان فومن اين شاليزارها به 
صورت سنتي و از آب رودخانه ها آبياري مي شود. رضا 
غلامي افزود: با تمهيدات انديشده شده مشكل كم آبي 
ش��اليزارها تا چند روز آينده حل خواهد شد. حدود 
۴0هكتار از شاليزارهاي روستاي چالشم و خرارود 
سياهكل هم با مشكل كم آبي مواجه است. شاليكاران 
اين 2روستا حدود يك هفته است كه با مشكل كم آبي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند. از صومعه سرا هم خبر 
رسيد حدود هزار هكتار از شاليزارهاي اين شهرستان 
با تنش آبي روبرو است. به گفته احمد پادياب مدير 
جهاد كشاورزي صومعه س��را اين مشكل با تقويت 
ايستگاه هاي پمپاژ در چند روز آينده حل خواهد شد.

كشف ۳۰ هزار ليتر سوخت 
قاچاق در نهاوند

همدان|فرمانده انتظامي استان همدان از توقيف 
يك دستگاه كاميون كشنده و كشف 30 هزار ليتر 
نفت سفيد قاچاق توسط عوامل پليس آگاهي نهاوند 
خبر داد. سردار بخشعلي كامراني صالح افزود: ماموران 
پليس آگاهي نهاوند در يكي از جاده هاي مواصلاتي 
شهرستان يك دستگاه كاميون كشنده حامل سوخت 
را متوقف كردند. وي افزود: در بازرسي به عمل آمده 
از كاميون مشخص شد كه اين خودرو حامل 30 هزار 
ليتر سوخت قاچاق از نوع نفت سفيد بوده، بنابراين 
خودرو به همراه محمول��ه قاچاق توقيف و به همراه 
متهم به يگان انتظامي هدايت شد. وي گفت: پس از 
هماهنگي به عمل آمده با مقام قضايي، پرونده اي در 
اين راستا تشكيل و پيگيري قانوني و قضايي در اين 

خصوص در دستور كار قرار گرفته است.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

تامين اجتماعي براي پرداخت بدهي هايش با مشكلات جدي رو به رو شده است 

سيكل معيوب  مطالبات  مراكز درماني از تامين اجتماعي 

سلب حضانت از خانواده هاي سوءاستفاده كننده از كودكان

بدهي سازمان تامين اجتماعي به وزارت بهداشت به يكي 
از معضلات قديمي در اين وزارتخانه تبديل شده است. 10 
هزار ميلياردي كه بايد از س��وي سازمان تامين اجتماعي 
به وزارت بهداشت پرداخت ش��ود تا اين وزارتخانه بتواند 
مطالبات بيمارستان هاي دولتي و مراكز درماني دانشگاه هاي 
علوم پزشكي را پرداخت كند اما بدقولي اين سازمان همچنان 
برنامه هاي وزارت بهداشت را به تعويق انداخته و خسارت 
مي زند تا جايي كه به گفته مس��وولان وزارت بهداش��ت، 
خسارت ديركرد تنها در پرداخت مطالبات بيمارستان ها از 
سوي تامين اجتماعي، 10 هزار ميليارد ريال برآورد مي شود 
و اين رقم بدون محاسبه بدهي در ساير بخش هاست. اين 
وضعيت در حالي است كه بر اساس قانون 9 بيست و هفتم، 
حق بيمه پرداختي به سازمان تامين اجتماعي بايد به بخش 
سلامت اختصاص پيدا كند اما به اعتقاد وزارت بهداشتي ها، 
آنچه تاكنون مشكل ايجاد كرده اين است كه اعتبارات اين 
موضوع در سازمان تامين اجتماعي خرج بخش هاي ديگري 
مي شود. با اين وجود كارشناسان تامين اجتماعي هم بر اين 
باورند كه اگرچه مطالبات وزارت بهداشت بايد پرداخت شود 
اما اين سازمان هم خود قرباني تاخير در دريافت مطالباتش 
از سوي دولت است و بدهي هاي تامين اجتماعي حتي در 

بودجه سال 98 هم در نظر گرفته نشده است. 

 بدقولي مكرر تامين اجتماعي 
چندي پيش سعيد نمكي، وزير بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي، از رايزني براي دريافت مطالبات اين وزارتخانه از 
تامين اجتماعي خبر داد. او به ايران��ا اعلام كرد: در برخي 
موارد حدود 1۷ ماه از سازمان تامين اجتماعي طلب داريم. 
بخشي از مش��كلات تامين اجتماعي به موضوع درمان و 
بخشي به موارد اقتصادي برمي گردد. آنچه درباره مباحث 
اقتصادي اين سازمان است به وزارت بهداشت مرتبط نيست 
و آنچه به موضوع درمان بر مي گردد به طرح تحول سلامت 
مربوط مي شود.نمكي افزود: قسمتي از مشكل به معوقات 
سازمان تامين اجتماعي درباره خدمات دانشگاه هاي علوم 
پزشكي بر مي گردد كه هنوز قيمت آن را با هزينه سال هاي 
قبل دريافت نكرديم و از رييس جمهوري درخواست كرديم 

با فروش سهام، قسمتي از هزينه ها تامين شود.
با اين وجود اگرچه يك هفته بعد از اين اظهارنظر قرار بود 
10 هزار ميليارد بدهي پرداخت شود اما اين اتفاق رخ نداد 
تا اينكه 28 خرداد باز هم وزير بهداشت در همايش دوره ملي 
توانمندسازي روساي بيمارستان هاي دانشگاه هاي علوم 

پزشكي و خدمات بهداش��تي درماني كشور، ضمن اشاره 
به مشكلات مالي بيمارستان ها، از پيگيري هاي انجام شده 
جهت وصول 10هزار ميليارد تومان طلب بيمارستان ها از 

تامين اجتماعي خبر داد.
با اين وجود روز گذشته معاون توسعه مديريت و منابع وزارت 
بهداش��ت، باز هم از بدقولي تامين اجتماعي در پرداخت 
مطالبات اين وزارتخانه خبر داد. كامل تقوي نژاد، در سي و 
نهمين همايش معاونين توسعه مديريت منابع دانشگاه هاي 
علوم پزشكي كش��ور درباره اين موضوع بيان كرد: مشكل 
اصلي در ميزان مطالبات از س��ازمان هاي بيمه گر مربوط 
به سازمان تامين اجتماعي است، به طوري كه اين سازمان 
علاوه بر مطالبات س��ال 1۳9۷، تاكنون مطالبات مربوط 

به بهمن و اسفند سال 1۳9۶ را نيز پرداخت نكرده است.
او افزود: براساس ماده ۳8 قانون الحاق برخي مواد به قانون 
تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت سازمان هاي بيمه گر 
خدم��ات درماني موظفند ۶0 درصد صورتحس��اب هاي 
ارسالي از سوي بيمارستان طرف قرارداد را قبل از رسيدگي 
ظرف مدت دو هفته به عنوان علي الحساب و بقيه مطالبات 
موسسات و مراكز بهداشتي درماني را تا ۳ ماه پس از تحويل 

اسناد مربوط به نماينده رسمي صندوق پرداخت كند.
تقوي نژاد، با بيان اينكه در اين ماده عنوان ش��ده است در 
صورت اجرا نشدن اين تعهد، سازمان هاي بيمه گر موظف 
به تامين ضرر و زيان آن، معادل نرخ اوراق مشاركت هستند، 
ادامه داد: براساس محاسبه »س��امانه سجاد«، با توجه به 
تاخير طولاني در پرداخت مطالبات از سوي سازمان تامين 
اجتماعي، در صورت تحقق ماده فوق، اين س��ازمان بايد 
مبلغي معادل 10 هزار ميليارد ريال بابت تاخير پرداخت 

اسناد سال 9۶ و 9۷ به نظام سلامت پرداخت كند.

 دولت بدهي تامين اجتماعي را نمي دهد
انتقاد وزارت بهداشتي ها از تامين اجتماعي در حالي است 
كه كارشناس��ان تامين اجتماعي اين وضعيت را ناشي از 
بي توجهي دولت در پرداخت بدهي هاي خود به اين سازمان 
مي دانند. بدهي كه بنابر اظهارات كارشناس��ان حتي در 
بودجه 98 هم به صورت شفاف به آن پرداخته نشده است. 
محمد حيدري، كارش��ناس تامين اجتماعي، درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت: اگرچه تامين اجتماعي يكي از 
اصلي ترين بدهكاران به سيستم سلامت كشور است اما بايد 
يك نگاه همه جانبه به اين وضع داشت، چرا كه از جهتي ديگر 
اين سازمان خود قرباني يك بدهكار بزرگ تر يعني دولت 

است كه مطالباتش را پرداخت نمي كند. آن طور كه هيات 
امناي سازمان تامين اجتماعي اعلام مي كند رقم كل بدهي 
دولت به اين س��ازمان نزديك به 180 هزار ميليارد تومان 
است و آن طوركه سازمان برنامه و بودجه مي گويد تامين 
اجتماعي حدود ۶0 هزار ميليارد از دولت طلب دارد اما رقم 
بدهي هر كدام از اينها كه باشد آنچه اهميت دارد پرداخت 
بدهي است. وضعيت بودجه اي مناسبي هم ندارد، چگونه 
و با اتكا به كدام اعتبار مي تواند بدهي خود را پرداخت كند. 

او افزود: بودجه اي كه دولت بابت بدهي ها در س��ال 98 در 
نظر گرفته بسيار ناچيز است و بي توجهي جدي در حوزه 
اجتماعي صورت گرفته اس��ت. از رقم ه��اي بدهي اعلام 
ش��ده، ۴0 هزار ميليارد تومان بدهي سال جاري دولت به 
تأمين اجتماعي است كه بخشي از اين مبلغ مربوط به حوزه 
سلامت و مابقي حق بيمه هايي است كه بابت تعهدات بايد 
پرداخت مي كرده كه متأسفانه اين گونه نشده است. حيدري 

بيان كرد: لايحه بودجه 98 بي تفاوتي محض نس��بت به 
سازمان تامين اجتماعي را نشان مي دهد و نه تنها مطالبات 
جاري سازمان ازجمله بدهي هاي دولتي به سازمان و بحث 
همسان سازي حقوق بازنشستگان در آن لحاظ نشده است 
بلكه احكام برنامه بودجه م��ورد توجه قرار نگرفته و عملا 
تكاليف قانوني برنامه اي هم در بودجه در نظر گرفته نشده 
است.اظهارات حيدري در حالي است كه بهروز بنيادي عضو 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي هم 
درباره بدهي 10 هزار ميلياردي تامين اجتماعي به وزارت 
بهداشت و واريز نشدن سهم 9 بيست  و هفتم حق بيمه به 
صندوق جدا در خزانه كشور بيان كرد: وقتي دولت به موقع 
بودجه بيمه ها را در اختيار آنها قرار ندهد بيمه ها نيز به دليل 
چالش نقدينگي نمي توانند مطالبات خود به بيمارستان ها را 
پرداخت كنند و به دنبال آن شركت هاي دارويي و تجهيزات 
پزشكي از بيمارستان ها طلبكار مي شوند و زنجيره تامين 

دارو و تجهيزات پزشكي دچار چالش مي شد و اين مساله 
خود سيكل معيوبي است كه حوزه سلامت را با چالش هايي 
مواجه مي كند.او افزود: درس��ت اس��ت كه نمايندگان در 
مجلس مصوب كرده اند كه تامين اجتماعي بايد س��هم 9 
بيست و هفتم حق بيمه شدگان تامين اجتماعي به حساب 
جداگانه اي در خزانه كش��ور واريز ش��ود، اما اين مساله از 
سوي تامين اجتماعي نيز مورد انتقاد قرار گرفت كه وزارت 
بهداشت نيز به هلدينگ هاي دارويي تامين اجتماعي بدهكار 
اس��ت و يكي از دلايل پرداخت نش��دن به موقع مطالبات 
محسوب مي شود.بنيادي بيان كرد: هيچ كس نبايد از قانون 
س��رپيچي كند، اما در مورد مساله بيمه تامين اجتماعي، 
بيمه سلامت و وزارت بهداشت سيكل معيوبي وجود دارد؛ 
چرا كه در شرايطي كه مسائل قيمت و تحريم و چالش هاي 
اقتصادي نهاد هاي مختلف را دچار مش��كل كرده است و 
دولت به موقع مطالبات خود به بيمه ها را پرداخت نمي كند.

طرح جمع آوري ك��ودكان كار و خيابان بار ديگر اجرايي 
مي شود. سال پيش بود كه با اجراي اين طرح، اين كودكان 
شناسايي شدند و به گفته مسوولان بهزيستي، كودكاني كه 
از كشورهاي ديگر به ايران آورده شده بودند، به كشورشان 
برگردانده ش��دند. همين موضوع هم جزو حواشي پر سر 
و صداي اين ط��رح بود. گرچه اجراي طرح شناس��ايي و 
جمع آوري كودكان كار و خيابان در سال گذشته موثر نبود 
و حالا تعداد بيش��تري از اين كودكان در سطح شهر يا در 

حاشيه شهر كار مي كنند. 
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور با اشاره به 
آغاز طرح جمع آوري كودكان كار و خيابان گفت: براساس 
آخرين گزارش ها تاكنون 82 كودك كار و خيابان در استان 

تهران جمع آوري شده اند.
حبيب الله مس��عودي فريد با بيان اينكه طرح جمع آوري 
كودكان كار و خيابان در اس��تان تهران آغاز ش��ده و طي 
يكي، دو ماه آينده در استان البرز نيز اجرا مي شود، گفت: 
فرمانداري، وزارت كشور، نيروي انتظامي، دانشگاه علوم 
پزشكي و س��ازمان هاي مردم نهاد در همكاري با سازمان 

بهزيستي در اين خصوص وارد عمل شده اند.
او با اش��اره به اجراي ط��رح مذكور بر اس��اس آيين نامه 
ساماندهي كودكان كار و خيابان اظهار كرد: جذب كودكان 
كار و خيابان توس��ط NGOها صورت مي گيرد و سپس 
اين كودكان به مركز فوريت هاي اجتماعي كه وابسته به 

فرمانداري و شهرداري است، منتقل مي شوند.معاون امور 
اجتماعي سازمان بهزيستي كشور در خصوص وضعيت 
اس��تاندارد بودن اين مراكز براي كودكان نيز اظهار كرد: 
تاكن��ون چند مرتبه از اين مراكز بازديد داش��ته ام و تمام 
استانداردهاي محيطي براي نگهداري اين كودكان در آنجا 
فراهم است. كودكان با انتقال به مراكز، ارزيابي اوليه و احراز 
هويت مي شوند و سپس به دو مركز وابسته به شهرداري 

منتقل خواهند شد. هر دو مركز به سازمان هاي مردم نهاد 
كه با سازمان بهزيستي همكاري مي كنند، سپرده شد است. 
مسعودي فرديد با اش��اره به اينكه يكي از اين مراكز براي 
كودكان غير ايراني و ديگري براي كودكان ايراني است، به 
ايسنا گفت: با همكاري اداره اتباع و استانداري اقدامات لازم 
براي كودكان غير ايراني انجام مي شود، اما در هر صورت 
سازمان بهزيستي به موضوع مناسب بودن فضاي نگهداري 

كودكان نظارت دارد.او با اشاره به اينكه انجام فرايندهاي 
حقوقي مرب��وط به كودكان غيرايراني برعهده س��ازمان 
بهزيستي نيست، گفت: انجام اقدامات مربوط به كودكان 
ايراني نيز بر عهده يكي از سازمان هاي مردم نهاد است. بعد 
از پذيرش اين كودكان گزارش مددكاري براي آنها تهيه 
كرده و سپس بر اس��اس وضعيتي كه دارند برنامه كمك 
به آنها را طراحي مي كنيم. معاون امور اجتماعي سازمان 
بهزيستي با بيان اينكه متناسب با وضعيت خانوادگي اين 
كودكان، رويكردهاي ما نيز متفاوت خواهد بود، توضيح 
داد: اگر خانواده نيازمند و دچار فقر مالي باش��د اقدامات 
حمايتي براي آنها انجام داده خواهد شد. اين حمايت ها با 
اعتبارات بهزيستي كشور و اعتباراتي كه وزارت كشور در 
اين خصوص در نظر گرفته است انجام داده مي شود. با اين 
حال اگر متوجه شويم كه خانواده مذكور كودك را كرايه 
داده  يا سوءاستفاده هاي ديگري از كودك مي كنند، برخورد 
قضايي با آنها صورت گرفته و حتي با دس��تور دادستان از 

خانواده سلب حضانت مي شود.
مسعودي فريد با اشاره به اينكه نامه نگاري هاي متعددي با 
دادستاني كل كشور و دادستان تهران انجام داديم، اظهار 
كرد: قوه قضاييه اين امكان را دارد كه به طور قانوني تحت 
عنوان بدسرپرست از خانواده مذكور سلب حضانت كند. 
به اين دليل مي توان گفت حمايت ما از خانواده هاي تحت 
حمايت هاي مشروط است. به عبارت ديگر به شرطي به 

خانواده اي كمك مي كنيم كه ديگر كودك را براي كار به 
خيابان نفرستند. اگر قرار باشد اقدامات حمايتي را انجام 
دهيم و بازهم ش��اهد حضور كودك را خيابان باشيم، اين 
حمايت ها امكان پذير نيستند و شامل مصاديق بد سرپستي 
خواهند شد.او در پاسخ به سوالي در خصوص تأثيرگذاري 
جمع آوري كودكان كار و خيابان در ريشه كن كردن اين 
آسيب اجتماعي به كودكان نيز توضيح داد: اين سياست در 
همه جاي دنيا و دست كم در 10 تا 1۵ كشوري كه بررسي 
كرديم، اجرا مي شود. در كدام كشور است كه كودك به هر 
دليلي سر چهارراه بيايد و چيزي را بفروشد؟ در دنيا با اين 
پديده مخالف هس��تند و به ويژه نهادهاي محافظ حقوق 
كودك در اين خصوص مداخله مي كنند. با اين حال زماني 
كه اين كودكان در خيابان هس��تند، هيچ كس نمي گويد 
چرا در خيابان هس��تند، اما وقتي مي خواهي��م آنها را از 
خيابان جمع آوري كنيم عده اي مي گويند چرا آنها را جمع 
مي كنيد كه البته جاي تعجب دارد. معاون امور اجتماعي 
سازمان بهزيستي افزود: اگر بهزيستي نسبت به اين كودكان 
بي تفاوت باشد برخي نهادها و اقشار ما را به بي تفاوتي نسبت 
به مسائل كودكان متهم مي كنند. به همين دليل اين طرح 
چيزي است كه بايد خيلي با قدرت در آن جلو برويم و آن را 
انجام دهيم. ما نهاد حامي كودك هستيم و اين كار را انجام 
مي دهيم و اعتقاد داريم كه اولويت اول و آخرمان مصلحت 

كودك است.
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آماده باش پليس فرودگاه 
براي حج 98 

فرمانده پليس فرودگاه هاي كشور اقدامات پليس 
فرودگاه در حج تمتع 98 را تشريح كرد. حسن مهري 
در نشست خبري كه به منظور تشريح اقدامات پليس 
فرودگاه در حج تمتع 98 برگزار شد، گفت: امسال از 
هفدهم تيرماه عمليات حج تمتع در 1۷ ايس��تگاه 

پروازي آغاز خواهد شد.
او با بيان اينك��ه ماموران پليس فرودگاه در ايام حج 
در آماده باش كامل هس��تند، گفت: پ��رواز زائران 
از فرودگاه ه��اي امام خميني )ره(، اه��واز، اروميه، 
بوش��هر، مش��هد، يزد، بيرجند، اصفهان، رشت و... 

انجام مي شود.
مهري با اش��اره به اقدامات كنترل��ي در فرودگاه ها 
گفت: يكي از مشكلات ما حمل موادمخدر از سوي 
برخي از زائران سالخورده است كه براي پيشگيري 
از اين مساله كه البته تعداد آن انگشت شمار است، 
جلس��ات متعددي با پليس مبارزه با موادمخدر و 
شوراي هماهنگي مبارزه با موادمخدر و ستاد داشتيم. 
همچنين ليست زائراني كه سابقه اعتياد داشتند در 
اختيار پليس قرار گرفته است و ما اقدامات كنترلي 

بيشتري روي اين افراد خواهيم داشت .
فرمانده پليس فرودگاه هاي كشور با بيان اينكه همراه 
داشتن موادمخدر سبب بازماندن از سفر خواهد شد، 
گفت: اگر در كشور عربستان نيز اين مواد كشف شود 
مطابق قوانين آن كشور با زائران برخورد خواهد شد.

وي درباره زائراني كه به دلي��ل حمل مواد مخدر و 
داروي غيرمجاز از سفر خود بازمانده اند، اظهار كرد: 
سال گذش��ته 190 نفر دچار مش��كل شدند كه از 
اين تعداد، س��فر 180 نفر با تأخير انجام شده و 10 
نفر نيز نتوانس��تند به سفر حج اعزام شوند. فرمانده 
پليس فرودگاه هاي كشور افزود: اما خوشبختانه با 
اقداماتي كه انجام شد الان حدود 10 سال است كه 
هيچ دستگيري در كشور عربستان نداشتيم و تمامي 

اقدامات انجام شده داخل كشور بوده ست. 

 بودجه 6 ميلياردي
براي طب ايراني 

مديركل دفتر طب ايراني وزارت بهداش��ت با اشاره 
به اقدامات انجام ش��ده در جهت تسريع ادغام طب 
ايراني در نظام مراقبت هاي اوليه كشور و درخواست 
از معاونت بهداش��ت براي سرعت عمل بخشيدن 
به اي��ن موضوع، در عين حال گف��ت: البته دولت و 
مجلس بايد به منابع مالي كه به حوزه طب س��نتي 
اختصاص مي دهند نيز توجه بيشتري داشته باشند. 
نمي ش��ود توقع كار كلان داشت اما بودجه محدود 

در نظر گرفت.
محمود خدادوس��ت ادامه داد: پس از موفقيتي كه 
اين گزارش در مجامع بين المللي داشت انتظار داريم 
معاونت بهداشت وزارت بهداشت اندكي سرعت  عمل 
و تعامل خود با دفتر طب ايراني را افزايش دهد. البته 
بايد نشست هاي مشتركي با معاونت بهداشت برگزار 
شود تا ادغام خدمات با شيوه مناسب تر و با سرعت 

بيشتر صورت گيرد.
او با تاكيد بر لزوم فرهنگ س��ازي مناسب در جهت 
شناخت صحيح طب ايراني گفت: تاكنون رسانه ها 
كمك شاياني به ما داشته اند. بخش عمده اي از فضاي 
رس��انه ملي به همين بخش اختصاص داده شده تا 
فضاي مناسبي براي شناخت آكادميك طب ايراني 
انجام شود. خدادوست در پايان گفت: البته دولت و 
مجلس بايد به منابع مالي كه به حوزه طب س��نتي 
اختصاص مي دهند نيز توجه بيشتري داشته باشند. 
نمي ش��ود توقع كار كلان داشت اما بودجه محدود 
در نظر گرفت. در س��ال 9۷ بودجه اي كه براي دفتر 
طب ايراني در كل كشور تصويب شد شش ميليارد 
توم��ان بود كه از اين مبلغ تنها چهار ميليارد تومان 
تخصيص داده ش��د. امس��ال نيز همان مبلغ شش 
ميليارد تومان تصويب شده است كه اميدواريم تمام 
مبلغ به طور كامل اختصاص پيدا كند. البته اين مبالغ 
نمي تواند سرعت عمل اقدامات را به ويژه در زمينه 

فرهنگ سازي آنگونه كه مورد توقع است بالا ببرد.

 غربالگري 
»سلامت روان دانش آموزان« 
مديركل ام��ور تربيتي و مش��اوره وزارت آموزش 
و پ��رورش ب��ا بيان اينكه تا س��ال گذش��ته همه 
دانش آم��وزان پايه هفتم، هش��تم و بخش��ي از 
دانش آموزان پايه نهم مورد سنجش قرار گرفتند، 
اعلام كرد كه از مهرماه آينده غربالگري پايه سلامت 
روان ب��راي هم��ه دانش آم��وزان در كليه مقاطع 

تحصيلي انجام مي شود.
مس��عود ش��كوهي جزييات غربالگري سلامت 
روان دانش آم��وزان در س��ال تحصيل��ي آينده را 
تش��ريح و اظهار كرد: براي سال تحصيلي جاري، 
غربالگري اوليه س��لامت روان بهمن ماه سال 9۷ 
انجام ش��د و نتايج آن جهت اس��تفاده مشاورين 
در برنامه ريزي هاي درون مدرس��ه اي و فردي در 
اختيارشان قرار گرفت.او افزود: نتايج غربالگري ها 
در سطح منطقه اي و اس��تاني نيز مشخص شده 
و هم��كاران ما در حال تجزيه و تحليل اطلاعات و 
داده ها براي سال تحصيلي آينده هستند. مديركل 
امور تربيتي و مش��اوره وزارت آموزش و پرورش با 
بيان اينكه تا سال گذشته همه دانش آموزان پايه 
هفتم، هشتم و بخشي از دانش آموزان پايه نهم مورد 
سنجش قرار گرفتند اعلام كرد كه از مهرماه آينده 
غربالگري پايه سلامت روان براي همه دانش آموزان 
در كليه مقاطع تحصيلي انجام مي شود. شكوهي 
ادامه داد: چند نوع غربالگري داريم كه غربالگري پايه 
توسط معلمان انجام مي شود و معلمان مشاهدات 
خود را در سامانه همگان ثبت مي كنند. در مراحل 
بعدي در صورت نياز مداخلات تخصصي از سطح 
مشاور مدرسه تا هسته هاي مش��اوره در سطوح 
استاني و واحدهاي مددكاري در بيرون آموزش و 

پرورش صورت مي گيرد.

بيمارستان هاي كشور »شبكه اي« مي شوند وضعيت نگران كننده منابع آب زيرزميني كشور
با وجود بارندگي هاي شديد امسال، وضعيت آب هاي 
زيرزميني در ايران به دليل استفاده بيش از اندازه از اين 

آبها، بحراني است. 
يك پژوهش��گر ح��وزه منابع آب با اش��اره ب��ه اينكه 
ناپايدارترين س��فره هاي آب زيرزميني در استان هاي 
هرم��زگان، ف��ارس و اصفهان ق��رار دارن��د، گفت: از 
آبخوان هاي قزوين، تهران- كرج، ورامين، ساوه، ابهر- 
خرمدره، قروه- دهگلان، فريمان- تربت جام، مشهد، 
زنجان، نيشابور و هشتگرد بيشترين استفاده را مي شود 
و آنها نيز در ش��رايط ناپايداري قرار دارند. محمدرضا 
گلدانساز در گفت وگو با ايس��نا با اشاره به اينكه منابع 
آب زيرزميني در كشور با وجود بارندگي هاي كم سابقه 
در سال آبي جاري همچنان در وضعيت نامطلوبي قرار 
دارند و بارش ها نتوانسته كسري مخازن آب زيرزميني 
كه طي چند دهه برداشت بي رويه به وجود آمده است 
را جبران كند، اظهاركرد: طبق آمار و اطلاعات وزارت 
نيرو، س��طح آب زيرزميني در اغلب دشت هاي كشور 
افت ش��ديدي دارد و تاكنون بيش از ۴00 محدوده از 
۶09 محدوده مطالعاتي كش��ور در شرايط ممنوعه و 
ممنوع��ه بحراني قرار گرفته ان��د.او ادامه داد: وضعيت 
س��فره هاي آب زيرزميني در كش��ور يكسان نيست و 
مس��لماً در برخي نقاط وضعيت آب زيرزميني شرايط 
بحراني تري دارد و نياز است كه اين مناطق مورد توجه 
قرار گيرند بنابراين بايد با در نظر گرفتن شاخص هايي 
اين مناطق را شناسايي كرد. اين پژوهشگر حوزه منابع 
آب با بيان اينكه اولين شاخصي كه براي مقايسه وضعيت 
آبخوان ها بايد در نظر داشته باشيم، ميزان افت سطح آب 
زيرزميني است، به ايسنا گفت: ممكن است در نگاه اول 
اين طور به نظر بيايد كه هرچه افت سطح آب زيرزميني 

در يك آبخوان بيشتر باش��د آن آبخوان داراي شرايط 
بدتري است اما در نظر گرفتن افت سطح آب زيرزميني 
به تنهايي نمي تواند بيانگر تصوير دقيقي از وضعيت نسبي 
آبخوان ها باشد. براي اينكه بتوان مقايسه دقيق تري بين 
محدوده هاي مطالعاتي داشت، بايد ضخامت آبخوان ها 
را نيز در نظر گرفت.گلدانساز ادامه داد: نسبت ضخامت 
آبخوان به ميانگين افت سالانه تصوير بهتري از وضعيت 
يك آبخوان نش��ان مي دهد. هرچ��ه ضخامت آبخوان 
كمتر و افت سطح آب بيشتر باشد آبخوان در وضعيت 
ناپايدارتري قرار دارد. اين نس��بت را كه شاخصي براي 
سنجش پايداري منبع آب زيرزميني است »ميرايي« 
مي نامند و به عبارتي بيانگر عمر آبخوان در صورت ادامه 
روند برداشت فعلي اس��ت.به گفته وي طبق شاخص 
»ميرايي« ناپايدارترين آبخوان هاي كش��ور به ترتيب 
آبخوان  كردي شيرازي در اس��تان هرمزگان، آبخوان 
ارس��نجان در اس��تان فارس و آبخوان دامنه در استان 
اصفهان است اين پژوهشگر حوزه منابع آب با اشاره به 
اينكه حل مشكل اين آبخوان ها با وجود وضعيت بسيار 
ناپايداري كه دارند، پيچيده و س��خت نيس��ت چراكه 
مصرف از اين آبخوان ها كم است، گفت: براي مثال كل 
مصرف كشاورزي از آبخوان كردي شيرازي ۶ ميليون 
متر مكعب در سال اس��ت. اين مقدار حدود يك صدم 

درصد از مصرف كل آب زيرزميني در كشور است.

 از كدام سفره هاي آب زيرزميني
بيشترين استفاده مي شود؟

گلدانساز افزود: مشكل اصلي در واقع در محدوده هايي 
است كه در شرايط ناپايدار قرار دارند و ميزان مصرف آب 
زيرزميني از آنها زياد است. در محدوده هاي اينچنيني در 

بخش هاي شرب، كشاورزي و صنعت وابستگي زيادي 
به آب زيرزميني وجود دارد و درصورت اتمام منبع آب 
زيرزميني معيشت و اقتصاد منطقه به خطر مي افتد. از 
مهم ترين آبخوان هايي كه داراي چنين شرايطي هستند 
مي توان به آبخوان هاي قزوين، تهران- كرج، ورامين، 
ساوه، ابهر- خرمدره، قروه- دهگلان، فريمان- تربت جام، 

مشهد، زنجان، نيشابور و هشتگرد اشاره كرد.
اين فعال حوزه منابع آب در ادامه با بيان اينكه مصرف 
كشاورزي در محدوده مطالعاتي قزوين كه در شرايط 
بسيار ناپايدار قرار دارد 1۷00 ميليون مترمكعب در سال 
است، تصريح كرد: اين يعني حجم بالايي از كشاورزي 
در اين محدوده وابسته به آب زيرزميني است همچنين 
در محدوده تهران- كرج سالانه حدود 1000 ميليون 
مترمكعب آب زيرزميني براي تامين آب شرب برداشت 
مي شود. اين عدد معادل 20 درصد كل مصرف كشور 
از آب زيرزميني در بخش شرب است و نشان مي دهد 
كه جمعيت بسيار زيادي در اين محدوده براي تامين 
آب شرب وابسته به آب زيرزميني هستند در حالي كه 

آبخوان اين محدوده در شرايط ناپايدار قرار دارد. 
گلدانس��از در ادام��ه اظهار كرد: نكته قاب��ل توجه اين 
اس��ت كه برخي محدوده هاي بسيار ناپايدار در ناحيه 
استان هاي البرز، قزوين، زنجان و همدان تمركز دارند. 
در اين نواحي محدوده هاي مطالعاتي هشتگرد، اشتهارد، 
قزوين، ابهر - خرمدره، زنجان، كبودرآهنگ، همدان - 
بهار، كنگاور و كميجان همگي در شرايط بسيار ناپايدار 
هستند، همچنين جمعيت اين ۴ استان حدود ۷ ميليون 
نفر اس��ت بنابراين مي توان حدس زد كه در صورت از 
بين رفتن منبع آب زيرزميني در اين منطقه چه چالش 

بزرگي ايجاد مي شود.

مديركل دفتر مديريت بيمارستاني و تعالي خدمات باليني 
وزارت بهداشت جزييات برنامه اين وزارتخانه براي شبكه اي 

كردن بيمارستان ها را توضيح داد.
بهزاد كلانتري از اقدام وزارت بهداشت براي اداره شبكه اي 
بيمارس��تان هاي كش��ور خب��ر داد و گف��ت: راه اندازي 
بيمارستان هاي شبكه اي يا زنجيره اي، اقدامي است كه 
در دنيا در حال انجام اس��ت. وزارت بهداشت هم مدتي 
اس��ت كه آيين نام��ه آن را تدوين كرده  ك��ه اكنون اين 
آيين نامه در مرحله نظرخواهي بوده و نهايتا در ماه جاري 

نهايي مي شود.
او افزود: بيمارستان زنجيره اي يا شبكه اي به اين معناست 
كه بيمارستان هاي كوچكي كه اداره آنها از نظر اقتصادي 
به صرفه نيست، زير مجموعه اي از بيمارستان هاي بزرگ تر 
و به نوعي جزئي از بيمارس��تان هاي بزرگ تر مي شوند. با 
اين اقدام ديگر بيمارستان هاي كوچك رييس، امور مالي 
و اداري مستقل نداشته و همه اقدامات شان در بيمارستان 
بزرگ تر انجام مي ش��ود. بر اين اساس رييس بيمارستان 
بزرگ تر بايد بيمارس��تان كوچك را هم مديريت كند. در 
واقع بيمارس��تان هاي بزرگ همه اقدامات بيمارس��تان 
كوچك را انجام مي دهند و به نوعي بيمارستان بزرگ يك 
بيمارستان كوچك را تحت پوش��ش قرار داده و معين آن 

محسوب مي شود.
كلانتري با بيان اينكه در بيمارس��تان هاي شبكه اي همه 
مس��ائل اعم از تغذيه، بودجه و... به صورت مشترك انجام 
ش��ده و پرداختي پرسنل نيز از س��وي بيمارستان بزرگ 
انجام مي ش��ود،  افزود: در عين حال پزش��كان هم در اين 
بيمارستان ها به صورت يكسان و مش��ترك اقدام كرده و 
پزشكان بيمارستان بزرگ موظفند بيمارستان كوچك را 

هم پوشش دهند.

 چند بيمارستان كوچك در كشور داريم؟
مديركل دفتر مديريت بيمارستاني و تعالي خدمات باليني 
وزارت بهداش��ت درباره تعداد بيمارستان هاي كوچك در 
كشور، گفت: در كشور 82 بيمارستان زير ۳2 تخت خوابي 
داري��م و 2۶۵ بيمارس��تان زير 100 تخت خواب��ي داريم. 
البته باي��د درباره همه اين بيمارس��تان ها به صورت مجزا 
تصميم گيري و بررس��ي كرد كه آي��ا مي توانند به صورت 
زنجيره اي و شبكه اي اداره شوند يا خير؟ پاسخ به اين سوال 
به نوع فعاليت بيمارستان بس��تگي دارد و البته آيتم هاي 
ديگ��ري هم در تصميم گي��ري در اين باره دخيل اس��ت. 
كلانتري ادام��ه داد: فرض كنيد اگر بيمارس��تاني در يك 
منطقه دور افتاده قرار داشته باش��د و حداقل فاصله اش با 
بيمارستان بعدي 100 كيلومتر باشد، آيا مي توان آن را به 
عنوان زيرمجموعه يك بيمارستان بزرگ قرار داد؟. بنابراين 
بايد در تصميم گيري هايمان اين مسائل را در نظر بگيريم. 
بنابراين اين طور نيست كه همه بيمارستان ها شبكه اي شوند، 
بلكه بر اس��اس مطالعات مان برخي بيمارستان هاي واجد 
شرايط زيرمجموعه يك بيمارستان بزرگ قرار مي گيرند. 
اين مطالعات بايد از نظر ميزان فاصله، دسترس��ي، امكان 
پوشش و... انجام شود. در حال حاضر اقدامات اوليه اين طرح 
را انجام داديم و مشخص كرده ايم كه از اين 82 بيمارستان 
مثلا ۵0 بيمارس��تان داراي قابليت اداره ش��دن به صورت 
شبكه اي هستند.كلانتري گفت: به طور كلي بيمارستان ها در 
كشورمان به بيمارستان هاي زير 100 تخت، بيمارستان هاي 
بي��ن 100 تا 200 تخ��ت، بيمارس��تان هاي 200 تا ۳00 
تخت خوابي و بيمارستان هاي بالاي ۳00 تخت و تا 1000 
تخت خوابي تقسيم شده اند. بايد توجه كرد كه در حال حاضر 
۴۷ درصد كل 1000 بيمارس��تان كشور اعم از خصوصي، 

دولتي و ساير سازمان ها زير 100 تخت خوابي هستند.
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رييس سازمان هواپيمايي كشور اعلام كرد

حريم هوايي كشور از جمله در حوزه خليج فارس امن است

تكذيب تغيير مسير هواپيماهاي خارجي از آسمان ايران

گروه راه وشهرسازي|
درحالي كه طي دو س��ه روز اخي��ر خبرهايي مبني 
بر ممنوعي��ت پرواز هواپيماهاي مس��افربري بر فراز 
ايران توسط برخي ش��ركت هاي هواپيمايي خارجي 
رسانه اي شده است، رييس سازمان هواپيمايي كشور 
در واكن��ش به اين اخبار اعلام كرد كه هيچ ش��ركت 
هواپيمايي خارجي تا اي��ن لحظه در خصوص تغيير 
مس��يرهاي خود و ممانعت از پرواز در آس��مان ايران 
اطلاعيه اي به سازمان هواپيمايي جمهوري اسلامي 

ايران نداده  است.
در پي افزايش تنش ها ميان ايران و امريكا طي روزهاي 
گذشته و سرنگوني پهپاد جاسوسي ايالات متحده در 
آب هاي ايران، اداره هوانوردي فدرال امريكا دستوري 
ف��وري مبني بر ممنوعيت پرواز خط��وط هوايي اين 
كش��ور در حريم هوايي ايران بر ف��راز آب هاي خليج 

فارس و درياي عمان صادر كرد.
دستور اداره فدرال ايالات متحده چند ساعت پس از 
آن صادر شد كه امريكا، پروازهاي بين فرودگاه نوارك 
نيوجرسي و بمبئي )پايتخت مالي هند( را معلق كرد، 
چون اي��ن پرواز از حريم هوايي اي��ران عبور مي كرد، 
پس از صدور اين دستور، خبرهايي درباره ممنوعيت 
پرواز خطوط هوايي ايرلاين هاي لوفت هانزاي آلمان، 
بريتيش ايرويز، كانتاس استراليا و »كي ام ال« هلند در 
بخش هايي از قلمرو هوايي ايران رس��انه اي شد.البته 
اي��ن خبرها از س��وي هيچ كدام از اين ش��ركت هاي 
هواپيمايي تاييد نشد اما با توجه به آثار منفي اقتصادي 
اين ممنوعيت ها و كاهش پروازهاي عبوري و به تبع 
آن افت درآمدهاي ارزي شركت فرودگاه ها، با واكنش 
مس��وولان سازمان هواپيمايي و ش��ركت فرودگاه ها 

مواجه شد.
علي عاب��دزاده در گفت وگو با ايرن��ا، با تاكيد بر اينكه 
تمام��ي پروازهاي عبوري از آس��مان اي��ران در حال 
انجام است، افزود: مجوز عبور ايرلاين ها و شركت هاي 
خارجي از حريم هوايي ايران را س��ازمان هواپيمايي 

بعد از درخواست ايرلاين ها بررسي و صادر مي كند.
رييس سازمان هواپيمايي كشوري افزود: فضاي ايران 
براي كليه پروازهاي عبوري امن بوده و پروازها بطور 
عادي درحال انجام اس��ت.او اعلام كرد: حريم هوايي 
ايران هم در حوزه خليج فارس و هم در داخل كش��ور 
امن است و همه شركت هاي خارجي به پروازهاي خود 

در حوزه هوايي ايران ادامه مي دهند.
به گفته او، در دو سال گذشته و در پي افزايش ناامني ها 
در منطقه و ايمن بودن حريم هوايي ايران، پروازهاي 
عبوري از آس��مان ايران به بيش از يك هزار پرواز در 
روز رسيد و عبور از آسمان ايران به دليل كوتاه شدن 
مس��يرهاي پروازي و امنيت بالا براي ش��ركت هاي 

هواپيمايي خارجي جذابيت دارد.

  عدم كاهش پروازهاي عبوري
خبر ممنوعيت پرواز بر آسمان ايران و كاهش پروازهاي 
عبوري تنها ب��ا واكنش رييس س��ازمان هواپيمايي 
كشوري روبرو نشد بلكه مديرعامل شركت فرودگاه ها 

و ناوب��ري هوايي ايران ه��م با رد اين خب��ر، گفت: با 
وجود هش��دار خلاف واقع سازمان هواپيمايي امريكا 
به ايرلاين هاي اين كش��ور مبني بر ناامني آس��مان 
ايران، پروازهاي عبوري كاهش نيافته است.سياوش 
اميرمكري در گفت وگو با مهر درباره پروازهاي عبوري 
از آسمان ايران و نوتام )Notic to Air Man( اخير 
سازمان هاي هواپيمايي برخي كشورها از جمله امريكا 
مبني ب��ر عدم عبور از بخش هايي از آس��مان جنوب 
كش��ورمان بر فراز خليج فارس و درياي عمان، اظهار 
كرد: تعيين مسيرهاي پروازي بر اساس يك سيستم 
نرم افزاري از سوي ايرلاين ها در دنيا صورت مي گيرد كه 
اين نرم افزار براساس مولفه هايي مانند مسافتي كه قرار 
است طي شود و امنيت مسير، نسبت به تعيين مسير 
اقدام مي كند و طبيعتاً، ميزان مسافت در انتخاب مسير 

نقش بسزايي دارد.
او ادامه داد: اگرچه چنين نوتامي را امريكايي ها خطاب 
به شركت هاي هواپيمايي خود صادر كرده اند، اما طي 
۲۴ ساعت گذشته و پس از نوتام )اطلاعيه هوانوردي( 
مذكور، هيچ آم��اري از كاهش پروازه��اي عبوري از 
آس��مان ايران نداشته ايم و طبيعي اس��ت اين نوتام 
منجر به كاهش پروازهاي عبوري هواپيماهاي ديگر 

شركت هاي هواپيمايي و ساير كشورها نخواهد شد.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
يادآور شد: ايرلاين ها براي انتخاب مسيرهاي پروازي 
خود، »كوتاهي مسير، مدت زمان انجام پرواز و راحتي و 
تسهيل سفر براي مسافران« و همچنين ميزان مصرف 
سوخت را نيز در نظر مي گيرند چرا كه اين موارد، منجر 
به اقتصادي شدن پروازها مي شود.اميرمكري تصريح 
كرد: به همين دليل مسيرهاي كوتاه براي آنها اولويت 
دارد چرا كه ميزان مصرف س��وخت هزينه بالايي به 
ايرلاين ها تحميل مي كند. با توجه به اينكه همه اين 
مولفه ها در آسمان و فضاي ايران وجود دارد، كريدور 
ايران به عنوان مسير پروازي براي ايرلاين هاي ديگر 
كشورها داراي اهميت است.او تاكيد كرد: آسمان ايران 
اقتصادي ترين كريدور منطقه و غيرقابل چشم پوشي 

است.

  نوتام امريكا خلاف واقع است
در اين ميان، معاون هوانوردي س��ازمان هواپيمايي 
كشوري هم به تحليل تصميم و اطلاعيه اداره فدرال 
هوانوردي امريكا پرداخت. البته اين مقام مس��وول، 
ممنوعيت پرواز از برخي مناطق ايران توسط تعدادي 
از شركت هاي هواپيمايي را رد نكرد، مرتضي دهقان 
با اش��اره به خلاف واقع بودن اين اطلاعيه گفت: اين 
تصميم در خصوص آس��مان ايران مسبوق به سابقه 
است، درحالي كه آس��مان ايران امن ترين فضا براي 

پروازهاي عبوري است.
او در گفت وگ��و با مهر درباره اع��لام ممنوعيت پرواز 
هواپيماهاي مس��افري در بخش��ي از آسمان جنوب 
ايران از سوي برخي شركت هاي هواپيمايي امريكايي، 
هلندي و اس��تراليايي )كانتاس( اظه��ار كرد: فضاي 
آس��مان ايران فضاي امني اس��ت و بر اساس مقررات 

بين المللي اداره مي ش��ود. او افزود: اگر هر هواپيمايي 
بخواهد براس��اس مقررات بين المللي از آسمان ايران 
عبور كند، هيچ مشكلي ندارد.معاون هوانوردي و امور 
بين الملل سازمان هواپيمايي كشوري ادامه داد: نوتام 
)اطلاعي��ه هوانوردي(  هايي كه برخ��ي ايرلاين هاي 
امريكايي صادر كرده اند، صرفاً براي اتباع اين كش��ور 
و هواپيماهاي تحت مالكيت و رجيستري آنها ارزش 

دارد.
دهقان اظهار كرد: بر خلاف ادعاي وزارت دفاع امريكا 
كه س��بب شده تا س��ازمان هواپيمايي امريكا چنين 
اطلاعيه اي در خصوص بخش��ي از آس��مان ايران در 
آب هاي خليج فارس و درياي عمان براي هواپيماهاي 
مسافري منتشر كند، آس��مان ايران بسيار امن است 

و هواپيماه��اي عبوري از فضاي كش��ورمان بهترين 
خدمات را دريافت مي كنند.

او تصريح كرد: هر هواپيماي مس��افري كه بر اساس 
مقررات بين المللي و با اس��تفاده از مجوزهايي كه در 
دنيا مرس��وم بوده و ايكائو صادر مي كند، بخواهد در 
آسمان تردد كند، هيچ مشكل امنيتي نخواهد داشت 

و با امنيت كامل از آسمان ايران عبور خواهد كرد.
دهق��ان درباره اينكه آيا نوتام هايي كه چند ش��ركت 
هواپيماي��ي غرب��ي در خص��وص امنيت بخش��ي از 
آسمان ايران صادر كرده اند را ايكائو )سازمان جهاني 
هوانوردي( به رسميت مي شناسد؟ يادآور شد: ايكائو 
يك سازمان قانونگذار در زمينه هوانوردي است و اين 
كشورها هس��تند كه نوتام و اطلاعيه هاي هوانوردي 

صادر مي كنند و تصميم مي گيرند كه به اتباع كشور 
خود هشدار سفر بدهند.

معاون سازمان هواپيمايي كشوري بيان كرد: سازمان 
هواپيمايي كشوري به همه ايرلاين هاي دنيا اطمينان 
مي دهد كه دغدغه تردد از آسمان ايران را نداشته باشند 
و آسمان ايران از امنيت كامل براي پروازهاي مسافري 

برخوردار است.
دهقان يادآورش��د: نوتام ه��ا تاريخ مص��رف دارند و 
امريكايي ها بار اولشان نيس��ت كه چنين نوتام هايي 
صادر كرده اند، با اين حال هر كشوري مختار است كه 
پرواز هواپيماهاي خود را از چه كريدوري عبور بدهد.

او درباره كاهش آمار پروازهاي عبوري از آسمان ايران 
گفت: تاكنون آماري در اين زمينه منتشر نشده است.

لزوم نصب دوربين هاي مداربسته در پل هاي عابر
عضو ش��وراي ش��هر تهران بر لزوم نصب دوربين هاي 
مداربس��ته در پل هاي عابر پياده تاكيد كرد.به گزارش 
ايلن��ا، زه��را نژادبهرام، عض��و كميس��يون معماري و 
شهرس��ازي ش��وراي ش��هر تهران درباره خطراتي كه 
بيلبورده��اي تبليغاتي روي پل هاي عاب��ر پياده براي 
شهروندان و به ويژه بانوان ايجاد مي كنند، پل هاي عابر 
پياده فضاهاي بي دفاع شهري هستند و فرقي نمي كند 
بان��وان از آن اس��تفاده كنند يا آقايان، براي هر كس��ي 
مي تواند اين دغدغه وجود داشته باشد كه مورد تهديد 
قرار گيرد.او با اشاره به اينكه در اين خصوص به شهرداري 

تهران تذكر داده شده اس��ت، گفت: رويكرد ما كاهش 
فضاهاي بي دفاع در س��طح شهر اس��ت و به شهرداري 
اين  تذكر را داده ايم كه بايد نس��بت به اين مساله و نوع 
طراحي هايي كه ب��راي اين فضاها انجام مي دهد، دقت 
بيشتري داشته باشد.در گذشته پل ها يكي از فضاهاي 
بي دفاع شهري بودند، اما با نورپردازي هاي صورت گرفته 
ميزان رفت و آمد بر روي آنها افزايش يافته است. پل ها 
اكنون تحت نظارت اجتماعي هستند و ميزان حوادث 

و آسيب هايي كه در آنها رخ مي دهد، كمتر شده است.
وي افزود: اما امنيت روي پل ها بايد بيشتر مورد توجه 

شهرداري قرار گيرد و نوع طراحي كه براي بيلبوردها 
در اين مكان ها صورت مي گيرد بايد به گونه اي باش��د 
كه بت��وان روي آن نظارت اجتماعي داش��ت تا از بروز 
هرگونه خطر احتمالي پيشگيري شود.عضو كميسيون 
معماري و شهرسازي با بيان اين نكته كه احتمال آزار 
و اذيت بانوان روي پل هاي عابر پياده تهران هميش��ه 
مطرح است، افزود: بايد تمام تلاش خود را براي كاهش 
هرچه بيش��تر فضاهاي بي دفاع ش��هر به كار بنديم.

فضاهاي بي دفاع احتمال بروز آسيب در سطح شهر را 
افزايش مي دهند، اين امر حتي بر روي معماري شهري 

نيز اثرگذار است. از همه طراحان و معماران درخواست 
مي كنم در اين زمينه به شهرداري و سازندگان كمك 
كنند تا كمترين احتمال بروز خطر براي همه عابران از 

معابر عمومي شهري ايجاد شود.
رييس كميته شهرسازي ش��ورا، در اين باره كه يكي 
از دلايل مهم براي اس��تفاده از پل ها ديد بسيار خوب 
آنها براي ماشين هاي گذري است و در نتيجه يكي از 
سودآورترين مكان ها براي تبليغ خواهند بود، در نتيجه 
عدم تمايل شهرداري در كاهش تبليغات بزرگ روي 
آن به اين دليل است، گفت: درست است،  اما تاكيد ما در 

استفاده از طراحي هاي حجمي در تبليغات روي پل ها 
است. طراحي هاي حجمي بخشي از مكان مربوط به 
پل را اشغال مي كنند  و باقي پل آزاد است كه در برخي 
مناطق شهر نمونه آن قابل مش��اهده است.نژادبهرام 
افزود: شهرداري بايد بتواند در طراحي ها تغيير ايجاد 
كرده و از سيستم هاي روشنايي بيشتري استفاده كند 
و در صورت لزوم از دوربين هاي مدار بسته در فضاهاي 
بي دفاع شهري از جمله پل هاي عابر پياده استفاده كند 
تا اتفاقي رخ ندهد.تذكر به شهرداري براي رفع فضاهاي 

بي دفاع هميشه در دستور كاري من قرار دارد.
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افزايش 59.8 درصدي متوسط 
قيمت آپارتمان در زمستان

براساس گزارش مركز آمار، متوسط قيمت خريد و 
فروش يك متر مربع زيربناي مسكوني 59.8 درصد 
و اجاره 19.۲ درصد در زمستان 97 نسبت به مدت 
مش��ابه سال قبل بالا رفته اس��ت.به گزارش فارس، 
آمارهاي رسمي حكايت از افزايش ١٢١.٩ درصدي 
متوس��ط قيمت خريد و فروش يك مترمربع زمين 
يا زمين ساختمان كلنگي در زمستان ١٣٩٧ دارد.

طبق اعلام مركز آمار ايران متوس��ط قيمت خريد و 
فروش يك مترمربع زمين يا زمين ساختمان كلنگي 
١٢١.٩ درصد افزايش يافت.همچنين افزايش ٥٩.٨ 
درصدي متوسط قيمت خريد و فروش يك مترمربع 
زيربناي مسكوني و ١٩.٢درصد رشد متوسط مبلغ 
اجاره  يك مترمربع زيربناي مسكوني در نقاط شهري 
كشور در زمستان ٩٧ نسبت به زمستان ٩٦ ثبت شده 
است.بنگاه هاي معاملات ملكي كشور موظف هستند، 
مشخصات تمامي معاملات خريد و فروشي كه سند 
آنها از طريق دفتر ثبت اسناد انتقال پيدا مي كند را در 
سامانه اطلاعات مديريت معاملات املاك و مستغلات 
كشور ثبت كنند.با توجه به اينكه كاهش يا افزايش 
حجم )تعداد( معاملات در ش��هرهاي بزرگ، باعث 
كاهش يا افزايش ش��ديد متوسط )حسابي( قيمت 
در سطح استان يا كشور مي شود، از متوسط تعديل 
شده )وزني( استفاده شده تا بتوان با حذف اثر حجم 
معاملات، تغييرات واقعي قيمت را مشخص كرد.در 
ضمن وزن هاي مورد اس��تفاده بر مبناي واحدهاي 
مسكوني داراي سكنه در سرشماري عمومي نفوس 
و مسكن ١٣٩٥ به روز ش��ده است.متوسط قيمت 
فروش هر مترمربع زمين يا زمين ساختمان مسكوني 
كلنگي معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي 
در كل كشور ۲ ميليون و 865 هزار تومان با ميانگين 
مساحت ٢٦٤ مترمربع بوده است كه نسبت به فصل 
قبل، ٣٦.٦ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
١٢١.٩ درصد افزايش داشته است.متوسط قيمت 
فروش هر متر مربع زيربناي مسكوني معامله شده از 
طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در سطح كل كشور 
۲ ميليون و 9۲۲ هزار تومان با ميانگين مساحت 11۰ 
متر مربع و متوسط عمربناي 11 سال بوده است كه 
نس��بت به فصل قبل 11.5 درصد و نسبت به فصل 
مشابه س��ال قبل 59.8 درصد افزايش داشته است.

متوسط مبلغ اجاره ماهانه به علاوه 3 درصد وديعه 
پرداختي براي اجاره يك متر مربع زير بناي مسكوني 
معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در 
سطح كل كشور 11 هزار تومان با ميانگين مساحت 
98 مترمربع و عمر بناي 13 سال بوده است كه نسبت 
به فصل قبل 1.8 درصد و نسبت به فصل مشابه سال 

قبل 19.۲ درصد افزايش داشته است.

تأسيس صندوق
توسعه حمل و نقل  كليد خورد

وزير راه و شهرس��ازي از تأس��يس صندوق توسعه 
حمل  و نقل با بودجه اي حدود 19 هزار ميليارد تومان 
خبر داد.به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني وزارت راه و 
شهرسازي، محمد اسلامي با اشاره به اينكه تأسيس 
صندوق توسعه حمل و نقل جزو تكاليف قانوني و يك 
ضرورت براي اين وزارتخانه به شمار مي رود، گفت: 
بايد ظرفيت هاي مالي پيشبرد برنامه هاي توسعه اي 
وزارت راه و شهرسازي را از بودجه و رديف دولتي، جدا 
كنيم.اسلامي با بيان اينكه بايد شيوه هاي جديد تأمين 
مالي را در حوزه هاي مسكن و حمل و نقل حاكم كنيم، 
افزود: تأسيس صندوق توسعه حمل و نقل در برنامه 
ششم توسعه، تصويب و 19 هزار ميليارد تومان بودجه 
براي آن در نظر گرفته شده است.وزير راه و شهرسازي 
با اشاره به اينكه اساسنامه اين صندوق در هيات دولت 
تصويب ش��ده، اظهار كرد: در رديف بودجه سال 98 
حدود۲۰ ميليارد تومان بودجه براي تأسيس و امور 
جاري اين صندوق در نظر گرفته شده است.او با بيان 
اينكه بايد از ظرفيت مديريتي وزارت راه و شهرسازي 
در مديريت صندوق توسعه حمل و نقل استفاده شود، 
گفت: ساختمان اين صندوق هم پيش بيني شده و 
مقدمات كار در حال انجام است، اسلامي گفت: جايگاه 
مديرعامل صندوق توسعه حمل و نقل، هم سطح و 
هم تراز با معاونان اين وزارتخانه است، بنابراين مدير 

صندوق در شوراي معاونان حاضر خواهد بود.

تعديل 1800 نفر از نيروهاي 
شهرداري در سال گذشته

نايب رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر 
تهران گفت: از تاريخ اول فروردين س��ال 97 لغايت 
۲9 اسفند سال 97 نسبت به كاهش نيروي انساني به 
تعداد 1896 نفر در شهرداري تهران اقدام شده است.

به گزارش تسنيم، سيدحسن رسولي رييس كميته 
تشكيلات و منابع انساني و نايب رييس كميسيون 
برنامه و بودجه ش��وراي ش��هر تهران درباره اصلاح 
ساختار نيروي انساني شهرداري، تهران اظهار كرد: 
به استناد بند يك تبصره ۴ بودجه سال 97، شهرداري 
تهران مكلف بوده اس��ت در جهت ارتقا، بهره وري و 
اصلاح ساختار س��ازماني، متناسب سازي سطوح و 
عناوين ش��غلي در چارچوب مفاد ماده 17 مصوبه 
برنامه پنج ساله دوم نس��بت به بازنشستگي پيش 
از موعد در مجموع معادل 6درصد نيروي انس��اني 
ش��اغل غيركارشناس��ي واحدهاي و مناطق اقدام 
كند.او با اشاره به اينكه معاونت توسعه منابع انساني 
شهرداري تهران گزارشي درباره روند اجراي تبصره 
۴ بودجه سال 97، به كميته تشكيلات و منابع انساني 
شوراي شهر تهران ارايه كرده است، گفت: در راستاي 
راهبردها و برنامه هاي شوراي اسلامي شهر تهران و 
مفاد برنامه هاي دوم و سوم توسعه شهرهاي تهران و 
اجراي تكاليف برنامه پنج ساله سوم توسعه شهرداري 
تهران در زمينه چابك سازي سازماني سالانه 6درصد 
مازاد بر پس��ت هاي سازماني، معاونت منابع انساني 
شهرداري تهران نسبت به كاهش نيروي انساني به 

تعداد 1896 نفر اقدام شده است.

درآمد ارزي حاصل از پروازهاي عبوري 
  درآمده�اي حاص�ل از پروازه�اي عبوري از 
آسمان ايران چقدر اس�ت و چگونه محاسبه 

مي شود؟
براس�اس فرمول تعريف ش�ده در اين زمينه، 
شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران براي 
عبور پروازه�اي خارجي از آس�مان ايران به 
ازاي وزن هواپيما و مقدار مس�افتي كه پرواز 
براي عبور از فرازايران طي مي كند، هزينه اي 

دريافت مي كند.
هزين�ه دريافت ش�ده براي هر ي�ك تن وزن 

هواپيما، ۴ هزارم دلار در هر كيلومتر محاسبه 
مي ش�ود،  به عنوان نمونه اگر نرخ دلار حدود 
1۴ هزار تومان باشد، به ازاي هر هزار كيلوگرم 
وزن هواپيما، ايرلاين خارجي بايد قبل از ورود 
به آسمان ايران؛ مبلغي حدود 56 تومان براي 
هر كيلومتر مس�افت در حري�م هوايي ايران، 
پرداخت كند. برهمين اساس، اگر يك پرواز با 
هواپيما ايرباس اي3۸۰ خط هوايي امارات، از 
مبدا وين در كشور اتريش به دبي پرواز داشته 
باشد، اين هواپيما پهن پيكر با مسافر و باك پر، 

در موقع بلند شدن از باند حدود 5۹۰ تن وزن 
دارد و اگر كريدور پروازي اين مسير از روستاي 
دوستان در شمال غربي ايران تا جزيره سيري 
در خلي�ج پرواز كند، مس�افتي ح�دود 1۷۰۰ 

كيلومتر توسط اين هواپيما طي شده است.
در اين ميان براي محاسبه درآمد كسب شده 
توسط شركت فرودگاه ها بايد وزن هواپيما به 
تن در 1۷۰۰كيلومتر مس�افت طي شده در 56 
تومان ضرب شود كه رقمي حدود 56 ميليون 

تومان مي شود.

برش

آغاز طرح هوشمندسازي پارك حاشيه اي در پايتختروايت حناچي از مبارزه با فساد در شهرداري تهران 
گروه راه و شهرسازي| پيروز حناچي شهردار تهران با حضور در يك 
برنامه تلويزيوني براي اولين بار درباره ميزان بدهكاري هاي شهرداري 
و مبارزه با فساد در اين سازمان صحبت كرد. شهردارتهران كه از آغاز 
شروع فعاليت اش در پاسخ به سوال خبرنگاران مبني بر ميزان دقيق 
بدهي هاي شهرداري تهران طفره رفته بود، در اين برنامه تلويزيوني 
بالاخره حاضر شد در اين باره سخن بگويد. او البته با احتياط در اين باره 
گفت: گفته مي شود از بيل گيتس پرسيدند ثروت شما چقدر است؟ 
گفت الان يا الان؟ بدهي ما در شهرداري ديناميك است و تخمين ما 
اين است كه بيش از 5۰ هزار ميليارد تومان است. همه اين بدهي هم 
به ما ارث رس��يده است. ۲8 تا ۲9 هزار ميليارد بدهي بانكي داريم كه 
بخش��ي را با دولت تهاتر كرده ايم. ديناميك بودن آن هم به اين دليل 
است كه خيلي از كس��اني كه از شهرداري طلب دارند وقتي مراجعه 

مي كنند متوجه بدهي آنها مي شويم.
او در بخش ديگري از سخنانش درباره مبارزه با اژدهاي هفت سر فساد 
گفت: فساد كشور را تهديد مي كند. چيزي كه ما در شهرداري نسبت 
به آن حساسيت نشان مي دهيم اين اس��ت كه هر جا با فساد مواجه 

مي شويم، گذشت نمي كنيم.
او افزود: ش��هرداري بيش��ترين اصطكاك را با مردم دارد. ما سازماني 
هس��تيم كه از بدو تولد تا موقع مرگ با مردم رابطه داريم و به همين 
خاطر بايد دايما نسبت به فساد حساسيت نشان داد و بخش عمده اي 
از اين حساسيت را مي توان در انتصابات نشان داد. حناچي از برخورد با 
فساد در چند ماه گذشته گفت: داعيه اي نداشتيم كه برخوردهاي مان 
با فساد را داد بزنيم؛ بي سروصدا مقابله مي كنيم. موارد مبارزه با فساد 
در اين مدت فراوان بودند. حداقل با ١٠ مورد كليدي برخورد كرديم 

كه مربوط به تمام رده ها مي شد.

شهردار تهران در پاسخ به اينكه براي آلودگي هوا چه برنامه اي داريد؟ 
گفت: كاهش استفاده از خودروهاي شخصي يكي از اصلي ترين اهداف 
ماست. 8۰ درصد آلودگي هواي تهران به خاطر وسايل موتوري است 
كه از سوخت فسيلي استفاده مي كنند. از اين مقدار ۴۰ درصد آلودگي 
متعلق خودروهاي شخصي و تك سرنشين ها است. البته هزينه استفاده 
از خودروهاي شخصي در تهران بالا نيست و البته بايد اعتراف كنيم 
كه ناوگان حمل و نقل عمومي كشش بالايي ندارد اما با توسعه مترو 

اين زمينه فراهم مي شود.
حناچي در توضيح بيشتر اين مساله گفت: در موضوع مترو خطوط 6 و 7 
در حال كامل شدن است و بقيه خطوط تقريبا كامل است. الان حدود 
15 درصد از بار حمل و نقل عمومي بر عهده مترو اس��ت. براي اينكه 
مترو به حداكثر ظرفيت استفاده برسد بايد فاصله قطارها به دو دقيقه 
كاهش پيدا كند. در حالي كه اكنون فاصله ها در خطوط مختلف مترو 
متفاوت است. از دو دقيقه تا 15 دقيقه فاصله وجود دارد و علت آن هم 
اين است كه ما در مترو واگن و قطار كم داريم. 7۰ واگن سي كي دي كه 
در گمرك مانده بود ترخيص شده و در حال ورود به ناوگان مترو هستند. 
در بازديدي كه اخيرا همراه معاون اول رييس جمهور از واگن س��ازي 
تهران داشتيم سه قطار آماده تحويل بود و تا مهرماه هر ماه يك قطار 

به خطوط مترو اضافه مي شود.
بطور قطع اين قطارها در خط 6 و 7 استفاده مي شوند اما بايد از حداكثر 
راندمان زيرس��اخت ها بهره ببريم. البته اين نكت��ه را بگويم كه براي 
اولين بار با راه اندازي اين خطوط، خط لوپ تهران ايجاد شد كه به شكل 
دايره اي همه خطوط را قطع مي كند و اين تحولي در شهر تهران است. 
متروي تهران در رنكينگ جهاني رتبه بين 15 -1۰ متروي دنيا را دارد 

و اميدواريم خط 8 و 9 و 1۰  را طراحي و راه اندازي كنيم.

سرپرست معاونت فني و مهندسي سازمان حمل ونقل ترافيك شهرداري 
تهران جزييات طرح مديريت هوشمند پارك حاشيه اي را تشريح كرد.

به گزارش ايسنا، وحيد سرلك با اعلام خبر آغاز طرح مديريت هوشمند 
پارك حاشيه اي در تهران كه از روز گذشته به صورت پايلوت در منطقه 
۲ آغاز شد، گفت: دقت داشته باشيد كه مديريت پارك حاشيه اي اتفاق 
جديدي نيست چرا كه پيش از اين فضاي پارك خودروها توسط پاركبان يا 
پاركومتر كنترل مي شد اما در اين طرح با حذف نيروي انساني )پاركبان( و 
پاركومترها كه به دليل تكنولوژي قديمي مشكلات زيادي براي شهروندان 
ايجاد كرده بودند، تنها نسبت به مديريت هوشمند پارك حاشيه اي اقدام 
كرديم. سرپرست معاونت فني و مهندسي سازمان حمل ونقل ترافيك 
شهرداري تهران گفت: بنا بر مصوبه شوراي شهر تهران، شهرداري تهران 
بايد پيش تر از اين نسبت به ساماندهي و مديريت هوشمند پارك حاشيه اي 
اقدام مي شد اما بررسي ها، برگزاري مزايده و انتخاب پيمانكار زمانبر بود 
به گونه اي كه نهايتا منطقه ۲ به عنوان منطقه پايلوت براي اجراي طرح 
مديريت هوشمند پارك حاشيه اي انتخاب شد و از اول تيرماه سال جاري 

اين طرح در 7 مسير )35معبر( اين منطقه اجرايي خواهد شد.
او با بيان اينكه اين طرح در راستاي عدالت اجتماعي و حل مشكل ترافيك 
اجرايي خواهد شد، افزود: با اجراي اين طرح سعي داريم مردم را به انجام 
سفرهاي كوتاه مدت با وسايل شخصي شان تشويق كنيم و نبايد اينگونه 
باشد كه هر فردي هرجايي كه دلش خواست خودرو خود را پارك كرده يا 
يك فرد صبح تا شب خودروي شخصي اش را در خيابان يا جلوي مغازه اش 
پارك كند و اين مساله سبب شود كه شهروندان ديگر براي انجام سفرهاي 
كوتاه مدت خود خيابان ها را براي پيدا كردن جاي پارك بگردند و در آخر 

مجبور به پارك دوبل كه مشكلات ترافيكي زيادي ايجاد مي كند، شوند.
س��رلك در مورد جزييات اجراي اين طرح با بيان اينكه براساس مصوبه 

شوراي شهر تهران نيم ساعت اول براي توقف خودروها رايگان خواهد بود 
و بعد از آن قيمت توقف افزايش مي يابد، ادامه داد: رانندگان بايد در ابتدا 
يك بار با ورود به سامانه تهران من مش��خصات خودرو خود را وارد كرده 
و حساب كاربري خود را شارژ كنند تا بتوانند از توقف نيم ساعته رايگان 

بهره ببرند.
او با بيان اينكه فضاي پارك حاش��يه اي در منطقه دو شناس��ايي شده و 
محل هاي مجاز با نصب تابلوي آبي رنگ و خط كشي مشخص شده است، 
اظهار كرد: خودروها در اين فضاهاي تعبيه شده كه براساس استاندارهاي 
پارك حاش��يه اي ايجاد ش��ده اس��ت، مي توانند خودروي خود را پارك 
كنند.1۴هزار فضاي پارك حاشيه اي در منطقه دو شناسايي كرده ايم و 
در فاز اول9 هزار فضاي جاي پارك هوشمندسازي مي شود. سرلك ادامه 
داد: در حال حاضر تنها 7 معبر منطقه ۲ تحت پوشش مديريت هوشمند 
پارك حاشيه اي است اما در آينده اي نزديك، كل مسيرهاي منطقه ۲ تحت 

پوشش اين طرح قرار خواهند گرفت.
سرلك با بيان اينكه در حال حاضر 8 دستگاه خودرو مجهز به تجهيزات 
كنترلي طراحي شده تا نسبت به كنترل پارك حاشيه اي در منطقه دو اقدام 
كنند، گفت: اين خودروها در سطح خيابان حركت خواهند كرد و پس از 
ثبت شماره پلاك خودروها پارك شده نسبت به كنترل زمان آنها اقدام 
خواهد كرد و اگر بيش از نيم ساعت خودرويي در معبر پارك شده باشد، 

نسبت به محاسبه هزينه توقف اقدام خواهد كرد.
سرپرست معاونت فني و مهندسي سازمان حمل ونقل ترافيك شهرداري 
تهران با بيان اينكه مقرر شده تا براي افرادي كه توان دسترسي به اينترنت 
ندارند، كيوسك هايي تعبيه شود تا نس��بت به ثبت نام آنها اقدام كنند، 
گفت: فضاهاي پارك حاشيه اي در تهران مشخص شده و براساس اولويت 

پهنه بندي شده و هوشمند سازي خواهد شد.
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مراسم سالروز ملي اصناف با حضور متوليان صنفي و صنعتي برگزار شد

وزير صنعت: دو شركت ايران خودرو و سايپا تا سال ۱۳۹۹ به بخش خصوصي واقعي  واگذار مي شوند
پوست اندازي در اصناف 

تعادل| 
»سالروز ملي اصناف روز گذش��ته با حضور متوليان 
صنفي و صنعتي كشور برگزار ش��د.« در اين مراسم 
اصنافي ها فرصت يافتند تا از معضلات و چالش هايي 
كه پيش روي واحدهاي صنفي قرار دارد، بگويند. اما 
از مهم تري��ن موضوعاتي كه م��ورد توجه رييس اتاق 
اصناف ايران قرار گرفت؛ وجود 3 ميليون واحد صنفي 
در كش��ور است كه اين عدد نش��انگر تعداد زيادي از 
واحدهاي صنفي در ش��رايط اقتصادي دشوار است؛ 
اين در حالي است كه بنابر ارزيابي هاي صورت گرفته، 
كمتر از ۲۰ درصد واحده��اي صنفي در حوزه توليد 
فعاليت دارند. در همين راستا؛ متوليان اصناف، براي 
رفع اين نقيصه آستين هايشان را بالا زده اند، و نقشه 
راهي براي رونق صن��وف توليدي تدوين كرده اند كه 
روز گذشته از آن رونمايي شد. »ايجاد هلدينگ هاي 
اصناف«، »اصلاح قانون نظام صنفي«، »مهندس��ي 
مجدد نظام توزيع« و »پرداخت نشدن سهم بازرسان 
اصناف از محل جرايم« از ديگر تازه هاي حوزه اصناف 
ب��ود كه مورد اش��اره متوليان صنفي ق��رار گرفت. از 
آن سو، س��كاندار وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت 
كه مهمان اهالي اصناف بود، به محورهاي مهم طرح 
رونق توليد در س��ال 98 گريزي زد و از »ايجاد ۲۵۰ 
هزار شغل جديد در حوزه اصناف«، »مخالفت دولت 
با حذف دلار 4۲۰۰ توماني« و »واگذاري دو شركت 
ايران خودرو و سايپا تا سال ۱399 به بخش خصوصي 
واقعي« خبر داد. بهارس��تاني ها هم كه در اين مراسم 
حضور يافته بودند از »نبود فرماندهي واحد در اقتصاد، 
وجود قوانين مزاحم براي صاحبان كسب و كار و روند 
بي رويه واردات كالاهاي مش��ابه ساخت داخل« گله 
مند بودن��د. آنها معتقدن��د، ارز ارزان دولتي منجر به 
شكل گيري سلاطين اقتصادي ازجمله »سلطان سكه 
و خودرو« شده است. از اين رو بايد جلوي اين سلاطين 
را گرفت؛ چراكه رقابت را براي توليدكنندگان داخلي 

سخت مي كند.

   خبرهاي مهم وزير صنعت 
مراس��م روز ملي اصناف با حضور نايب رييس مجلس 
شوراي اسلامي، وزير صنعت، معدن و تجارت )صمت(، 
رييس اتاق اصناف ايران و رييس فراكسيون اصناف و 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
در محل س��الن همايش هاي بين المللي صدا و سيما 

برگزار شد.
در اين مراسم وزير صنعت، معدن و تجارت كه مهمان 
اصنافي ها بود در ابتداي س��خنان خود، از ايجاد ۲۵۰ 
هزار شغل جديد در حوزه اصناف در سال گذشته خبر 
داد وگفت: رونق توليد راهب��رد اصلي امروز براي حل 
مشكلات كشور است و اين راهكار در تمام دنيا تجربه 
ش��ده اس��ت. به گفته رضا رحماني، اصناف به عنوان 
حلقه واسط توليدكننده و مصرف كننده، نقدينگي را از 
مصرف كننده دريافت كرده و به چرخه باز مي گردانند 
و اگر بخشي از اين چرخه معيوب باشد، توليد با مشكل 

مواجه مي شود.
او با بيان اينكه در هر توليد س��ه مرحله وجود دارد كه 
شامل »مواد اوليه، نقدينگي و بازار مصرف« مي شود، 
اظهار كرد: رونق توليد وتوس��عه ساخت داخل اولين 
محور توليد است و با توجه به اينكه سال هاي قبل در 
كشور ظرفيت خوبي ايجاد شده كه بخشي از آن اكنون 
غيرفعال است، تاكيد داريم كه توليد موجود به هر طريق 

بايد حفظ شود.
رحماني فعال سازي ظرفيت هاي خالي و راكد را جزو 
محور اول عنوان كرد وگفت: از طرف ديگر، براس��اس 
نهضت ساخت داخل اگر امكان توليد كالايي در داخل 
وجود دارد، نبايد آن را از خارج وارد كنيم. او محور دوم 
برنامه ه��اي وزارت صمت را رونق ص��ادرات و به ويژه 
صادرات به كش��ورهاي همسايه دانس��ت و از كاهش 
۲۲درصدي واردات كالا و 3۶ درصدي واردات كالاهاي 

مصرفي در سال گذشته نسبت به سال ۱39۶ خبر داد.
وزير صنعت، معدن وتجارت با اش��اره به اينكه محور 
س��وم برنامه هاي اين وزارتخانه مربوط ب��ه معادن و 
صنايع معدني است، اظهار كرد: امسال بالاي ۱۰۰ هزار 
ميليارد تومان پروژه در حوزه مس و فولاد و آلومينيوم 
و صنايع غيرفلزي افتتاح خواهد ش��د كه اين رقم در 
س��ه س��ال آينده به 3۰۰ هزار ميليارد تومان خواهد 
رسيد. براي مثال در حوزه فولاد نيز به تازگي پروژه اي با 
سرمايه گذاري يك ميليون دلار صورت گرفته كه ظرف 
ماه آينده افتتاح خواهد شد و پروژه يك ميليارد و ۲۰۰ 
ميليون دلاري آلومينيوم جنوب نيز بالاي 9۵ درصد 
در فاز يك پيشرفت داشته و آماده بهره برداري است. او 
افزود كه فناوري، كسب و كار، تأمين مالي و ساماندهي 
لجستيك تجاري و بازرگاني داخلي محورهاي بعدي 
اين وزارتخانه هس��تند. رحماني با بي��ان اينكه از 3۶ 
برنامه، سه برنامه در حوزه صادرات و ۱۲ برنامه در حوزه 
بازرگاني داخلي اس��ت، تصريح ك��رد: هدف از اجراي 
اين برنامه ه��ا، قابليت رصد و كنت��رل چرخه توليد و 

واردات است.
وزير صنعت يك��ي از اقدامات اخير اي��ن وزارتخانه را 
طراحي نرم اف��زاري عنوان كرد كه به گفت��ه او روزانه 
قيمت ۱۰۰ قلم كالاي اساسي و پرمصرف رصد مي شود 
و به زودي قيمت آنها از طريق اين نرم افزار آنلاين منتشر 
مي شود؛ چراكه در مواردي توزيع كننده ها قيمت ها را 
بالاتر عنوان مي كنند. وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
همچنين در حاشيه اين مراسم و در جمع خبرنگاران 
با اش��اره به وجود بيش از ۶۶۰ هزار توليدي در كشور، 
يكي از مشكلات اصناف توليدي را تأمين نقدينگي و 
سرمايه در گردش عنوان كرد وگفت: با توجه به افزايش 
قيمت ها، ني��از به نقدينگي چندين برابر ش��ده و اين 
مشكل در كل حوزه توليد كشور وجود دارد؛ بنابراين 
طي مذاكراتي كه با بانك مركزي و وزارت اقتصاد صورت 
گرفته، وزارت صنعت درخواست كرده كه تمهيداتي 

براي اين مشكل در نظر گرفته شود.
رحماني با بيان اينكه مناب��ع موجود بايد با اولويت در 
اختيار توليد قرار بگيرد، تصريح كرد: در حال حاضر براي 
تأمين نقدينگي واحدهاي توليدي تنها متكي به بانك ها 
هس��تيم، اما بايد از ساز و كارها و منابع جديدي مانند 
بازار سرمايه و اوراق استفاده كنيم. به گفته رحماني، با 
تأمين نقدينگي علاوه بر حفظ توليد موجود، فرصت 
خوبي براي توس��عه بسياري از رشته هاي صنعتي نيز 

فراهم خواهد شد.
رحماني درباره حذف ارز 4۲۰۰ توماني تصريح كرد كه 
نظر وزارت صنعت همان چيزي اس��ت كه سخنگوي 

دولت به تازگي در اين باره اعلام كرده است.
وزي��ر صنعت، در پاس��خ ب��ه احتمال ورشكس��تگي 
ايران خودرو و سايپا به دليل زيان انباشته، اظهار كرد: با 
توجه به برنامه ها و محصولات جديدي كه در نظر گرفته 
شده، اصلاح ساختار و فروش اموال مازاد اين شركت ها 
آغاز شده و در آينده اين خودروسازان به شركت هاي 

چابك و فعال تبديل خواهند شد.
او با بيان اينكه واگذاري اموال غيرتوليدي، شركت هاي 
وابسته و خود شركت هاي ايران خودرو و سايپا آغاز شده، 
اظهار كرد: برنامه ريزي كه براي واگذاري ايران خودرو 
و سايپا در نظر گرفته شده اين است كه واگذاري اين دو 

خودروسازي تا سال ۱399 انجام شود.
رحماني همچنين درباره اختصاص ارز 4۲۰۰ توماني 
به كاغذ س��يگار، تصريح كرد: احتمالا رقم تخصيص 
داده ش��ده قابل توجه نبوده يا واحد توليدي به آن نياز 
داش��ته اما در كل هر كالايي كه در داخل كشور توليد 
مي ش��ود، اجازه واردات ندارد. او همچنين با تأكيد بر 
اينكه سيگار جزو كالاهاي نيست كه نياز به ارز دولتي 
داشته باش��د، گفت: بعد از ابلاغ سياست هاي جديد 
ارزي هيچ ارز دولتي در حوزه س��يگار تخصيص داده 
نشده و درباره تخصيص ارز به كاغذ سيگار بايد تاريخ 

آن را بررسي كنيد.

  برنامه هاي اصناف از زبان رييس 
در بخش ديگري از اين مراسم، اصنافي ها فرصت يافتند 
تا از مشكلات و چالش هايي كه پيش روي آنها قرار دارد، 
بگويند. رييس اتاق اصناف اي��ران با بيان اينكه تعداد 
واحدهاي صنفي با منطق اقتصادي س��ازگار نيست، 
گفت: امروز كمتر از ۲۰ درصد از واحدهاي صنفي در 
حوزه توليد مشغول به كار هستند و با وجود آنكه ايجاد 
اشتغال در آن، ارزان تر از صنعت است اما نقيصه هايي 
براي ارتباط صنوف توليدي با صنوف پايين دستي وجود 
دارد؛ برهمين اساس ما برنامه اي براي برطرف كردن اين 
نقص تدوين شده كه نقشه راه هيات رييسه خواهد بود 

و البته قابل پايش و اندازه گيري است.
س��عيد ممبيني، به آمار واحدهاي صنفي اش��اره اي 
كرد وگفت: اكنون 3 ميليون واحد صنفي در كش��ور 
وجود دارد كه البته با منطق اقتصادي سازگاري ندارد. 
او همچنين با اش��اره به اينكه ۶۶۰ هزار واحد صنفي 
توليدي كشور كه در حوزه محصولات مورد نياز صنايع 
ب��زرگ فعاليت مي كنند، تصريح ك��رد: به دليل عدم 
آموزش كافي، فقدان تامين مالي و مواردي از اين دست، 
اين ارتباط به نحو مطلوب برقرار نشده، در حالي كه بايد 
به سمت توليد صادرات محور پيش روند و اميدواريم 
با حمايت هايي كه از صنايع كوچك و متوسط صورت 
مي گيرد، از صنوف نيز حمايت شود. اين در حالي است 
كه قطعه سازان صنفي مي توانند كه تامين كننده نياز 

صنايع بزرگ باشند.
ممبيني ب��ا بيان اينكه نزدي��ك ۵۰ درصد واحدهاي 
صنفي در حوزه توزيع فعال هستند؛ ادامه داد: اما به هر 
حال نقص هايي دارند؛ اما نظام توزيع نيازمند بازنگري 
است. چراكه در نظام توزيع نيازمند روش هاي مدرن 
هستيم تا با استفاده از فناوري، بهره وري را بالا برده و 

توزيع را بر اساس علم روز صورت دهيم.
ريي��س اتاق اصناف گف��ت: ب��راي واحدهاي صنفي 
سنتي، به دنبال اين هس��تيم كه از فناوري اطلاعات 
و فناوري هاي نوين بهره مند ش��ده و اي��ن واحدها را 
تقويت كنيم. در حوزه ايجاد تقويت بنيه مالي و به ويژه 
لجس��تيك واحدهاي توزيع كننده، ايجاد واحدهاي 
فرانچايز در دستور كار قرار دارد كه اميدواريم مورد تاييد 
قرار گيرد. همچنين ايجاد هلدينگ اصناف در دستور 
كار ق��رار دارد. او در ادامه بااش��اره به اينكه قانون نظام 
صنفي در سال 9۲ تصويب شد، گفت: البته اين قانون 
ايراداتي هم داشت كه در قالب پيشنهاداتي ارايه شده 

است. اما اكنون از وزير صنعت مي خواهيم كه از اعضاي 
شوراي عالي نظارت براي اين حوزه استفاده كند.

در ادام��ه صحبت هاي ممبيني، ريي��س اتاق اصناف 
تهران هم در س��خناني با اشاره به ماده 7۲ قانون نظام 
صنفي گفت: براساس اين قانون يك سوم مبالغي كه 
در بازرسي ها به خزانه دولت از ناحيه درآمد جريمه ها 
واريز مي شود بايد به عنوان حقوق بازرسين به اصناف 
پرداخت شود؛ در حالي كه اين مبلغ به اصناف پرداخت 
نشده و ما به شدت در اين خصوص در مضيقه هستيم. 
قاس��م نوده فراهاني با بيان اينكه بي��ش از ۶۰۰ هزار 
واحد صنفي توليد در كش��ور وجود دارد گفت: س��ال 
98 با وجود نامگذاري سال با نام رونق توليد آن طور كه 
بايد و شايد به دلايل مختلف از جمله فرسودگي صنايع 
توليدي اصناف به اين موضوع پرداخته نشده؛ بنابراين با 
راه اندازي توليد در حوزه اصناف بايد قدم هاي موثرتري 
برداشته شود. نوده فراهاني بيان داشت: اصلاح ۲4 بند 
قانون نظام صنفي حتما بايد در دستور كار قرار گيرد و 

براي اين منظور به كمك مجلس نياز داريم.

   مجلسي ها چه گفتند؟ 
رييس فراكسيون اصناف مجلس شوراي اسلامي كه 
ديگر سخنران اين مراسم بود، با بيان اينكه نفت بيمار 
ش��ده و حال و روز خوبي ندارد، گفت: حرف اول را در 
كشور به گواه آمار و اطلاعات، اصناف مي زنند؛ به اين 
معنا كه خانواده ۲۵ ميليون نفري اصناف، بيش��ترين 
اشتغال را با كمترين مزاحمت براي دولت و حكومت، 
ايجاد كرده، پس بايد نگاه ويژه اي به اين بخش داشت و 
قوانين مزاحم را حذف كرد. به گفته شهباز حسن پور، 
قوانين مزاحم ايجاد اشتغال را بايد از سر راه كارآفرينان 
برطرف كرد؛ ضمن اينكه بخشنامه اي مزاحم و متعددي 
كه از س��وي وزارتخانه هاي مختل��ف از جمله تامين 
اجتماعي تدوين شده، بايد برطرف شوند. او همچنين 
اظهار كرد: اكنون كه 3 ماه از سال گذشته است، هنوز 
يك ريال بودجه به بازرس��ي اصن��اف اختصاص داده 

نشده است.
از س��وي ديگر، نايب رييس مجلس هم با بيان اينكه 
ظرفيت توليد كشور به اندازه تمام كالاهاي ساخته شده 
كاملي كه از خارج وارد مي شوند، است، گفت: مسوول 
اقتصادي كشور هنوز مشخص نبوده و كسي هم در اين 

زمينه پاسخگو نيست.
عبدالرضا مصري، طي اظهاراتي با اشاره به اينكه بعد 

از خروج امريكا از برجام، اصل اساسي روي استفاده از 
ظرفيت هاي اقتصاد مقاومتي است؛ عنوان كرد: اين در 
حالي است كه نسخه نوشته شده و پزشك بيماري را 
تشخيص داده، اما كسي اين نسخه را عملياتي نمي كند.

مصري با طرح اين س��وال كه مسوول اقتصاد كشور 
كيس��ت؟ افزود: هنوز نمي دانم كه مس��وول اقتصاد 
كشور كيست و جوابي براي اين سوال پيدا نكرده ام. 
نايب ريي��س مجلس با بي��ان اينك��ه ظرفيت توليد 
كش��ور به اندازه تمام كالاهاي س��اخته شده كاملي 
كه از خارج وارد مي شوند، است، گفت: امكان رقابت 
توليدكننده داخلي چه صنايع كوچك و چه توليدات 
صنايع بزرگ، تا زماني كه بابت واردات دلار مي دهيم، 
وجود ندارد؛ چراكه كالاي خارجي ب��ا ارز رانتي يا با 
قيمت غيرواقعي ارز وارد كشور مي شود و رقابت را از 

توليدكننده مي گيرد. 
به گفته مصري، وقتي ارز به فردي مي دهيم كه كالا 
وارد كند، او حقوق كارگر خارجي را به دلار مي پردازد؛ 
بنابراين حقوق كارگر خارجي را نيز ما از جيب مردم 
مي پردازي��م. وي با بيان اينك��ه ارز ارزان قيمتي كه 
دولت ارايه مي دهد منجر به ش��كل گيري سلاطين 
اقتصادي از جمله سلطان س��كه و خودرو مي شود، 
گفت: بايد جلوي اين سلاطين را گرفت چراكه رقابت 
را براي توليدكنندگان داخلي سخت مي كند. كاش 
سلطان توليد داش��تيم. عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اس��لامي هم در اظهاراتي بيان كرد: در حوزه 
بازار وكس��ب وكار نيز صنوف بايد تلاش كنند و خود 
را با نظام ه��اي جديد و تكنولوژي هاي روز هماهنگ 
كنند و به استقبال تغييرات بروند. محمدعلي وكيلي 
افزود: جامعه اي كه اقتصاد و بخش خصوصي هر روز 
كوچك تر شده و بالعكس دولت بزرگ تر مي شود جايي 
براي رشد و توس��عه نخواهد ماند و تمام اين مسائل 

مستلزم تغييرات است.
همچنين در اين مراسم از چهره ماندگار اصناف تجليل 
شد و نشان ملي اصناف به اتاق هاي منتخب استاني و 
چهره هاي برتر صنفي اعطا ش��د. »حاج كاظم كبير« 
چاي ف��روش تبريزي به دليل رعاي��ت عدل و انصاف 
در فروش به عنوان چهره ماندگار اصناف انتخاب شد. 
همچنين »علي اژدركش«، مالك برند دنيلي به واسطه 
تلاش براي توسعه كمي و كيفي هويت سازي ساخت 
ايران و همچنين اش��تغالزايي ب��راي ۲4۰۰ نفر مورد 

تجليل قرار گرفت.

فراتر از گراميداشت يك روز 
محسن خليلي عراقي|

روز »صنعت و مع��دن« به باور اين خدمتگزار صنعت 
و اقتصاد ملي نه فقط گراميداشت تلاش ها و زحمات 
يك ساله فعالان اين حوزه و آگاهي از مسائل روزمره و 
تبادل فكر پيرامون آنها بلكه بسيار فراتر از آن، بررسي 
چالش هاي اصلي اي��ن حوزه محوري اقتصاد و حيات 
اجتماعي و رس��يدن به ديدگاه مشترك يا به عبارتي 
گفتماني ملي براي »گذار از اقتصادي نيمه س��نتي- 
نيمه صنعتي متكي ب��ه درآمدهاي نفتي به اقتصادي 
پويا و مولد ودرآمد زا متكي به صادرات كالاهاي ساخته 
شده با ارزش افزوده بالا است. يعني همان مبنايي كه 
شكل گيري اين روز را در سال ۱37۵ با تلاش فعالان 

صنعتي و مسوولان عاليرتبه دولتي شكل داد.
اينكه »توس��عه صنعتي« ض��رورت ناگزي��ر اقتصاد 
ميهن مان است و براي تحقق اين ضرورت، اراده ملي 
و چشم انداز و نقشه مشخص ضرورت دارد و اين همه 
مجموع نمي شود مگر در سايه »خرد جمعي« مبناي 
ش��كل گيري »روز صنعت و معدن« بوده و هنوز هم 

هست.
به خص��وص آنكه ب��ا آغ��از دور جدي��د تحريم هاي 
ظالمانه عليه اي��ران بنيان هاي جامعه و بخش بزرگي 
از فعاليت هاي اقتصادي و بالطب��ع حيات بنگاه هاي 
صنعتي تحت فشار شديد قرار دارد و بعضا ابهام هايي نيز 
در سياست هاي حاكميتي در مسير انتخاب گزينه هاي 
»محدود س��ازي« و »آزادسازي« اقتصادي بروز كرده 
است. لذا لازم است تا تدابيري انديشيده شود تا هم از 

شدت اين فشارها كاسته و هم امكان دوام و بقاي ملي 
در قالبي پايدار و چارچوبي علمي و منطقي منطبق با 

تجارب كشورهاي توسعه يافته انديشيده شود.
به گمان اين خدمتگزار چهار راهب��رد مهم براي اين 
گذار س��لامت عبارتند از: »افزايش سرمايه اجتماعي 
از طريق كاهش شكاف دولت- ملت«، »بهبود روابط 
خارجي و تعامل با جهان«، »انجام اصلاحات ساختاري 

اقتصادي« و »تدوين استراتژي توسعه صنعتي.«
سرمايه اجتماعي: ارتقا اعتماد و مشروعيت اجتماعي 
ضرورتي حياتي براي مقابله با هرگونه فش��ار و تهديد 

خارجي و حفظ منافع ملي اس��ت. اين مهم از طرقي 
همچ��ون: ارتقا حقوق ش��هروندي و فراه��م آوردن 
امكان مش��اركت هر چه بيش��تر م��ردم و نهادهاي 
مدني و تش��كل هاي صنفي و صنعتي در فرآيندهاي 
تصميم سازي و تصميم گيري آنچنان كه در سياست ها 
و قوانين كشور بدان ها تصريح شده، قابل تحقق است.

تعامل با جهان: امروز بايد پذيرفت تحقق توسعه و بهبود 
بلندمدت سطح رفاه جامعه و افزايش بهره مندي مردم 
ميهن مان از توانايي ها و قابليت هاي فراوان اين سرزمين 
)منابع فراوان انرژي و مواد معدني، موقعيت استراتژيك 

جغرافيايي، تاريخ و تمدن كهن، نيروي انس��ان جوان 
و با استعداد و زير س��اخت ها وتوان توليدي و صنعتي 
قابل قبول و...( جز از مس��ير پيوند با جهان وحضور در 
زنجيره هاي اقتصادي و صنعتي و در تعامل با نهادها و 
فرآيندهاي اقتصاد آزاد و بازار جهاني نمي گذرد. چراكه 
تنها از اين طريق است كه امكان دسترسي به سرمايه، 
دانش فني پيشرفته، مديريت نوين و بازارهاي صادراتي 
فراهم مي شود و مي توان براي جامعه جوان ايران كار و 

درآمد و آينده روشن رقم زد.
اصلاحات ساختاري اقتصادي: اصلاح قواعد بلندمدت 
حاكم بر اقتصاد ك��ه بر انگيزه بازيگ��ران اقتصاد اثر 
مي گ��ذارد ضلع ديگ��ر مربع تح��ول وضعيت امروز 
اقتصاد و صنعت ميهن مان اس��ت. مواردي همچون 
»انجام اصلاح��ات پولي و بانكي )ن��رخ بهره مثبت، 
نظارت بر عملكرد بانك ها و اس��تقلال بانك مركزي 
و...(، اصلاحات مالي )عدالت مالياتي و...(، اصلاحات 
بودجه اي )تعادل در بودجه(، ثبات بخش��ي هر چه 
بيشتر به فضاي اقتصاد كلان و برخوردهاي سليقه اي، 
تك نرخي ش��دن ارز و تعيين نرخ آن بر اساس روش 

شناور مديريت شده و...«
اس��تراتژي توس��عه صنعتي: تدوين اين سند ملي و 
راهبردي به عنوان حلقه مهم مفقوده توسعه صنعتي 
كشور براي فعالان اقتصادي و صنعتي و معدني اهميت 
خاص و ويژه اي دارد. چراكه فرآيند »توسعه صنعتي« 
نيازمند ويژن يا قطب نما اس��ت و بدون وجود اين افق 
آن هم براي كشوري با بيش از ۶ دهه حركت در مسير 

صنعتي شدن امري غيرممكن است. همين ضرورت 
نگارنده را بر آن داشت تا در سال 8۰ با همكاري گروهي 
از خبره ترين كارشناسان و فرهيختگان صنعت و اقتصاد 
كشور پژوهش »بررسي، تحليل و انتخاب را هكارهاي 
توسعه صنعت كش��ور« را به انجام رسانيده و منتشر 
نمايد. اما متأسفانه با وجود اين تلاش و ساير تلاش ها 
به ويژه كار ارزشمند استاد فرهيخته جناب آقاي دكتر 
نيلي با عنوان »مطالعات استراتژي توسعه صنعتي« 
و تأكي��دات قانوني از جمله ماده يك قانون تش��كيل 
وزارت صنايع و معادن و نيز مواد ۲۱ و ۱۵۰ برنامه هاي 
چهارم و پنجم توسعه مبني بر ضرورت تدوين »سند 
استراتژي توسعه صنعتي كشور« اين مهم هنوز محقق 
نشده و حركت توسعه صنعتي كشور بدون نقشه راه يا 
قطب نما و فاقد الگوي مشخص )خودكفايي، جايگزين 
واردات، توسعه صادرات، توسعه رقابتي( طي مي شود.

اميدوارم دولت محت��رم و تمامي نهادهاي حاكميتي 
آنچنانكه در بسياري از اصول راهبردي و قوانين مصوب 
كشور بدان تاكيد شده است با »مشاركت دهي« مردم 
و نخبگان و تشكل ها در تصميم گيري هاي خطير ملي 
و از جمله تدوين سند ملي توسعه صنعتي كشور امكان 

گذر از اين مرحله دشوار را فراهم آورند.
روز صنعت و معدن مي تواند با مسووليت شناسي بيش 
از پيش فع��الان اقتصادي و خدمتگزاران تش��كلي و 
زمينه سازي و كمك دولت و حاكميت فرصتي باشد 
براي توفيق ملي و تقويت همبستگي اجتماعي و توسعه 

و پيشرفت روز افزون ميهن و مردم عزيزمان. 
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 مخالفت وزارت صنعت 
با حذف ارز دولتي

ايسنا| دبير ستاد تنظيم بازار ضمن ابراز مخالفت 
نسبت به ايجاد تغييرات در پرداخت ارز 4۲۰۰ توماني، 
اظهار كرد كه به صورت روزانه گزارش وضعيت بازار 
به مقامات ارايه مي ش��ود. عباس قبادي در حاشيه 
مراسم روز ملي اصناف، دبير ستاد تنظيم بازار و معاون 
بازرگاني داخل��ي وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
جمع خبرنگاران درباره مطرح شدن موضوع حذف 
ارز 4۲۰۰ توماني در جلسه سران سه قوه، گفت: ما به 
صورت روزانه گزارش وضعيت بازار را به مقامات ارايه 
مي كنيم و اثرات تغيير ارز 4۲۰۰ توماني به ساير ارزها 
را به مقامات مس��وول نيز گزارش كرديم. وي افزود: 
قرار نيست اتفاق خاصي رخ دهد. اكنون شرايط همان 
شرايط قبل است و اگر قرار باشد اتفاق خاصي رخ دهد، 
حتماً اطلاع رساني مي شود. اين مقام مسوول با بيان 
اينكه برخي كارشناس��ان بر اين باورند كه اين ارز به 
سفره مردم نمي رسد، تصريح كرد: به همين دليل قرار 
است تجديدنظر در اين رابطه صورت گيرد، ولي اين 
در مورد همه كالاها مصداق ندارد. وي افزود: در مورد 
محصول برنج، روغن، شكر و نهاده هاي دامي با همان 
قيمت 4۲۰۰ توماني در بازار در حال عرضه است؛ ولي 
در مورد برخي محصولات دلار 4۲۰۰ توماني پرداخت 
نمي ش��ود، اين در حالي است كه در مورد ماكاروني 
كه افزايش قيمت گندم رخ داده اس��ت، قيمت هم 
به صورت طبيعي براي مصرف كننده بالا رفته است. 
قبادي ادامه داد: ما فعلا اعتقاد داريم كه نبايد تغييرات 
خاصي رخ دهد و گزارش خود را به سران سه قوه داديم. 
معاون بازرگاني داخلي وزير صنعت، معدن وتجارت 
درباره افزايش نرخ لبنيات نيز گفت: اگر لبنيات بالاتر 
از قيمت مصوب دولت و ستاد تنظيم بازار عرضه شود، 
تخلف است و حتماً برخورد مي كنيم. وي همچنين 
خاطرنشان كرد كه در حال حاضر قرار نيست عوارض 
صادراتي جديدي ابلاغ ش��ود و اگر قرار است در اين 
حوزه اتفاقي رخ دهد، حتماً اطلاع رساني خواهد شد.

 تبادلات بانكي ايران و چين 
تا پايان هفته

رييس اتاق هاي بازرگاني ايران و چين از اعلام خبرهاي 
خوش براي تبادلات بانكي ايران و چين تا پايان هفته 
جاري خبر داد. اس��دالله عسگراولادي در گفت وگو 
با تس��نيم، با اش��اره به اينكه در حال حاضرمشكل 
توليدكنندگان و ش��ركت هاي رسمي كشور براي 
تبادلات بانكي با طرف چيني برطرف ش��ده است، 
اظهارداشت: خوشبختانه تبادلات بانكي روان شده و 

مشكلي در اين رابطه نيست.
رييس اتاق هاي بازرگاني ايران و چين با بيان اينكه 
فقط براي توريست و شركت هاي غيررسمي مشكلات 
همچنان برقرار است، افزود: قرار است تا پايان هفته 
جاري با برگزاري جلس��اتي مشكل مبادلات بانكي 
شركت هاي غيررسمي با طرف چيني را حل كنيم 
اما هنوز براي توريست به توافق دست پيدا نكرده ايم.

دستورالعمل توليد بدون 
كارخانه به زودي نهايي مي شود

شاتا |معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: دستورالعمل توليد بدون كارخانه پس از 
جمع بندي نهايي، ابلاغ مي شود سعيد زرندي در جمع 
انجمن هاي صنعت آسانسور و پله برقي گفت: برخي 
صنايع مثل صنعت آسانس��ور، داراي واحد توليدي 
مرسوم نيستند، لذا براي حمايت از اين صنايع، نيازمند 
دس��تورالعملي براي اين نوع صنايع به عنوان توليد 
بدون كارخانه هستيم تا مشكلات حقوقي و اجرايي 
آنها مرتفع شود. وي افزود: با توجه به ركود در ساخت 
و ساز، اين صنعت بايد به سمت صادرات خصوصا به 
كشورهاي همسايه برود كه شرط موفقيت آن، ارتقا 
سطح استاندارد اس��ت. زرندي تصريح كرد: يكي از 
مهم ترين موضوعات وزارتخانه در سال جاري، تعميق 
ساخت داخل و توسعه صادرات خصوصا به كشورهاي 
همسايه است. وي گفت: قطعاتي كه امكان واردات 
ندارندبايد شناسايي شده و امكان ساخت داخل آن 
بررسي شود و ما از انجمن ها مي خواهيم در اين زمينه 
اقدام كنند. معاون طرح و برنامه تاكيد كرد: شوراي 
سياست گذاري صنعت آسانس��ور كه در وزارتخانه 
فعال است مي تواند راهگشاي آينده اين صنعت باشد 
و موانع توسعه اين صنعت آن برداشته شود.زرندي 
همچنين گفت: رويكرد ما تقويت انجمن هاي استاني 
و تشكيل انجمن هاي ملي است كه در اين خصوص 

بايد انجمن هاي استاني فعال تر عمل كنند. 

 افت توليد يخچال و فريزر 
در 2 ماهه 98 

ايرنا| بر پاي��ه آماره��اي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، در دو ماهه نخست سال جاري ۱۲9 هزار 
دستگاه يخچال و فريزر در كشور توليد شد كه در 
مقايسه با مدت مش��ابه پارسال ۱.8 درصد كاهش 
نش��ان مي دهد. در دو ماهه نخست س��ال 97 در 
مجموع ۱3۱ هزار و 4۰۰ دستگاه يخچال و فريزر 
در كشور توليد شده بود. بررسي آمار توليد كالاهاي 
منتخب صنعتي منتش��ره وزارت صنعت نش��ان 
مي دهد 43 هزار و ۱۰۰ دستگاه ماشين لباسشويي 
در فروردين و ارديبهشت ماه سال 98 توليد شد كه 
در مقايسه با دو ماه نخس��ت سال گذشته كاهش 
۵3.9 درصدي داشته است. برپايه اين آمارها، توليد 
كولر آبي در اين مدت با رشد ۱۵.9 درصدي به ۲9۱ 
هزار و 4۰۰ دس��تگاه رس��يد. در ۱۲ ماه منتهي به 
اسفند سال گذشته 9۶۱ هزار و ۶۰۰ دستگاه انواع 
يخچال و فريزر در كش��ور توليد شد كه افت ۱۲.7 
درصدي در مقايسه با سال 9۶ داشته است. در سال 
97 همچنين ۵93 هزار و ۱۰۰ دس��تگاه ماشين 
لباسش��ويي و 744 هزار و 4۰۰ دستگاه كولر آبي 
توليد شده بود كه به ترتيب كاهش 39.4 درصدي 

و 4.8 درصدي داشته است.

يادداشت



15 جهان

كنفرانس صلح افغانستان در پاكستان برگزار شد 

روز سرنوشت ساز؛» اردوغان« در برابر» امام اوغلو«

جست وجوي صلح در خانه همسايه 

نبرد براي دموكراسي در استانبول

گروه جهان| 
نشس��تي درب��اره صلح افغانس��تان ميان ش��ماري از 
سياستمداران افغانستان و پاكس��تان شنبه آغاز شد. 
اين نشس��ت به ميزباني »مركز پژوهش صلح لاهور« و 
با حمايت دولت پاكستان برگزار شده است. گفته شده، 
ش��ماري از چهره هاي شاخص سياس��ي افغانستان به 
كشور همسايه رفته اند. در ميان اين چهره ها نام افرادي 
چون گلبدين حكمتيار رهبر حزب اسلامي، محمدكريم 
خليلي رهبر حزب وحدت اسلامي افغانستان، محمد 
محقق رهبر حزب وحدت اس��لامي مردم افغانستان، 
عبدالطيف پدرام نامزد انتخابات رياست جمهوري، حامد 
گيلاني رييس ح��زب معاذ ملي، عطامحمد نور رييس 
اجرايي حزب جمعيت اسلامي افغانستان ديده مي شود. 
روزنام��ه پاكس��تاني نيش��ن نوش��ته، حام��د كرزي 
رييس جمهوري سابق افغانس��تان، نيز قرار بوده كه در 
اين كنفرانس شركت كند اما به دليل محدوديت زماني 

از شركت در آن خودداري كرده است. 
اسلام آباد كه همواره انگشت اتهام دخالت در افغانستان 
را متوجه خود ديده در شرايطي براي برقراري صلح در 
كشور همسايه نشس��ت برگزار كرده كه اغلب ناظران 
سياس��ي نس��بت به نتيجه بخش بودن آن ابراز ترديد 
كرده اند. پراجكت سنديكت در مطلبي با عنوان »معماي 
افغانستان« نوشته: اشرف غني رييس جمهور افغانستان، 
در ژانويه 2018 آش��كارا اعتراف كرد كه بدون حمايت 
خارجي، دول��ت او و ارتش افغانس��تان نمي تواند دوام 
بياورد. امروز نيز وضعيت همان است: دولت افغانستان 
دچار نابساماني است و ارتش به سختي در برابر شورش 
طالبان مقاومت مي كند. با اين حال ترامپ مي خواهد 
كه در صورت امكان از طريق يك توافق سياسي امريكا 
را جنگي كه پيروزي در آن ناممكن ش��ده، خارج كند. 
اما پيچيدگي هاي منافع متضاد در افغانس��تان باعث 
شده كه با وجود تلاش هاي جداگانه واشنگتن و مسكو 
براي دس��ت يابي به توافق پاي��دار، موفقيت همچنان 
دور از دسترس باشد.  مشكل افغانستان اساسا نظامي 
نيست. با وجود تلفات س��نگين ارتش ملي افغانستان 
)بي��ش از ۴۵هزار كش��ته از ش��روع 201۴( و افزايش 
ناامني در اين كشور، ارتش توانسته از سقوط شهرهاي 
بزرگ به دست طالبان جلوگيري كند. اما وضعيت رو به 

بدترشدن امنيتي افغانستان نشان دهنده عوامل سياسي 
و منطقه اي اس��ت. پيش از هر چيز ديگري بايد اشاره 
كرد كه افغانستان از زمان حمله  امريكا، ابتدا در دوران 
پس��اطالبان حامد كرزي )2001 – 201۴( و بعدها در 
دولت فعلي غني، رهبري كه به آن نياز دارد را نداش��ته 
اس��ت.  غرب اميدوار بود كه رهبران افغانستان به جاي 
شخصي  كردن قدرت، براي تقويت وحدت ملي و نهادينه 
كردن سياست تلاش كنند اما در مقابل، رسم قديمي 
»تفرقه انداز و حكومت ك��ن«، در كنار مرزبندي هاي 
قومي، قبيل��ه اي، زباني و فرهنگي و همچنين فس��اد 
و مديريت ناس��الم در سياس��ت ورزي سياستمداران 
افغانستاني غالب بوده است. تمركز رهبران افغانستان 
در سايه دموكراسي قلابي، به دست آوردن قدرت و نفوذ 

شخصي به قيمت منافع ملي بوده است. بنابراين، جاي 
تعجب نيست كه دولت افغانستان از سال 2001 تاكنون 
ضعيف و تقريبا بطور كامل وابس��ته به حمايت ايالات 
متحده و متحدانش بوده اس��ت. در نتيجه، افغانستان 
در برابر رفتار غارت گرانه همسايگاني چون پاكستان و 
چشم و هم چشمي منطقه اي و رقابت قدرت هاي بزرگ 

آسيب پذير بوده است. 
درگيري افغانس��تان اكنون عميقا ب��ا اختلاف هند و 
پاكس��تان، رقابت ايران و عربستان سعودي، مشاركت 
استراتژيك پاكس��تان و عربستان سعودي، تنش هاي 
ايالات متح��ده و ايران، دوس��تي پاكس��تان و چين، 
تنش هاي مرزي دوره اي هند و چي��ن و رقابت ايالات 
متحده و روسيه در هم پيچيده شده است. افغانستان به 

ميدان نبرد كشورهاي منطقه  و قدرت هاي بزرگ تبديل 
شده كه هركدام مانعي فراروي حل و فصل سياسي اين 

كشور دارند.
تلاش هاي اخير ايالات متحده براي دست يابي به يك 
توافق سياسي تاكنون ناموفق بوده است. زلمي خليل زاد 
نماينده ويژه ايالات متحده براي مصالحه افغانس��تان 
كه ماموريت صلح جويانه اش را سپتامبر سال گذشته 
آغاز كرد، تقريبا هيچ پيشرفتي نداشته است. در واقع، 
او براي عبور از آشفته بازار سياسي افغانستان و منطقه 

دست وپا مي زند.
خليل زاد به دليل دخالت بحث برانگيزش در افغانستان 
در طول بيش از س��ه دهه به عنوان يك نومحافظه كار 
امريكايي خودخوانده، با بي اعتمادي بسياري از رهبران 

افغانستاني از جمله غني و دولت هاي منطقه روبرو است. 
او ايران را كه يكي از همسايه هاي بانفوذ افغانستان است، 
در روند مش��ورتي خود ناديده گرفته است. اسلام آباد و 
مسكو نيز با توجه به ديدگاه هاي ضدپاكستاني گذشته  
خليل زاد و انتقادش از جاه طلبي هاي منطقه اي روسيه، 
به او به ديده  ترديد مي نگرند. تنها امتيازي كه خليل زاد 
تاكنون از طالبان به دست آورده است � پس از چندين بار 
دي��دار با نمايندگان اين گروه در دوحه � اين اس��ت كه 
طالبان اجازه نخواهد داد خاك افغانس��تان براي اقدام 
خصمانه عليه ايالات متحده و متحدانش استفاده شود. 
اما اين وعده مشروط به خروج تمام نيروهاي خارجي از 
افغانستان است. همچنين خليل زاد نتوانسته طالبان را 
متقاعد كند كه حكومت افغانستان را به عنوان هرچيزي 
به جز دست نش��انده امريكا به رسميت بشناسند و وارد 

گفت وگوي مستقيم با آن شوند.
در همين حال، روسيه از ابتداي 2018 با برگزاري چند 
نشس��ت چندجانبه در مس��كو، ابتكارات صلح جويانه  
خودش را در افغانس��تان دنبال كرده است. نمايندگان 
طالبان، شخصيت هاي برجسته  افغانستان )به رهبري 
كرزي، كه اكنون از امريكا به دليل اهمال در برقراري ثبات 
و امنيت در افغانستان انتقاد مي كند(، همسايگان نزديك 
افغانستان و هند از جمله شركت كنندگان نشست هاي 
مسكو بودند. اما با توجه به اينكه طالبان حاضر نيستند 
آتش بس كنند، چه برسد به توافق درباره  ساير مسائل 
اساسي، اين نشست ها نيز نتيجه ملموسي نداشته است.

محمد اكرام انديش��مند تحليلگر مس��ائل سياس��ي و 
نويسنده افغانستاني، مي گويد: »اگر امريكا خواهان صلح 
پايدار در افغانستان است، پس بايد با كشورهاي منطقه 
و همسايه هاي افغانس��تان به توافق برسد، بدون توافق 
كش��ورهاي منطقه و همسايه، رس��يدن به صلح پايدار 
ناممكن است و بعيد به نظر مي رسد. پاكستان بارها تاكيد 
كرده كه هند بايد در آوردن صلح افغانستان همكاري كند. 
اين بدان معناست كه هند در مساله افغانستان نقش دارد. 
هدف پاكستان اين است كه رابطه اش با هند را به قضيه 
افغانستان ربط دهد تا از اين طريق بتواند امتياز بگيرد و اگر 
قرار باشد كه در افغانستان صلح بيايد، پس بايد مشكل هند 
و پاكستان هم حل شود تا در آينده بتوانند در حل مساله 
خودشان با هند به يك توافق منطقه  اي دست پيدا كنند.« 

گروه جهان| 
ميليون ها شهروند اس��تانبول يك ش��نبه )امروز( در 
انتخابات��ي تاريخي پاي صندوق ه��اي راي مي روند تا 
شهردارشان را انتخاب كنند، انتخاباتي كه رجب طيب 
اردوغان حاضر نش��د نتيجه دور نخست آن و شكست 
س��نگين خود را بپذيرد. ب��ا اص��رار او بالاترين مرجع 
انتخاباتي تركيه نتايج انتخابات ۳1 مارس را باطل و اعلام 

كرد كه مجدد راي گيري خواهد شد. 
در انتخابات پيش��ين اكرم امام اوغل��و كانديداي حزب 
اپوزيس��يون )ائتلاف ملت( توانست نامزد حزب حاكم 
عدالت و توسعه را شكست دهد؛ پيروزي او بزرگ ترين 
چالش براي حزب اردوغان در 1۶س��ال گذشته است؛ 
به ويژه اينكه عدالت و توسعه كرسي ديگر شهرداري هاي 
شهرهاي بزرگ از جمله آنكارا و ازمير را نيز از دست داده 
است.  تصميم لغو پيروزي اكرم امام اوغلو با واكنش هاي 
زيادي از سوي اپوزيس��يون مواجه شد، حتي برخي از 
اعضاي حزب عدالت وتوس��عه نيز از اي��ن اقدام انتقاد 
كردند. عبدالله گل رييس جمهور پيشين تركيه، و احمد 
داوداوغلو نخست وزير پيشين از حزب عدالت و توسعه نيز 
به جمع منتقدان پيوستند. رييس جمهور پيشين تركيه 
در توييتر نوشت: »افسوس، ما حداقل پيشرفت را هم 

نكرد ه ايم«. احمد داووداغلو نيز گفت كه انتخابات عادلانه 
يك س��تون دموكراسي و احس��اس همبستگي ميان 
شهروندان است. او در توييتر نوشت: »تصميم كميسيون 
انتخابات متناقض با قانون و روش هاي جاافتاده است و به 

اين احساس آسيب وارد مي كند.« 
جان س��لجوقي مدير انديش��كده  تحقيقات اقتصادي 
استانبول، مي گويد: »تصميم انتخابات مجدد باعث شد 
كه ترك ها و شكاف هاي موجود در حزب عدالت وتوسعه 
مشهودتر شود. اگر امام اوغلو در اين انتخابات به پيروزي 
برسد، اين شكاف ها بيش از پيش نمايان خواهد شد.« 

به نظر مي رس��د ك��ه نگراني ها اردوغان جدي اس��ت. 
نظرسنجي هاي اخير از پيش��تازي امام اوغلو ۴۹ ساله 
خبر مي دهند. امام اوغل��و كه انتخابات جديد را نبردي 
ب��راي آينده  دموكراس��ي تركيه مي دان��د، در مناظره 
انتخاباتي خطاب ب��ه بينالي ييلديري��م رقيب خود از 
حزب عدالت وتوسعه گفته: »اين انتخابات يك انتخابات 
محلي نيس��ت بلكه نبردي براي دموكراسي است. من 
ش��هردار منتخبي هس��تم كه پيش از لغو آن، 18 روز 

خدمت كردم.«
اين بار امام اوغلو در حالي به صحنه نبرد مي رود كه حزب 
عدالت و توسعه اتهاماتي مبني بر دروغگويي، همكاري 

با انجمن هاي تروريستي عليه او مطرح كرده است. حتي 
اردوغان بدون ارايه مدرك و سند او را به تقلب در مناظره 
انتخاباتي در تلويزيون و تباني با فتح الله گولن )روحاني در 
تبعيد و مخالف دولت تركيه( متهم كرده است. اتهاماتي 

كه امام اوغلو رد كرده است. 
با اين ح��ال برخي از رس��انه ها امام اوغل��و را به عنوان 
كانديداي رياست جمهوري بالقوه معرفي كردند. دنيز 
زيرك خبرنگار روزنامه اپوزيس��يون س��وزجو نوشته: 
»انتظار مي رود كه او به چهره  اپوزيسيون تبديل شود. من 
معتقدم حتي اگر او در انتخابات فردا شكست بخورد، در 

آينده سياست تركيه حضور خواهد داشت.« 
بنياد اوپن دموكراسي با اشاره به انتخابات سرنوشت ساز 
در استانبول نوشته: »اهميت انتخابات دوباره البته بيش 
از مقاومت در برابر تصاحب فراقانوني قدرت است. كارزار 
انتخاباتي هر دو نامزد از جنگ بر س��ر روح تركيه خبر 
مي دهند. جنگ ميان ايده نوعي جمهوري يكدست زير 
پرچم يك شخص، و ايده جمهوري  مبتني بر دموكراسي 

اكثريت.« 
روزنامه تركيه اي مليت هم با اش��اره ب��ه اهميت راي 
شهروندان كرد تركيه در اين انتخابات نوشته كه عبدالله 
اوجالان رهب��ر زنداني پ ك ك از ح��زب دموكراتيك 

خلق ها خواسته است تا در انتخابات پيشرو در استانبول 
بي طرفانه عمل كنند. اين در حالي است كه صلاح الدين 
دميرتاش رييس مشترك سابق حزب دمكراتيك خلق ها 
)ه د پ( كه هم اكنون در زندان اس��ت، پيشتر با انتشار 
پيامي از هواداران حزبش خواسته بود كه در انتخابات از 
اكرم امام اوغلو حمايت كنند. دميرتاش در اين پيام گفته 
كه »ديگر بايد بفهميد هيچ چيزي با زور زيبا نمي شود.« 
دميرتاش در اين پيام تاكيد كرده كه انتخابات شهرداري 

استانبول با زور و فشار دوباره برگزار شده است. 
بي بي سي نوشته: »اهميت استانبول در سياست هاي 
تركيه بسيار قابل توجه است. يك سوم توليد اقتصادي 

تركيه متعلق به اين شهر است يعني بيشتر از پرتغال، 
يونان يا مصر. هجوم مهاجران از س��اير نقاط تركيه به 
استانبول به اميد زندگي بهتر، سبب شد از دهه 1۹۶0 
ميلادي تاكنون جمعيت اين ش��هر 10 برابر ش��ود و 

استانبول به صورت دنياي كوچكي از تركيه درآيد. “
روزنامه جمهوريت تركيه گ��زارش داده كه هيات 1۴ 
نفره اي از سوي كميسيون نهادهاي محلي اتحاديه اروپا 
بر انتخابات استانبول نظارت مي كند. اين در حالي است 
كه مواضع انتقادآميز برخي از مقامات اتحاديه اروپا به 
ابطال انتخابات استانبول پيش تر با واكنش تند سران 
حكومت و حزب عدالت وتوسعه تركيه روبرو شده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

نظارت سازمان ملل بر وضعيت 
حقوق بشر در ونزوئلا 

گروه جهان| ميش��ل باچلت كميسر عالي حقوق 
بشر س��ازمان ملل متحد، دو نماينده براي نظارت و 
بررسي وضعيت حقوق بش��ر در ونزوئلا تعيين كرده 
است. او شرايط انساني در اين كشور را وخيم توصيف 
كرده است. به گزارش يورونيوز، باچلت پس از پايان 
سفري سه روزه به كاراكاس گفته: »با دولت ونزوئلا 
بر س��ر تعيين دو ناظر براي رس��يدگي به وضعيت 
حقوق بشر در اين كشور به توافق رسيديم. دو نماينده 
كميسارياي عالي حقوق بشر سازمان ملل متحد قرار 
است براي بررسي اوضاع انساني در اين كشور مستقر 
ش��وند.« به گفته اين مسوول ارشد س��ازمان ملل، 
ناظران كميسارياي عالي حقوق بشر علاوه بر نظارت 
مس��تمر بر وضعيت حقوق بش��ر ماموريت خواهند 
داشت تا مساعدت و مش��ورت هايي را نيز در اختيار 
ساكنان اين كش��ور قرار دهند. كميسر عالي حقوق 
بش��ر س��ازمان ملل همچنين آزادي فوري اعضاي 
اپوزيسيون را خواستار شده است، كساني كه در پي 
ناآرامي هاي اخير دستگير ش��ده اند. ميشل باچلت 
گفته: »از دولت ونزوئ��لا مي خواهم كليه افرادي كه 
زنداني يا از آزادي محروم شده اند را از حبس رها كنند 
زيرا آنها تنها در راه مسالمت آميز در پي احقاق حقوق 
مدني خ��ود بوده اند.« گفته ش��ده، نيكلاس مادورو 
رييس جمه��وري ونزوئلا، در ديدار با كميس��ر عالي 
حقوق بشر گفته كه توصيه هايش را با جديت بررسي 
خواهد كرد. گفته شده، در حال حاضر نزديك به ۷00 
نفر به دلايل سياس��ي در زندان هاي ونزوئلا هستند. 
حدود يك چهارم جمعيت ونزوئلا نيازمند مايحتاج 

اوليه و كمك هاي بشر دوستانه هستند.

تحريم هاي امريكا عليه 
كره شمالي تمديد شد

گروه جه�ان| دونالد ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا، تحريم هاي موجود عليه كره ش��مالي را به 
مدت يك سال تمديد كرد. به گزارش يونهاپ، ترامپ 
در نامه اي به كنگره اعلام كرده وضعيت فوق العاده 
ملي عليه كره شمالي را كه در سال 2008 اعلام شده 
بود، يك سال ديگر تمديد مي كند. با تمديد وضعيت 
فوق العاده ملي، تحريم هاي امريكا عليه پيونگ يانگ 
تا يك س��ال ديگر پابرجا مي ماند. براساس قانون 
مصوب كنگره امريكا، رييس جمهوري اين كشور 
بايد ۹0 روز مانده به انقضاي تحريم هاي اعمال شده 
عليه كره شمالي، درباره تمديد آن تصميم گيري 
كند؛ در غير اين ص��ورت، اين تحريم ها به صورت 
خودكار لغو مي ش��ود. ترامپ و كي��م جونگ اون 
رهبر كره ش��مالي تاكنون دو بار ديدار كرده اند كه 
ملاقات اول به توافق��ي تك برگي و مبهم ميان دو 
طرف منجر ش��د، اما دومي به دليل اختلاف بر سر 
فهم از مفهوم خلع س��لاح هس��ته اي ناتمام ماند. 
پس از شكست ديدار دوم ترامپ و كيم در ويتنام، 
مقام هاي امريكايي مدعي ش��دند كه كره شمالي 
خواستار توقف همه تحريم ها بود و اين مساله باعث 
شكست مذاكرات شد. اما كره شمالي با رد اين ادعا، 
گفت كه علت شكست مذاكرات درخواست ترامپ 
از كيم براي تسليم كردن همه فعاليت هاي هسته اي 
و موش��كي كره ش��مالي بود. اختلاف در مذاكرات 
به حدي رسيد كه كره ش��مالي مايك پمپئو وزير 
خارجه ترامپ، را عامل شكست مذاكرات دانست و 
حذف او از تيم مذاكراتي امريكا را پيش شرط ادامه 

مذاكرات اعلام كرد. 

روسيه تمامي پروازها
 به گرجستان را تعليق كرد

گ�روه جهان|ولاديمير پوتي��ن رييس جمهوري 
روس��يه، بطور موقت هواپيماهاي روسي را از پرواز به 
گرجستان منع كرده اس��ت. وضع اين ممنوعيت به 
دنبال ناآرامي هاي خشن در گرجستان صورت گرفته و 
از هشتم جولاي اجرايي خواهد شد. به  دنبال حضور يك 
نماينده مجلس روسيه در مجلس گرجستان، تظاهرات 
گسترده اي صورت گرفت و در ناآرامي هاي ناشي از آن 
2۴0 نفر زخمي شده اند. به گزارش بي بي سي، روسيه 
و گرجستان 11س��ال پيش بر سر اوستياي جنوبي و 
آبخاز درگير شدند و تنش ها ميان دو كشور همچنان 
بالاست. روسيه همچنين گفته به آژانس هاي مسافرتي 
توصيه خواهد كرد كه تورهاي گردشگري به گرجستان 
را لغو كنند. سرگي گاوريلوف نماينده مجلس روسيه، 
پنج شنبه گذشته در نشست نمايندگان ملل مسيحي 
ارتودك��س در مجلس گرجس��تان س��خنراني كرد. 
س��خنراني او با اعتراضاتي همراه بود و معترضان وارد 
س��اختمان مجلس ش��دند و پليس با گلوله مشقي و 
گاز اش��ك آور تلاش كرد معترض��ان را متفرق كند. 
به دنبال خشونت ها، ايراكلي كوباخيدزه رييس مجلس 
گرجستان، استعفا داده اس��ت. دعوت او از گاوريلوف 
براي سخنراني با انتقادهاي شديدي همراه شده بود. 
سالومه زورابيش��ويلي رييس جمهوري گرجستان، 
روسيه را دشمن و اش��غالگر خوانده و گفته روسيه به 
اين ناآرامي ها دامن زده اس��ت. روسيه در مقابل، اين 
ناآرامي ها را محكوم كرده و آن را روسيه هراسي خوانده 
و وزارت خارجه روسيه، احزاب مخالف گرجستان را به 
تلاش براي جلوگيري از بهبود روابط ميان دو كش��ور 

متهم كرده است. 

هشدار بروكسل به 
نخست وزير بعدي بريتانيا

گروه جه�ان| رهبران ارش��د اتحادي��ه اروپا به 
نخست وزير بعدي بريتانيا هشدار داده اند كه توافق 
فعلي برگزيت به هيچ وجه قابل تغيير نخواهد بود. 
به گزارش خبرگزاري فرانسه، رهبران ارشد اتحاديه 
اروپا تاكيد كرده اند كه هيچ گونه مذاكره مجددي 
درباره توافق برگزيت وجود نخواهد داش��ت و اين 
توافق به هيچ وجه تغيير نخواهد كرد. هشدار اتحاديه 
اروپا در ش��رايطي اس��ت كه بوريس جانسون وزير 
خارجه سابق انگليس و ش��هردار پيشين لندن در 
دور نهايي رقابت براي احراز پست نخست وزيري، با 
جرمي هانت وزير خارجه فعلي انگليس روبرو خواهد 
شد. به نظر مي رسد جانسون بيشترين شانس را براي 
احراز اين سمت و رهبري حزب محافظه كار خواهد 
داش��ت. هر دو نامزد نهايي نخست وزيري بريتانيا 
تاكيد كرده اند خواستار مذاكره مجدد بر سر توافق 
برگزيت هستند كه ترزا مي  نخست وزير مستعفي، 
با رهبران اروپايي منعقد كرده است؛ توافقي كه ترزا 
مي  در جلب حمايت نمايندگان پارلمان ناكام بوده 
است. دونالد تاسك رييس شوراي اروپا، در اين باره 
گفته: »اتحاديه اروپا بسيار دقيق و صبور خواهد بود، 
آن هم با وجود بي ثباتي شديد در دولت بريتانيا. شايد 
روند برگزيت به  دليل برخي تصميمات شخصي در 
لندن، هيجان انگيزتر از پيش شود ولي بايد بگويم 
كه مواضع ما هيچ تغييري نكرده است. تمام اعضاي 
اتحاديه اروپا اتفاق نظ��ر دارند كه هيچ تغييري در 
توافق ۶00 صفحه اي برگزيت كه نوامبر گذش��ته 
با لندن حاصل ش��ده، انجام نخواهد شد. ما منتظر 

همكاري با نخست وزير بعدي بريتانيا هستيم.« 

ترامپ مارك اسپر را به عنوان 
وزير دفاع منصوب كرد

گروه جه�ان| دونالد ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا مارك اس��پر معاون پيش��ين وزارت دفاع 
ايالات متحده را بطور رس��مي به عنوان وزير دفاع 
منصوب كرد. به گ��زارش رويترز، مارك اس��پر با 
كناره گيري پاتريك ش��اناهان سرپرس��ت موقت 
وزارت دفاع ش��د. او اكنون ب��ا حكم ترامپ به طور 
رسمي به عنوان وزير منصوب شد و سكان هدايت 
اين وزارتخانه را در دست گرفت. انتصاب اسپر به 
عنوان وزير دفاع جديد دولت ترامپ بايد به تاييد 
مجلس سنا برسد. دس��تگاه اجرايي امريكا، پس 
از اس��تعفاي خبرس��از جيمز ماتيس در دسامبر 
گذشته كه در پي اختلاف نظرهاي عميق با ترامپ 
بر سر مس��ائل مختلف به ويژه درخصوص خروج 
نيروهاي امريكايي از سوريه صورت گرفت، تاكنون 
وزير دفاع نداش��ت. محروميت شش ماهه دولت 
امريكا از وزير دفاع در حالي تضعيف پنتاگون را به 
همراه داشته كه امريكا هنوز همزمان در دو جبهه 
افغانستان و سوريه درگير جنگ است و تنش ها در 
خاورميانه بالا گرفته است. اسپر كه پيش از اين به 
عنوان معاون وزي��ر وزارت دفاع در نيروي زميني 
ارتش فعاليت مي كرد پس از تاييد س��نا عهده دار 
اين مس��ووليت خطير خواهد بود. يكي از مراحل 
اين فرايند تحقي��ق پليس درباره س��وابق نامزد 
معرفي شده است كه نتايج آن در اختيار سنا قرار 
مي گيرد. انجام بخشي از اين تحقيقات براي تاييد 
نامزدي شاناهان به عنوان سرپرست موقت وزارت 
دفاع و جانشين جيمز متيس برملا شدن اتهام ها 
توسل او به خشونت هاي خانگي را به  دنبال داشت.
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اجلاس »آسه آن «در سايه 
تنش هاي فزاينده تجاري

گروه جهان| رهبران 10كش��ور، مالزي، اندونزي، 
تايلند، برونئي، سنگاپور، ميانمار، كامبوج، لائوس، 
فيليپين و ويتنام در روزهاي شنبه و يك شنبه )امروز( 
در بانكوك پايتخت تايلند، با هدف كاهش آثار جنگ 
تجاري واشنگتن عليه پكن در منطقه آسه آن گردهم 
مي آيند. گردهمايي س��الانه رهبران منطقه جنوب 
ش��رق آس��يا، دو هفته پس از از اجلاس وزيران امور 
مالي گروه20 برگزار مي شود. وزيران گروه20 نيز در 
نشست خود جنگ تجاري امريكا و چين را بزرگ ترين 
تهديد اقتصادي كنوني جهان ارزيابي كردند. به گزارش 
ايرنا به نقل از بلومبرگ، رهبران جنوب شرق آسيا با 
وجود سياست هاي يكجانبه گرايانه اقتصادي امريكا 
خواستار گس��ترش روابط تجاري ميان اين اعضاي 
اين بلوك اقتصادي هستند. علاوه براين چين اولين 
شريك تجاري بس��ياري از اين كشورها در منطقه 
محسوب مي شود كه هر نوع جنگ تجاري عليه آن 
بطور مستقيم و غيرمستقيم بر شرايط اقتصادي آنها 
تأثير خواهد گذاش��ت.  گفت وگو درباره راهكارهاي 
حل وفصل اختلافات ارضي برخي كشورهاي عضو 
آسه آن با چين در درياي جنوبي چين، بحران مهاجران 
روهينگيا در بنگلادش، كاهش تنش هاي اخير ايجاد 
شده ميان فيليپين و چين در درياي جنوبي چين از 
ديگر موضوعاتي است كه در دستور كار سي وچهارمين 
اجلاس سران آسه آن قرار دارد.  بانكوك پست نوشته، 
تايلند10هزار نيروي نظامي و امنيتي را براي برگزاري 
اين اجلاس دو روزه به كارگرفته است. تاكنون بسياري 
از گروه ها و سازمان هاي حقوق بشري ضمن انتقاد از 
عملكرد آسه آن در قبال بحران روهينگيا، از رهبران 
جنوب شرق آسيا خواسته اند تا در رويكرد خود درباره 
بحران پناهندگان روهينگي��ا را بازنگري كنند و به 
اقدامات عملي براي حل اين بحران روي آورند.  ميانمار، 
مسلمانان روهينگيا را به عنوان مهاجران غيرقانوني از 
شبه قاره هند مي داند و از 2012 و افزايش خشونت ها 
در ايالت راخين، هزاران نفر از مسلمانان روهينگيا در 
اردوگاه هاي غرب راخين به سر مي برند. بنابر گزارش 
سازمان عفو بين الملل، در پي حملات ارتش ميانمار از 
201۷ تاكنون، هزاران مسلمان روهينگيايي به دست 
نيروهاي دولتي كشته شده اند. همچنين۷۵0هزار 
روهينگيايي كه بيش��تر آنها زن و كودك هستند از 
ميانمار به بنگلادش گريخته اند و در وضعيت بسيار 
ناگواري زندگي مي كنند. مالزي، اندونزي، سنگاپور، 
فيليپين، برونئي، ميانمار، كامبوج، لائوس، ويتنام و 
تايلند اعضاي دهگانه آسه آن را تشكيل مي دهند كه 
از 1۹۶۷ تشكيل شده و اين كشورها در بيش از نيم قرن 
اخير عمدتاً با ارزهاي رايج بين المللي معاملات تجاري 

گسترده درون منطقه اي را انجام داده اند. 

خروج پيمانكاران نظامي 
امريكا از عراق

منابع نظامي و امنيتي ع��راق اعلام كردند، امريكا 
آماده مي ش��ود صدها تن از نيروهاي پيمانكار دو 
شركت لاكهيد مارتين و س��اليپورت گلوبال را به 
 دليل تهديد امنيتي احتمال��ي از عراق خارج كند. 
به گزارش رويترز، نيروهاي امريكايي آماده مي شوند 
تا ۴00 كارمند دو شركت نظامي مذكور را از پايگاه 
نظامي »بلد« كه در آن مشغول به فعاليت هستند، 
تخليه كنند. كارشناسان نظامي امريكايي، عراقي ها 
را آموزش مي دهند. به گفته منابع، روند خارج كردن 

اين افراد به زودي در دو مرحله انجام مي گيرد. 

سفر امير قطر به پاكستان 
امير قطر در پاسخ به دعوت نخست وزير پاكستان 
شنبه به اين كشور سفر كرد. به گزارش خليج آنلاين، 
ش��يخ تميم بن حمد آل ثاني در اين س��فر دو روزه 
ب��ا عمران خ��ان ديدار ك��رده و راه ه��اي تقويت و 
توسعه روابط دوجانبه بررسي مي كنند. همچنين 
يادداشت هاي تفاهمي ميان دو طرف امضا خواهد 
شد. عمران خان ژانويه در سفر به دوحه ضمن ديدار 
با مقام هاي اين كشور با بازرگانان قطري به ميزباني 

اتاق بازرگاني اين كشور نشست برگزار كرد. 

هشدار يونان به تركيه درباره 
عواقب استخراج گاز

الكس��يس سيپراس نخس��ت وزير يونان، بار ديگر 
هشدار داده اگر تركيه بر شيوه اقدامات خود براي به 
چالش كشيدن حق يونان در استخراج گاز پافشاري 
كند، احتمالاً با پيامدهايي از سوي اروپا مواجه خواهد 
ش��د. به گزارش رويترز، تركيه پنج ش��نبه دومين 
كشتي حفاري را براي انجام عمليات استخراج گاز 
طبيعي به نزديكي قبرس اعزام ك��رد؛ اقدامي كه 
احتمال تش��ديد يك درگيري با قبرس بر سر حق 
اس��تخراج نفت و گاز را افزايش مي دهد. بروكسل 

تاكيد كرده حفاري هاي تركيه غيرقانوني است. 

تمرين نظامي مشترك امارات 
و اردن

تمرين نظامي مش��ترك نيروهاي مس��لح امارات 
و اردن با عنوان »اص��ول قدرتمند يك« و با هدف 
تقوي��ت همكاري ه��ا و هماهنگي ه��ا و نيز تبادل 
تجربي��ات نظامي مختلف مي��ان دو ارتش برگزار 
شد. به گزارش روس��يا اليوم، اين تمرين ها شامل 
مجموعه فعاليت هاي نظامي مشتركي در چارچوب 
يك استراتژي يكپارچه براي تقويت همكاري هاي 
نظامي ميان نيروهاي مس��لح ما و نيروهاي مسلح 
ارتش اردن و يكپارچه سازي عمليات هاي مشترك 
و بهترين اصول تمرين است. امارات و اردن در ائتلاف 
ضد داعش در عراق و سوريه فعالانه مشاركت دارند. 
همچنين اين دو كشور در ائتلاف عربي به رهبري 

عربستان در جنگ يمن نيز حضور دارند.
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عكسروز

چهرهروز

گله هاي يك سياه باز قديمي 
»چهار، پنج سالي است كه كليه هايم از كار افتاده و هفته اي سه روز دياليز مي شوم. با ۷۰ و اندي سال سن توان كارهاي سنگين را ندارم اما مجبورم 
براي امرار معاش هرازگاهي تئاتري كار كنم.« اين جمله ها حال و هواي اين روزهاي حسن عظيمي است؛ بازيگر نمايش هاي سياه بازي كه از اوضاع 
فعلي تئاتر سنتي گله مند است. او كه اجراي يك نمايش ايراني را تدارك ديده است و در هجدهمين دوره جشنواره نمايش هاي آييني سنتي 
هم حضور داشت، درباره اين رويداد تئاتري و اينكه آيا امسال هم اثري در اين جشنواره دارد يا خير، به ايسنا مي گويد: در دوره جديد جشنواره 
آييني سنتي برنامه اي ندارم، چون معتقدم شركت نكردن در جشنواره اي كه چنين شرايطي بر آن حاكم است و ماحصل خوبي ندارد، برايم 
بهتر است. جشنواره بايد يك خروجي با ارزش داشته باشد و اينكه بودجه اي براي آن هزينه شود و چهار نفر هم از آن پول بخورند بي فايده است. 

بازارهنر

اكران »آلرژي« در گروه هنر و تجربه

رونمايي از پارتيتور دست نويس »ني نوا« 

حضور »بدل« در جشنواره كرالاي هند

فيلم سينمايي »آلرژي« به كارگرداني 
محمدداود عس��گري و تهيه كنندگي 
مشترك محمدكامبيز دارابي و احمد 
كاوري، آخرين مراحل فني را براي اكران 
در گروه هنر و تجربه س��پري مي كند. 
اين فيلم سال گذشته در تهران مقابل 
دوربين رفته بود. حس��ين سليماني، 
س��هند جاهدي، بهار قاسمي، روناك 

پوريادگار، عرف��ان فرج  زاده، يل��دا درويش، هادي 
مهدي پور، آرش خيري، اميرحسين امين زاده، هادي 
مهدي نيا، علي كاش��اني، عارف جعفرزاده، يوسف 
جعفر زاده، افشين مطلب زاده و سيدعلي صالحي در 
اين فيلم بازي داشته اند. در خلاصه داستان اين درام 
اجتماعي آمده: »دو زوج كه در دانشكده همكلاسي 
بوده اند، براي شركت در مراسم عروسي يكي ديگر 
از همكلاس��ي هاي زمان دانشگاهش��ان از تهران 

به يكي از روس��تاهاي مرزي مي روند. 
قرار است ماش��ين يكي از اين دوستان 
ماشين عروس شود. آنان ماشين را در 
بين راه ب��ا گل و روبان تزيين مي كنند 
و س��رخوش به دل ج��اده مي زنند، اما 
در بين راه درگير حوادثي ناخواس��ته 
مي ش��وند. اتفاقاتي كه آنان را مجبور 
به فرار و تغيير مسير مي كند....«. ساير 
عوامل اصلي پروژه عبارتن��د از: مدير فيلمبرداري: 
حميد مهراف��روز، صدابردار: جعف��ر عليان، طراح 
گري��م: داريوش صالحيان، تدوي��ن: رضا كردبچه، 
موسيقي: پيمان خازني، طراح صحنه و لباس: حسين 
عالي نژاد، مدير توليد: آرش زينال خيري، دستيار يك 
كارگردان و برنامه ريز: حبيب قلي زاده، منشي صحنه: 
افسانه شيخي، مدير تداركات: نادر محمدي، عكاس: 

سيد محمدصادق حسيني. 

آيين رونمايي از تازه هاي نشر »تار و پود« 
كتاب »پارتيتور دس��ت نويس ني نوا« با 
حضور حسين عليزاده و جمعي از اهالي 
موسيقي در فرهنگسراي نياوران برگزار 
شد. اين مراسم كه به رونمايي از تازه ترين 
آثار منتشر شده از سوي نشر »تار و پود« از 
جمله آلبوم هاي »در دل ماند«، »نهان«، 
جلده��اي 5 و 6 كت��اب »ده قطعه براي 

تار« و كتاب »پارتيتور دست نويس ني نوا« اختصاص 
داش��ت، به همت بنياد آفرينش هاي هنري نياوران و 
مركز نشر و پخش موسيقي جوان، روز گذشته جمعه 
31 خرداد 1398 برگزار شد. در ابتداي مراسم قطعه 
تار و پود دلش��دگان پخش شد. س��پس سيد عباس 
سجادي، مديرعامل بنياد آفرينش هاي هنري نياوران 
طي سخناني با ذكر اين مطلب كه همت استاد عليزاده 
و همكارانش قابل س��تايش جدي است چراكه داراي 
نكات آموزش��ي واخلاقي است خاطرنش��ان كرد: به 
عنوان مثال دست نوش��ته جناب عليزاده در صفحه 
نخس��ت كتاب ده قطعه6 و تقديم آن به استاد عزيز و 
دوست داش��تني اش عاليجناب هوشنگ ظريف قابل 
ستايش اس��ت. او در ادامه افزود: و اما »ني نوا« يكي از 
پر اقبال ترين آثار موسيقيايي ملي ايران در چهار  دهه 
گذشته است كه شهرتي فرامرزي دارد.اين اثر اركسترال 
در دستگاه »نوا« با محوريت ساز »ني« به آن جلوه اي 
خاص بخش��يده و داراي فراز و فرودهاي تأثير گزاري 
است كه به فراخور زمان خِلق اثر و نيز با توجهي عميق به 
گذشته، نگاهي دقيق به افق هاي روبرو دارد كه به همين 

سبب عموم شنوندگان با اين اثر جوششي، 
احس��اس هم ذات پن��داري  مي كنن��د. 
س��جادي با ذكر اين مطلب كه علاوه بر 
نقش  محوري آهنگس��از و تنظيم كننده 
و نگارش هوش��مندانه پارتيت��ور اين اثر 
ارجمن��د يگانه موس��يقي دوران جناب 
استادحس��ين عليزاده، نقش نوازندگان 
كاربلد و خوش حس قطعات به ويژه نفس 
گرم تكنواز ني جناب آقاي» جمشيد عندليبي« قابل 
توجه و اعتنايي جدي  اس��ت افزود: ب��ه زعم بنده در 
ني نوا، اين بيت زيباي مولان��ا در  »ني نامه« به زيبايي 
تفسيري تصويري و موسيقايي مي شود كه فرمود: ني، 
حديث راه پر خون مي كند/ قصه هاي عش��ق  مجنون 
مي كند. سجادي ادامه داد: ما امشب ذيل يك نام بزرگ 
يعني حسين عليزاده گرد هم آمده ايم. مجموعه بنياد 
آفرينش هاي هنري نياوران افتخ��ار دارد كه فاز دوم 
توليدات تار و پود را به جشن بنشيند. اين مرحله پس 
از رونماي��ي از آلبوم موفق »غمنومه فريدون« صورت 
مي گيرد كه س��ال 96 در گالري اصلي فرهنگس��راي 
نياوران برگزار شد. خش��نوديم كه اين بار »تار و پود« 
از چندين آلبوم رونمايي مي كند و خوشحاليم كه نام 
بزرگ عليزاده بر تارك اين مجموعه مي درخشد.اين 
مجموعه حاصل تلاش و تفكر جمعي و گروهي است. 
اين نگاه گروهي حتي در شخصيت كسي به نام حسين 
عليزاده تلالو داشته است. خوشبختانه هم اكنون عليزاده 
چه در حوزه شاگردپروري و چه در حوزه خلق آثار راه 

خود را همچون گذشته ادامه مي دهد. 

فيل��م كوتاه »ب��دل« س��اخته روناك 
جعفري در جشنواره كرالاي هند حضور 
پيدا كرد. به گزارش مه��ر، فيلم كوتاه 
»بدل« به كارگردان��ي روناك جعفري 
به دوازدهمين جش��نواره جهاني فيلم 
 كوتاه و مس��تند كرالا هن��د راه يافت. 
اين جشنواره مختص به رقابت گذاشتن 
فيلم هاي كوتاه و مس��تند است. فيلم 

كوت��اه »بدل« كه پي��ش از اي��ن در چهلمين دوره 
جشنواره فيلم مسكو نيز حضور داشته است، نهمين 
حض��ور بين المللي خود را در جش��نواره كرالا هند 
تجربه مي كند كه از ٢١ ت��ا ٢6 ژوئن ٢٠١٩ برابر با 
31 خرداد تا 5 تيرماه در كشور هند برگزار مي شود. 
عوامل س��ازنده اين فيلم كوتاه عبارتند از: نويسنده 
و كارگردان: روناك جعفري، تهيه كننده: ناهيد دل 
آگاه، روناك جعفري، بازيگران: صحرا اس��داللهي، 
بنفش��ه اعرابي، هومن رهنمون، توفان مهرداديان، 
عليرضا پورهاشم، بهنام مومني، شيما خزاعي، درسا 
ابوالفضلي، ماه منير بيطاري، امير شاهوردي، محسن 
اسپيد، اميرعلي س��ياهپوش، زينب بابايي و مهران 

بختياري ، تدوين: پويان شعله ور،  مدير 
فيلمبرداري: محمد رسولي، صداگذار: 
احسان افشاريان، آهنگساز: پيام آزادي، 
اصلاح رنگ و نور: هوتن حق ش��ناس، 
مش��اور كارگردان: هوم��ن رهنمون، 
دس��تياران كارگردان: بهن��ام مومني، 
عليرضا پورهاش��م، مدير صدا برداري: 
امير ش��اهوردي، طراح صحنه و لباس: 
غزل آلوس��ي، طراح گريم: هادي فكري، منش��ي 
صحنه: مونا علامه اميري، مدير توليد: سليم قاسمي، 
عكاس و فيلمبردار پشت صحنه: مهران بختياري، 
دستياران فيلمبردار: رس��ول امامي، بهروز سيفي، 
رضا رسولي، مجريان گريم: غزاله طاري، سينا دشتي، 
دستيار طراح صحنه: سجاد محمدخاني، جانشين 
توليد: مه��دي طاهري، حس��ن زارع، علي راحتلو، 
خياط: مهري اينانلو، دستيار لباس: غزال مجتهدي، 
تداركات: به��روز بهدادي، جلوه ه��اي ويژه بصري: 
محسن جلدي، گرافيك و عنوان بندي: هادي جلدي، 
پخش بين الملل فيلم: ون را فيلمز، محصول: خانه 
فيلم و تجربه با حمايت انجمن سينماي جوانان ايران.

تاريخنگاري

آتش به خانه عموي محمدعلي شاه 
دوم تير 128۷، قزاقان، خانه ظل السلطان عموي محمدعلي شاه را كه از مخالفان بود، 
به آتش كشيدند.  سلطان مسعود ميرزا )15 دي 1228 هجري خورشيدي تبريز- 12 
تير 129۷ اصفهان( ملقب به ظل السلطان شاهزاده قاجار و بزرگ ترين پسر به سن 
بلوغ رس��يده ناصرالدين شاه بود. وي مدت زيادي حاكم اصفهان بود. ظل السلطان، 
علاوه بر تركي آذربايجاني و فارسي و عربي، زبان فرانسه را نيز مي دانست. او كتابخانه 
بزرگي داشت و در آن كتاب هاي نفيس خطي جمع مي كرد. تاريخ مسعودي به قلم 
اوس��ت. او خود را مالك برحق تاج وتخت مي دانست و پس از مرگ ناصرالدين شاه با 
اينكه مسن تر از مظفرالدين شاه بود به اين دليل كه از مادري غير قاجار  زاده شده بود، 
از تاج وتخت محروم شد. او براي نشان دادن قدرت خود كارهاي منفي زيادي انجام 
داد كه تخريب كاخ هاي صفوي همچون كاخ هفت دست و كوشك آيينه خانه، عمارت 
نمكدان و... از جمله آنهاس��ت.  پس از به قدرت رسيدن محمدعلي شاه، وي به اميد 
حمايت مشروطه خواهان از وي و بركناري محمدعلي شاه گاهي كمك هاي كمي 
به مشروطه خواهان مي كرد. در روز به توپ بستن مجلس توسط لياخوف، خانه وي 
)عمارت مسعوديه( در كنار ميدان بهارستان يكي از محل هايي بود كه مشروطه خواهان 
در آن سنگر گرفته بودند و به سوي قزاقان تيراندازي مي كردند.  ظل السلطان قشون 
مجهز و منظمي پديد آورد و با باج گيري و اخذ ماليات هاي سنگين از رعيت، ثروتي 
افسانه اي گرد آورد كه به اعتراف خودش، براي ده نسل پس از او كافي بود. وي، املاك 
مردم را با زور و قهر، غصب و تصرف مي كرد و شورش ها را با سنگدلي سركوب مي كرد. 
در حدود سال 1259ش كه به اوج قدرت رسيده بود، به پشتوانه ارتش محلي خود، 
اوامر حكومت مركزي را ناديده مي انگاشت و در سال 1261 به ناصرالدين شاه پيشنهاد 
كرد كه حاضر است در ازاي دريافت مقام ولايتعهدي، مبلغ هنگفتي پيشكش كند. او 
اندكي بعد به فكر تصاحب سلطنت افتاد و تا پايان عمر درصدد يافتن آن بود. هرچند 

كه هيچ گاه به اين آرزوي خويش نرسيد. ظل السلطان افزون بر بيست و يك هزار سرباز 
در اختيار داشت و اصرار مي كرد تا وزارت جنگ به او واگذار شود. وقتي كه خبر مظالم 
او به گوش ناصرالدين رسيد، شاه قاجار درصدد سفر به اصفهان و بررسي اوضاع آنجا 
برآمد. در اين هنگام ظل السلطان بيمناك به تهران آمد و به شاه و درباريان هداياي 
نفيس تقديم كرد. با اين همه، شاه پس از مدت كوتاهي، با صدور فرماني، او را از سراسر 
قلمرو حكومتي غير از اصفهان بركنار كرد. او در تمام دوران سلطنت مظفرالدين شاه 
نيز حاكم اصفهان بود و با مشروطه خواهان به ش��دت برخورد مي كرد. او در 12 تير 

129۷ در باغ نو اصفهان درگذشت و در مشهد به خاك سپرده شد.

میراثنامه

كشاورزان، »تل يونجه« را با زمين هاي شان اشتباه گرفته اند!
گويي كش��اورزان نذر دارند تا سالانه بخشي از محوطه باس��تاني »تُل يونجه« را به 
زمين هاي در مرحله شخم زدن شان اضافه كنند، پس هر سال در زمان شخم زدن زمين 
چيزي حدود نيم متر تا يك متر به اين محوطه تاريخي كه قبل تر هم از جاده كشي ها 
آسيب جدي ديده بود، وارد مي شوند. محوطه اي باستاني و بيضي شكل در جاده قديم 
داراب- فسا و در نزديكي داراب كه حالا شايد به خاطر بدشانسي اش بين زمين هاي 
كشاورزي محصور شده اند. به نظر مي رسد داستان »تُل يونجه« داستان يك روز و يك 
سال نيست، از تقسيم تپه باستاني به دو قسمت كه به هخامنشيان نسبتش مي دهند 
كه بگذريم، سال هاست به يمن حضور دو كشاورز كه يكي جو و گندم مي كارد و ديگري 
امسال گُل برداشت مي كند، تپه »تُل يونجه« هر سال كوچك تر از قبل مي شود و كسي 
نيست جواب آن را بدهد، به جز كشاورزاني كه خاكش را بسيار مناسبِ كاشت و برداشت 
مي دانند و ميراثِ فرهنگي كه هنوز حتي براي بررسي هاي اوليه وارد محوطه نشده اند. 
حالا عيسي فولادفر، فعال ميراث فرهنگي داراب، وضعيت اين محوطه تاريخي را بدتر 
از سال هاي قبل توصيف مي كند. او اظهار مي كند: كشاورزان منطقه در حال شخم 
زدن زمين هاي خود در اطراف تپه باستاني هس��تند و در اين ميان هر سال به اندازه 
نيم متر تا يك متر به تپه باس��تاني »تل يونجه« وارد مي شوند و از سوي ديگر زمانِ 
برداشت محصولات، ماشين آلات سنگين كشاورزي در اين تپه رفت وآمد مي كنند و 
در اين ميان قطعاً آسيب زيادي به لايه هاي باستاني باقي مانده در اين محوطه تاريخي 
وارد مي ش��ود. وي با بيان اينكه اين تپه باستاني، 28 دي 13۷9 به شماره 295۴ در 
فهرست آثار ملي به ثبت رسيده، به ايسنا مي گويد: به دليل انجام نشدن بررسي هاي 
مطالعاتي باستان شناسان در اين محوطه تاريخي، هنوز اطلاعات دقيقي از اين محوطه 
در اختيار نيس��ت، اما برخي كارشناسان قدمت اين تپه را به دوره هخامنشي نسبت 
مي دهند. او با بيان اينكه در طول سال هاي گذشته اين تپه باستاني را فداي عبور جاده 
كردند و آن به دو بخش تقسيم شد، اظهار مي كند: براي عريض تر كردن جاده اي در 
اين محدوده، از وسط تپه عبور كردند و آن به دو بخش تقسيم شد، بدون اينكه در آن 

محوطه كاوشي انجام شود، اكنون نيز كشاورزي كه زمينش در سمتِ چپ تپه قرار 
گرفته، با شخم زدن محوطه در حال كاش��ت گُل است و از سوي ديگر به حريم تپه 
تجاوز مي كند، از سوي ديگر در تپه پايين دست نيز كه با عبور جاده از بخش بالايي 
جدا شد، حفاري هاي غيرمجاز زيادي انجام مي شود. فولادفر با اشاره به اينكه در چند 
ماه گذشته، با اطلاع رساني فعالان ميراث فرهنگي مسوول ميراث فرهنگي داراب، با 
اجراي نمايشي دو گل از گل هاي كاشته شده روي تپه را در آورد و به همه اطمينان داد 
كه محوطه پاكسازي شده، مي افزايد: چند ساعت بعد در همان روز به محوطه رفتيم 
و ديديم كه فقط جاي دو گُل خالي است كه مسوولان ميراثي آنها را از خاك درآورده 
بودند. او حتي به اعتقاد كشاورزان منطقه درباره مناسب بودن خاك اين محوطه براي 
كشاورزي اشاره مي كند و مي گويد: به همين دليل هر سال آنها خاك بخش هايي از 

محوطه كه با بيل مكانيكي كنده شده را به كشاورزان ديگر مي فروشند.

ايستگاه

 بازيگر »۱۲ سال بردگي« 
به »محافظ قديمي« پيوست

 فراخوان هاليوودي ها 
براي مطالعه گزارش مالر

چيويتل اجيوفور بازيگر 
فيلم سينمايي »12 سال 
بردگي« در يك همكاري 
با نت فليك��س و در كنار 
ش��ارليز ت��رون در فيلم 
»محاف��ظ قديمي« بازي 
مي كند. به گزارش ورايتي، 
چيويتل اجيوفور بازيگر 

فيلم »12 سال بردگي« به فيلم »محافظ قديمي« 
پيوست. اين فيلم براي نت فليكس ساخته مي شود 
و شارليز ترون از ديگر بازيگران و نيز از تهيه كنندگان 
آن اس��ت. از ديگر بازيگ��ران اين فيلم هري ملينگ 
بازيگر فيلم »تصنيف باستر اسكراگز« برادران كوئن و 
ورونيكا نگِو بازيگر »جنگ ستارگان: آخرين جداي« 
هس��تند. اين فيلم با اقتباس از يك مجموعه رمان 
گرافيكي ساخته مي شود كه كرگ روكا نويسنده آن و 
لئوناردو فرناندز تصويرگر آن بودند. پيش تر اعلام شده 
بود كيكي لين، ماروان كنزاري، ماتياس شوئن آرتس 
و لوكا مارينلي بازيگران اين فيلم هس��تند. داستان 
اين كتاب كه سال 2۰1۷ منتشر شد درباره سربازان 
قديمي است كه هرگز نمي ميرند و متوجه مي شوند كه 
بدون توضيحي در دام جاودانگي گرفتار شده اند. فيلم 
داستان يك گروه كوچك از مزدوران ناميرا را روايت 
مي كند كه متوجه مي شوند توانايي هاي فوق العاده اي 
دارند و بايد بجنگند تا گروهش��ان را با هم نگاه دارند. 
اين فيلم اكنون در بريتانيا در حال فيلمبرداري است. 
»محافظ قديمي« را جينا پرينس-بايتوود كارگرداني 
مي كند. وي ب��ا هم��كاري روكا فيلمنامه اين فيلم 
اقتباسي را نوشته است. روكا از از تهيه كنندگان فيلم 
هم هست. چيوِيتِل اجِيوفور ۴1 ساله بريتانيايي است 
و از سال 1995 ميلادي وارد سينما شده است. »مرد 
نفوذي«، »2۰12«، »فرزندان انس��ان«، »گانگستر 
امريكايي«، »سالت«، »مليندا و مليندا« و »12 سال 

بردگي« از جمله فيلم هاي وي است. 

تعدادي از ش��ناخته  شده  
ترين چهره هاي سينماي 
امريكا از راب��رت دنيرو تا 
استيون كينگ گرد هم 
آمده اند تا به مردم بگويند 
گزارشي كه خيلي ها آن  را 
نخوانده اند شواهد زيادي 
عليه دولت ترامپ مطرح 

مي كند. به گ��زارش هاليوود ريپورت��ر، تعدادي از 
س��تارگان هاليوودي ويديويي ضب��ط كرده اند تا 
به عموم مردم نش��ان بدهند كه كشفيات گزارش 
دادس��تان ويژه بررس��ي پرونده ارتباط كمپين و 
دولت دونالد ترامپ با روس��يه چقدر اهميت دارد. 
رابرت دنيرو، رزي پرز، مارتين شين، سوفيا بوش، 
استيون كينگ، لارنس فيش��برن، جورج تاكئي، 
جاناتان ون نس و راب راينر تنها ش��ماري از افرادي 
هس��تند كه ويديويي را ضبط كردند تا با جزييات 
به بخش هاي مختلف گزارش رابرت مالر از جمله 
اتهام هاي همدستي با روسيه، جلوگيري از اعمال 
قانون و دخالت روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
سال 2۰16 بپردازند. پرز گفت اين ستاره ها در اين 
ويديو مشاركت كرده اند چون »عملا هيچكس اين 
گزارش را نخوانده است.« اين ويديو كه تقريباً شش 
دقيقه است با شين شروع مي ش��ود كه در سريال 
»بال غربي« نقش شخصيت رييس جمهور جوزايا 
بارتلت را ايفا كرده بود. در ويديو با شواهد نشان داده 
مي شود كه چطور ترامپ و اعضاي كمپينش جرايم 
مختلفي مرتكب شده اند، در حالي كه خود ترامپ و 
دادستان كل حامي او ويليام بار مي گويند گزارش 

نشان مي دهد او بي گناه است. 

گزارش FIVB  از عملكرد خوب  مجرد و غفور

چه كسي حرف آخر را مي زند؟

فدراس��يون جهاني واليبال از عملكرد 
علي اصغ��ر مجرد و امير غف��ور در بازي 
مقابل پرتغال تعريف و تمجيد كرد. روز 
جمع��ه در حالي كه ايران نفراتي چون س��يدمحمد 
موس��وي را به دليل مصدوميت در اختيار نداشت، با 
اس��تفاده از جواناني چون علي اصغر مجرد در پست 
 س��رعتي زن، آمار خيره كننده اي را در دفاع روي تور

 بر جاي گذاشت تا اين جوان شايسته واليبال ايران مورد 
توجه فدراسيون جهاني قرار بگيرد. فدراسيون جهاني 
در گزارش خود از بازي ايران و پرتغال نوش��ت: »تيم 
ملي ايران با پيروزي 3 بر يك مقابل پرتغال در اردبيل، 
يك گام ديگر به مرحله فينال ليگ ملت هاي واليبال در 
شيكاگو نزديك تر شد. امير غفور پس از اينكه به جاي 
پوريا يلي به ميدان آمد با كسب 16 پوئن، امتياز آورترين 
بازيكن تيمش بود. تيم ملي پرتغال در ست دوم وقتي 
25 بر 2۴ از ايران پيش بود اين ش��انس را داشت كه 
نتيجه ست دوم را هم به سود خود رقم بزند اما دو دفاع 

متوالي و قابل توجه جايگزين محمد موس��وي يعني 
علي اصغر مجرد جوان آينده دار ايران روي اسپك هاي 

الكساندر فريرا، ايران را اميدوار به پيروزي كرد تا اينكه 
امير غفور، باعث پيروزي ايران شد. 

باشگاه استقلال در حالي صحبت هاي معاون ورزشي اش 
درباره مذاكره با دو بازيكن اين تيم را موضع باشگاه اعلام 
كرده كه صحبت هاي مديرعامل آبي هاي پايتخت نشان 
مي دهد كه او از اظهارات معاونش ناراضي است. با آمدن 
آندره آ استراماچوني به ايران و قبول مسووليت هدايت 
استقلال در ليگ نوزدهم، هواداران استقلال چشم انتظار 
تمديد قرارداد با بازيكنان تاثيرگذارشان و جذب چند 
مهره خوب هستند. با اين حال آبي هاي پايتخت دچار 
حواشي زيادي شدند كه ناشي از پست هاي اينستاگرامي 

و مصاحبه هاي بازيكنان و مديران استقلال است.
تا هفته گذشته، اخبار بيشتر تحت تاثير شايعات پيرامون 
بازيكنان و باشگاه استقلال بود تا اينكه علي خطير، معاون 
ورزشي باش��گاه در مصاحبه اي رسمي با سايت باشگاه 
اس��تقلال درباره روند مذاكره با حسين حسيني و وريا 
غفوري موض��ع گرفت و صحبت هايي ك��ه بين اين دو 
بازيكن و باش��گاه صورت گرفته بود را رسانه اي كرد و به 
صدر اخبار تبديل شد. اين صحبت هاي خطير، واكنش 
تند وريا غفوري و سيد حسين حسيني را به همراه داشت. 
آنها در اين مصاحبه ها به حاش��يه هايي كه از سوي علي 
خطير در طول دوران حضورش در استقلال ايجاد شد، 
اشاره كردند و توضيحاتي درباره صحبت هايي كه بين آنها 

و منزوي- كه از سوي هيات مديره مسووليت مذاكره با 
بازيكنان را برعهده دارد- دادند. پس از اين صحبت ها هم 
بود كه پژمان منتظري سكوتش را شكست و عليه علي 
خطير موضع گرفت. پس از صحبت هاي تند بازيكنان عليه 
معاون ورزشي باشگاه استقلال، سايت رسمي باشگاه در 
اطلاعيه اي درباره نقل و انتقالات آبي هاي پايتخت اعلام 
كرد كه صحبت هاي خطير، مواضع باشگاه استقلال بوده 
است. با اين حال مدت زيادي لازم نبود كه مديران استقلال 
موضع رسمي خودشان را نقض كنند. به گزارش ايسنا، 
اميرحسين فتحي، مديرعامل باشگاه استقلال در حاشيه 
مراسم معارفه استراماچوني در جمع خبرنگاران حاضر شد 
و زماني كه با سوالي درباره صحبت هاي حسين حسيني 

مبني بر انجام مذاكرات مثبت با منزوي و دادن تخفيف 
2.5 ميلياردي به استقلال روبرو شد اظهار كرد: »من با 
پخش قراردادها در فضاي مجازي مخالفم. اين كار اصلًا 
درست نيست كه با بازيكنان صحبت شود و اين صحبت ها 
در فضاي مجازي منتقل شود.« اين صحبت هاي فتحي 
نشان مي دهد كه او از انتشار جزييات مذاكرات با بازيكنان 
 رضايت ندارد و احتمالًا بيانيه باش��گاه اس��تقلال براي 
كم كردن فشار هواداران از روي علي خطير بوده در حالي 
كه خود مديران باشگاه هم از اظهارات او ناراضي بودند. اين 
نارضايتي بي دليل هم نيست زيرا با خارج شدن مذاكرات 
از فضاي آرامش، كار باشگاه براي پيش بردن مراحل آن 
سخت شده و موجب به هم خوردن توافقات احتمالي هم 
مي شود. در نتيجه اگر قرار به شفاف سازي است، بايد پس 
از امضاي قرارداد انجام شود. البته اين احتمال هم وجود 
دارد كه مديرعامل استقلال تنها با انتشار اين صحبت ها 
از س��وي بازيكنان مش��كل دارد. با اين اوصاف، مديران 
استقلال بايد به حال حاشيه هايي كه بعضاً از سوي عوامل 
خودشان ايجاد مي شود و در قالب تارانتينو، »داستان هاي 
عامه پسند« شان را كارگرداني كنند، فكري كنند تا اتفاقاتي 
كه فصل گذشته مانع موفقيت آبي هاي پايتخت شد، در 

ليگ نوزدهم تكرار نشود.

ورزشي
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